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Nr    /2022

Stadsfullmäktiges sammanträde

Tid 22.8.2022 18.00–21.20
Plats Stadshuset, Dickursby

Deltagare

Ledamöter Närvarande Ledamöter Närvarande
Lindtman Antti, ordförande x Luokkala Pirjo x
Kaira Lauri, I vice ordförande x (ordf. § 8–20, 

19.55–21.20)
Multala Sari x (§ 1–4, 18.00–

18.53)
Veltheim Erika, II vice ordförande x Niikko Mika x
Abdi Faysal x Norrena Vaula x
Ahokas Siri x Norres Lasse x
Aidanjuuri Tanja x Nummela Nina x
Aura Anssi x Orlando Carita x
Dehghan Milad x Orpana Anitta x
Demiri Funda x Phull Manav x
Eerola Antero x Raja-Aho Maarit x
Eklund Tarja x Rautavaara Maija x
Friman Reija x Rokkanen Sakari x
Hakala Heli x Rämö Eve x
Hall Anu x Räsänen Minna x
Hartikainen Janne x Saimen Tuukka x
Iivarinen Oskari x Sainio Jari x
el Issaoui Naima x Saramo Jussi x (§1–4, 18.00–

18.32)
Järä Juha - Sillanpää Minttu x
Jääskeläinen Jouko x Siniketo-Pietilä Katja x
Kaiju Susanna x Stirkkinen Matilda x
Kaimio Tuire x Suoniemi Juha x
Kanerva Sami x Särkelä Jussi x
Karhu Suvi x al-Taee Hussein x
Karlsson Patrik x Tahvanainen Säde x
Kasonen Mika x Tamminen Ida x
Kaukola Ulla x Tawasoli Eva x
Kauppinen Sirpa x Tikkanen Eeva x
Kiljunen Kimmo x Tuomela Tiina x
Kivimäki Otso x Vacker Marjo x
Kähärä Sirkka-Liisa x Valtanen Hanna x
Kärki Niilo x Weckman Markku x
Lehmuskallio Paula x Viilo Mikko x
Letto Pirkko x Åstrand Stefan x
Lundell Kai-Ari x
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Nr    /2022

Ersättare Närvarande
Pekka Virkamäki x
Elina Nykyri x (§ 4–20, 18.32–21.20)
Minna Erkkilä x (§ 4–20, 18.53–21.20)
Stadsstyrelsens ledamöter Närvarande
Karinen Ville x
Tammi Visa x

Ungdomsfullmäktiges representant Ungdomsfullmäktiges ersättare
Filip Godlewski x

Övriga deltagare Närvarande
Viljanen Ritva, stadsdirektör x
Kalske Katri, biträdande stadsdirektör x
Åstrand Riikka, biträdande stadsdirektör x
Anttila Tero, biträdande stadsdirektör x
Aronkytö Timo, biträdande stadsdirektör -
Lahnalampi-Lahtinen Minna, tf. biträdande stadsdirektör x
Ruusula Matti, ekonomi- och strategidirektör x
Kalmari Mari, informationsdirektör x
Pennanen Sari-Anna, stadsjurist x
Isotalus Birgit, förvaltningssekreterare x
Takala Matias, protokollförare x
Aaltonen Taisto, jurist x
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Nr    /2022

Sammanträdets laglighet och beslutsförhet

Konstaterades

Underskrifter

Ordförande Antti Lindtman Lauri Kaira

Protokollförare Matias Takala

Justering av protokollet

Tid och plats 29.8.2022, elektroniskt

Ulla Kaukola Sirpa Kauppinen

Protokollet hålls framlagt

Tid och plats 31.8.2022, på Vanda stads webbsidor paatokset.vantaa.fi.
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Sammanträdets laglighet och beslutförhet

Kungörelsen om stadsfullmäktiges sammanträde har publicerats på stadens webbsidor 15.08.2022 och 
varje fullmäktigeledamot har tillsänts en personlig sammanträdeskallelse per e-post.

Stadsfullmäktige 22.08.2022 § 1

Förslag:
Stadsfullmäktige konstaterar
a) vilka ledamöter som är närvarande och
b) att sammanträdet är lagligt och beslutfört.

Behandling:
Ordföranden  konstaterade  att  ledamoten  Juha  Järä  har  begärt  befrielse  från  att  närvara  vid  detta 
sammanträde på grund av arbets-, reseförhinder eller av personliga skäl. 

I stället för honom kallades Pekka Virkamäki till sammanträdet. 

Ordföranden konstaterade att 67 ledamöter var närvarande. 

Beslut:
Ordföranden konstaterade att sammanträdet var lagligt sammankallat, lagligt och beslutfört. 

Ordföranden konstaterade följande ändringar i stadsfullmäktiges sammansättning under sammanträdet: 

under behandlingen av § 5 kl. 18.32 avlägsnade sig ledamoten Jussi Saramo från sammanträdet på 
grund av arbetsförhinder och ersättaren Elina Nykyri anlände i hans ställe, varefter 67 ledamöter var 
närvarande.

under behandlingen av § 5 kl. 18.55 avlägsnade sig ledamoten Sari Multala från sammanträdet av 
personliga skäl och ersättaren Minna Erkkila anlände i hennes ställe, varefter 67 ledamöter var 
närvarande. 

1 §
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Justering av protokollet

Stadsfullmäktige 22.08.2022 § 2

Förslag:
Stadsfullmäktige beslutar att 
a) välja två protokolljusterare till att förrätta justeringen av protokollet elektroniskt den 29 

augusti 2022 kl. 16.00 och
b) lägga fram det sålunda justerade protokollet på stadens webbsidor 

(www.vantaa.fi/paatoksenteko) från och med onsdagen den 31 augusti 2022.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att
a) välja Ulla Kaukola och Sirpa Kauppinen till att förrätta justeringen av protokollet 

elektroniskt måndagen den 29 augusti 2022 kl. 16.00, och 
b) lägga fram det sålunda justerade protokollet på stadens webbsidor 

(www.vantaa.fi/paatoksenteko) från och med onsdagen den 31 augusti 2022. 

2 §
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Beviljande av avsked åt Pentti Puoskari från uppdraget som ersättare i fullmäktige

VD/VD/8319/00.00.01.00/2022

RV/EJ/KW

Pentti Puoskari har med ett brev som anlände 8.7.2022 begärt avsked från sina förtroendeuppdrag i 
Vanda stad på grund av att han flyttar från orten. 

Enligt 70 § i kommunallagen beviljas fullmäktigeledamöter och ersättare avsked av fullmäktige.

Om antalet ersättare under fullmäktiges mandatperiod blir ofullständigt, ska den kommunala 
centralvalnämnden enligt 93 § i vallagen på begäran av fullmäktiges ordförande förordna nya ersättare i 
enlighet med 17 § i kommunallagen.

Centralvalnämnden utser en ny ersättare i Pentti Puoskaris ställe.

Stadsstyrelsen 8.8.2022 § 7

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för Stadsfullmäktiges att Pentti Puoskari beviljas avsked från uppdraget 
som ersättare i fullmäktige.

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 3

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar att bevilja Pentti Puoskari avsked från uppdraget som ersättare i fullmäktige.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

3 §
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Beviljande av avsked åt Anne Korkalainen från uppdraget som nämndeman i Vanda 
tingsrätt och förrättande av kompletteringsval

VD/7114/00.00.01.00/2021

RV/EJ/KW

Anne Korkalainen har med ett 27.6.2022 inkommet e-postmeddelande begärt avsked från uppdraget 
som nämndeman i Vanda tingsrätt.

Enligt 4 § i lagen om nämndemän i tingsrätterna väljer kommunfullmäktige nämndemännen för en 
period som motsvarar fullmäktiges mandatperiod. Om en huvudförhandling pågår vid utgången av den 
mandatperiod som föreskrivs i 1 mom., fortsätter nämndemannens uppdrag tills målet har avgjorts i 
tingsrätten. Enligt 2 § i lagen om nämndemän i tingsrätterna ska en nämndeman vara finsk medborgare 
och bosatt i en kommun inom tingsrättens domkrets. Nämndemannen får inte vara försatt i konkurs, 
hans eller hennes handlingsbehörighet får inte ha begränsats och han eller hon ska vara att betrakta 
som lämplig för uppdraget som nämndeman.

Den som inte har fyllt 25 år eller som har fyllt 65 år får inte väljas till nämndeman.
Den som innehar en tjänst vid en allmän domstol eller vid Brottspåföljdsmyndigheten eller som i sin 
tjänst utför utsökningsuppgifter, förundersökning av brott eller tull- eller polisbevakning får inte vara 
nämndeman, inte heller en åklagare, advokat eller någon annan som yrkesmässigt bedriver 
advokatverksamhet.

Om en nämndeman förlorar sin behörighet eller annars blir olämplig att sköta uppdraget som 
nämndeman, ska tingsrätten, enligt 10 § i lagen om nämndemän i tingsrätterna, i den sammansättning 
som avses i 2 kap. 1 § 1 mom. i rättegångsbalken befria nämndemannen från uppdraget eller bestämma 
att nämndemannen inte på en viss tid får sköta uppdraget som nämndeman. Innan nämndemannen 
befrias från sitt uppdrag ska han eller hon ges tillfälle att bli hörd.

De nämndemän som väljs i kommunen ska så rättvist som möjligt representera kommuninvånarnas 
ålders-, närings- och könsfördelning samt de språkliga förhållandena i kommunen.

Domstolsverket har fastställt antalet nämndemän vid Vanda tingsrätt till 60.

Vid valet av nämndeman ska nämndemannens domaruppgift betonas och att nämndemannen inte är en 
kommunal förtroendevald med politisk fullmakt, utan denna bör vara obunden.

Stadsfullmäktige har genom sitt beslut 23.8.2021 § 21 valt följande personer till nämndemän i Vanda 
tingsrätt för mandattiden 2021–2025:

Ledamot 
Antti Kortesalmi  Mira Pentilä 
Eeva Wetterstrand-Pihola  Ari Siponen 
Hannu Puranen Sari Linnansalmi 
Ilkka Meriläinen Juha-Pekka Mäkelä 

(fge 31.1.2022 § 3) 
Irina Alanne  Markku Naumanen 

4 §
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Jenny Nyman  Peter Nyström 
Kari Anttila  Eeva Lammenranta 
Mikko Ilmonen  Hannu Savolainen 
Outi Tulosmaa Teemu Uimonen 
Pasi Hakala  Ari Jussila 
Susanna Issakainen  Sanna Puuppo-Ponomarev 
Terhi Salminen  Kai Laaksonen 
Virpi Kuorikoski  Taina Raitanen 
Pekka Äikäs  Kalle Kivimaa 
Siv Lindfors  Paavo Airaksinen 
Anatoly Lvov  Mira Sten 
Tiina-Maaria Päivinen  Anni Salonen 
Lars-Peter Bäckström  Nina Ndukwe 
Emilia Vesanto  Anne Korkalainen 
Marko Tuppurainen  Jari Pellinen 
Vesa-Pekka Meskanen  Jarmo Lahti 
Hanna Koivula  Martti Vilpas 
Ulla-Maija Kopra  Tiina Arlin 
Juha Kähärä  Pia Heikkinen 
Nina Uskola  Georgiana Forsang 
Timo Jelekäinen  Anne Lehto 
Paula Leppäkoski  Pirkko Kotila 

(fge 28.03.2022 § 4) 
Päivi Viljasalo  Saara Antturi 
Juha Lahdensuu  Tommi Bäckström 
Kalle Eklund  Martti Paavilainen 

Stadsstyrelsen 8.8.2022 § 6

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att
a) Anne Korkalainen beviljas avsked från uppdraget som nämndeman i tingsrätten, och att 
b) förrätta kompletteringsval av nämndeman till Vanda tingsrätt för återstoden av 

mandattiden 2021–2025.

Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 4

Stadstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar att
a) bevilja Anne Korkalainen avsked från uppdraget som nämndeman i tingsrätten, och att 
b) förrätta kompletteringsval av nämndeman till Vanda tingsrätt för återstoden av 

mandattiden 2021–2025.
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Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att
a) bevilja Anne Korkalainen avsked från uppdraget som nämndeman i tingsrätten, och att 
b) välja Heini Salmela till uppdraget som nämndeman i tingsrätten för återstoden av 

mandattiden 2021–2025. 

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning
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Den underjordiska detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle / Vanda Energis värmelager

VD/1201/10.02.04.00/2021

TeA/TLA/MYL/TTA/VIK/JT/EA

Den underjordiska detaljplanen möjliggör byggandet av ett underjordiskt fjärrvärmelager under Ring 
III mellan höjdlägena ca -80 och + 10 (N2000). Lagret kommer att ha en brytningsvolym på ca 1 
000 000 m3. Kråkberget får ett lodrätt schakt som leder upp till markytan. Till lagret leder en 
underjordisk körtunnel som går under Ring III. Tunnelmynningen placeras innanför Ring III:s och 
Gamla Borgåvägens rampområde. 

Den underjordiska detaljplanen gäller ett område för energiförsörjning som bildas i stadsdel 64, 
Fastböle. Den underjordiska detaljplanens ikraftträdande upphäver inte de befintliga planerna ovan 
jord.  

Tomtindelningen
I samband med planläggningen bildas en tredimensionell fastighet.

Området ligger intill Sexans bostadsområde. Till planeringsområdet hör en del av Kråkbergets och 
Kalkbergets grönområden samt en del av Ring III:s och Gamla Borgåvägens trafikområden. Området 
gränsar i söder till utkanterna av Kalkbergets naturskyddsområde och i öster når området insidan av 
Ring III:s och Gamla Borgåvägens rampområde.  

Sökande
Vanda Energi Ab (ansökan om detaljplaneändring 29.1.2021)

Markägare
Vanda stad äger huvuddelen och staten äger en mindre del av fastigheterna som omfattas av området.

Beredning
Utöver stadens sakkunniga har Afry Finland Oy medverkat som konsult vid beredningen av planen.

Generalplanen
I den generalplan med rättsverkningar som godkänts av stadsfullmäktige 17.12.2007 är området 
småhusområde (A3), närrekreationsområde (VL) och trafikområde (L). Området genomkorsas av en 
kraftledning i öst-västlig riktning (punktstreckad linje, Z). Planeringsområdet fasar av 
naturskyddsområdet i söder (SL). Öster om området finns ett område för kommersiell service (KM). 

I den nya generalplanen 2020 (inte lagakraftvunnen) utgör planeringsområdet småhusdominerat 
bostadsområde (AP), trafikområde (L) samt närrekreationsområde (VL). Området genomkorsas av en 
kraftledning i öst-västlig riktning (punktstreckad linje, Z). I områdets utkanter i söder finns dessutom ett 
naturskyddsområde (SL). Nära området, på Gamla Borgåvägens östra sida, finns ett område för 
kommersiell service (KM) och längre norrut ligger Keskos område för produktions- och lagerverksamhet 
(TY).

Detaljplanen
Den underjordiska detaljplanen möjliggör byggandet av Vanda Energis fjärrvärmelager i Sexan, under 
jorden mellan höjdlägena ca –80 och +10 (N2000). Planområdet ligger nedanför Kråkbergets och Kalkbergets 

5 §

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 5 Sivu 10



grönområden samt Ring III:s och Gamla Borgåvägens trafikområden. Lagrets underjordiska körtunnel går 
under Ring III och tunnelmynningen placeras inom Ring III:s och Gamla Borgåvägens rampområde. Vid 
Kråkberget, nära gång- och cykeltrafikbron, placeras ett lodrätt schakt som når upp till markytan med 
tillhörande konstruktioner ovan jord. Värmelagret kommer att ha en volym på ca 900 000 m3 och 
utrymmet som bryts ut omfattar ca 1 000 000 m3.  

I detaljplanearbetet har två planeringsalternativ granskats, där mynningen till värmelagrets 
underjordiska körförbindelse i det ena alternativet placerats i Undibacka närrekreationsområde och i 
det andra i Ring III:s och Gamla Borgåvägens rampområde. Planlösningen baseras på alternativet där 
körförbindelsens mynning ligger i Gamla Borgåvägens rampområde. Det utvalda alternativet är 
genomförbart och de miljöstörningar och konsekvenser för landskapet som det orsakar under 
byggandet är mindre än i jämförelsealternativet. 

Den underjordiska detaljplanen baseras på AFRY Finland Oy:s översiktsplan för projektet (3.12.2021) och 
värmelagerprojektets miljökonsekvensbedömning (AFRY Finland Oy 10.1.2022). Den underjordiska 
detaljplanens ikraftträdande upphäver inte de befintliga planerna ovan jord. 

Projektet är en del av Vanda Energis mål att avstå från fossila bränslen före år 2026 samt målet att 
ersätta användningen av naturgas genom att övergå till att utnyttja energi från avfall, förnybara 
energikällor och energilagring. Lagret ger förmånligt en stor uppvärmningseffekt, vilket är nödvändigt 
när det är kallt. Bolagets mål är klimatneutral energiproduktion före år 2030. 

Planen förverkligar målen i stadens vägkarta för resurssmarthet (Fge 18.6.2018) och målen för ett 
klimatneutralt Vanda 2030. Vanda stad har förbundit sig till att vara klimatneutral år 2030, vilket innebär 
en minskning av utsläpp med 80 procent jämfört med utsläppen år 1990 och kompensation för 
resterande utsläpp. För att utsläppsminskningen ska nås förutsätts också en betydande nedskärning av 
utsläppen från fjärrvärmeproduktion. Projektet möjliggör för sin del en betydande minskning av 
utsläppen från fjärrvärmeproduktion.

Deltagande och växelverkan
Ett program för deltagande och bedömning gjordes upp 14.4.2021 
Om att planen blivit aktuell och att programmet för deltagande och bedömning lagts fram har 
meddelats på Vanda stads webbplats, i Vantaan Sanomat, i Vandas invånartidning, i Dickursbys 
nyhetsbrev samt via brev till markägare, grannar och myndigheter. Intressenterna har beretts möjlighet 
att uttrycka sin åsikt om saken. Sammanlagt 60 åsikter lämnades in och de har beaktats i 
planläggningsarbetet på så sätt att man beslutade granska alternativa lägen för körförbindelsens 
mynning och planområdet flyttades lite längre bort från bosättningen.

Programmet för deltagande och bedömning har uppdaterats 2.11.2021 
Om framläggningen av det uppdaterade programmet för deltagande och bedömning har meddelats på 
Vanda stads webbplats, i Vantaan Sanomat, i Vandas invånartidning, i Dickursbys nyhetsbrev samt via 
brev till markägare, grannar och myndigheter.  Intressenterna har beretts möjlighet att uttrycka sin åsikt 
om saken. Sammanlagt 66 åsikter lämnades in och de har beaktats i planläggningsarbetet på så sätt att 
planområdet avgränsades till att endast omfatta mark som ägs av staden och staten och körtunnelns 
mynning har i planlösningen betecknats ligga i Borgåvägens och Ring III:s rampområde istället för 
Undibacka grönområde.

Detaljplaneprojektet har presenterats under ett kvällsevenemang för invånarna, ”Uudistuva Tikkurila”, i 
Dickursby storområde 19.5.2021 och ett möte om detaljplanen som ordnades för allmänheten 
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29.2.2022 under framläggningen av planen. Utöver detta har detaljplaneringen deltagit i ett flertal 
möten för invånare och intressegrupper om bedömningen av projektets miljökonsekvenser och berättat 
om planprocessen och svarat på frågor som gäller planläggningen.

Myndigheternas samråd
Ett myndighetssamråd i enlighet med MBL 66 § hölls 7.9.2021. 

Stadens mark- och bostadspolitiska riktlinjer 
Planen följer stadens markpolitiska riktlinjer (FGE 18.6.2018 § 9).

Planen berör i sin helhet mark som ägs av Vanda stad och staten.

Avtal 
Detaljplanen omfattas inte av något markanvändningsavtal.  

Stadsmiljönämnden 15.2.2022 § 8

Stadsplaneringsdirektörens förslag:
Nämnden beslutar att föreslå för stadsstyrelsen att 
a) detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle / Vanda Energis värmelager, som daterats 15.2.2022, 

läggs fram i 30 dagar i enlighet med MBF 27 §, 
b) detaljplaneringen berättigas till att begära nödvändiga utlåtanden,
c) avgiftsklass 4 fastställs och det konstateras att sökanden Vanda Energi Ab betalar 

kostnaderna för detaljplaneringen (20 000 €), sammanlagt 20 000 €
Beslut:
Förslaget godkändes.
_____

Stadsstyrelsen 28.2.2022 § 24

Förslag av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) lägga fram detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle / Vanda Energis värmelager, som daterats 

15.2.2022, i 30 dagar i enlighet med MBF 27 §,
b) berättiga detaljplaneringen till att begära nödvändiga utlåtanden,
c) fastställa avgiftsklass 4 och konstatera att sökanden Vanda Energi Ab betalar kostnaderna 

för detaljplaneringen (20 000 €), sammanlagt 20 000 €.
Beslut:
Förslaget godkändes.
______

Framläggning 
Detaljplaneförslaget har varit framlagt 9.3–14.4.2022 med stöd av MBF 27 §. Under denna tid 
inlämnades 10 anmärkningar. Anmärkningarna har beaktats i planarbetet och svar på dem har 
utarbetats. 

Anmärkningarna gällde bland annat skadliga miljökonsekvenser under byggandet, trafik, eventuella 
skador på fastigheter som orsakas av sprängningsarbeten, värmeöverföringslinjer samt projektets läge i 
närheten av bosättningen. Byggtiden (ca 4 år) ansågs vara orimligt lång. I anmärkningarna uttrycktes oro 
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över bl.a. konsekvenserna för naturen, olyckssituationer, fastigheternas värdeminskning samt 
konsekvenserna för områdets grundvatten och borr- och jordvärmebrunnar.

Planutlåtanden 
Stadsstyrelsen beslutade 28.2.2022 berättiga detaljplaneringen till att begära nödvändiga utlåtanden. 
Det begärdes 41 utlåtanden och 10 lämnades in. Utlåtandena som inlämnats av Caruna, 
Trafikledsverket, NTM-centralen i Nyland, Nylands förbund, HRT, Vanda Energi, Fingrid, Tukes, HRM och 
Helen har beaktats i planarbetet och svar på dem har utarbetats. 

Caruna framförde att de inte har något elnät i planområdet. 

Trafikledsverket anmärkte i sitt utlåtande att utredningsbehoven som framställs i MKB-rapporten 
behöver beaktas också med tanke på detaljplaneändringen och vidareutvecklingen av området, och att 
det underjordiska fjärrvärmelagret inte får ha negativa konsekvenser för Ring III eller försvåra den 
framtida utvecklingen av leden. 

NTM:s utlåtande gällde buller-, vibrations-, stombuller- samt grundvattenbestämmelserna. I utlåtandet 
konstaterades dessutom att planområdet inte ligger i ett grundvattenområde och att 
grundvattenförhållandena har utretts i ganska stor utsträckning i samband med MKB-förfarandet.

Nylands förbund och Tukes hade ingenting att uttala sig om.

HRT konstaterade i sitt utlåtande att HRT:s busslinjer trafikerar Ring III:s och Gamla Borgåvägens ramp 
och att HRT stöder den nu föreslagna flytten av platsen för tunnelmynningen, vilket minskar 
olägenheterna för övrig trafik.

Vanda Energi vill att placeringen av jordkablar ska beaktas i förslaget till detaljplaneändring. I utlåtandet 
konstaterades dessutom att apparaturen för att ansluta Vanda Energi Elnät Ab till distributionsnätet ska 
planeras så att den ligger i ett område ovan jord och är lättåtkomlig i närheten av tunnelmynningen, och 
att Vanda Energi Ab:s fjärrvärmerör inte ligger i området för detaljplaneändringen.

Fingrid tog i sitt utlåtande upp tekniska frågor om kraftledningarna och att det med anledning av dem 
också ska begäras ett separat utlåtande om korsande ledningar för byggande i kraftledningsområdet 
eller i dess närhet. Fingrid ber att information skickas till bolaget om hur detaljplanearbetet fortskrider.

HRM konstaterade i sitt utlåtande att detaljplanen inte förutsätter att nya vattentjänster byggs eller att 
ledningar flyttas.

Helens utlåtande gällde bolagets kraftledning på 110 kV och en minskning av den nyttjanderätt i 
planområdet som är kopplad till kraftledningen. Helen föreslog att planbeteckningen ändras så att 
körtunnelns konstruktioner ovan jord byggs utanför ledningsområdet och att det i planen antecknas att 
’Byggandet och användningen av värmelagret får inte äventyra kraftledningarnas beständighet och 
användning’. I utlåtandet konstaterades dessutom att Fingrid Abp granskar säkerheten beträffande 
samtliga funktioner i kraftledningsområdet (utlåtande om korsande ledningar) och att det i projektets 
miljökonsekvensbeskrivning knappt tagits hänsyn till befintliga kraftledningar.

Utförda justeringar 
Förslaget till underjordisk detaljplan har efter framläggningen utökats med uppföljning av vibrationer 
och stombuller samt grundvattennivån och bestämmelser om de nuvarande kraftledningarnas läge och 
tryggandet av användningen. Planbestämmelsen om buller har preciserats.

Beskrivningens text har kompletterats och justerats. Uppföljningen av grundvattennivån, områdets 
seismicitet, markhöjningen och uppvärmningen av berggrunden har fastställts kortfattat i 
planbeskrivningen med hänsyn till planutlåtandena och den motiverade slutsatsen i MKB-förfarandet.

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 5 Sivu 13



Justeringarna som utförts i detaljplanen berör främst uppföljningen av projektets konsekvenser samt 
beaktandet av befintliga kraftledningar under byggprojektet. Man har förhandlat med den som tar sig an 
projektet om ändringar som gjorts efter den offentliga framläggningen. De ändringar som gjorts i 
detaljplaneförslaget är inte väsentliga, så det är inte nödvändigt att lägga fram förslaget på nytt.

Stadsmiljönämnden 7.6.2022 § 12

Stadsplaneringsdirektörens förslag:
Nämnden beslutar att föreslå för stadsstyrelsen att 

a) anmärkningarna och utlåtandena ges svar i enlighet med bilagan och att de föreslagna 
justeringarna utförs,

b) den underjordiska detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle / Vanda Energis värmelager, som 
daterats 7.6.2022, förs till stadsfullmäktige för godkännande,

c) information om beslutet att godkänna planen skickas till dem som begärt om detta i 
enlighet med MBL 67 §.

Behandling:
Det antecknades att stadsmiljönämndens ledamot Jari Jääskeläinen avlägsnade sig från sammanträdet 
på grund av anställningsjäv för den tid som detta ärende behandlades och beslut fattades. 

Beslut:
Förslaget godkändes. 

______

Stadsstyrelsen 20.6.2022 § 17

Förslag av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) anmärkningarna och utlåtandena ges svar i enlighet med bilagan och att de föreslagna 

justeringarna utförs,
b) den underjordiska detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle / Vanda Energis värmelager, som 

daterats 7.6.2022, förs till stadsfullmäktige för godkännande,
c) information om beslutet att godkänna planen skickas till dem som begärt om detta i 

enlighet med MBL 67 §.

Beslut:
Förslaget godkändes.

______

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 5

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar godkänna den underjordiska detaljplanen 641400ma, 64 Fastböle 
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/ Vanda Energis värmelager, som daterats 7.6.2022.

Behandling:
Under behandlingen av ärendet föreslog fullmäktigeledamoten Paula Lehmuskallio understödd av 
fullmäktigeledamoten Tuukka Saimen att ärendet förkastas på grund av projektets dåliga och riskfyllda 
läge samt bristfälliga utredningar och myndighetstillstånd som saknas.

Ordföranden konstaterade att man måste hålla omröstning om saken och föreslog följande 
omröstningsförfarande: de som understöder stadsstyrelsens basförslag röstar ja, medan de som 
understöder ledamoten Paula Lehmuskallios förslag om förkastande röstar nej. Omröstningsförslaget 
godkändes.

Vid omröstningen gavs 61 ja-röster, 5 nej-röster medan en röstade blankt, varvid ordföranden 
konstaterade att basförslaget godkänts.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Vidare antecknades det att Sannfinländarnas fullmäktigegrupp lämnade in följande uttalande till 
protokollet, som understöddes av Centerns fullmäktigegrupp, Kristdemokraternas fullmäktigegrupp, 
Rörelse Nus fullmäktigegrupp, Svenska folkpartiets fullmäktigegrupp samt ledamöterna Lehmuskallio, al 
Taee och Siniketo-Pietilä.

”Byggandet av Vanda Energis värmelager är ett viktigt och innovativt projekt. Oron hos områdets 
invånare över eventuella olägenheter som detta medför för bostadsområdet måste ändå tas på allvar 
och man bör sträva efter att minimera dessa både i byggnadsskedet och när värmelagret är i 
användning. Vidare bör staden utreda och fatta beslut om hur bostadsområdets invånare ska ersättas 
för eventuella olägenheter och i vilken omfattning.”

Bilagor:
– Beskrivning av den underjordiska detaljplanen 7.6.2022 
– Anmärkningar och svar 7.6.2022
– Utlåtanden och svar 7.6.2022
– Omröstningsrapport KV 22.08.2022 §5

Anvisningar för sökande av ändring: 1 Besvärsanvisning

Närmare information:
Marjaana Yläjääski, områdesarkitekt, tfn 040 591 3878,
Tea Taponen, detaljplanerare, tfn 040 483 9054
fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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641400ma VANTAAN ENERGIAN 
LÄMPÖVARASTO 
KUNINKAALA 
 

 
 

KAUPUNKIRAKENNE JA YMPÄRISTÖ / ASEMAKAAVOITUS 

Maanalaisen asemakaavan selostus, joka koskee 7.6.2022 päivättyä asemakaavakarttaa nro 
641400ma. Kaavoitus on tullut vireille 14.4.2021 kaavanumerolla 002486ma. Kaavanumero on 
muuttunut osallistumis- ja arviointisuunnitelman laatimisen jälkeen.   
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PERUS- JA TUNNISTETIEDOT 

Maanalainen asemakaava: 

Maanalainen energiahuollon alue kaupunginosassa 64 Kuninkaala.  

Kiinteistönmuodostus:  

Kaavoituksen yhteydessä laaditaan kolmiulotteinen kiinteistö. 

Maanalaisella asemakaavalla mahdollistetaan Vantaan Energian maanalaisen kaukolämpövaraston 
rakentaminen Kehä III:n alle noin –80 ja +10 (N2000) korkeusasemien välille. Varaston louhittava 
tilavuus tulee olemaan noin 1 000 000 m3. Variskalliolle tulee maanpintaan johtava pystykuilu. Va-
rastolle johtaa maanalainen ajoyhteystunneli, joka kulkee Kehä III:n alapuolella. Tunnelin suu-
aukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle.  

Kaavamuutoksen hakijana on Vantaan Energia Oy. 

Kaavan laatija: Tea Taponen, asemakaavasuunnittelija, Vantaan kaupunki;  
etunimi.sukunimi@vantaa.fi, puh. 040 483 9054. 

KAAVA-ALUEEN SIJAINTI 

 

Suunnittelualue sijaitsee Tikkuri-
lan suuralueella, Kuninkaalan 
kaupunginosassa n:o 64.  

Alue sijoittuu Kuusikon asuinalu-
een kupeeseen. Suunnittelualu-
eeseen kuuluu osa Variskallion 
ja Kalkkikallion viheralueista 
sekä osa Kehä III:n ja Vanhan 
Porvoontien liikennealueista. 
Alue rajautuu etelässä Kalkkikal-
lion luonnonsuojelualueen reu-
namille ja idässä alue ulottuu 
Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
ramppialueen sisäpuolelle.  

Kuva 1. Kaava-alueen sijainti (kartta-aineisto Vantaan karttapalvelu Vampatista 20.1.2022). 

KAAVAPROSESSIN VAIHEET  

- Vantaan Energian jättämä kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 29.1.2021. Maanalai-

sen asemakaavan numeroksi tuli 002486ma (nykyään 641400ma). 

- Hanke on mainittu kaupungin vuoden 2021 työohjelmassa numerolla D16 ja vuoden 2022 työ-

ohjelmassa numerolla D15. Kaava tuli vireille 14.4.2021. 

- Ensimmäinen osallistumis- ja arviointisuunnitelma (OAS) on käsitelty kaavoituslautakunnassa 

4.5.2021. Vireilletulosta sekä osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta julkaistiin ilmoitus 
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Vantaan Sanomissa 1.5.2021, Vantaan asukaslehdessä 8.5.2021 sekä huhtikuun ja toukokuun 

Tikkurilan uutiskirjeissä. Osallistumis- ja arviointisuunnitelma oli nähtävillä 14.4.-20.5.2021. 

- Ensimmäinen OAS esiteltiin hankkeen ympäristövaikutusten arviointimenettelyn (YVA) ohjel-

mavaiheen yleisötilaisuudessa 14.4.2021. Tilaisuus järjestettiin webinaarina ja osallistujia oli 

arviolta noin 50. 

- Asemakaavahanketta esiteltiin Uudistuva Tikkurila -tilaisuudessa 19.5.2021. Tilaisuus järjestet-

tiin Teamsin välityksellä ja osallistujia oli 58. 

- Mielipiteet ensimmäisestä OAS:sta pyydettiin 20.5.2021 mennessä (MRL 62 §) ja 13 mielipi-

teelle annettiin lisäaikaa 7.6.2021 asti. Mielipiteitä saatiin yhteensä 60 kappaletta. 

- Hankkeen YVA-menettelyyn liittyen järjestettiin sidosryhmäkeskustelu 24.8.2021, jossa myös 

kaavoitus oli mukana. Tilaisuuteen kutsuttiin alueen asukasyhdistysten edustajat ja se järjes-

tettiin Teamsin välityksellä. Asukkaita osallistui 19 henkilöä.  

- Vantaan Energia järjesti 31.8.2021 asukastilaisuuden, jossa myös kaavoitus oli mukana. Tilai-

suus järjestettiin webinaarina ja osallistujia oli 62.  

- Kaavatyön viranomaisneuvottelu järjestettiin 7.9.2021. 

- Suunnittelualueen rajauksen tarkennuksen ja suunnitelmien muutosten sekä tarkasteltavien 

lisävaihtoehtojen vuoksi OAS-päivitys julkaistiin 2.11.2021. Osallistumis- ja arviointisuunni-

telma oli nähtävillä 2.11.-3.12.2021. 

- Osallistumis- ja arviointisuunnitelman päivityksestä julkaistiin ilmoitus Vantaan Sanomissa ja 

Helsingin Uutisissa 6.11.2021.  

- Mielipiteet päivitetystä osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta pyydettiin 3.12.2021 men-

nessä (MRL 62 §). Lisäksi mielipiteitä saatiin määräajan jälkeen 7. Mielipiteitä saatiin kaikkiaan 

66 kappaletta. 

- Maanalaisen asemakaavan numero vaihtui 641400ma:ksi. 

- YVA-menetelmän selostusvaiheen yleisötilaisuus järjestettiin webinaarina 3.2.2022, jossa 

myös kaavoitus oli mukana. Osallistujia oli 132 henkilöä. 

- Kaupunkiympäristölautakunta 15.2.2022 

- Kaupunginhallitus 28.2.2022 

- Nähtävilläolo 9.3.-14.4.2022, muistutuksia saatiin kymmenen.  

- Lausunnot pyydettiin 25.4.2022 mennessä ja lausuntoja saatiin kymmenen.  

- Asemakaavan yleisötilaisuus järjestettiin 29.3.2022. Osallistujia oli 38 

- Kaavakarttaan ja määräyksiin on nähtävillä olon jälkeen tehty vähäisiä tarkistuksia, jotka eivät 

edellytä uutta nähtäville asettamista. Kaavaselostusta on täydennetty ja siihen on tehty pieniä 

tarkistuksia.  

 

 

Kannen kuva: Yleissuunnitelma, AFRY Finland Oy 3.12.2021 
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AALISTA  

- Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskeva ympäristövaikutusten arviointiselostus 

2021, AFRY Finland Oy 2021 https://www.ymparisto.fi/lammonkausivarastoYVA  

- Yhteysviranomaisen perusteltu päätelmä, Lämmön kausivarasto YVA, Vantaa 10.5.2022 

https://www.ymparisto.fi/lammonkausivarastoYVA 

- Koonti mielipiteistä, OAS 14.4.2021 

- Koonti mielipiteistä, OAS 2.11.2021 

- Ilmanlaatu pääkaupunkiseudulla vuonna 2018/2019/2020, HSY 2019-2021 

https://www.hsy.fi/ilmanlaatu-ja-ilmasto/ilmanlaatujulkaisuja/  

- Kalkkikallion luonnonsuojelualue, Vantaan kaupunki 2013 
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- Pääkaupunkiseudun kasvihuonekaasupäästöt laskivat yli kymmenen prosenttia vuonna 2020, 

HSY 2021 https://www.hsy.fi/ymparistotieto/tiedotteet/paakaupunkiseudun-kasvihuonekaa-

supaastot-laskivat-yli-kymmenen-prosenttia-vuonna-2020/  

- Vantaa alueittain 2015, Vantaan kaupunki 2016  

- Vantaan ratikan kaavarunkoalueen luontoselvitykset 2020–2021 

- Vantaan väestö 2020/2021, Vantaan kaupunki 2021 

- Vantaan väestöennuste 2021, Vantaan kaupunki 2021 

1. TIIVISTELMÄ 

Asemakaava mahdollistaa Vantaan Energian kaukolämpövaraston rakentamisen Kuusikkoon, 
maan alle noin –80 ja +10 (N2000) korkeusasemien välille. Kaava-alue sijoittuu osin Variskallion ja 
Kalkkikallion viheralueiden sekä Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien liikennealueiden alapuolelle. Va-
raston maanalainen ajoyhteystunneli kulkee Kehä III:n alapuolella ja tunnelin suuaukko sijoittuu 
Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle. Variskallioon, lähelle kevyenliiken-
teen siltaa, sijoittuu maanpintaan ulottuva pystykuilu maanpäällisine rakenteineen. Lämpövaras-
ton tilavuus tulee olemaan noin 900 000 m3 ja louhittava tila noin 1 000 000 m3.   

Asemakaavatyössä on tarkasteltu kahta suunnitelmavaihtoehtoa, joista toisessa lämpövaraston 
maanalaisen ajoyhteyden suuaukko sijoittui Untipakan lähivirkistysalueelle ja toisessa Kehä III:n ja 
Vanhan Porvoontien ramppialueelle. Kaavaratkaisu perustuu vaihtoehtoon, jossa ajoyhteyden 
suuaukko sijoittuu Vanhan Porvoontien ramppialueelle. Valittu vaihtoehto on toteuttamiskelpoi-
nen ja sen aiheuttamat rakentamisen aikaiset ympäristöhäiriöt ja maisemallisen vaikutukset ovat 
vähäisemmät kuin vertailuvaihtoehdossa. 

Maanalainen asemakaava perustuu AFRY Finland Oy:n laatimaan hankkeen yleissuunnitelmaan 
(3.12.2021) sekä lämpövarastohankkeen ympäristövaikutusten arviointiselostukseen (AFRY Fin-
land Oy 10.1.2022). Maanalaisen asemakaavan voimaantulo ei kumoa alueella voimassa olevia 
maanpäällisiä asemakaavoja.  

Hanke on osa Vantaan Energian tavoitetta luopua fossiilisista polttoaineista vuoteen 2026 men-
nessä sekä tavoitetta korvata maakaasun käyttöä siirtymällä hyödyntämään jätteiden energiakäy-
töstä syntyvää lämpöä, uusiutuvia energialähteitä sekä energiavarastointia. Varastosta saadaan 
edullisesti suuri lämmitysteho, joka on tarpeen kylmänä aikana. Yhtiön tavoitteena on energian-
tuotannon hiilineutraalius viimeistään vuoteen 2030 mennessä.  

Kaava toteuttaa kaupungin resurssiviisauden tiekartan (Kv 18.6.2018) sekä hiilineutraali Vantaa 
2030 –tavoitteita. Vantaan kaupunki on sitoutunut olemaan hiilineutraali vuonna 2030, mikä tar-
koittaa päästöjen vähentämistä 80 prosenttia vuoden 1990 päästöihin verrattuna ja jäljelle jäävien 
päästöjen kompensoimista. Päästövähennystavoitteen saavuttaminen edellyttää myös kaukoläm-
mön tuotannon päästöjen merkittävää leikkaamista. Hanke mahdollistaa osaltaan kaukolämmön 
tuotannon päästöjen merkittävän vähentämisen. 
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Kuva 2. Lämpövaraston toimintaperiaatekuva (Vantaan Energia 2021). 

2. LÄHTÖKOHDAT 

2.1 SELVITYS SUUNNITTELUALUEEN OLOISTA 

2.1.1 Alueen yleiskuvaus 

Kuninkaala sijaitsee Tikkurilan itäpuolella ja se on Tikkurilan suuralueen eteläisin kaupunginosa 
Helsingin rajalla. Alueen läpi kulkevat itä-länsisuunnassa Kehä III:n liikenneväylä sekä pohjois-ete-
läsuunnassa Vanha Porvoontie. Kuninkaalan alue rajautuu idässä Lahdenväylään sekä lännessä 
päärataan ja Keravanjokeen. Kaava-alue sijaitsee Kehä III:n alapuolella, Kuusikon pientalovaltaisen 
asuinalueen kupeessa. kaava-alueen itäpuolella sijaitsee Porttipuiston kaupallisen- ja varastotoi-
minnan alue. 

2.1.2  Luonnon ympäristö 

Maisemakuva ja -rakenne  

Maanalaisen asemakaavan tarkastelualue sijoittuu Variskallion ja Kalkkikallion viheralueille, joita 
halkoo Kehä III itä-länsisuunnassa. Kalkkikallion pohjoisreunalla kulkee kevyen liikenteen yhteys 
Kehätien varrella. Alueen maisemakuva on monimuotoista ja vaihtelevaa mm. vaihtelevien maas-
tonmuotojen vuoksi. Variskallion alueella on kalliometsää ja avokalliota. Kalkkikallio on suunnitte-
lualueella kangasmetsää. Suunnittelualue rajautuu etelässä Kalkkikallion luonnonsuojelualueen 
reunamille, josta löytyy lehtoa, kangasmetsää, kalliomännikköä sekä avokallioita. Suunnittelualu-
een itäpäässä Vanhan Porvoontien ja Kehä III:n rampin sisäpuolella kasvaa pääasiassa koivikkoa 
sekä matalaa kasvillisuutta.  

Suunnittelualueelle ei sijoitu valtakunnallisesti arvokkaita maisema-alueita, arvokkaita kulttuu-
riympäristöjä tai arvokkaita perinnemaisemia.  
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Kuva 3. Ortokuva vuodelta 2021. Maanalainen kaava-alue on merkitty punaisella  
pistekatkoviivalla.  
 

 
Kuva 4. Variskallion maisema vaihtelee kalliometsästä avokallioon. Oikealla yllä näkymä Kehä III:n 
ylittävältä kevyen liikenteen sillalta.  
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Kasvillisuus ja eläimistö  

Variskallio on kalliomännikköä (kuivahko kangasmetsä), josta huomattava osa on vanhaa käkky-
räistä ja kilpikaarnaista. Kallion laella on avokallioalueita. Alueella on myös tiheämpää ja nuorem-
paa männikköä sekä mm. kuusia ja koivuja. Variskalliossa on myös useita keloja ja maapuita. Pen-
saskerroksessa kasvaa katajaa. Kasvilajisto on karuille kallioille tavanomaista: kanervaa, mustikkaa, 
puolukkaa, ahosuolaheinää, kangasmaitikkaa, metsälauhaa sekä kangaskarhunsammalta ja kivi-
kynsisammalta. Sammalpeite ja poronjäkälikkö ovat paikoin kuluneet virkistyskäytön vuoksi. Varis-
kallion alueella on myös pieniä kalliosoistumia, joilla kasvaa virpapajua ja juolukkaa. Variskallio on 
luokiteltu METSO-kohteeksi (luokka I). 

Vantaan ratikan kaavarungon luontoselvityksessä (2020–2021) Variskallion metsä on luokiteltu 
luonnon monimuotoisuuden kannalta arvokkaaksi elinympäristöksi, jonka luonnontila on vähän 
heikentynyt. Variskallion laajuus (koko alue 5,52 ha) sekä arvokkaat geologiset kohteet (siirtoloh-
kareet ja louhikko) lisäävät kohteen arvoa. Luontoselvityksessä huomioitiin myös erityisesti huo-
mioitavia lintulajeja, jotka ilmentävät alueen linnuston monimuotoisuutta ja paikallista suojeluar-
voa. Selvityksessä Kuusikon alueelta Variskalliolta löydettiin kuusitiainen. 

Kaava-alueen itäpäässä ramppialueen sisäpuolella kasvaa pääasiassa koivuja sekä matalaa kasvilli-
suutta. 

 

Kuva 5. Kalkkikallion itä- ja länsiosissa on lahokaviosammaleen ydinalueet (kirkas vaaleanvihreä 
väri) ja eteläosaa reunustaa lehto. Variskallio on paikallisesti merkittävä luontokohde. Kaava-alu-
eella sijaitsee kaksi siirtolohkaretta ja hieman pohjoisempana ilmeisesti muinaisranta (purppura 
väri). (Kartta-aineisto Vantaan karttapalvelu Vampatista 20.1.2022.) 

Kaava-alue rajautuu etelässä Kalkkikallion luonnonsuojelualueen reunamille, joka on puustoltaan 
mäntyvaltaista kangasmetsää. Suojelualueella on lisäksi yli satavuotiaita kalliomänniköitä ja leh-
toja. Lehtojen ja kankaiden puusto on hakkuiden jäljiltä vielä enimmäkseen nuorta. Suojelualu-
eella on laajoja avokallioita ja kallio kohoaa korkeimmillaan lähes 65 metriin. Nimensä mukaisesti 
Kalkkikalliolla on kalkkikiveä, mikä näkyy alueen kasvillisuudessa. Kalkkikalliolla kasvaa lahoka-
viosammalta (rauhoitettu), jonka alueet ulottuvat osin suunnittelualueelle.  

Kalkkikallion linnusto on monipuolinen ja alueella tavattuja lintuja ovat muun muassa kulorastas, 
pikkutikka, palokärki, varpushaukka ja lehtopöllö. Laajoja ja rauhallisia metsiä tarvitseville eläimille 
Kalkkikallio on liian pieni ja eristynyt. Kalkkikalliolla elää kuitenkin kaupunkeihin ja ihmisen lähei-
syyteen tottuneita nisäkkäitä. Luonnonsuojelualue rauhoitettiin vuonna 2007 ja se on laajuudel-
taan 18,7 hehtaaria. Suojelualue rajautuu kaava-alueen ulkopuolelle.  
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Vesistöt ja vesitalous 

Suunnittelualueella on osin vettä läpäisemätöntä asfalttipintaa sekä kallioisia alueita. Alueella on 
myös vettäläpäisevää luonnontilaista maaperää. Alue sijaitsee Kormuniitynojan pienvaluma-alu-
eella. Suunnittelualueella kalliopohjaveden pinta sijaitsee noin +40…+52 tasolla. Lähiympäristön 
maapohjaveden pinta vaihtelee noin +19 ja +44 välillä. Suunnittelualue ei ole luokiteltua pohjave-
sialuetta. 

 

Kuva 6. Kaava-alue on merkitty punai-
sella katkoviivalla. Kormuniitynojan 
pienvaluma-alue on merkitty sinisellä 
värillä. (Kartta-aineisto Vantaan kart-
tapalvelu Vampatista 20.1.2022.)  

Maaperä 

Maalajikartan (kuva 1) mukaan kaava-alueen maaperä on pääosin moreenia ja kalliota. Kartalla 
näkyy pieniä alueita turvetta ja savea (luoteisnurkka, etelä- ja itäraja) ja hiekkaa (etelä-/kaakkois-
raja ja itäosa). Alueen poikki kulkee länsi-itä- ja itäreunalla pohjois-etelä-suuntaisesti täyttöalue 
mukaillen osin nykyistä ja osin vanhaa tielinjausta. 
 

 

Kuva 7: Maalaji- ja pohjatutkimuskartta. 

Kaava-alueella tehtyjä pohjatutkimuksia löytyy Vantaan kaupungin tietokannasta vain 5 kpl paino-
kairauksia. Pohjatutkimuspisteet näkyvät kuvassa 1. Pohjatutkimusten mukaan pintamaan täyttö-
kerrosten alla on paksuimmillaan n. 1,2 m kerros savea/silttiä. Saven ja siltin alla maakerrokset 
vaihtuvat hiekan ja soran kautta kalliopintaa päällystävään pohjamoreeniin. Kairaukset ovat ulot-
tuneet n. 2,9–8,6 m syvyydelle maanpinnasta. Kairaukset ovat päättyneet tiiviiseen maakerrok-
seen, kiveen tai kallioon. 

Kaava-alueella ei ole pohjaveden mittauspisteitä. Kaava-alue ei sijaitse määritellyllä pohjavesialu-
eella. 
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Rakennettavuus maaperän suhteen 

Savi- ja silttialueella rakennusten suositeltava perustamistapa on paalutus.  

Alustavan arvion mukaan kitkamaa-alueella rakennukset voidaan perustaa maanvaraisesti. 

Kunnallistekniset rakenteet ja liikennöitävät alueet voidaan alustavan arvion mukaan perustaa 
maanvaraisesti. 

Alueella tulee tehdä täydentävä rakennuspaikkakohtainen pohjatutkimus. Rakentamisratkaisut 
tulee perustua rakennuspaikkakohtaisiin pohjatutkimuksiin ja suunnitelmiin. 

2.1.3 Rakennettu ympäristö 

Väestön rakenne ja kehitys  

Vantaan väkiluku on kasvanut viime vuosina nopeasti. Vuoden 2020 lopussa Vantaalla oli 237 231 
asukasta. Väestö kasvoi vuodessa 3456 asukkaalla (1,5 %), mutta pois muuttavien määrä kasvoi 
selvästi muun Helsingin seudun tavoin ja muuttotappio oli ennätykselliset 1760 henkilöä. Ko-
ronapandemian myötä moni pienempi kunta hyötyi väestöä kasvattaneesta muuttoliikkeestä. 
Vuonna 2020 Vantaan väestönkasvu oli kuitenkin maan suurinta (41 % koko Suomen kasvusta). 
Vantaan on Suomen neljänneksi suurin kaupunki ja ero kolmantena olevaan Tampereeseen on su-
pistunut, eron ollessa enää 3 800 asukasta. Seuraavan vuosikymmenen aikana Vantaan väestön 
ennustetaan kasvavan vuosittain noin 4 600 asukkaalla. Väestöennusteen mukaan 260 000 asuk-
kaan raja ylitettäisiin vuoden 2026 aikana. 

Tikkurilan suuralue on asukasmäärältään Vantaan toiseksi suurin suuralue. Vuoden 2020 lopussa 
Tikkurilan suuralueella asui 46 210 henkilöä ja sen väestö kasvoi vuoden aikana 940 asukkaalla (2,1 
%). Suuralueen väestön ennustetaan kasvavan vuosien 2021–2031 välisenä aikana lähes 7 000 
henkilöllä.  

Vuoden 2020 lopussa Kuninkaalassa asui 2 888 henkilöä. 2000-luvun aikana väestön määrä on 
vaihdellut reilulla parilla sadalla asukkaalla. Korkeimmillaan väestön määrä on ollut vuoden 2000 
tienoilla, jolloin asukkaita oli vuoden lopussa 2961.  

Asuminen  

Suunnittelualueella ei ole asumista, mutta sitä ympäröi itä- ja pohjoispuolella Kuusikon pientalo-
valtainen asuinalue. Lähimmät asuinkiinteistöt sijaitsevat Kuusikkotiellä, Kalkkitiellä, Kalkkikujalla 
ja Tuomarinrinteellä. Vuonna 2018 Kuninkaalan asuntokannasta lähes 60 % oli erillispientaloja, 
reilu 20 % rivi- ja ketjutaloja ja muiden talotyyppien osuus oli alle 20 %. 

Palvelut ja työpaikat 

Vantaan työpaikkojen määrän kasvu on ollut nopeaa ja työpaikkakehitys kasvavaa etenkin Van-
taan keskusta-alueilla. Vuoden 2019 lopussa Vantaalla oli 122 871 työpaikkaa ja vuoden 2015 lo-
pussa 109 779 työpaikkaa. Eli Vantaan työpaikkojen määrä on kasvanut muutamassa vuodessa 
noin 13 000 työpaikalla. Vuonna 2019 Tikkurilan suuralueella oli 25 383 työpaikkaa.   

Kuninkaala on hyvien liikenneyhteyksiensä vuoksi erinomainen sijainniltaan yritystoimintaa ajatel-
len. Kaupunginosassa on korkea työpaikkaomavaraisuusaste, eli alueella on huomattavasti enem-
män työpaikkoja kuin alueella asuu työllisiä. Vuonna 2019 Kuninkaalassa oli 2 043 työpaikkaa. Eni-
ten työpaikkoja oli tukku- ja vähittäiskaupan (867), teollisuuden (611) sekä kuljetus ja varastoinnin 
(275) toimialoilla. 

Kuninkaalan työpaikka-alueet sijaitsevat kaupunginosan itäpäässä, Porttipuistossa sekä länsi-
päässä, Tikkurilan tuntumassa. Suunnittelualueen itäpuolella sijaitsevaan Porttipuistoon rakennet-
tiin 1980–90-lukujen vaihteessa lähinnä teollisuus- ja varastorakennuksia. 1990-luvun loppupuo-
lelta lähtien aluetta ryhdyttiin rakentamaan kaupallisten palveluiden keskittymäksi ja vuonna 2003 
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avatun Ikean jälkeen alueelle muodostui erikoiskaupan keskittymä. Porttipuistosta on ajan kulu-
essa tullut yksi Vantaan vetovoimaisimmista kaupan alueista.  

Suunnittelualueen lähellä, Kuninkaalan pohjoispuolella, Hakkilan teollisuus-, varastointi- ja toimis-
torakennusten alueella, sijaitsee mm. Keskon keskusvarasto. Julkisia palveluja Kuninkaalassa on 
vähän. Kuusikon alueella on alakoulu sekä kaksi päiväkotia, joista suunnittelualuetta lähin sijaitsee 
Kuusikkotiellä. Kuninkaalassa Tikkurilan rajalla sijaitsee montessoripäiväkoti. 

Suunnittelualueella ei ole työpaikka-alueita. 

Yhdyskuntarakenne ja kaupunkikuva 

Kuninkaala sijaitsee Helsingin rajalla kahden keskustan, Tikkurilan ja Hakunilan, välissä sekä liiken-
teen kannalta merkittävien Kehä III:n ja Lahdenväylän varrella. Lisäksi kaupunginosan läpi kulkee 
Vanha Porvoontie, joka on Vantaan kaupungin inventoitu rakennusperintökohde (R2). Ramp-
pialueella tien alkuperäisarvot ovat kuitenkin ennestään tuhoutuneet, eikä sillä ole kulttuuriympä-
ristöön liittyviä tunnistettuja maisemallisia arvoja. 

Kuninkaalan alueelta on löydetty Kehä III:n varresta viitteitä siitä, että alueella olisi asuttu jo kivi-
kaudella. Kuninkaalan ruotsinkielinen nimi Fastböle mainitaan ensimmäisen kerran jo 1500-luvun 
asiakirjassa muodossa Fasteböleby. Ruotsinkielinen nimi on saanut alkunsa miehen nimestä Faste 
ja suomenkielinen nimi Kuninkaala on todennäköisesti nimetty alueella sijaitsevan Konungsin ta-
lon mukaan. Kuninkaala kuuluu Vantaan vanhoihin maatalouskyliin ja Kuninkaalan kylämäki on säi-
lynyt rakenteeltaan hyvin. Merkittävimmät talot kylämäellä ovat Konungs, Gjutars, Markusas, På-
kas sekä Orädders. Kylän pohjoispuolella, lähellä Suurta Rantatietä (Kuninkaantie), sijaitsee Hel-
singgård, joka on vuonna 1913 käyttöön vihitty Dickursby Ungdomsförening seurantalo. Tikkuri-
lankosken tuntumaan kehittyi teollisuutta, jota vauhditti pääradan valmistuminen. Kuninkaalassa 
sijaitseva Tikkurila Oy (ent. Tikkurilan Väritehtaat) käsittää useita eri-ikäisiä rakennuksia, jotka ovat 
osa Vantaan modernia teollista rakennusperintöä. 

Nykyisin Kuninkaalan asutus jakautuu kolmeen erilliseen pientaloalueeseen, jotka ovat rakentu-
neet eri aikaan. Heidehofin asuinalue sijaitsee lännessä, Kuusikon keskiosassa ja Hakkilankallion 
asuinalue sijaitsee kaupunginosan koillisosassa. Lisäksi Kuninkaalassa sijaitsee Porttipuiston mer-
kittävä kaupallinen alue. Asuinalueita ympäröivät viheralueet, kuten Heidehofinpuisto, Variskallio, 
Påkaksenpuisto, Lindmaninkorpi ja Untipakka.  

Kuusikko on pientalovaltainen asuinalue, joka on saanut nimensä siitä, että alueella oli aikoinaan 
kuusi taloa. 1950-1960-luvuilla oli Kuusikon laajempi rakennusvaihe ja alue on sen jälkeen täyden-
tynyt erityisetsi 1980- ja 1990-luvuilla. 

Suunnittelualue sijoittuu Kuninkaalan eteläosaan, laajoille lähivirkistys alueille Kalkkikalliolle ja Va-
riskalliolle sekä Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien liikennealueille, Kuusikon kupeeseen. 

Virkistys 

Kuninkaalan laajimmat metsäiset alueet ovat eteläosassa sijaitsevat Kalkkikallio ja Variskallio. Va-
riskallio sijaitsee Kuusikon asuinalueen reunamilla ja Kalkkikallio sen eteläpuolella, Kehä III:n toi-
sella puolella. Alueilla kulkee virkistysreittejä ja viheralueita yhdistää liikenneväylän ylittävä ke-
vyen liikenteen silta. Kalkkikallo on pääasiassa luonnonsuojelualuetta, jossa on kangasmetsää, leh-
toaluetta sekä kalliomännikköä. Variskallio on kangasmetsää. Sekä Variskallion että kalkkikallion 
kallioiden alueilla on laajoja avokallioita.  

Liikenne 

Suunnittelualueen läpi kulkee merkittävät ajoyhteydet, itä-länsisuunnassa Kehä III ja pohjois-etelä-
suunnassa Vanha Porvoontie. Kuninkaalan alue rajautuu idässä Lahdenväylään ja lännessä päära-
taan.  
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Kehä III on osa Euroopan unionin määrittämää TEN-T-liikenneverkkoa, jonka tavoitteena on EU:n 
turvallinen ja kestävä liikennejärjestelmä, joka edistää ihmisten ja tavaroiden saumatonta liikku-
mista. Vuonna 2020 Kehä III:n liikennemäärä Kuusikon kohdilla oli 54 303 ajoneuvoa vuorokau-
dessa (KVL) ja 2017 Vanhan Porvoontien 13 597 ajoneuvoa arkivuorokaudessa (KAVL). Kuninkaa-
lan alueella liikenteen määrää kasvattaa etenkin Porttipuiston kaupallinen alue sekä Hakkilan teol-
lisuus- ja varastointialueet. Kehä III kuuluu raskaanliikenteen reittiin ja Vanhaa Porvoontietä pitkin 
kulkee erikoiskuljetusreitti (pääreitti). 

Suunnittelualueella kevyen liikenteen väylät kulkevat Vanhan Porvoontien länsipuolta sekä Kehä 
III:n eteläpuolta pitkin. Kuusikon asuinalueen läpi kulkee Helsingin ja Tikkurilan välinen bussiyhteys 
Kuusikkotietä pitkin ja Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien rampin kautta. Suunnittelualueen läpi kul-
kee kolme bussiyhteyttä Vanhaa Porvoontietä pitkin.  

Vesihuolto   

Suunnittelualueen lähin rakennettu vesihuoltoverkosto sijaitsee Kalkkitiellä. Kuusikon alueella si-
jaitsee useita maalämpö-, pora- tai rengaskaivoja kaava-alueen ulkopuolella.   

Kaukolämpö 

Suunnittelualueelle ei ulotu kaukolämpöverkkoa. Kaukolämpöverkko ulottuu suunnittelualueen 
lähellä mm. Kyytitien varteen sekä Sammaltielle ja Naavatielle.  

Sähköverkko 

Suunnittelualueen läpi kulkee sähköjännitekaapelit Vanhan Porvoontien länsipuolella (Vantaan 
Energia keskijännitekaapeli) sekä Kehä III:a pitkin. Tietoliikennekaapeli kulkee Vanhan Porvoontien 
länsireunalla.  

Ympäristöhäiriöt 

Liikennemelu  

Valtioneuvoston päätös melutason ohjearvoista 993/1992 määrää asumisen ulkoalueiden kes-
kiäänitasosta, joka saa olla päivällä (klo 7-22) enintään 55 dB (LAeq) ja yöllä (Klo 22-7) enintään 50 
dB (LAeq). Kuusikon alueelle suurin melu koituu Kehä III:n liikennemelusta. Myös Vanha Porvoon-
tie on vilkasliikenteinen. Kehä III:n varrella alueen lähistöllä olevilla kiinteistöillä meluarvot ylittä-
vät päiväajan sekä yöajan ohjearvot.  

 

Kuva 8. Ote Vantaan kaupungin meluselvityksestä, päiväajan keskiäänitaso (Sito Oy 2017).  
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Kuva 9. Ote Vantaan kaupungin meluselvityksestä, yöajan keskiäänitaso (Sito Oy 2017).  

Ilmanlaatu 

HSY seuraa ilmalaatua monipuolisin ja jatkuvin mittauksin sekä pysyvillä mittausasemilla (Helsin-
gissä Helsingin keskusta, Mäkelänkatu, Vartiokylä ja Kallio, Espoossa Leppävaara ja Luukki sekä 
Vantaalla Tikkurila) että siirrettävillä mittausasemilla. Vuonna 2020 mm. Vantaalla Kehä III:n var-
rella Varistossa sijaitsi siirrettävä mittausasema. Variston mittausten tavoitteena oli selvittää, 
kuinka korkeiksi pitoisuudet nousevat pääväylän välittömässä läheisyydessä. Avoimessa ympäris-
tössä ilmansaasteet pääsevät laimenemaan paremmin, kuin tiiviissä kaupunkiympäristössä. Täten 
suuret liikennemäärät eivät nosta ilmansaasteiden pitoisuuksia yhtä paljon, kuin vilkasliikentei-
sessä kaupunkiympäristössä. Kaava-aluetta lähin pysyvä ilmalaadun mittausasema sijaitsee Tikku-
rilassa (Neilikkatie 3). Ilmalaatua on seurattu Tikkurilassa vuodesta 1996 lähtien. Mittausasema 
edustaa vilkasliikenteisen keskustan ilmalaatua. Kaava-alueen ilmanlaatuun vaikuttaa etenkin 
Kehä III:n liikennepäästöt.  

Vuonna 2020 pääkaupunkiseudun ilmalaatu oli mittaushistorian puhtain. Ilmalaatuun vaikutti 
poikkeuksellisen lämmin ja vähäluminen talvi sekä koronapandemian poikkeustilan aiheuttama 
vähäisempi liikennemäärä ja aikaisempia vuosia helpompi katupölykausi. Ilmasaasteet ovat kui-
tenkin merkittävin ympäristöterveysriski, vaikka monien ilmansaasteiden pitoisuudet alittavatkin 
Suomessa kansainväliset ohje- ja raja-arvot. 

Vuonna 2020 Tikkurilan mittausasemalla ilmanlaatu on ollut noin 80 % ajasta hyvä. Myös vuosi 
2019 oli ilmanlaadun kannalta edellisvuotta parempi, mikä myöskin johtui osin edellisvuotta edul-
lisemmista sääoloista. Vuonna 2019 ilmanlaatu Tikkurilan mittausasemalla oli n. 70 % ajasta hyvä 
ja vuonna 2018 n. 65 % ajasta. Vuosi 2018 oli ilmanlaadultaan kokonaisuudessaan melko hyvä ja 
ilmanlaatu Tikkurilan mittausasemalla oli n. 95 % ajasta joko hyvä tai tyydyttävä. 

 

Kuva 10. Pääkaupunkiseu-
dun ilmalaatuluokkien ja-
kautuminen eri mittaus-
asemilla vuonna 2020. 
Tikkurilan (Tik) mittaus-
asemalla ilmalaatu on ol-
lut n. 80 % ajasta hyvä. 
Kehä III:n varrella Varis-
tossa ilmanlaatu oli hyvä 
n. 70 % ajasta. (HSY 2020) 
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Hengitettävät hiukkaset (PM10) ovat suurimmaksi osaksi liikenteen nostattamaa katupölyä katu-
jen ja teiden läheisyydessä. Etenkin keväisin hengitettävät hiukkaset voivat aiheuttaa terveydelle 
haittaa, kun katupölyä on paljon ilmassa. Katujen tehostettu puhdistus ja pölynsidonta kalsiumklo-
ridiliuoksella ovat vähentäneet katupölyn määrää viime vuosina. Myös liikenteen ja energiantuo-
tannon hiukkaspäästöt ovat vähentyneet 90-luvun alusta alkaen.  

Hengitettäville hiukkasille on määritelty vuosiraja- ja vuosiohjearvo, vuorokausiraja- ja vuorokau-
siohjearvo sekä vuorokausipitoisuuden kansallinen ohjearvo. Vuonna 2020 yhdelläkään mittaus-
asemalla ei ylitetty hengitettävien hiukkasten vuosiraja-arvoa (40 µg/m³) eikä WHO:n vuosiohjear-
voa (20 µg/m³). Vuosiohjearvo on ylittynyt vilkasliikenteisissä ympäristöissä aiempina vuosian. 
Hengitettävien hiukkasten pitoisuuksien vuosikeskiarvot vaihtelivat vuonna 2020 pääkaupunkiseu-
dun mittausasemilla 9-16 µg/m³ välillä.  

Vuoden 2006 jälkeen hengitettävien hiukkasten vuorokausiraja-arvo ei ole ylittynyt pääkaupunki-
seudulla. Raja-arvon mukaan pölyisiä päiviä (vuorokausipitoisuus yli 50 µg/m³) saa olla vuodessa 
35. Vuonna 2020 Tikkurilassa ei ollut vuorokausipitoisuuden raja-arvoa (50 µg/m3) ylittäviä pölyi-
siä päiviä, mutta vuonna 2019 niitä oli 13. WHO:n hengitettävien hiukkasten vuorokausiohjearvon 
mukaan pölyisiä päiviä (vuorokausipitoisuus yli 50 µg/m³) saa olla kolme kertaa vuodessa. Vuoro-
kausiohjearvo ylittyy tavanomaisesti erityisesti katupölyaikaan liikenneympäristöissä. Vuonna 
2020 vuorokausiohjearvo ylittyi mm. Kehä III:n varrella Varistossa.   

Hengitettävien hiukkasten kansallinen vuorokausipitoisuuden ohjearvo (70 µg/m3) ylittyi vuonna 
2020 helmikuussa Varistossa ja vuonna 2019 viidellä mittausasemalla (ml. Tikkurilassa).  

Ulkoilman pienhiukkaset (PM2,5) ovat pääkaupunkiseudulla pääasiassa peräisin liikenteen sekä 
puunpolton päästöistä. Pienhiukkaset pysyvät ilmassa kauan ja kulkeutuvat ilmavirtausten mu-
kana jopa tuhansia kilometrejä pienen kokonsa vuoksi. Lisäksi kaukokulkeumat maan rajojen ulko-
puolelta pääkaupunkiseudulle aiheuttavat keskimäärin yli puolet pienhiukkasten pitoisuudesta, 
jopa seudun vilkasliikenteisimmillä alueilla. Pienhiukkasia pidetään erityisen haitallisena tervey-
delle.  

Suomessa pienhiukkasten pitoisuudet ovat selkeästi vuosiraja-arvon (25 µg/m³) ja altistumisen pi-
toisuuskaton (20 µg/m³) alapuolella. Pääkaupunkiseudun mittausasemilla WHO:n vuosiohjearvo 
(10 µg/m³) ei ole ylittynyt vuoden 2014 jälkeen. Vuoden 2020 vuosikeskiarvot vaihtelivat pääkau-
punkiseudun eri mittausasemilla 4,6–6,3 µg/m³ välillä. Vuonna 2019 pienhiukkasten suurin vuosi-
keskiarvo oli Mannerheimintiellä 7,3 µg/m³.  

Vuonna 2020 WHO:n pienhiukkasten vuorokausiohjearvotaso 25 µg/m³ (saa ylittyä kolme kertaa 
vuodessa) ei ylittynyt yhdelläkään mittausasemalla. Vuonna 2019 ohjearvo ylittyi mm. Tikkurilassa 
kerran Talvikkitiellä ja Neilikkatiellä.  

Pääkaupunkiseudulla ei ole ollut voimakkaita pienhiukkasepisodeja vuosina 2015–2017 eikä 2019–
2020, jolloin useammilla asemilla vuorokausipitoisuudet olisivat nousseet yli WHO:n terveysperus-
teisen ohjearvotason 25 µg/m³. 

Typenoksidien (NOx) suurimmat päästölähteet pääkaupunkiseudulla ovat energiantuotanto ja tie-
liikenne, erityisesti raskas liikenne. Muun muassa vuosina 2018-2020 typpioksidin pitoisuuden 
vuosiraja-arvo (40 µg/m3) ei ylittynyt yhdenkään pääkaupunkiseudun ilmanlaadun mittausase-
malla. Pidemmän aikavälin tarkasteluissa on nähtävissä typpioksidin pitoisuuksissa laskeva trendi. 

Mustalla hiilellä (BC) tarkoitetaan epäorgaanista hiiltä, jota syntyy polttoprosesseissa. Mustalla 
hiilellä on ilmastoa lämmittävä vaikutus ja sillä on myös yhteys terveyshaittoihin. Merkittävimmät 
päästölähteet pääkaupunkiseudulla ovat suorat pakokaasupäästöt, puunpoltto tulisijoissa, laivalii-
kenne sekä kaukokulkeuma. Mustan hiilen elinikä ilmakehässä on muutamasta päivästä muuta-
maan viikkoon. Mustan hiilen pitoisuudelle ulkoilmassa ei ole toistaiseksi olemassa raja- tai oh-
jearvoja. 

Mustan hiilen päästöjä on vähennetty tehokkaasti ajoneuvojen kiristyneillä hiukkaspäästönor-
meilla sekä hiukkaspäästöjen puhdistustekniikoilla. Vuonna 2020 mustan hiilen vuosipitoisuudet 
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vaihtelivat mittausasemilla 0,2–0,6 µg/m³ välillä ja korkeimmat vuorokausikeskiarvot 4–0,9 µg/m³ 
välillä. Vuonna 2019 vuosipitoisuudet vaihtelivat mittausasemilla 0,2–0,8 µg/m³ välillä ja korkeim-
mat vuorokausikeskiarvot 9,1–1,6 µg/m³ välillä.  

Vuonna 2020 Tikkurilassa keskimäärin 9 % pienhiukkasten massasta muodostui mustasta hiilestä. 
Paikallisten päästöjen suuri merkitys näkyy selvästi pitoisuuksien vaihtelussa eri vuorokau-
denaikoina. 

Pilaantuneet maa-alueet 

Suunnittelualueella ei sijaitse pilaantuneita maa-alueita, mutta sen lähistöllä, Porttipuiston alu-
eella ja Kehä III:n eteläpuolella, sijaitsee pilaantuneita maa-alueita, jotka eivät aiheuta hankkeelle 
toimenpiteitä. 

 

Kuva 11. Kaava-alueella ei sijaitse pilaantuneita maa-alueita. Pilaantuneet maa-alueet on merkitty 
kuvassa punaisella värillä.  

Seveso-laitokset 

Seveslo-laitokset ovat vaarallisia kemikaaleja käyttäviä ja varastoivia laitoksia, jotka aiheuttavat 
suuronnettomuusvaaran. Laitokset luokitellaan käytettyjen kemikaalien määrän ja laadun mu-
kaan. Laitoksia valvoo Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes). Laitosten konsultointivyöhykkeillä 
tapahtuvista kaavamuutoksista ja merkittävästä rakentamisesta on pyydettävä Tukesilta ja pelas-
tusviranomaiselta lausunto.  

Suunnittelualue ulottuu Tikkurilan väritehtaiden sekä Hakkilassa sijaitsevan Valsparin konsultointi-
vyöhykkeille. Alueella ei sijaitse Helsingissä sijaitsevien laajamittaisten kohteiden konsultointi-
vyöhykkeitä. Pelastuslaitosta ja Tukesia on kuultu hankkeen kannalta lähialueen seveso-laitoksiin 
liittyen, eikä laitoksilla ole vaikutusta hankkeeseen.  

2.1.4 Maanomistus 

Vantaan kaupunki omistaa pääosin ja valtio vähäisiltä osin aluetta koskevat kiinteistöt. 

 

2.2 SUUNNITTELUTILANNE 

2.2.1 Kaava-aluetta koskevat suunnitelmat, päätökset ja selvitykset 

Valtakunnalliset alueidenkäyttötavoitteet 

Valtioneuvoston 14.12.2017 päättämien valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden (VAT) pyrki-
myksenä on vähentää yhdyskuntien ja liikenteen päästöjä, turvata luonnon monimuotoisuutta ja 
kulttuuriympäristön arvoja sekä parantaa elinkeinojen uudistumismahdollisuuksia. Niillä myös so-
peudutaan ilmastonmuutoksen seurauksiin ja sään ääri-ilmiöihin. Hanke on näiden tavoitteiden 
mukainen. Tavoitteiden toteutuminen on selostettu tarkemmin selostuksen kohdissa 3 ja 4. 
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- Luodaan edellytykset vähähiiliselle ja resurssitehokkaalle yhdyskuntakehitykselle, joka tukeutuu 

ensisijaisesti olemassa olevaan rakenteeseen. 

- Luodaan edellytykset bio- ja kiertotaloudelle sekä edistetään luonnonvarojen kestävää hyödyn-

tämistä.  

- Varaudutaan uusiutuvan energian tuotannon ja sen edellyttämien logististen ratkaisujen tarpei-

siin 

Uusimaa-kaava 2050 

  
Kuva 13. Ote Uusimaa-kaavasta 2050. 

Uusimaa-kaava 2050 koostuu Helsingin seudun, Itä-Uudenmaan ja Länsi-Uudenmaan vaihemaa-
kuntakaavoista. Se sisältää kaikkien maankäyttömuotojen osalta alueidenkäytön ja yhdyskuntara-
kenteen periaatteet pitkälle tulevaisuuteen.  

Uusimaa-kaavan kokonaisuus on tullut Helsingin hallinto-oikeuden 24.9.2021 päätöksen myötä 
voimaan siltä osin kuin valitukset hylättiin. Kokonaisuus korvaa aiemmin voimassa olleet maakun-
takaavat, lukuun ottamatta neljännen vaihemaakuntakaavan tuulivoimaratkaisua ja Östersundo-
min alueen maakuntakaavaa.  

Uusimaa-kaavassa 2050 (suunnittelualueen sijainti merkitty punaisella ympyrällä) tarkastelualue 
on taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä sekä pääkaupunkiseudun ydinvyöhykettä. Alueen 
eteläpuolella on suojelualue. Kehä III on merkitty valtakunnallisesti merkittäväksi kaksiajora-
taiseksi tieksi. Lähellä ovat Tikkurilan ja Hakunilan keskustatoimintojen alueet sekä Porttipuiston 
kaupanalue. 

Maakuntakaava ei ole voimassa oikeusvaikutteisen yleiskaavan alueella, mutta se on ohjeena laa-
dittaessa yleiskaavaa. Hanke on Uusimaa-kaavan 2050 ilmastosuunnittelutavoitteiden mukainen. 
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Yleiskaava 2007 

 
Kuva 14. Ote yleiskaavasta 2007. Kaava-alue on osoitettu punaisella viivalla. 

 

Suunnittelualueella on voimassa yleiskaavassa 2007. Alue on yleiskaavassa pientaloaluetta (A3), 

lähivirkistysaluetta (VL) ja liikennealuetta (L). Alueen läpi kulkee voimansiirtolinja itä-länsisuun-

nassa (pistekatkoviiva, Z). Suunnittelualue viistoaa etelässä luonnonsuojelualuetta (SL). Alueen itä-

puolella on kaupallisten palveluiden alue (KM).   

 

Kaupunginvaltuuston 17.12.2007 hyväksymä yleiskaava on tullut voimaan 25.2.2009.  

Yleiskaava 2020 

 
Kuva 15. Ote yleiskaavasta 2020. Kaava-alue on osoitettu sinisellä pistekatkoviivalla. 

Uudessa yleiskaavassa 2020 (ei lainvoimainen) suunnittelualue on pientalovaltaista asuinaluetta 
(AP), liikennealuetta (L) sekä lähivirkistysaluetta (VL). Alueen läpi kulkee voimajohto itä-länsisuun-
nassa (pistekatkoviiva, Z). Etelässä alueen reunamilla on lisäksi luonnonsuojelualuetta (SL). Alueen 
lähellä, Vanhan Porvoontien itäpuolella, on kaupallisten palveluiden alue (KM) ja pohjoisempana 
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sijaitsee Keskon tuotanto- ja varastotoiminnan alue (TY). Suunniteltu Vantaan ratikka kulkee Kyyti-
tietä pitkin (musta poikkiviivainen viiva). 

Kaupungin kasvu kohdistuu uudessa yleiskaavassa 2020 etenkin kaupungin keskustoihin sekä 
suunnitellun Vantaan ratikan reitin varrelle. Lämpövaraston suunnittelualue sijaitsee kahden mer-
kittävän keskustan, Tikkurilan ja Hakunilan, välissä sekä suunnitellun ratikan reitin läheisyydessä. 
Yleiskaavoissa 2007 ja 2020 Kuninkaalaan on kaavoitettu uusia asuinalueita Untipakan ja Variskal-
lion alueille. Uudessa yleiskaavassa 2020 uusia asuinalueita on lisäksi Porttipuiston pohjoispuolella 
sekä Tikkurilan väritehtaiden alueella ja pääradan itäpuolella, Heurekan pysäköintialueella.  

Kaupungin valtuusto on hyväksynyt yleiskaavan 25.1.2021. Kaava ei ole vielä saanut lainvoimaa. 
Hanke on yleiskaavan ilmastotavoitteiden mukainen.  

Asemakaava  

 
Kuva 16. Ote ajantasa-asemakaavasta.  

Suunnittelualue on voimassa olevien asemakaavojen alueella lähivirkistysaluetta (VL) sekä yleisen-
tien aluetta (LT) ja katualuetta.  

Alueella on voimassa asemakaavat ja asemakaavan muutokset 641100 (YM 23.1.1990) sekä 
641200 (YM 5.6.1991). Maanalaisen asemakaavan 641400ma voimaantulo ei kumoa näitä maan-
päällisiä kaavoja.  

Muut päätökset ja suunnitelmat  

Resurssiviisauden tiekartta  
Vantaan kaupunki on sitoutunut olemaan hiilineutraali vuonna 2030, mikä tarkoittaa päästöjen 

vähentämistä 80 prosenttia vuoden 1990 päästöihin verrattuna ja jäljelle jäävien päästöjen kom-

pensoimista esimerkiksi rahoittamalla vähähiilisyyteen tähtääviä hankkeita muualla.  

Resurssiviisauden tiekartasta kerrotaan tarkemmin luvussa 3.3.1. 

Vantaan ratikka 

Suunnittelualueen lähistöllä on vireillä Vantaan ratikan asemakaavat – 062800. Ratikan kaavoitus 
on tullut vireille 23.11.2020 Vantaan ratikan osallistumis- ja arviointisuunnitelmalla Vantaan ra-
tikka - osallistumis- ja arviointisuunnitelma - Ratikan kaavarunko (YK0049), Ratikan asemakaavat 
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(tarkastelualue 062800) ja katu- ja puistosuunnittelun aloitusilmoitus. Osallistumis- ja arviointi-
suunnitelma on päivitetty 17.9.2021. 

Vantaan Energia hiilineutraali 2030 

Hanke on osa Vantaan Energian tavoitetta luopua fossiilisista polttoaineista vuoteen 2026 men-
nessä sekä tavoitetta korvata maakaasun käyttöä siirtymällä hyödyntämään jätteiden energiakäy-
töstä syntyvää lämpöä, uusiutuvia energialähteitä sekä energiavarastointia. Varastosta saadaan 
edullisesti suuri lämmitysteho, joka on tarpeen kylmänä aikana. Yhtiön tavoitteena on energian-
tuotannon hiilineutraalius viimeistään vuoteen 2030 mennessä. 

3. ASEMAKAAVAN SUUNNITTELUN VAIHEET 

3.1 SUUNNITTELUN KÄYNNISTÄMINEN, SITÄ KOSKEVAT PÄÄTÖKSET JA VIREIL-
LETULO 

Vantaan Energian jättämä kaavamuutoshakemus on kirjattu saapuneeksi 29.1.2021. Kaavamuutos 
sai numeron 002468 (nykyään 641400ma) ja kaavoitus tuli vireille 14.4.2021.  

Mielipiteet osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta (OAS) 14.4.2021 pyydettiin 20.5.2021 men-
nessä (MRL 62 §). 13 mielipiteelle annettiin lisäaikaa 7.6.2021 asti. Mielipiteitä saatiin kaikkiaan 60 
kappaletta.  

Suunnittelualueen rajauksen tarkennuksen ja suunnitelmien muutosten sekä tarkasteltavien lisä-
vaihtoehtojen vuoksi OAS-päivitys julkaistiin 2.11.2021. Mielipiteet päivitetystä OAS:sta pyydettiin 
3.12.2021 mennessä (MRL 62 §). 7 mielipidettä saapui nähtävilläolon jälkeen. Mielipiteitä saatiin 
kaikkiaan 66 kappaletta. 

Vantaan Energian lämpövarasto - 002486 on Vantaan kaavoitusohjelmassa 2021 ja 2022. 

Kaavan osallistumis- ja arviointisuunnitelmassa suunnittelualue käsitti asemakaavan muutosalu-
een 002486 ja maanalaisen asemakaavan 002486ma. Kaavasta tutkittiin kahta suunnitelmavaihto-
ehtoa ja suunnitelmavaihtoehdon tarkennuttua asemakaavan muutokselle ei nähty tarvetta. 
Maanalaisen asemakaavan numero muuttui OAS-vaiheen jälkeen 641400ma:ksi. 

Kaupunkiympäristölautakunta 15.2.2022 päätti esittää kaupunginhallitukselle, että kaavaehdotus 
asetetaan nähtäville 30 päiväksi.  

Kaupunginhallitus 28.2.2022 päätti asettaa 15.2.2022 päivätyn asemakaavan nähtäville MRA 27 
§:n mukaisesti. Kaavaehdotus oli nähtävillä 9.3.-14.4.2022 välisenä aikana. 

3.2 OSALLISTUMINEN JA YHTEISTYÖ 

3.2.1 Osalliset 
- Kaavamuutoksen hakija 

- alueen maanomistajat ja maanvuokraajat 

- naapurit (viereisten ja vastapäisten alueiden omistajat ja vuokralaiset)  

- Kaupunginosan tai lähialueen asukkaat, yritykset ja työntekijät 

- Asukas- ym. yhdistykset  

- Kunnan jäsenet ja ne, jotka katsovat olevansa osallisia 

- Kaupungin omat asiantuntijat  

- Muut viranomaiset ja yhteisöt: Uudenmaan liitto, Uudenmaan ELY-keskus, Helsingin kaupunki, 

Väylävirasto, pelastuslaitos, Vantaan kaupunginmuseo, HSY, TUKES, HSL sekä tietoliikenne-

verkkoja ylläpitävät yhtiöt ja energiayhtiöt. 
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3.2.2 Osallistuminen ja vuorovaikutus  

Asemakaavoituksen alkamisesta on tiedotettu Vantaan kaupungin verkkosivuilla, Vantaan Sano-
missa 1.5.2021, Vantaan asukaslehdessä 8.5.2021, huhtikuun ja toukokuun Tikkurilan uutiskir-
jeissä sekä kirjeitse (MRL 62§) maanomistajille, naapureille ja viranomaisille.  

Päivitetystä osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta (2.11.2021) on tiedotettu Vantaan kaupungin 
verkkosivuilla, Vantaan Sanomissa 6.11.2021, Helsingin Uutisissa 6.11.2021 sekä kirjeitse (MRL 
62§) maanomistajille, naapureille ja viranomaisille.  

Asukastilaisuudet 

Kaavatyön osallistumis- ja arviointisuunnitelma esiteltiin lämpövarastohankkeen ympäristövaiku-
tusten arviointimenettelyn (YVA) ohjelmavaiheen yleisötilaisuudessa 14.4.2021. Tilaisuus järjestet-
tiin webinaarina ja siihen osallistui arviolta 50 henkilöä.  

Asemakaavahanketta esiteltiin osallistumis- ja arviointisuunnitelman nähtävilläoloaikana Tikkuri-
lan suuralueen asukastilaisuudessa ”Uudistuva Tikkurila -ilta” 19.5.2021. Tilaisuus järjestettiin 
Teamsin välityksellä ja siihen osallistui 58 henkilöä.  

YVA-menettelyyn liittyen järjestettiin sidosryhmäkeskustelu 24.8.2021, jossa myös kaavoitus oli 
mukana. Tilaisuuteen kutsuttiin alueen asukasyhdistyksistä edustajat ja se järjestettiin Teamsin 
välityksellä. Asukkaita osallistui 19 henkilöä.  

Vantaan Energia järjesti asukastilaisuuden 31.8.2021, jossa esiteltiin hanketta sekä hankkeen alli-
anssisuunnittelua. Kaavoitus oli mukana kertomassa hankkeen kaavoituksen etenemisestä ja vas-
taamassa kaavoitusta koskeviin kysymyksiin. Tilaisuus järjestettiin webinaarina ja osallistujia oli 
62.  

YVA-menetelmän selostusvaiheen yleisötilaisuus järjestettiin 3.2.2022, jossa myös kaavoitus oli 
mukana. Tilaisuus järjestettiin webinaarina ja siihen osallistui 132 henkilöä.  

Asemakaavan yleisötilaisuus järjestettiin kaavan nähtävilläolon yhteydessä 29.3.2022 webinaarina 
ja siihen osallistui 38 henkilöä.  

YVA:n yleisötilaisuuksien, Vantaan Energian 31.8. sekä asemakaavan 29.3. yleisötilaisuuksien tal-
lenteet, materiaalit sekä kirjalliset vastaukset kysymyksiin löytyvät Vantaan Energian nettisivulta 
osoitteesta: https://www.vantaanenergia.fi/fossiiliton-2026/lammon-kausivarasto/ 

 

Mielipiteet osallistumis- ja arviointisuunnitelmaan 14.4.2021 

Mielipiteet osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta (OAS), päivätty 14.4.2021, pyydettiin 20.5.2021 
mennessä (MRL 62 §). Mielipiteitä ensimmäisestä OAS:sta saatiin kaikkiaan 60 kappaletta.  

Osa mielipiteiden antajista antoi mielipiteensä sekä suullisesti että kirjallisesti. 

Yhteenveto mielipiteistä 

Osallistumis- ja arviointisuunnitelman nähtävilläolon yhteydessä osallisilta saadut mielipiteet koh-

distuivat ennen kaikkea Untipakan suoja- ja virkistysalueen säilymiseen, ajotunneleiden suuaukon 

sijoittumiseen toisaalle, rakentamisen aikaisiin haitallisiin ympäristövaikutuksiin, mahdollisiin rä-

jäytystöiden aiheuttamiin vaurioihin kiinteistöissä sekä hankkeen sijaintiin asutuksen läheisyy-

dessä. Rakentamisaikaa (noin 4 vuotta) pidettiin kohtuuttoman pitkänä. Mielipiteissä osoitettiin 

huolta muun muassa Kalkkikallion luonnonsuojelualueesta sekä vaikutuksista alueen pohjaveteen 

sekä pora- ja maalämpökaivoihin.  Lisäksi mielipiteissä ilmaistiin jonkin verran myös tyytymättö-

myyttä tiedottamiseen. 
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Viranomaisten mielipiteet osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta  

HSL:n kannanotossa kerrottiin, että Kyytitiellä, Vanhalla Porvoontiellä ja Kuusikkotiellä, on HSL:n 
linja-autoliikennettä sekä pysäkkejä. Joukkoliikenteen toimintaedellytykset tulee huomioida ra-
kentamisen aikaisissa järjestelyissä. Mahdolliset kevyen liikenteen verkon poikkeamat tulisi myös 
tunnistaa, ja rakentamisen yhteydessä poikkeusjärjestelyt tulee viitoittaa alueella. Vantaan ratikan 
operoinnin edellytyksiin ei kausivarastolla ole suoria vaikutuksia.  

Vantaan kaupunginmuseon kannanotossa mainittiin Vanhan Porvooontien linjaus, joka on Van-
taan kaupungin inventoitu rakennusperintökohde luokituksella R2, eli sen kulttuurihistorialliset 
arvot ovat todettu inventoinnissa merkittäviksi. Tielinjauksen suojelu kaava-alueella tulee tutkia 
kaavatyön aikana.  

Fingridin kannanotossa kerrottiin alueelle sijoittuvan 400 kV voimajohdon asettamista rajoitteista 
rakentamiselle ja selvitystarpeista. Lähtökohtaisesti lunastettu rakennusrajoitusalue koskee myös 
maanalaista rakentamista, mutta tässä tapauksessa uusien rakenteiden sijaitessa hyvin syvällä on 
syytä kuitenkin tutkia vaikutukset ja varmistaa tekninen yhteensovitus.  

Suomen luonnonsuojeluliiton kannanotossa tuotiin esiin Untipakan, Variskallion ja Kalkkikallion 
luontoarvot ja maanpäällisiin luontoarvoihin liittyviä selvitystarpeita sekä luonnontilalle aiheutu-
vien haittojen minimointi. Erityisen merkittäviä luontoarvoiltaan ovat Kalkkikallion suojelualueen 
pohjoisreunan runsaslahopuustoiset vanhat sekametsät (luokan I METSOkangasmetsien kriteerit). 
Alueella on myös liito-oravapotentiaalia. Hankkeeseen liittyvissä kallio- ja maaperätutkimuksissa 
on syytä suunnitella tutkimusten ajankohdat ja tutkimuslaitteiden siirron vaatimat ajoreitit siten, 
että metsäarvoille koituvat luontohaitat jäävät mahdollisimman vähäisiksi. 

Vantaan Energian kannonotto koski Kyytitien keski- ja pienjänniteverkkoa. Kaavamuutoksen vaiku-
tus kaapeleiden sijaintiin tai niiden siirtotarpeeseen on vähäinen. Kaukolämpöverkoista ei ollut 
huomautettavaa. 

HSY:n kannanotto koski vesihuollon verkostoa. Itse energiavarastolla ei ole vaikutuksia vesihuol-
toon, koska se sijaitsee kymmenien metrien syvyydessä. Asemakaavamuutos ei lähtökohtaisesti 
edellytä yleisen vesihuollon uudisrakentamista. 

Mielipiteet on otettu huomioon kaavoitustyössä siten, että ajoyhteyden suuaukolle päätettiin tar-
kastella vaihtoehtoisia sijainteja ja kaava-aluetta tuotiin jonkin verran kauemmaksi asutuksesta.  

 

Mielipiteet päivitettyyn osallistumis- ja arviointisuunnitelmaan 2.11.2021 

Mielipiteet päivitetystä osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta, päivätty 2.11.2021, pyydettiin 
3.12.2021 mennessä (MRL 62 §). Mielipiteitä saatiin kaikkiaan 66 kappaletta.  

Osa mielipiteiden antajista antoi mielipiteensä sekä suullisesti että kirjallisesti. 

Yhteenveto mielipiteistä 

Päivitetyn osallistumis- ja arviointisuunnitelman nähtävilläolon yhteydessä osallisilta saadut mieli-
piteet olivat hyvin saman kaltaisia kuin aiemmin saadut ja ne kohdistuivat Untipakan suoja- ja vir-
kistysalueen säilymiseen, ajotunneleiden suuaukon sijoittumiseen toisaalle, rakentamisen aikaisiin 
haitallisiin ympäristövaikutuksiin, mahdollisiin räjäytystöiden aiheuttamiin vaurioihin kiinteistöissä 
sekä hankkeen sijaintiin asutuksen läheisyydessä. Rakentamisaikaa (noin 4 vuotta) pidettiin koh-
tuuttoman pitkänä. Mielipiteissä osoitettiin huolta muun muassa kiinteistöjen arvon laskusta, 
Kalkkikallion luonnonsuojelualueesta sekä vaikutuksista alueen pohjaveteen sekä pora- ja maa-
lämpökaivoihin.  Lisäksi mielipiteissä ilmaistiin jonkin verran myös tyytymättömyyttä tiedottami-
seen. 
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Viranomaisten mielipiteet päivitetystä osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta  

Vantaan Energian kannonotto koski Kyytitien keski- ja pienjänniteverkkoa. Kaavamuutoksen vaiku-
tus kaapeleiden sijaintiin tai niiden siirtotarpeeseen on vähäinen. Kaukolämpöverkoista ei ollut 
huomautettavaa.  

Carunan kannanotossa mainittiin, ettei kaava-alueella sijaitse Caruna Oy:n sähköverkkoa. 

HSY:n kannonotto koski vesihuoltoverkostoa. Kaavamuutoksella ei vaikuta olevan vaikutuksia vesi-
huoltoon; olemassa olevaa vesihuoltoa ei ole tarpeen siirtää eikä uutta tarpeen rakentaa.  

Vantaan kaupunginmuseo totesi aiemmassa lausunnossaan, että kaava-alueen reunalla kulkee 
Vanha Porvooontien linjaus, joka on Vantaan kaupungin inventoitu rakennusperintökohde luoki-
tuksella R2. Päivitetyissä suunnitelmissa on esitetty vaihtoehtoisia paikkoja maanalaiseen lämpö-
varastoon johtavalle ajoyhteystunnelille ja sen suuaukolle. Vaikka toinen suuaukoista sijaitsee 
Vanhan Porvoontien varrella, on paikka rakennetulla ramppialueella, jossa tien alkuperäisarvot 
ovat ennestään tuhoutuneet. Näin ollen kummallakaan paikalla ei ole kulttuuriympäristöön liitty-
viä tunnistettuja maisemallisia arvoja. Alueelta ei myöskään tunneta käytettävissä olevien tietojen 
perusteella muinaismuistolailla (295/1963) rauhoitettuja muinaisjäännöksiä.  

Gasgridin kannanotto koski Kyytitien varrella sijaitsevaa kaasuputkea, joka on huomioitava lämpö-
varaston rakentamisen aikaisissa työmaa- ja liikennejärjestelyissä sekä räjäytystöissä. Työmaanai-
kaisia kaasuputken ylityspaikkoja on tarkkailtava. Kaasuputken sijainti on merkitty maastoon mer-
kintäpylväillä ja -kilvillä. Jokaiselta merkinnältä on oltava esteetön näkyvyys edelliselle ja seuraa-
valle merkinnälle. 

Mielipiteet on otettu huomioon kaavoitustyössä siten, että kaava-alue rajattiin koskemaan yksin 
kaupungin omistamia maita ja ajotunnelin suuaukko on kaavaratkaisussa osoitettu Porvoontien ja 
Kehä III:n ramppialueelle Untipakan viheralueen sijaan. Ratkaisulla vähennetään etenkin rakenta-
misen aikaisia ympäristövaikutuksia, muun muassa työmaaliikenteen ohjautuessa nopeammin 
Kehä III:lle ja kauemmas asutuksesta. Myös tunnelin suuaukko ja maanpäällinen työmaa-alue si-
joittuvat kauemmaksi asutuksesta. Kaavaratkaisu säilyttää asukkaille tärkeän Untipakan virkistys-
alue nykyisellään. 

Viranomaisneuvottelu 

Kaavan viranomaisneuvottelu järjestettiin 7.9.2021 ja siihen osallistui Vantaan kaupunkisuunnitte-
lun lisäksi Uudenmaan ELY-keskuksen, Uudenmaanliiton, Vantaan ympäristökeskuksen, Vantaan 
Energian sekä AFRY Finland Oy:n edustajat.  

Nähtävilläolo ja lausuntojen pyytäminen.  

Kaupunkiympäristölautakunta päätti 15.2.2022 esittää kaupunginhallitukselle (28.2.2022), että 
kaavaehdotus asetetaan nähtäville ja oikeutetaan asemakaavoitus pyytämään tarvittavat lausun-
not. Nähtävillä oloaikana 9.3.- 14.4.2022 saatiin kymmenen muistutusta. Lausuntoja pyydettiin 41 
ja saatiin kymmeneltä lausunnonantajalta.  

Lausunnot, muistutukset sekä vastineet tiivistetysti: 

Viranomaisten lausunnot 

Carunan lausunnossa todettiin, ettei kaava-alueella sijaitse Caruna Oy:n sähköverkkoa. 

Väylävirasto huomautti lausunnossaan, että YVA-selostuksen lausunnossa esitetyt selvitystarpeet 
on tarpeen huomioida myös asemakaavamuutoksen ja alueen jatkosuunnittelun kannalta, ja että 
maanalainen kaukolämpövarasto ei saa aiheuttaa haitallisia vaikutuksia Kehä III:lle tai vaikeuttaa 
sen kehittämismahdollisuuksia tulevaisuudessa. 
Vastine: Kehä III:n liikenteen sujuvuus sekä kehittämismahdollisuudet tulevaisuudessa on huomi-
oitu hankkeen suunnittelussa ja YVA-selostuksessa. Hanke on käynyt suunnitelmaratkaisuja lävitse 
ELY:n ja Väyläviraston kanssa, jotta hanke ei rajoita Kehä III:n tulevaisuuden kehittämistarpeita. 
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YVA-menettelyn yhteysviranomaisen perustellun päätelmän mukaan pohjaveden pintaa, alueen 
seimisyyttä, maankohoamista sekä kallioperän lämpötilaa tulee seurata. 

ELY:n lausunto koski melu-, tärinä-, runkomelu- sekä pohjavesimääräyksiä. Lisäksi lausunnossa to-
dettiin, että kaava-alue ei sijaitse pohjavesialueella, ja että pohjavesiolosuhteita on selvitetty var-
sin kattavasti YVA-menettelyn yhteydessä. 
Vastine: Hanke on ilmoittanut suunnittelevansa laitteistot niin, ettei runkomelua juurikaan pitäisi 
syntyä. Toiminnan aikana on mahdollista, että kallion hidas lämpeneminen aiheuttaa maanliikah-
duksia ja hetkellisiä järistyksiä. Hanke on ilmoittanut seuraavansa alueen seismisyyttä ja maanko-
hoamista sekä kallioperän lämpötilaa. Melua koskevaa kaavamääräystä tarkennetaan ja kaavaan 
lisätään tärinä- ja runkomelua- sekä pohjaveden pinnan seurantaa koskevat määräykset. Selos-
tusta on täydennetty pohjavesien tarkkailuohjelman sisältövaatimuksilla.   

Uudenmaan liitolla eikä Tukesilla ollut lausuttavaa.  

HSL totesi lausunnossaan, että Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien rampin kautta liikennöi HSL:n bus-
silinjoja, ja että HSL kannattaa nyt esitettyä tunnelin suuaukon paikan siirtoa, joka vähentää hait-
toja muulle liikenteelle. 

Vantaan Energia haluaa, että asemakaavan muutosehdotuksessa huomioidaan maakaapeleiden 
sijainti. Lausunnossa todettiin myös, että sähkön liityntäkojeisto Vantaan Energia Sähköverkot Oy 
jakeluverkkoon tulee suunnitella tunnelin suuaukon läheisyyteen hyvin saavutettavaksi maanpääl-
liselle alueelle, ja että asemakaavan muutosalueella ei sijaitse Vantaan Energia Oy:n kaukolämpö-
putkia. 
Vastine: Maakaapeleiden sijainnit ja sähkön liityntäkojeisto huomioidaan hankkeen jatkosuunnit-
telussa. 

Fingrid toi lausunnossaan esiin voimajohtoja koskevat tekniset kysymykset ja että niihin liittyen 
voimajohtoalueelle tai sen läheisyyteen sijoittuvasta rakentamisesta tulee pyytää Fingridistä myös 
erillinen risteämälausunto. Fingrid pyytää lähettämään tietoa asemakaavatyön etenemisestä. 
Vastine: Hanke pyytää risteämälausunnon Fingridiltä voimajohtojen osalta. Kaavaan lisätään kaa-
vamääräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa vaarantaa olemassa olevien voima-
johtojen sijoittumista ja käyttöä.” Fingridille lähetetään tietoa asemakaavatyön etenemisestä. 

HSY totesi lausunnossaan, että asemakaava ei edellytä vesihuollon uudisrakentamista eikä johto-
jen siirtämistä. 

Helen lausui 110 kV voimajohdostaan sekä voimajohtoon liittyvästä käyttöoikeuden supistuksesta 
kaava-alueella. Helen ehdotti kaavamerkinnän muuttamista siten, että ajotunnelin maanpäälliset 
rakenteet tulisivat rakennettavaksi johtoalueen ulkopuolelle, sekä kaavaan merkittäväksi, että 
’Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö ei saa aiheuttaa vaaraa voimajohtojen pysyvyydelle ja 
käytölle’. Lisäksi lausunnossa todettiin, että Fingrid Oyj tekee kaikista toiminnoista voimajohtoalu-
eella turvallisuustarkastelun (risteämälausunto), ja että hankkeen ympäristönvaikutusten arvioin-
tiselostuksessa ei ole juurikaan huomioitu olemassa olevia voimajohtoja. 
Vastine: Voimajohtojen lähelle, Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ajorampin sisäpuoleiselle alu-

eelle suunniteltu ajotunnelin suuaukko ei kuulu maanalaiseen kaava-alueeseen, eikä alueelle laa-

dita hankkeen johdosta asemakaavan muutosta, alueen ollessa jo suunnitellun käyttötarkoituksen 

mukaisesti liikennealuetta. Hanke pyytää risteämälausunnon Fingridiltä voimajohtojen osalta. Kaa-

vaan lisätään kaavamääräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa vaarantaa ole-

massa olevien voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä.”  

 

Yhteenveto muistutuksista 

Muistutuksissa tuotiin ilmi osin samoja huolia, kuin kaavan osallistumis- ja arviointisuunnitelman 
nähtävilläolon yhteydessä saaduissa mielipiteissä. Muistutukset kohdistuivat muun muassa raken-
tamisen aikaisiin haitallisiin ympäristövaikutuksiin, liikenteeseen, mahdollisiin räjäytystöiden ai-
heuttamiin vaurioihin kiinteistöissä, lämmönsiirtolinjoihin, sekä hankkeen sijaintiin asutuksen 
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läheisyydessä. Rakentamisaikaa (noin 4 vuotta) pidettiin kohtuuttoman pitkänä. Muistutuksissa 
osoitettiin huolta muun muassa vaikutuksista luontoon, onnettomuustilanteista, kiinteistöjen ar-
von laskusta sekä vaikutuksista alueen pohjaveteen sekä pora- ja maalämpökaivoihin.   

Vastineet tiivistetysti: Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi olla tilapäi-
sesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon 
ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen selvitysten perusteella aiheuta 
sellaista haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai elinympäristöille, 
jotka estäisivät kaavan toteuttamisen. Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuussel-
vitys vuonna 2020, jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Variskallion alue 
valikoitui mm. sopivan kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalai-
toksen läheisyyden vuoksi. Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentami-
sen aikaan, haittojen ollessa kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutu-
van suoria terveysvaikutuksia. On kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat 
kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaiku-
tusten on arvioitu olevan vähäisiä. Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää luoda 
työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen ehkäisemisen ja lieventämisen 
keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen vähentämään myös hank-
keen jatkosuunnittelussa. Sijoitusluvat lämmönsiirtolinjaa varten haetaan Vantaan kaupungin luvi-
tusprosessin mukaisesti. Putkien rakentaminen on normaalia kaukolämpöverkon rakentamisesta, 
mitä Vantaan Energia tekee jatkuvasti Vantaan alueella. Ajoteitä ei suljeta kokonaan työn missään 
vaiheessa. Työ tehdään jaksoissa, jolloin se vaikuttaa vain rajalliseen osaan tietä kerrallaan. Läm-
mönsiirtolinjan rakentaminen Kuusikossa kestää muutamia kuukausia, ei vuosia. 

3.3. ASEMAKAAVAN TAVOITTEET 

3.3.1  Asemakaavoituksen tavoitteet 

Maanalaisen asemakaavan tavoitteena on lisätä uusiutuvan energian käyttöä ja parantaa energia-

tehokkuutta mahdollistamalla Vantaan Energia Oy:n kaukolämpövaraston sijoittuminen syvälle 

kallioperään pääosin Variskallion ja Kalkkikallion sekä Kehä III liikennealueen alle. Luolastoon joh-

tavan ajotunnelin suuaukko on tavoitteena sijoittaa Vanhan Porvoontien itäpuolelle.   

3.3.2   Lähtökohta-aineiston antamat tavoitteet 

Kunnan asettamat tavoitteet  

Vantaan valtuustokauden 2022–2025 strategia (Kv 31.1.2012): 

Rohkea, rento ja viihtyisä Vantaa on kestävyyden edelläkävijä. Vantaa edistää hiilineutraalisuutta 
yhteistyössä konserniyhtiöiden kanssa ja on resurssiviisas sekä kiertotalouden edelläkävijäkau-
punki. Kansainvälinen ja kansallinen yhteistyö ovat mukana ilmastokysymyksissä. Luonnon moni-
muotoisuuden säilymisestä huolehditaan. Kaupunki on taloudellisesti kestävä ja elinvoimainen, 
taloudellisesti vahva kaupunki ja kaupunkikonserni varmistetaan pitkäjänteisesti. Vantaan kärki-
hankkeet ovat merkittävää panostusta kaupunkikehittämiseen. Elinkeinokehittämisen rinnalla on 
tärkeää kehittää Vantaata vetovoimaisena asumisen kaupunkina. 
 

Resurssiviisauden tiekartta (Kv 18.6.2018)  

Resurssiviisauden tiekartta ohjaa kaupungin kehitystä kohti päästötöntä, jätteetöntä ja luonnon-
varoja kestävästi käyttävää kaupunkia, jossa ei ylikuluteta. Vantaan kaupunki on sitoutunut ympä-
ristöasioiden ja vastuullisuuden edistämiseen useiden kansallisten ja kansainvälisten ohjelmien ja 
sitoumusten kautta. Keskeisimpiä näistä on Suomen kuuden suurimman kaupungin kaupunginjoh-
tajien ilmastoverkosto. Resurssiviisauden tiekartta kytkeytyy myös vuonna 2015 solmittuun YK:n 
kestävän kehityksen tavoiteohjelmaan, eli Agenda 2030:een. Resurssiviisauden tiekartta määrittää 
Vantaan pitkän aikavälin ympäristötavoitteita ja konkretisoi valtuustokauden strategiaa. Vuonna 
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2020 kaukolämmön osuus Vantaan kaupungin päästöistä oli noin neljänneksen. Päästövähennys-
tavoitteen saavuttaminen edellyttää myös kaukolämmön tuotannon päästöjen merkittävää leik-
kaamista. Hanke mahdollistaa osaltaan kaukolämmön tuotannon päästöjen merkittävän vähentä-
misen. 

Kaupunkisuunnittelussa keskeisiä tavoitteita ovat:  
 

- Sähkön ja lämmön tuotanto eivät aiheuta ilmastopäästöjä. 

- Maankäytön ja rakentamisen suunnittelun ja toteutuksen lähtökohtana on resurssi- ja ener-

giatehokkuus. 

- Varaudutaan ilmastonmuutoksen vaikutuksiin ja käytetään resurssitehokkaita, luonnonmukai-

sia ratkaisuja.  

- Ohjataan uusiutuvan energian käyttöön. 

- Energiankulutus on viisasta ja rakennukset ovat energiatehokkaita. 

- Kaupunki on kiertotalouden edistäjä ja toteuttaja. 

- Julkiset hankinnat ja investoinnit ovat resurssitehokkaita, vastuullisia ja tukevat kiertotaloutta 

 

Hiilineutraali Vantaa 2030 

Hiilineutraalisuuteen tähtäävät toimenpiteet ovat osa resurssiviisauden tiekarttaa. Vantaan kau-
punginvaltuusto on linjannut kaupunkistrategiassaan, että Vantaan kaupunki on hiilineutraali 
vuonna 2030. Vantaa on sitoutunut vähentämään kasvihuonekaasupäästöjään 80 % vuoden 1990 
päästöihin verrattuna ja kompensoida jäljelle jäävät päästöt esimerkiksi rahoittamalla vähähiilisyy-
teen tähtääviä hankkeita muualla.  

Kuntien energiatehokkuussopimus (KETS) 

Rakennusten lämmitys aiheuttaa lähes puolet pääkaupunkiseudun kasvihuonekaasupäästöistä. 
Vantaa on sitoutunut Kuntien energiatehokkuussopimukseen. Sopimuksella pyritään koko Van-
taan kaupunkikonsernin energiatehokkuuden parantamiseen ja energiankäytön vähentämiseen, ja 
siihen sisältyy myös uusiutuvan energian käytön lisäämiseen liittyviä toimenpiteitä. Uudisrakenta-
misessa lähtökohtana ovat matalaenergiaratkaisut. 

3.3.2 Muut tavoitteet  

Hakijan (Vantaan energia Oy) tavoitteena on energiantuotannon hiilineutraalius viimeistään vuo-
teen 2030 mennessä. Hanke on osa Vantaan Energian tavoitetta luopua fossiilisista polttoaineista 
vuoteen 2026 mennessä sekä tavoitetta korvata maakaasun käyttöä siirtymällä hyödyntämään 
jätteiden energiakäytöstä syntyvää lämpöä, uusiutuvia energialähteitä sekä energiavarastointia. 
Varastosta saadaan edullisesti suuri lämmitysteho, joka on tarpeen kylmänä aikana.   

3.4 ASEMAKAAVARATKAISUN VAIHTOEHDOT  

Ennen vireilletuloa 

Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020. Kausivaraston mah-
dollisina sijainteina tutkittiin Kuninkaalan lisäksi mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja 
Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja so-
veltuvuutta lämpimän veden varastointiin, liikenneyhteyksiä sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia 
avoimeen dataan perustuen.    

Variskallion alue valikoitui mm. sopivan kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Ener-
gian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. Voimalaitoksen ollessa lähellä, varastoon saadaan toimi-
tettua huomattavan kuumaa kaukolämpöä.  
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Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen kaukaisen sijain-
nin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi geologisten 
ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen koko 
sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäälli-
nen maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle.  

Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia 
sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhin-
tarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista 
(lämmönsiirto).  

 

 

Kuva 17. Hankkeen tutkitut sijaintivaihtoehdot. Vantaan Energian jätevoimala sijaitsee Långmos-
sabergissä. (Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskeva ympäristövaikutusten arviointi-
selostus, AFRY Finland Oy 2021) 

Kaavoituksen eteneminen 

Kaavatyön alkaessa hankkeen sijainniksi valikoitui Kuninkaala, jossa lämpövarastoluola sijoittuu 
pääosin Variskallion, Kalkkikallion sekä Kehä III:n alapuolelle. Kaavatyön alussa ajotunneleiden 
suuaukon paikkaa tutkittiin muun muassa Untipakan alueelle Vanahan Porvoontien varteen, ole-
massa olevan kallioleikkauksen kohdalle sekä Kuusikon länsipuolelle, Heidehofinpuistoon. Vanhan 
Porvoontien kallioleikkauksen vaihtoehto todettiin kuitenkin toteutuskelvottomaksi ennen kaikkea 
riittämättömän kalliokaton korkeuden vuoksi. Myös työmaa-alueen toteuttaminen ja liikenteelli-
set ratkaisut rakentamisen aikana osoittautuivat liian haasteellisiksi kyseisessä vaihtoehdossa. 
Muissa vaihtoehdoissa muun muassa rakentamisen aikainen liikenteen järjestely olisi aiheuttanut 
ympäristölle huomattavasti enemmän haittaa kuin kaavaratkaisuksi valikoitunut vaihtoehto.   

Hankkeen allianssisuunnittelu käynnistyi kesällä 2021. Suunnittelulla on pyritty vähentämään 
hankkeen ympäristöhäiriöitä sekä toteutukseen, jossa asukkaiden mielipiteet on huomioitu mah-
dollisimman hyvin. Esimerkiksi varastoa on pyritty siirtämään kauemmaksi asutuksesta muun mu-
assa tutkimalla säiliöiden korkeuden kasvattamista ja vähentämistä neljästä säiliöstä kolmeen säili-
öön. Lisäksi on tutkittu ratkaisuja siirtää myös ajoyhteystunnelia etäämmäksi asutuksesta ja viher-
alueista.  

Kaavan tultua vireille, suuaukon paikan vaihtoehdoksi oli valikoitunut Untipakan alue läheltä Kyyti-
tietä (hankkeen ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa VE1a). Uudeksi tarkasteltavaksi 
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vaihtoehdoksi löydettiin myöhemmin vielä Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisä-
puoli (YVA:ssa VE1b). 

Vaihtoehdossa VE1a varastolle oli kaksi maanalaista ajoyhteystunnelia, joista toinen kulki Kuusi-
kon läpi ja toinen Vanhan Porvoontien alapuolella. Tunnelit yhdistyivät maanalla Untipakan poh-
joisosaan suunniteltuun suuaukkoon. Ajoyhteys tunneleihin suunniteltiin Kyytitieltä. 

Vaihtoehto sisälsi maanpäällisen asemakaavan muutoksen, joka sijaitsi Untipakan viheralueen 
pohjoispuolella ja se rajautui pohjoisreunalla Kyytitiehen. Maanalainen asemakaava-alue sijoittui 
osin Variskallion, Kalkkikallion ja Untipakan viheralueiden sekä Kuusikon asuinalueen, Kehä III:n ja 
Vanhan Porvoontien alapuolelle.  

 

 
Kuva 18. Alustava yleissuunnitelma, VE1a: Ajotunnelit sijoittuvat Kuusikon ja Vanhan Porvoontien 

alapuolella. Tunneleiden suuaukko sijoittuu Untipakkaan, Kyytitien varteen (Vantaan Energia Oy:n 

lämmön kausivarastoa koskeva ympäristövaikutusten arviointiselostus, AFRY Finland Oy 2021).  

Vaihtoehdossa VE1b on yksi maanalainen ajoyhteystunneli, joka sijoittuu Kehä III:n alapuolelle. 
Yleissuunnitelmassa tunneli haarautuu lähellä lämpövarastoluolaa. Tunnelin suuaukko sijoittuu 
Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle. Liikennöinti tunnelin suuaukolle ta-
pahtuu Vanhalta Porvoontieltä risteyksestä, vastapäätä Kehä III:lle länteen päin johtavaa ajoramp-
pia.  

Vaihtoehdossa harkittiin maanpäällisen asemakaavan muutoksen tarvetta ramppialueen sisäpuo-
lelle, mutta alueen nykyisen asemakaavan ollessa jo liikennealuetta, alueelle suunnitellun toimin-
nan (ajoyhteys suuaukolle) nähtiin olevan nykyisen kaavan mukaista. Vaihtoehdon maanalainen 
asemakaava-alue sijoittuu osin Varsikallion ja Kalkkikallion viheralueiden sekä Kehä III:n ja Vanhan 
Porvoontien liikennealueiden alapuolelle.  
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Kuva 19. Yleissuunnitelma, VE1b: Ajotunneli sijoittuu Kehä III:n alapuolelle ja tunnelin suuaukko 

Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle (AFRY Finland Oy 3.12.2021). 

3.4.1 Asemakaavaratkaisun valinta ja perusteet  

Vaihtoehto VE1b osoittautui toteutuskelpoiseksi ratkaisuksi ja ennen kaikkea sen rakentamisen 
aikaiset ympäristöhäiriöt sekä maisemalliset vaikutukset ovat vähäisemmät kuin vaihtoehdossa 
VE1a, jonka vuoksi se valikoitui hankkeen jatkosuunnittelun sekä asemakaavaratkaisun lopulliseksi 
vaihtoehdoksi.  

Vaihtoehdossa VE1b tunnelin suuaukko sijoittuu ramppialueen sisäpuolelle, jossa puusto ja muu 
kasvillisuus on selkeästi vähäisempää, eikä alueella ole virkistysarvoa, toisin kuin VE1a:n vaihtoeh-
dossa Untipakan alueella. Alue ei ole myöskään maisemallisesti tai kaupunkikuvallisesti yhtä mer-
kittävä, kuin Untipakka ja Kyytitien varsi. Alue on jo nyt asemakaavoitettu liikennealueeksi, jolloin 
hankkeen ajoyhteys ei ole alueen käyttötarkoituksen kanssa ristiriidassa.  

Vaihtoehdossa VE1b tunnelin suuaukko sijaitsee kauempana asutuksesta, jolloin hankkeen aiheut-
tamat ympäristöhäiriöt (melu, pöly) ovat vähäisemmät, kuin vaihtoehdossa VE1a. Lisäksi työmaan-
aikainen liikenne on nopeammin ohjattavissa Kehä III:lle ja pois alueelta, toisinkuin vaihtoehdossa 
VE1a, jossa liikenne ohjataan Kyytitien kautta Vanhalle Porvoontielle ja sieltä edelleen Kehä III:lle, 
mikä on merkittävä seikka niin liikenteen sujuvuuden kuin turvallisuudenkin kannalta. Asukkaita 
huoletti paljon vaihtoehdossa VE1a muun muassa kevyenliikenteen turvallisuus etenkin lasten 
koulureitin kannalta, joka kulkee Kyytitietä pitkin. Lisäksi Untipakan puiden kaataminen ja kallion 
louhiminen aiheutti suurta vastustusta.  

Hankkeen toteutusvaihe huomioiden hankkeen rakentamisvaihe saattaa ajoittua Kyytietien var-
teen suunnitellun Vantaan ratikan toteutuksen kanssa päällekkäin. Kyytitien muukin kehittyminen 
samanaikaisesti hankkeen toteutuksen kanssa on mahdollista. Vaihtoehdon VE1b työmaaliikenne 
risteää vähemmän alueen muun liikenteen kanssa sekä sijaitsee Kyytitiehen nähden syrjempänä, 
kuin Kyytitien varteen sijoittuva vaihtoehto VE1a, jolloin yhteensovitettavia tarpeita Kyytien var-
ren kehittämisen kanssa on vähemmän.  
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Maanalainen asemakaava perustuu AFRY Finland Oy:n laatimaan hankkeen yleissuunnitelmaan 
(3.12.2021) sekä lämpövarastohankkeen ympäristövaikutusten arviointiselostukseen (AFRY Fin-
land Oy 10.1.2022).  

  

4. ASEMAKAAVAN KUVAUS 

4.1 KAAVAN RAKENNE 

Maanalaisella asemakaavalla mahdollistetaan Vantaan Energian maanalaisen kaukolämpövaraston 
rakentaminen maanalaiselle energiahuollon alueelle (ma-EN). Säiliötilat sijoittuvat likimäärin -80 ja 
+ 10 (N2000) korkeusasemien välille Kehä III:n, Varsikallion sekä Kalkkikallion alapuolelle. Varaston 
maanalainen ajoyhteystunneli (ma-ajo) on osoitettu ohjeellisena pääosin Kehä III:n alapuolelle. 
Maanpintaan johtava tunnelin suuaukko sijoittuu Vanhan Porvoontien ja Kehä III:n ramppialueen 
sisäpuolelle. Variskallion reunaan on osoitettu maanalaisista tiloista maanpintaan johtava poistu-
mistie- ja ilmanvaihtokuilu (mai), jonka yhteyteen on mahdollista rakentaa noin 100 neliömetrin 
rakennus maanpintaan. 

Suuaukolle tulee uusi ajoyhteys Vanhalta Porvoontieltä, vastapäätä nykyistä Vanhan Porvoontien 
Kehä III:lle länteen päin johtavaa ajoliittymää. Osa ramppialueen ajoyhteydestä toteutetaan kau-
kalorakenteena. Ramppialueen sisäpuolelle tulee lisäksi rakentamisen aikainen työmaa. Ramp-
pialue on tällä hetkellä rakentamatonta aluetta, jossa kasvaa pääasiassa koivuja.  

Kaavan voimaantulo ei kumoa alueella nykyisin voimassa olevia maanpäällisiä asemakaavoja.  

Kaavan yhteydessä laaditaan kolmiulotteinen kiinteistö.  

4.1.1  Mitoitus 

Maanalaisen energiahuollon alueelle on mahdollista louhia 1 000 000 m3 kokoinen luolasto, joka 
mahdollistaa 900 000 m3 kokoisen lämpövaraston sijoittumisen alueelle.  

4.2 YMPÄRISTÖN LAATUA KOSKEVIEN TAVOITTEIDEN TOTEUTUMINEN 

Maanalaisella asemakaavalla mahdollistetaan lämpöenergian kausivarasto ja entistä paremmin 
uusiutuvien energialähteiden hyödyntäminen (aurinko- hukka- ja maalämpö), fossiilisista polttoai-
neista luopuminen sekä Vantaan Energian energiantuotannon hiilinegatiivisuus vuonna 2030.  
Kausivarasto kasvattaa kaupungin energiahuollon resurssitehokkuutta perustuen vahvasti hukka-
lämmön hyödyntämiseen, lisää uusiutuvien energiamuotojen osuutta energiantuotannossa ja te-
hostaa eri energiajärjestelmien integraatiota.  

Kaavassa on annettu määräyksiä muun muassa koskien louhintaa, rakentamisen aikaisten liikkei-
den ja tärinöiden seurantaa, maanpäällisiä rakenteita, äänilähteitä sekä orsi- ja pohjavettä. Lisäksi 
kaavassa on määrätty, että suuaukko, maanpäälliset rakennukset ja rakenteet sekä rakennettavat 
ajoyhteydet lähialueineen tulee suunnitella ympäristöön sopiviksi välttäen ylimääräistä maan-
muokkausta louhintaa ja täyttöjä sekä puuston kaatamista sekä maisemoida rakennustöiden pää-
tyttyä. 

YVA-menetelmän yhteysviranomaisen perustellun päätelmän mukaan hanketta koskevassa pohja-
vesien tarkkailuohjelmassa tulee ottaa huomioon, että alueella on rakentamisen aikainen pohjave-
den pinnan seuranta riittävällä havaintopaikkaverkostolla, jossa otetaan huomioon myös alueella 
sijaitsevien kaivojen sijainti ja seuranta. Pohjaveden pinnan seuranta tehdään ELY:n hyväksymällä 
laajuudella ja ulotetaan myös Kalkkikallion ulkopuolisille savialueille. YVA-menetelmän yhteysvi-
ranomaisen perustellun päätelmän mukaan alueen seismisyyttä ja maankohoamista sekä kalliope-
rän lämpötilaa tulee seurata rakennusvaiheessa, käytön aikana ja käytöstä poiston jälkeisenä ai-
kana tarvittavalla laajuudella. 
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4.3 ALUEVARAUKSET 

4.3.2  ma-EN 

Koko alue on kaavassa maanalaista energiahuollon aluetta (ma-EN). Alueelle saa sijoittaa lämmön 
kausivaraston ja paisuntasäiliön sekä niihin liittyvät tekniset laitteet ja yhteydet suojavyöhykkei-
neen. Kaavassa on määrätty, että maanalaiset säiliötilat tulee sijoittaa likimäärin -80 ja + 10 
(N2000) korkeusasemien välille. Maanalainen ajoyhteys sekä ilmanvaihto-, poistumistie- ja savun-
poistokuilua tai muut maanpintaan johtavat tekniset yhteydet voidaan rakentaa edellisen rajoitta-
matta. Suuaukko, maanpäälliset rakennukset ja rakenteet sekä rakennettavat ajoyhteydet lähialu-
eineen tulee suunnitella ympäristöön sopiviksi välttäen ylimääräistä maanmuokkausta, louhintaa 
ja täyttöjä sekä puuston kaatamista. Työmaa-alue tulee maisemoida rakennustöiden päätyttyä. 
Alueen merkittävistä maanpäällisestä kuormittamisesta sekä pohjaveden pinnan tasoon ja maa- ja 
kallioperään kohdistuvista toimista kuten louhimisesta, tulee selvittää vaikutukset maanalaisiin 
tiloihin, rakenteisiin ja laitteisiin sekä kuulla asiasta kalliotilan haltijaa. Alueelle ei saa rakentaa 
pora- tai maalämpökaivoja. Pora- tai maalämpökaivoja rakennettaessa alueen ulkopuolisilla alu-
eilla vähintään 30 metrin etäisyydellä ja etelä- ja länsipuolella 80 metrin etäisyydellä kaava-alueen 
rajasta, tulee kuulla kalliotilan haltijaa.  

4.3.3  ma-ajo 

Kehä III:n alapuolelle sijoittuva ajoyhteystunneli on osoitettu ohjeellisella maanalaisen ajoyhtey-
den merkinnällä (ma-ajo). Kaavassa on määrätty, että maanpintaan nousevan suuaukon tulee si-
joittua Vanhan Porvoontien itäpuolelle, eli ramppialueen sisäpuolelle. 

4.3.4 mai 

Variskalliolle suunniteltu pystykuilu on osoitettu ohjeellisena alueena, johon saa sijoittaa ilman-
vaihtokuilun, poistumistien tai savunpoistokuilun (mai). Kaavassa on määrätty, että alueelle saa 
sijoittaa maanalaisista tiloista johtavat tekniset yhteydet sekä maanpintaan saa sijoittaa tarvitta-
vat poistumisteihin, ilmanvaihtoon sekä teknisiin yhteyksiin liittyvät rakennukset ja rakennelmat, 
joiden suurin sallittu pinta-ala on yhteensä noin 100 m2. Rakennuksen ympäristön saa aidata ja 
rakennukset saavat ulottua korkeintaan 5 metriä maanpinnan yläpuolelle. Lisäksi kaavassa on 
määrätty, että kuiluun liittyvät äänilähteet (ilmanvaihtolaitteet, kompressorit yms.) on sijoitettava 
maan alle tai suunniteltava siten, että niiden aiheuttama melu ei aiheuta haittaa asuinalueille tai 
muille melulle herkille kohteille. 

4.3.4  Koko kaava-aluetta koskevat määräykset 

Koko kaava-alueeseen liittyen on määrätty työnaikaisiin varotoimiin, pelastusturvallisuuteen sekä 
ympäristöolosuhteisiin liittyviä määräyksiä.  

Koko kaava-aluetta koskee määräys: lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa vaarantaa 
olemassa olevien voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä. 

Työnaikaisista varotoimista on määrätty, että maanalaiset tilat on sijoitettava, kaivettava, louhit-
tava ja lujitettava siten, ettei niistä tai niiden rakentamisesta ja käytöstä aiheudu vahinkoa raken-
nuksille tai rakenteille sekä niin, että aiheutetaan mahdollisimman vähän haittaa virkistysalueille 
sekä ajoväylille. Lisäksi on määrätty, että maa- ja kallioperään kohdistuvia siirtymiä sekä rakennuk-
siin ja rakenteisiin kohdistuvaa tärinää tulee seurata rakentamisen aikana. 

Pelastusturvallisuudesta on määrätty, että maanalaisten tilojen uloskäytävät ja pelastusyhteydet 
maan pinnalle tulee suunnitella ja toteuttaa pelastusviranomaisten hyväksymällä tavalla. 

Ympäristöolosuhteisiin liittyen on määrätty, että rakentaminen tai käyttö eivät saa aiheuttaa pysy-
viä vaikutuksia orsi- tai pohjaveden pinnan tasoon tai merkittäviä vaikutuksia orsi- tai pohjaveden 
virtausolosuhteisiin. Suunnittelussa ja rakentamisessa kallion pintaosien vettä johtavilla heikkous-
vyöhykkeillä on noudatettava erityistä varovaisuutta. Lisäksi ympäristöolosuhteista on määrätty, 
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että pohjaveden pinnan tasoa tulee seurata rakentamisen aikana, ja lämpövaraston toiminta ei 
saa aiheuttaa merkittävää tärinä- tai runkomeluhaittaa alueen ulkopuolelle.  

Lisäksi kaavassa on määrätty, että kaava-alueelle voidaan muodostaa maanalaisia kiinteistöjä. 

4.4 KAAVAN VAIKUTUKSET 

Hankkeen MRA 1 §:n mukaisia vaikutuksia on tarkasteltu kaavaa laadittaessa.  Arvioinnissa on 
myös tarkasteltu valtakunnallisten alueiden käyttötavoitteiden (VAT) toteutumista.   

Laaditut selvitykset 

Hankkeesta on ollut käynnissä ympäristövaikutusten arviointimenettely (YVA) ja siitä on laadittu 
ympäristövaikutusten arviointiselostus (AFRY Finland Oy 2021). YVA:n yhteysviranomainen (Uu-
denmaan ELY-keskus) on antanut hankkeen YVA:sta perustellun päätelmän 10.5.2022. Ympäristö-
vaikutusten arviointimenettelyyn liittyen on laadittu selvitykset koskien:  

− Selvitys maankohoamisesta, simulaatioraportti 

− Kalliomekaanisen erillisselvityksen tarkennus, raportti 

− Pohjaveden virtausmallinnussimulaatiot, raportti 

− Kaivokartoitus, raportti  

Lisätietoja YVA-menettelystä ja hankkeen YVA-selostuksesta saa osoitteesta www.ympa-
risto.fi/lammonkausivarastoYVA. Ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa on arvioitu lämpö-
varaston lisäksi hankkeeseen liittyvän uuden lämmönsiirtolinjan sekä kaukolämpölinjan vaikutuk-
set sekä varaston vesisäiliöiden täyttö.  

YVA:ssa vertailtiin kahta vaihtoehtoista sijaintia lämpövarastoluolan ajoyhteystunneleille sekä nii-
den suuaukolle. Hankkeen jatkosuunnittelun sekä kaavan lähtökohdaksi valikoitui YVA-selostuksen 
suunnitelmaratkaisu VE1b.  

YVA-selostuksen mukaan huomattavimmat ympäristövaikutukset koskevat rakentamisen aikaisia 
vaikutuksia, käytönaikaisten haitallisten ympäristövaikutusten jäädessä vähäisiksi tai olematto-
miksi. Hanketta voidaan pitää kestävän kaupunkirakentamisen tavoitteiden mukaisena. Kokonais-
ratkaisu on taloudellisesti toteutettavissa.   

YVA:n yhteysviranomaisen perustellussa päätelmässä on arvioitu selostuksen riittävyys ja laatu 
sekä selostuksen laatijoiden pätevyys. Lisäksi päätelmässä tuodaan esiin hankkeen jatkokäsitte-
lyssä huomioitavat asiat. Perustellussa päätelmässä todetaan, että Ympäristövaikutuksia on arvi-
oitu monipuolisesti ja riittävästi. Arvioinnissa on kuitenkin todettu olevan joitakin huomioitavia 
puutteita. Arviointiselostus ei kuitenkaan vaadi täydentämistä, vaan arviointia voidaan täydentää 
ja tarkentaa hankkeen jatkosuunnittelussa ja tulevissa lupamenettelyissä. 

Hankkeen lupapäätöksestä tulee käydä ilmi, kuinka arviointiselostus ja perusteltupäätelmä on 
otettu huomioon. Yhteysviranomainen yhtyy YVA-selostuksessa esitettyyn arvioon hankevaihtoeh-
don VE1a toteuttamiskelvottomuudesta ja viranomaisen arvio kohdistuu toteuttamiskelpoiseen 
vaihtoehtoon VE1b. Päätelmässä todetaan, ettei hankkeella todennäköisesti ole merkittäviä hai-
tallisia vaikutuksia, ja että rakentamisen aikaiset vaikutukset ovat selkeästi merkittävämpiä, kuin 
käytönaikaiset vaikutukset. Rakentamisen aikaisten vaikutusten todetaan olevan kohtuullisen ly-
hytaikaisia ja ennakoitavia, ja niitä on mahdollista lieventää. Vaikka kyseisiä vaikutuksia ei YVA:n 
kannalta voida katsoa merkittäviksi, niihin on syytä kiinnittää erityistä huomiota hankkeen luvissa 
ja toteuttamisessa. Myös käytön aikaisia vaikutuksia voidaan edelleen seurata ja kehittää suunnit-
telun tarkentuessa. Lisäksi päätelmässä todetaan, että kohtalaisen myönteiset ilmastovaikutukset 
voidaan katsoa merkittäviksi, ja ilmastokysymysten ajankohtaisuus ja tärkeys huomioiden, hank-
keen positiivisia ilmastovaikutuksia on syytä korostaa.  

Yhteysviranomaisen perusteltu päätelmä löytyy kokonaisuudessaan ELY-keskuksen internetsivulta: 
https://www.ymparisto.fi/lammonkausivarastoYVA  
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4.4.1 Vaikutukset rakennettuun ympäristöön 

Hankkeen toiminnan aikaiset vaikutukset nykyiseen maankäyttöön muodostuvat pääasiassa liiken-
teen aiheuttamista vaikutuksista ja maanpäällisten rakenteiden näkymisestä lähiympäristöön. Ajo-
tunnelin suuaukko ja sen tarvitsema ajoyhteys sijoittuvat liikennealueelle Kehä III:n ja Vanhan Por-
voontien risteysalueen tuntumaan. Ajoyhteyden sekä rakentamisen aikaisen työmaa-alueen ja 
asutuksen väliin jäävät liikenne- ja viheralueet. Maanalaisella lämpövarastolla ei ole merkittäviä 
käytön aikaisia suoria vaikutuksia maanpintaan. Valmistumisen ja käyttöönoton jälkeen lämpöva-
raston huoltaminen ja kunnossapito on vähäistä ja siihen liittyy vain satunnaista huoltoliikennettä. 
Hanke saattaa rajoittaa 18 yksityisen asuinkiinteistön pora- ja maalämpökaivojen sijoittamista 
(liite 2). 

Väestön rakenne ja kehitys  

Kaavamuutoksella ei ole vaikutusta väestön rakenteeseen ja kehitykseen eikä se aiheuta rajoituk-
sia ympäröivän alueen asuinrakentamiselle. 

Yhdyskuntarakenne  

Kuva 20. Yhdyskuntarakenne. 

 

Kaavalla ei ole vaikutuksia alueen täydennysrakentamisen mahdollisuuksiin eikä ympäristön kaa-
vojen toteuttamisedellytyksiin.   

Hankkeella mahdollistetaan entistä energiatehokkaamman kaupungin kasvaminen ja se tiivistää 
energiahuollon verkostoa tiivistyvän kaupunkirakenteen ympärillä. Kausivarasto mahdollistaa uu-
siutuvien energiantuotantomuotojen käyttöönoton kannattavasti tulevaisuudessa, sillä kesäajan 
energia saadaan varastoitua talteen; aurinko-, hukka- ja maalämpöä. Kausivaraston avulla voidaan 
vähentää maakaasun käyttöä ja ratkaisu on osa toimia, joilla pyritään eroon fossiilisten polttoai-
neiden käytöstä. Kausivarasto sijoitetaan lähelle Vantaan Energia Oy:n voimalaitosaluetta, jolloin 
varastoon saadaan toimitettua huomattavan kuumaa kaukolämpöä, ja etäisyydet säilyvät lyhyinä. 
Kaavalla on positiivia vaikutuksia energianhuolloltaan kestävän yhdyskuntarakenteen syntymi-
seen. 

Kaupunkikuva ja maisema 

Pääosin maanalaisella kaavaratkaisulla ei ole juurikaan vaikutusta alueen kaupunkikuvaan tai mai-
semaan. Kaava-alueen välittömään läheisyyteen ei sijoitu arvokkaita maisema-alueita, rakennet-
tuja kulttuuriympäristöjä tai arkeologisen kulttuuriperinnön kohteita. Maanpäälliset toiminnot 
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eivät ole havaittavissa etäämmäksi sijoittuvilta rakennetun kulttuuriympäristön tai maiseman ar-
votetuilta alueilta. 

Variskallion pystykuilun yhteyteen rakennetaan maanpinnalle noin 100 m² rakennus, jolla on kau-
punkikuvallisia vaikutuksia virkistysalueella, mutta ne jäävät vähäisiksi rakennuksen ympäristöön 
sovittamista edellyttävä kaavamääräys huomioon ottaen.  

Maisemaan kohdistuvat vaikutukset ovat suurimmillaan rakentamisen aikana työmaa-alueen ra-
kenteiden vuoksi. Vaikutukset lievenevät rakentamisen lopuksi tehtävän maisemoinnin myötä. 
Tunnelin suuaukko erottuu lähimaisemassa pääosin Kehä III:n liittymän suunnasta hankealueen 
itäpuolelta ja Porttipuiston alueen eteläosasta liikekeskuksen pysäköintialueelta. Muutokset su-
lautuvat osaksi nykyisiä liikennealueen järjestelyitä, eikä tunnelin suuaukon toteuttamisella ole 
merkittäviä vaikutuksia maisemassa. 

Ramppialue maisemoidaan rakentamisen jälkeen Vantaan Energian toimesta, jolloin rakentamisen 
aikainen ajoyhteys puretaan ja käytönaikainen liittymä toteutetaan kevyempänä ja maisemaan 
paremmin mukautuvana. 
 

 

Kuva 21. Tunnelin suuaukko ja ajoyhteys ramppialueen sisäpuolella idästä päin katsottuna.  Käy-
tönaikainen liittymä toteutetaan kevyempänä ja maisemaan paremmin mukautuvana (AFRY Fin-
land Oy 2021).  

Asuminen 

Alueelle ei tule uutta asumista kaavan myötä eikä kaavan toteuttaminen vaikuta nykyisiin asumi-
selle varattuihin aluevarauksiin.  

Palvelut ja työpaikat 

Hanke parantaa Vantaan Energia Oyn tuottamaa palvelutasoa. Varaston erityisenä etuna on, että 
siitä saadaan edullisesti suuri lämmitysteho, jota tarvitaan huippupakkasilla. Kausivarasto mahdol-
listaa uusiutuvien energiantuotantomuotojen käyttöönoton kannattavasti tulevaisuudessa, sillä 
kesäajan energia saadaan varastoitua talteen; aurinko-, hukka- ja maalämpöä. 

Rakentamisvaiheen aikana hanke työllistää parhaimmillaan arviolta noin 200 henkilöä, minkä li-
säksi syntyy välillisiä myönteisiä työllisyysvaikutuksia. Välittömien vaikutusten lisäksi investointi 
synnyttää pitkän välituotepanosten toimitusketjun. Investointi lisää alueen työvoiman kysyntää.  
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Hankkeen välittömiä työllisyysvaikutuksia ovat kausivaraston käyttö- ja kunnossapito. Hankkeella 
tulee olemaan noin 5 suoraa työpaikkaa. Lisäksi hanke luo välillisiä työpaikkoja esimerkiksi laitok-
sen ajamisen optimoinnin myötä sekä hukkaenergian hankintaan liittyvien hankkeiden ansiosta.  

Hankkeen ei arvioida aiheuttavan merkittäviä haittoja muille elinkeinoille. 

Taloudelliset vaikutukset 

Kaavan toteuttamiseen liittyvistä kustannuksista, kuten kunnallisteknisen rakentamisen kustan-
nuksista, vastaa Vantaan Energia.  

Hanke sijoittuu kaupungin omistamalle maalle, josta kaupunki saa maanvuokraustuloja. Hanke on 
kaupungille taloudellisesti kannattava.  

Hankkeen rakentamisesta muodostuu merkittäviä positiivisia elinkeino- ja talousvaikutuksia. Vai-
kutuksista merkittävä osa kohdistuu pääkaupunkiseudulle ja Uudenmaan maakuntaan. Välittö-
mien työllisyysvaikutusten lisäksi investointi synnyttää pitkän välituotepanosten toimitusketjun. 
Sekä välittömien että välillisten työllisyysvaikutusten seurauksena syntyy palkkatuloa, jota käyte-
tään kulutukseen. Merkittävä investointi lisää alueen taloudellista toimeliaisuutta. Rakentamisvai-
heen on arvioitu kestävän noin neljä vuotta. Hankkeella on myönteisiä vaikutuksia myös julkiseen 
talouteen muun muassa yritysverotuksen kautta. Toiminta-aikana hankkeesta muodostuu vero-
luonteisia vaikutuksia kiinteistö-, kunnallis- ja yhteisöverojen kautta.  

Hanke saattaa rajoittaa 18 yksityisen asuinkiinteistön pora- ja maalämpökaivojen sijoittamista 
(liite 2). Hankkeella ei ole muita sen toiminnan aikaisia vaikutuksia lähialueiden kiinteän tai irtai-
men omaisuuden käyttöön. Rakentamisaikana louhittavien tilojen läheisyydessä sijaitsevien ren-
gas- ja porakaivojen antoisuus saattaa laskea ja vaikuttaa näin niiden käyttöön. Myös läheisyy-
dessä sijaitsevien maalämpökaivojen lämmön siirtyminen kallioperästä maalämpökaivon lämmön-
siirtonesteeseen saattaa heikentyä. Mielipiteistä on lisäksi tullut ilmi asukkaiden huoli lähialueen 
kiinteistöjen arvon alenemisesta etenkin rakentamisen aikana. Mahdolliset vaikutukset ovat väliai-
kaisia. 

Sosiaalinen ympäristö 

Kaavalla ei ole vaikutusta alueen sosiaaliseen ympäristöön.  

Virkistys 

Hankkeella ei arvioida olevan toiminnan aikana merkittäviä vaikutuksia virkistykseen, sillä Variskal-
lion kuilun maanpäällisen rakennukseen suuntautuva huoltoliikenne on vähäistä, eikä kausivaras-
ton käytön aikana aiheudu melua tai tärinää. 

Hankkeen edellyttämän lämmönsiirtoputken sekä ilmanvaihto- ja poistumistiekuilun rakentamisen 
aikaiset työt tulevat näkymään variskallion virkistysalueella, ja vähäisesti vaikuttamaan alueen 
käyttöön. 

Liikenne 

Rakentamisen jälkeen kaavalla ei ole vaikutuksia alueen liikenteeseen. Käyttöönoton jälkeen va-
rastolle tehdään satunnaista huoltoajoa.  

Kaavalla ei ole juurikaan vaikutusta alueen kevyeen liikenteeseen rakentamisen eikä toiminnan 
aikana. Sekä työmaa-aikainen että käytön aikainen liikenne ohjautuu pääreiteille eikä aiheuta vai-
kutuksia kevyen liikenteen reitteihin. Liikennevalo-ohjattu ramppiliittymä parantaa myös kevyen 
liikenteen turvallisuutta rakentamisen aikana. 

Kaava-alue sijaitsee osin Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien alapuolella. Raskaan liikenteen määrä 
kasvaa Kehä III:lla rakentamisen aikana noin 500–600 ajoneuvolla vuorokaudessa (molemmin 
suuntainen liikenne) louheen kuljetuksen vuoksi.  
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Alueen raskaanliikenteen määrä on jo tällä hetkellä huomattavan suuri. Työmaaliikenne on tarkoi-
tus ohjata Vanhan Porvoontien kautta suoraan Kehä III:lle. Riippuen louheen vastaanottopaikasta 
liikenne ohjautuu idän tai lännen suuntaan. 

Kuusikkotien ja Kehä III:n eteläisen ramppiliittymän väliselle tieosalle rakennetaan rakentamisen 
ajaksi liikennevalo-ohjattu ramppiliittymä läntisen ramppiliittymän vastakkaiselle puolelle. Työ-
maaliittymän liikennevalot parantavat liittymän toimivuutta ja liikenneturvallisuutta ja sillä on 
myönteinen vaikutus Vanhan Porvoontieltä etelästä rampille vasemmalle kääntyvien ajoneuvojen 
turvallisuuteen.  

Vanhan Porvoontien ja Kyytitien liittymässä sekä Kehä III:n eteläisessä ramppiliittymässä on liitty-
mätyypille korkeahkot liikennemäärät arkivuorokauden huipputuntina. Louhekuljetusten määrä 
on kuitenkin suhteellisen pieni verrattuna keskiliikenteeseen, joten vaikutus liittymien toimivuu-
teen on vähäinen. Vanhan Porvoontien liittymän on arvioitu toimivan hyvin huipputunnin aikana 
myös louhekuljetusten aikana. Palvelutasot pysyvät liittymissä ennallaan. Kehä III:a länteen ajami-
nen on hieman sujuvampaa kuin itään ajaminen. Riippumatta kuljetussuunnista louhekuljetukset 
eivät merkittävästi vaikuta edellä mainittujen liittymien toimivuuteen.  

Kausivaraston louhimisesta ja käytönaikaisesta maaperän lämpenemisestä aiheutuu kallioperän 
kohoamista, jota on arvioitu simuloimalla hankkeen YVA-menettelyn yhteydessä. Maa- ja kallio-
pinna kohoaminen on luonteeltaan tasaista ja laaja-alaista. Korkeussuunnassa siirtymäerot ovat 
Kehä III:lla 50 metrin matkalla enintään 2,9 senttimetriä. Kyseinen siirtymä tarkoittaa noin 0,06 
prosentin pituuskaltevuutta, joka on varsin pieni kantateiden tyypillisiin pituuskaltevuuksiin näh-
den. Muutokset tien sivukaltevuuksissa ovat samaa suuruusluokkaa, kuin pituuskaltevuuksissa. 
Pituus- ja sivukaltevuuksien muutoksilla ei näin ollen ole merkittävää vaikutusta liikenneturvalli-
suuteen. 

Vesihuolto 
Hankkeella ei ole vaikutusta rakennettuun vesihuoltoverkostoon. Uusi asemakaava ei aiheuta tar-

vetta uuden vesihuollon rakentamiselle. 

Ympäristöhäiriöt 

Ympäristöä haittaavaa rakennustyötä luvittaa ja valvoo Vantaan kaupungin ympäristökeskus. Toi-
minnan melua, tärinää tai runkomelua aiheuttavia toimintoja ohjataan lupamääräyksin. 

Maa- ja kallioperävaikutukset 

Lämpöakun käyttäminen aiheuttaa kallioperässä siirtymiä. Lämpöakun käytöstä seuraavat siirty-
mät ovat peräisin säiliöihin varastoitavan veden lämmön johtumisesta kallioperään ja kallioperän 
lämpölaajenemista. Kallioperän kohoamisen alueelliset erot aiheuttavat tehtyjen kalliomekaanis-
ten simulointien perusteella 0,5–1,5 promillen kaltevuuksia kallionpintaan Tämänhetkisten tieto-
jen mukaan jokainen kausivaraston läheisyydessä oleva rakennus on perustettu niin, että painuma 
eroja ei arvioida muodostuvan.   

Lämpöenergian kausivaraston louhinta kallioperään aiheuttaa louhinnan ympärillä siirtymiä kallio-
perässä. Siirtymät ulottuvat maanpinnalle asti, mikä ilmenee laaja-alaisena maankohoamisena. 
Louhinta nostaa kalliopinnan tasoa kausivaraston kohdalla ja läheisyydessä enintään 5,0 sentti-
metriä. Louhinnasta aiheutuvia siirtymiä maanpäällä seurataan maanpinnalle asennettavien seu-
rantapisteillä.  

Tärinä 

Toiminta-aikana varaston toiminnalla ei arvioida olevan tärinälähteitä, joilla olisi havaittavaa vai-
kutusta toiminta-alueella tai sen läheisyydessä. Varaston toiminta ei aiheuta käytön aikana tärinä-
vaikutuksia. 

Rakentamisen aikana merkittävimmät tärinälähteet ovat kausivaraston maanalaisten tilojen ja ajo-
tunneleiden louhintaräjäytykset. Alueelle on laadittu louhinnan riskianalyysi. Kartoituksessa on 
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selvitetty töiden vaikutuspiirissä olevat kiinteistöt noin 300 metrin säteellä louhinnoista sekä mää-
ritetty rakennusten, rakenteiden ja herkkien laitteiden suurimmat sallitut tärinän raja-arvot. Ra-
kenteiden raja-arvojen määritykset on tehty soveltaen RIL 253–2010-julkaisun ohjeita. 

Ennen louhintatöiden alkua urakoitsija/rakennuttaja teettää kiinteistökatselmukset määritetyllä 
selvitysalueella. Tärinää tarkkaillaan koko louhintatyön keston ajan tärinämittarilla louhintapaikan 
ympäristöstä katselmoitavista kiinteistöistä.  

Tärinävaikutusarvion perusteella kriittisimpiä alueita ovat kallioluolan ajotunneleiden läheisyy-
dessä olevat rakennukset, jolloin tärinälähteen ja tarkasteltavan kohteen etäisyys on pienimmil-
lään. Louhintaräjäytysten tärinävaikutus voi olla havaittavaa noin 100 metrin etäisyydellä räjäytys-
paikasta, jonka alueelle sijoittuu 34 asuinrakennusta. Louhintasuunnittelun ja tärinäseurannan ta-
voitteena on, että asumisviihtyvyyden ohjearvoja ei ylitetä. Vaikutus asuin- viihtyvyyteen voidaan 
todentaa samoilla tärinämittauksilla, joita käytetään rakenteiden vaurioitumisriskin selvittämi-
seen. Vaikka ohjearvoja ei ylitettäisi, osa ihmisistä saattaa kokea tärinän häiritseväksi. Louhinta 
etenee tunnelissa noin 25 metriä viikossa, jolloin arvioitu havaittavan tärinän kesto yksittäisessä 
rakennuksessa on pisimmillään noin 8 viikkoa. Toteutuva tärinä ei ole jatkuvaa, vaan räjäytyksiä 
toteutetaan päivässä 3–8 riippuen mahdollisista työskentelyajoista. 

Melu 

Käytön aikana melulähteet sijaitsevat syvällä maan alla, joten meluvaikutukset ovat hyvin vähäi-
set. Toiminnan aiheuttama melu ei ylitä ympäristömelulle asetettuja ohjearvoja lähimpien häiriin-
tyvien kohteiden luona ulkona tai sisällä. Havaittavaa melua voi toteutua kalliotilan pystykuilun 
läheisyydessä mutta aikaisempien hankkeiden perusteella melupäästö on hyvin vähäinen. Pysty-
kuilun välittömässä läheisyydessä ei sijaitse asutusta. 

Rakentamisen aikaista melua aiheuttaa mm. poraaminen, räjäytykset ja louheenajo. Maanalai-
sessa työssä esim. porauksen ääni saattaa kulkeutua ehjä kalliota pitkin erityisesti kallionvaraisesti 
perustettuihin rakennuksiin. Etäisyyden kasvu ja kallion heikkousvyöhykkeet vaimentavat runko-
melua. 

Meluvaikutuksia on mallinnettu hankkeen YVA-menettelyn yhteydessä. Mallinnuksien perusteella 
tuotettu melu ei ylitä ympäristömelulle asetettuja ohjearvoja lähimpien häiriintyvien kohteiden 
luona. Työmaa-alueen sijainti on lähimpien häiriintyvien kohteiden luota katsottuna Vanha Por-
voontien tieprofiilin luontaisessa suojassa. 

Työmaaliikenteen melu mallinnettiin toteutuvan vilkkaimman louheenajon aikana. Tällöin mallin-
nuksen mukaan päiväajan ohjearvon 55 dB mukainen melualue yltää noin laajimmillaan 25 metrin 
etäisyydelle liikennereitin keskilinjasta ja yöajan ohjearvon 50 dB mukainen melualue noin 50 met-
rin etäisyydelle. Tiemelun leviämistä rajoittaa nykyiset tiealueen meluseinät sekä kallioleikkaukset. 
Työmaan tuottama liikennemelu ei ylitä ympäristömelulle asetettuja ohjearvoja lähimpien asuin-
rakennuksien luona.   

Työmaan melulähteet ovat pääosin tasaisia melulähteitä. Poikkeuksen muodostaa louhintaräjäy-
tykset, joiden aiheuttama enimmäisäänitaso voi olla hetkellisesti suuri, mutta kesto muutamia se-
kunteja. Lähimmän asuinrakennuksen etäisyys louhintaräjäytysten aloituskohtaan on 95 metriä. 
Etäisyydet ovat tiiviillä kaupunkialueella tehtävään louhintaan verrattuna kohtuullisen pitkiä, jol-
loin räjäytysten melua pystytään hallitsemaan räjäytysten suunnittelulla sekä meluesteillä siten, 
että ympäristömelulle asetetut ohjearvot eivät ylity. 

Yhteismeluarvioinnissa havaittiin, että rakennusajan tuottamalla melulla ei ole selkeää vaikutusta 
lähimpien häiriintyvien kohteiden luona toteutuvan melun keskiäänitasoon, mutta toiminta tuo 
alueelle väliaikaisesti uuden melulähteen. 

Melun enimmäistason arvoja seurataan melumittauksin lähimpien häiriintyvien kohteiden luona 
rakentamisen alkuvaiheessa, kun ympäristömelun vaikutukset ovat merkittävimmät. 
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Runkomelu  

Maaperästä rakennuksen perustuksiin ja runkorakenteisiin välittyvä tärinä voi aiheuttaa äänen sä-
teilyä huonetilan pinnoista, jota kutsutaan runkomeluksi. Runkomeluun liittyvä tärinä on voimak-
kuudeltaan hyvin pientä eikä se aiheuta minkäänlaista rakenteiden vaurioitumisriskiä. Runkome-
lulle ei ole sitovia raja- tai ohjearvoja. Runkomelua tarkasteltaessa tärinälähteenä on louhintaan 
liittyvä porareikien poraaminen.  

Porauksen tuottama runkomelu on 35 dB noin 100 metrin etäisyydellä porauskohteesta, kun huo-
mioidaan runkomelun vaimeneminen kallion ja rakennuksen välillä keskimääräisellä arvolla 7 dB. 
Tällöin vaikutukset kohdistuvat samoihin rakennuksiin kuin räjäytystärinän vaikutukset asuinviihty-
vyyteen. Tällöin yli 35 dB:n runkomelualueella sijaitsee 34 asuinrakennusta. Louhintaa lähimmät 
rakennukset sijaitsevat louhittavien ajotunneleiden läheisyydessä, joissa runkomelun vaikutus on 
kestoltaan pisin 8 viikkoa. Suurin osa rakennuksista sijaitsevat kauempana, jolloin häiritsevän run-
komelun vaikutusaika on lyhyempi. 

Runkomelu täytyy huomioida hankkeen suunnittelussa ja toteutuksessa. Runkomeluvaikutusten 
hallitsemiseksi voidaan tehdä erilaisia toimenpiteitä mm. porausaikoja sopeuttamalla ja poralait-
teen parametrimuutoksilla. 

Ilmanlaatu 

Lämpöenergian kausivarastosta ei arvioida muodostuvan toiminta-aikana suoria päästöjä ilmaan. 

Rakentamisen aikaisia ilmanlaatuun vaikuttavia ympäristövaikutuksia ovat työkoneiden ja kulje-
tusten pakokaasupäästöt, räjäytysten savukaasut sekä maarakentamisesta ja louheen lastauksesta 
ja työmaaliikenteestä syntyvä pöly.  

Työkoneiden pakokaasut ja räjäytysten savukaasut johdetaan ulos työmaatilojen läpi pääosin ajo-
tunnelista ja mahdollisesti osin kuilun kautta. Rakentamisen aikaisia kuljetuksesta syntyviä pöly-
haittoja on mahdollista ehkäistä monin tavoin. 

Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittu-
vat nopeasti maan alle puhallettavaan suureen tuuletusilmamäärään. Rakentamisen aikaisilla 
päästöillä ilmaan ei arvioida olevan merkittävää vaikutusta lähimpien asuinalueiden ilmanlaatuun.  

4.4.2 Vaikutukset luontoon ja luonnonympäristöön 

Maanalaisella rakentamisella ei ole merkittäviä luontoon kohdistuvia vaikutuksia. Ajotunneli ja 
työmaa-alue sijoittuvat liikenneväylien väliselle luonnontilaltaan muuttuneelle alueelle eikä raken-
taminen ei aiheuta merkittäviä luontovaikutuksia. 

Variskallion pystykuilu sijoittuu kallioiselle alueelle ja sen tieltä raivataan noin 20x25 metrin suu-
ruinen alue. Pystykuilulle ei tule erillistä ajoyhteyttä. 

Kallioluolaston ja tunnelien rakentaminen aiheuttaa kallioperän siirtymiä ja tilapäistä pohjaveden 
pinnan laskua. Niillä ei arvioida olevan vaikutuksia Kalkkikallion luonnonsuojelualueen korpipai-
nanteeseen ja noroon, mutta vaikutuksia on suositeltavaa seurata ja tarvittaessa tehdä vielä tutki-
muksia ennen rakentamista. Hanke ei vaaranna valtakunnallisia alueidenkäyttötavoitteiden (VAT) 
luonnonvaroja koskevia tavoitteita. 

Toiminnan aikana hankkeen luontovaikutukset ovat hyvin vähäisiä. Kausivaraston tyhjennys-vai-
heessa vesi jäähdytetään ennen sen johtamista maastoon. Vedenotto ja tyhjennys suunnitellaan 
tarkemmin, niin ettei niistä aiheudu haittoja. Toiminnalla ei arvioida olevan vaikutuksia Natura 
2000 -alueisiin, luonnonsuojelualueisiin tai luontokohteisiin. 

Vesistöt ja vesitalous 

Maan alle louhittavalla lämmön kausivarastolla ei ole merkittäviä vaikutuksia alueen hulevesien-
hallintaan. Hulevesien kulkeutuminen ajotunneleihin estetään tasauksella sekä tarvittaessa hule-
vesiviemäröinnillä. Hulevesijärjestelmät liitetään kaupungin hulevesiverkostoon tai 
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mahdollisuuksien mukaan imeytetään maastoon. Työmaalla syntyvät poraus- ja vuotovedet sel-
keytetään ja käsitellään HSY:n ja/tai Vantaan Kaupungin Ympäristökeskuksen raja-arvojen mukai-
sesti ennen viemäriin johtamista. Kaavan toteuttamisella ei arvioida olevan rehevöittävää vaiku-
tusta vastaanottavaan vesistöön (oja). Työmaavedet käsitellään asianmukaisesti ennen ojaan joh-
tamista. Suunnitelmaa työnaikaisten hulevesien käsittelystä tulee tarkentaa hankkeen lupaproses-
sissa.  

Toiminnan aikana vettä ei tarvitse johtaa vesistöstä, joten hankkeen vesistövaikutukset rajoittuvat 
rakentamisen aikaan. 

Rakentamisen aikana kalliopohjaveden pinnan taso kallioperään louhittavien tilojen läheisyydessä 
saattaa laskea. Pohjaveden pinnan tasoon kohdistuvat vaikutukset ulottuvat maksimissaan noin 
500 metrin etäisyydelle louhittavista tiloista. Vaikutukset ajoittuvat rakennusaikaan. Lämmön kau-
sivaraston käytöstä ei lähtökohtaisesti aiheudu, lämpötilan nousua lukuun ottamatta, pohjaveteen 
kohdistuvia vaikutuksia. 

Kausivarastoon säilöttävä vesi on suunniteltu johdettavan kertaluonteisesti HSY:n vesijohtoverkos-
toa hyödyntäen. 

4.4.3 Vaikutukset ilmastonmuutoksen kannalta 

Hankkeen kannalta merkittäviä ovat erityisesti epäsuorat kasvihuonekaasupäästöt, kuten raken-
nusmateriaalit ja veden lämmitys, rakentamisen aikana. Suorat rakentamisen aikaiset kasvihuone-
kaasupäästöt koituvat työmaatoiminnoista ja liikenteestä.  

Lämmön kausivarastoa varten on tarkoitus louhia kalliota noin 1 000 000 m3. Tämän kiviaineksen 
hyödyntämisellä on suuri merkitys luonnonvarojen käyttöön. Muualla tapahtuvaa neitseellisen 
kiviaineksen ottoa kalliosta voidaan vähentää hyödyntämällä tässä hankkeessa louhittavaa kiviai-
nesta lähialueiden muihin infrarakennuskohteisiin. Tällöin myös louhittavan kiviaineksen läjitystä 
varten riittäisi selvästi pienempi maa-alue kuin ilman louheen hyödynnystä. Hankkeen louheelle 
tarvitaan hyvin todennäköisesti välivarastointi- ja jatkojalostusalueita ennen louheen hyötykäyt-
töä. 

Rakentamisen aikaiset vaikutukset jäävät huomattavasti pienemmäksi, kuin hankkeen mahdollis-
tama päästövähennys. Varaston kokonaispäästömäärä on 20 960 t CO2e 30v tarkastelujakson ai-
kana (700 t vuodessa). Hankkeella mahdollistetaan lämmöntuotannon kasvihuonekaasupäästöjen 
merkittävä väheneminen. Varastossa hyödynnetään hukkalämpöä, joka on käytettävissä lämmi-
tyskaudella. Lämpö varastoidaan veteen, joka on pohjaveden paineessa enimmillään 150 asteista. 
Näin varastosta saadaan suuri hyöty irti. Lämmön varastoinnilla korvataan fossiiliset lämmöntuo-
tantomenetelmät.  

Lämpövarasto tuottaa vuosittain 130 GWh lämpöenergiaa (varaston kapasiteetti 90 GWh). Sama 
määrä maakaasulla aiheuttaisi 864 500 t CO2e:n edestä päästöjä 30v tarkastelujaksolla (vuodessa 
28 100 t CO2). 90 GWh vastaa n. keskikokoisen suomalaisen kaupungin vuosittaista lämmönkulu-
tusta ja on n. 5 % Vantaan vuosittaisesta lämmönkulutuksesta. Vantaan Energian kasvihuonepääs-
töt vuonna 2020 olivat 224 655 t CO2. Kaukolämmön vuosittaisia päästöjä voitaisiin vähentää va-
raston avulla 12,5 % vuoden 2020 päästöistä. Vuonna 2020 kaukolämpö muodosti 24 % Vantaan 
kokonaispäästöistä (43 % pääkaupunkiseudulla). 
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Kuva 22. Yhteenveto hankkeen toteuttamatta jättämisen (VE 0) ja toteutuneen hankkeen (VE 1) 
ilmastovaikutuksista ja päästövähenemästä (Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa kos-
keva ympäristövaikutusten arviointiselostus, AFRY Finland Oy 2021). 

Lämpövarasto tukeutuu nykyiseen yhdyskuntarakenteeseen, sijoittumalla lähelle olemassa olevaa 
kaukolämpöverkkoa, asutusta sekä yrityksiä. Kausivarasto sijoitetaan lähelle Vantaan Energia Oy:n 
voimalaitosaluetta, jolloin varastoon saadaan toimitettua huomattavan kuumaa kaukolämpöä, ja 
etäisyydet säilyvät lyhyinä. Hanke mahdollistaa tulevaisuudessa kaukolämpöverkon kehittämisen 
ja sen toimintaedellytysten säilymisen ja siten kestävämmin tuotetun energian käytön alueella. 

4.5  YMPÄRISTÖN HÄIRIÖTEKIJÄT 

Maa- ja kallioperävaikutukset, tärinä, melu, runkomelu ja ilmanlaatu on käsitelty kohdassa 4.4.1. 
Ympäristöhäiriöiden vähentäminen on valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden mukaisesti 
otettu huomioon. 

5. ASEMAKAAVAN TOTEUTUS 

Asemakaavan toteuttamiseen liittyy sopimus/sopimuksia. Tavoitteena on aloittaa rakentaminen 
välittömästi, kun kaava on lainvoimainen. 
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6. KAAVATYÖHÖN OSALLISTUNEET 

Vantaan Energia:  Hannu Laine    

   Matias Siponen 

Kalle Patomeri 

HTJ:   Jani Lehtola  

AFRY: Arto Ruotsalainen 

Karoliina Jaatinen 

Iida Montell 

Joni Nyyssönen 

Arto Wegelius 

YIT:   Markku Okkonen  

Vantaan kaupunki: 
Asemakaavoitus:   Marjaana Yläjääski aluearkkitehti 7.6.2021 alk. 

Seppo Niva  asemakaava-arkkitehti,  

vs. aluearkkitehti 6.6.2021 asti 

Tea Taponen  asemakaava-arkkitehti 

Terhi Kuusisto  asemakaava-arkkitehti 

Anna-Liisa Vanhala kaavoitusteknikko 

Leena Kaunismäki kaavatekninen koordinaattori 

Kimmo Kangas kaavatekninen koordinaattori 

Yleiskaavoitus:   Anna-Mari Kangas yleiskaavasuunnittelija 

Eeva Eitsi  maisema-arkkitehti 

Mika Ahonen  yleiskaava-arkkitehti 

Ympäristökeskus:  Jari Viinanen   ympäristöpäällikkö 

Maarit Rantataro johtava ympäristötarkastaja 

Jouni Ahtiainen ympäristösuunnittelija 

Tuija Tättäläinen terveydensuojelutarkastaja 

Suunnittelu:  Heidi Burjam  puistosuunnittelupäällikkö 

Samuli Haveri  liikenneinsinööri 

Antti Auvinen  suunnitteluinsinööri  

Paula Luomala  alueinsinööri 

Olli Lappalainen kadunsuunnittelupäällikkö 

Kiinteistön hallinta ja asuminen: Teemu Jääskeläinen maankäyttöinsinööri 

Mittaus- ja geopalvelut: Riikka Pirinen  kiinteistöinsinööri  

Minna Rainamo kiinteistönmuodostusinsinööri 

Heikki Kangas  geotekniikkapäällikkö  

Janne Karppinen geotekniikkainsinööri  

Ratikka:   Sauli Hakkarainen  suunnittelupäällikkö 

Tietopalvelut:  Ritva-Leena Kujala kaavoituskoordinaattori  

Rakennusvalvonta:  Ilkka Laitinen   lupa-arkkitehti 

Kiinteistöt ja tilat:  Janne Juntunen projektijohtaja  

Museopalvelut:  Andreas Koivisto  arkeologi   
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VANTAAN KAUPUNKI     Kaupunkisuunnittelu/Asemakaavoitus 

Vantaalla, 7. päivänä kesäkuuta 2022  
                    

Tea Taponen   Marjaana Yläjääski 

asemakaavasuunnittelija  aluearkkitehti 

 

 

7. ASEMAKAAVAN SEURANTALOMAKE 
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8. ASEMAKAAVAKARTTA JA –MÄÄRÄYKSET 
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9. MUU SUUNNITELMA-AINEISTO 

Liite 1. Yleissuunnitelma, AFRY Finland Oy 3.12.2021. Kuvassa vesisäiliöt on piirretty sinisellä värillä, 
paisuntasäiliö harmaalla värillä ja pumppaamo, lämmönvaihtimet sekä ajotunneli vihreällä värillä.  
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Liite 2. Uusien pora- ja maalämpökaivojen rakentamista koskeva rasite- ja kuulemisalue, AFRY Fin-
land Oy 2.2.2022.  
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VANTAAN KAUPUNKI ASEMAKAAVAEHDOTUS
641400ma 
Vantaan Energian lämpövarasto
MUISTUTUKSET JA VASTINEET 

Asemakaavoitus / MYL/TTA 7.6.2022 

Asemakaavaehdotus nro 641400ma / Vantaan Energian lämpövarasto on ollut MRA 27 §:n nojalla 
nähtävillä 9.3.- 14.4.2022. Tänä aikana jätettiin 10 muistutusta.

Muistuttaja Muistutus Tarkistukset

NRO 1, 8.3.2022
Alueen asukas

Asukas ei pidä hyvänä 
lämpöputkien rakentamista 
Kuusikkoon ja on sitä mieltä, ettei 
kaukolämmölle ole tarpeeksi 
kysyntää ja sen tarve tulisi 
selvittää. Asukas tuo ilmi, että 
jalkakäytävä on kovassa käytössä 
(koululaiset ym.) ja Kuusikkotiellä 
on bussiliikennettä. Asukas 
vastustaa hanketta asukkaille 
koituvien haittojen vuoksi.

NRO 2, 15.3.2022
Alueen asukas

Kuusikon asukkaana vastustan 
kausivarasto-hanketta sen 
mittavien ympäristövaikutusten ja 
pitkään kestävän rakentamisen 
vuoksi. Erityisesti rakentamisen 
aikaiset poraus- ja räjäytystyöt 
vaikuttavat merkittävästi alueen 
asukkaisiin ja hankkeen 
toteutuminen vähentäisi 
huomattavasti asuinviihtyvyyttä 
erityisesti ajotunnelien 
läheisyydessä.

NRO 3, 22.3.2022
Vaarala Seura ry

Yhdistys tuo muistutuksessaan 
ilmi huolen nykyisestä 
maailmantilanteesta ja mm. 
Vantaan Energian toimintojen 
keskittämisestä Itä-Vantaalle.   

Yhdistys haluaa tietää, mihin 
louhe kuljetetaan ja toteaa 
kuljetuksen asuinalueiden 
läheisyydessä tai läpi olevan 
riskialtista sekä ettei murskausta 
tule tehdä Ruduksen alueella. 

Yhdistystä huolettaa lisäksi 
liikenteen terveysriski, 
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pienhiukkaset, Fazerilan 
pohjavesialue, räjäytysten 
aiheuttamat hiussuonet ja 
halkeamat kalliossa sekä 
lämpimän veden virtaus 
pohjavesialueelle, häiriöt eläimille 
ja asukasviihtyvyyteen, 
kiinteistöjen arvon lasku, 
maalämpökaivojen tehon 
heikkeneminen, vesikaivojen 
tyhjeneminen sekä 
onnettomuustilanteet. Yhdistys 
haluaa tietää, miten 
onnettomuustilanteisiin 
varaudutaan. 

Yhdistys on sitä mieltä, että 
lämpövarastossa ei tule käyttää 
Keravajoen vettä ja hanke tulisi 
toteuttaa kauas asutuksesta.

NRO 4, 10.4.2022
kaksi alueen asukasta

Asukkaat vastustavat 
lämpövaraston rakentamista 
Kalkkikallioon. 

Asukkaat tuovat 
muistutuksessaan ilmi huolen 
rakentamisenaikaisista haitoista, 
joina he mainitsevat mm. 
liikenteen, melun, pölyn, 
ilmanlaadun heikkenemisen, 
tärinän, vauriot rakennuksissa, 
terveyshaitat, Variskallion 
ilmanpoistokuilun, louheen 
murskauksen, vesi- ja 
lämpökaivojen tyhjenemisen, 
putkenrakennustyöt ja mm. siitä 
koituvat haitat, häiriöt 
bussiliikenteelle sekä läheiselle 
päiväkodille sekä kiinteistöjen 
arvon romahtamisen. 

Lämpövaraston käyttöönoton 
jälkeen aiheutuvina haittoina 
asukkaita huolettavat mm. teiden 
pintojen jäätyminen, 
maanjäristyksen kaltaiset 
jyrähdykset kalliossa ja niistä 
koituvat vauriot rakennuksille ja 
vaikutus asumisviihtyvyyteen, 
liikenteen suuri lisääntyminen 
sekä veden pumppaus 
Keravanjoesta ja 140 asteisien 
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veden tyhjentäminen 
katastrofitilanteessa 
selkeytysaltaaseen Heidehofin 
puistoon.

Lisäksi asukkaat mainitsevat 
luonnon ja eläinten kärsivän 
hankkeesta, että aiempien 
rakennustöiden aikana on 
myöskin todettu Kuusikon kallion 
kiviaineksen olevan heikkoa sekä 
osoittavat huolta, ettei tällaisesta 
lämpövarastosta ole 
tutkimustietoa, miten se tulee 
toimimaan/kestämään 
tulevaisuudessa. 

NRO 5, 10.4.2022
alueen asukas

Asukasta huolettaa haitalliset 
vaikutukset asukkaiden elinoloihin 
ja ympäristöön ja hän toteaa 
että haittaa voi pitää pysyvänä ja 
merkittävänä (mm. luontoarvojen 
menetykset ja lähiluonnon 
pilaaminen). Asukas arvioi 
rakentamisen kestävän lähemmäs 
kuusi vuotta ja toteaa haittojen 
asumiselle olevan kokoaikaisia 
24/7. Haittoina hän mainitsee 
mm. päästöt ja ilmanlaadun 
heikkenemisen, liikenteen, 
raskaan liikenteen melun sekä 
räjäytysten aiheuttaman tärinän 
ja melun. Lisäksi asukas toteaa, 
ettei Väylävirasto eikä Vantaan 
kaupunki ole suostunut 
rakentamaan alueelle 
meluesteitä.

Muistutuksessa todetaan, että on 
varmistettava, ettei 
maalämpöpumppujen toiminta 
heikkene ja uusien 
maalämpökaivojen rakentamisen 
tulee olla jatkossakin mahdollista.

Lisäksi asukas osoittaa huolta 
mahdollisista ennakoimattomista 
ja katastrofaalisista muutoksista 
kallioperään, mikroilmastoon sekä 
vaikutuksista vesivuotoihin.
Asukas pitää lämpövaraston 
sijaintia vääränä.
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NRO 6, 10.4.2022
kaksi alueen asukasta

Asukkaat vastustavat 
lämpövaraston
rakentamista Kalkkikallioon. 

Asukkaat tuovat 
muistutuksessaan ilmi huolen 
rakentamisenaikaisista haitoista, 
joina he mainitsevat mm. 
liikenteen, melun, pölyn, 
ilmanlaadun heikkenemisen, 
tärinän, vauriot rakennuksissa, 
terveyshaitat, Variskallion 
ilmanpoistokuilun, louheen 
murskauksen, vesi- ja 
lämpökaivojen tyhjenemisen, 
putkenrakennustyöt ja mm. siitä 
koituvat haitat, häiriöt 
bussiliikenteelle sekä läheiselle 
päiväkodille sekä kiinteistöjen 
arvon romahtamisen. 

Lämpövaraston käyttöönoton 
jälkeen aiheutuvina haittoina 
asukkaita huolettavat mm. teiden 
pintojen jäätyminen, 
maanjäristyksen kaltaiset 
jyrähdykset kalliossa ja niistä 
koituvat vauriot rakennuksille ja 
vaikutus asumisviihtyvyyteen, 
liikenteen suuri lisääntyminen 
sekä veden pumppaus 
Keravanjoesta ja 140 asteisien 
veden tyhjentäminen 
katastrofitilanteessa 
selkeytysaltaaseen Heidehofin 
puistoon.

Lisäksi asukkaat mainitsevat 
luonnon ja eläinten kärsivän 
hankkeesta, että aiempien 
rakennustöiden aikana on 
myöskin todettu Kuusikon kallion 
kiviaineksen olevan heikkoa sekä 
osoittavat huolta, ettei tällaisesta 
lämpövarastosta ole 
tutkimustietoa, miten se tulee 
toimimaan/kestämään 
tulevaisuudessa. 

NRO 7, 11.4.2022
Alueen asukas

Asukas tuo muistutuksessaan ilmi, 
että kaavaselostuksessa 
mainitaan työmaaliikenteen 
ohjautuvan suoraan Kehä III:lle, 

Tarkennetaan kaavaselostuksen 
tekstiä koskien työmaanaikaisen 
liikenteen ohjausta.
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vaikka liikenne ohjautuu Vanhalle 
Porvoontielle. Muistutuksessa 
mainitaan myös nykyiset Vanhan 
Porvoontien useat peräkkäiset 
liikennevalot, jotka aiheuttavat 
ruuhkaa, ja että lisävalot 
todennäköisesti pahentaisivat 
tilannetta. Vastaehtoisesti 
muistutuksessa ehdotetaan, että 
varaston liikenne ohjattaisiin 
suoraan Kehä III:lle, kohti länttä, 
Vanhan Porvoontien alitse. 

NRO 8, 14.4.2022
Hakkilan Omakotiyhdistys ry

Muistutuksessa tuotiin esiin, että 
asemakaava mahdollistaa 
Variskallion alueelle 
maanpinnalle, keskelle 
lähivirkistysaluetta, 
rakennukset ja rakennelmat, 
joiden suurin sallittu pinta-ala on 
yhteensä noin 100 m2. Lisäksi 
tuotiin esiin rakentamisen 
aiheuttama viheralueen 
tuhoutuminen sekä Variskallion 
luokitellut luontoarvot ja alueen 
eläimistö. Variskallion puusto 
suojaa Kuusikon ja Hakkilan 
aluetta liikenteen melulta ja 
samalla se sitoo hiukkaspäästöjä. 

Yhdistys toteaa, että Variskallion 
alueen tulee säilyä jatkossakin 
lähivirkistysalueena nyt 
voimassaolevan ajantasa-
asemakaavan mukaisesti, ja että 
alueelta on jo nyt viety pala 
palalta lähivirkistysalueet.

Hankkeen merkittävimpinä 
haitallisina vaikutuksina mainitaan 
mm. päästöt, pöly, melu-, tärinä- 
ja ilmanlaatuvaikutukset, liikenne 
ja vaaratilanteet.

Yhdistys arvioi, ettei neljän 
vuoden rakentamisaika tule 
riittämään ja toteaa haittoja 
koituvan viikon jokaisena päivänä.
 
Muistutuksessa tuodaan ilmi, että 
Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
lähistöllä meluarvot ylittävät 
päiväajan sekä yöajan ohjearvot jo 
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nykyisin, eikä alue edes tällä 
hetkellä täytä jo lainkirjan 
edellyttämiä terveellisen ja 
turvallisen elinympäristön 
vaateita (metelin, saasteiden kuin 
liikenteen osalta). 

Yhdistys vastustaa 
kausivarastohanketta Kuninkaalan 
alueelle. Lisäksi lämmön 
kausivaraston käyttöikä on 
yhdistyksen mielestä lyhyt. 

Muistutuksessa sanotaan 
kaavahankkeen olevan täysin 
ristiriitainen suunniteltuun 
tulevaan yleiskaavan nähden.

Yhdistys vaatii, ettei alueelle 
myönnetä maisemaa muuttavaa 
puiden kaatamista tai muuta 
maastoon kohdistuvaa 
toimenpidettä voimassa olevan 
asemakaavan hengessä. 

NRO 9, 14.4.2022
Kuusikon Omakotiyhdistys ry

Yhdistystä huolettaa haitalliset 
vaikutukset asukkaiden elinoloihin 
ja ympäristöön ja muistutuksessa 
todetaan, että haittaa voi pitää 
pysyvänä ja merkittävänä (mm. 
luontoarvojen menetykset ja 
lähiluonnon pilaaminen), ja että 
YVA-selostuksessa ja siihen 
tehdyissä huomautuksissa on 
monia seikkoja, joista 
päättäjien tulisi olla tietoisia.  

Yhdistys arvioi rakentamisen 
kestävän lähemmäs kuusi vuotta 
ja toteaa haittojen asumiselle 
olevan kokoaikaisia 24/7. 
Haittoina mainitaan mm. päästöt 
ja ilmanlaadun heikkeneminen, 
liikenne, raskaan liikenteen melu, 
räjäytysten aiheuttama tärinä ja 
melu, vauriot rakennuksille, 
lämmönsiirtoputkiin liittyvät 
haitat, sekä luonnon eläimien 
kaikkoaminen. Muistutuksessa 
todetaan, ettei Väylävirasto eikä 
Vantaan kaupunki ole suostunut 
rakentamaan alueelle 
meluesteitä.
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Muistutuksessa osoitetaan lisäksi 
huolta pysyvistä muutoksista 
pohjaveteen ja kaivojen käytön 
estymiselle sekä todetaan, että on 
varmistettava, ettei 
maalämpöpumppujen toiminta 
heikkene ja että uusien 
maalämpökaivojen rakentamisen 
tulee olla jatkossakin mahdollista.

Yhdistys toteaa, että luolastoon 
siirrettävän veden käsittely ja 
huoltoihin liittyvä veden 
poistaminen luolastosta 
näyttäisivät olevan puutteellisella 
suunnittelutasolla.

Lisäksi yhdistys osoittaa huolta 
mahdollisista ennakoimattomista 
ja jopa katastrofaalisista 
muutoksista kallioperään, 
mikroilmastoon, vaikutuksista 
vesivuotoihin, teiden jäätymisestä 
sekä kallion kohoamisesta ja siitä 
seuraavista jännitysten 
laukeamisista äänekkäinä 
räjähdysääninä.

Yhdistys toteaa kyseessä olevan 
pilottihanke, että suunnittelussa 
ei ole riittävän vakavasti tehty 
riskitarkastelua, ja että varaston 
veden käsittelyn hallinnassa on 
monia hyvin ilmeisiä haasteita, 
kuten saavutettava hyötysuhde ja 
lämpökapasiteetin rajoitteet.  

Yhdistys pitää myös hankkeen 
elinkaaritarkastelua 
ylioptimistisena huomioiden 
korroosioilmiöt sekä toteaa, että 
koko hankkeesta puuttuu 
liiketoiminnallisten vaihtoehtojen 
kokonaisvaltainen tarkastelu.

NRO 10, 14.4.2022
kaksi alueen asukasta

Asukkaat vastustavat 
kaavamuutosta, koska sen
vaikutukset ovat asukkaiden 
mielestä äärimmäisen haitallisia.
Muistutuksessa todetaan, etteivät 
päättäjät ole tietoisia haitoista, 
jotka ovat YVA-selvityksessä ja 
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siihen tehdyissä huomautuksissa.
Asukkaiden mielestä 
rakentamisen aikaiset haitat 
olisivat merkittäviä ja osa 
haitoista olisi pysyviä 
ja osa vuosikausia kestäviä, eikä 
haittoja ei voi pitää vähäpätöisinä.
Asukkaat uskovat rakentamisen 
kestävän vähintään 6 vuotta ja he 
toteavat rakentamista tapahtuvan 
viikon jokaisena päivänä ympäri
vuorokauden.

Haittoina mainitaan päästöt ja 
ilmanlaadun heikkeneminen 
(etenkin typpioksidi), melu, joka 
on jo nyt Kehä III:lla usein 
sietämätön, putkitöiden kaivannot 
ja niiden haitat liikkumiselle ja 
bussiliikenteelle, vesikaivojen 
tyhjeneminen, rakennusten 
vaurioituminen, pysyvät vauriot 
metsäluonnolle ja eläimistölle 
sekä maalämpölaitteistojen 
vaurioituminen.

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 5 §



9

NRO 1
Asukas, 8.3.2022

Muistutus: 
En etenkään voi hyväksyä:
Kuulin, että meinaatte repiä Kuusikkotienkin rikki: jotain lämpöputkia suunnittelee
Kuka niitä tarvitsee ?
Ei ainakaan kovin moni
Tehkää tarkka tiedustelu.
Asukkailla on sähkölämmityksiä, maalämpöjä, ilmavesilämpöpumppuja.
Eivät tarvitse muuta.
Sitäpaitsi jalkakäytävä on kovassa käytössä(koululaiset ym)
Bussiliikenne Kuusikkotiellä
Olen täysin vastaan koko hanketta.
 Siitä tulee niin paljon ikävää harmia Kuusikon asukkaille.
Vantaalla 7.3.2022

Vastine:
Vantaan Energian kaukolämmön piiriin kuuluu noin 80 % Vantaan kotitalouksista ja yli 50 % yrityksiä. 
Lämmön kausivaraston tarkoituksena on turvata energiahuoltovarmuutta ja vähentää riippuvuutta 
fossiilisista energialähteistä. 

Sijoitusluvat Sammaltielle sekä Kuusikkotielle lämmönsiirtolinjaa varten haetaan Vantaan kaupungin 
luvitusprosessin mukaisesti. Lupaehdot ja mm. liikenteenohjausvaatimukset tulevat Vantaan kaupungilta. 
Putkien rakentaminen on normaalia kaukolämpöverkon rakentamisesta, mitä Vantaan Energia tekee 
jatkuvasti Vantaan alueella. Kaikki putkivetotöistä johtuvat liikennehaitat ovat tilapäisiä ja lyhytaikaisia. 
Ajoteitä ei suljeta kokonaan työn missään vaiheessa. Työ tehdään jaksoissa, jolloin se vaikuttaa vain 
rajalliseen osaan tietä kerrallaan. Mahdollisissa kapeammissa tien kohdissa rakentaminen pyritään 
ajoittamaan rauhallisempaan ajanjaksoon. Lämmönsiirtolinjan rakennustyöt eivät estä bussiliikennettä eikä 
muutakaan liikennettä hankkeen aikana. Lämmönsiirtolinjan rakentaminen Kuusikossa kestää muutamia 
kuukausia, ei vuosia. 

Haittojen ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään 
edelleen vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.    

Tarkistukset:
-
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NRO 2
Asukas, 15.3.2022

Muistutus: 

Vantaan Kuusikon asukkaana vastustan Vantaan Energian lämmön kausivarasto-hanketta sen mittavien
ympäristövaikutusten ja pitkään kestävän rakentamisen vuoksi. Erityisesti rakentamisen aikaiset poraus- ja
räjäytystyöt vaikuttavat merkittävästi alueen asukkaisiin ja hankkeen toteutuminen vähentäisi 
huomattavasti
asuinviihtyvyyttä erityisesti ajotunnelien läheisyydessä.

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon 
ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen selvitysten perusteella aiheuta sellaista 
haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai elinympäristöille, jotka estäisivät 
kaavan toteuttamisen. Lämmön kausivaraston tarkoituksena on turvata energiahuoltovarmuutta ja 
vähentää riippuvuutta fossiilisista energialähteistä.  

Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia.  On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa. 

Tarkistukset:
-
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NRO 3
Vaarala Seura ry, 22.3.2022

Muistutus: 
Tätä maailmantilannetta ajatellen ollaan nyt keskittämässä liikaa Vantaan Energian toimintoja Itä-Vantaalle

Tätä tilannetta ajatellen, keskittämisessä on monta vaaran paikkaa:

• Vihollisen on helppo pommittaa Vantaan Energia toimintakyvyttömäksi, kun
kaikki toiminnot on keskitetty kolmen kilometrin säteelle

• Tämän samaisen kolmen kilometrin säteellä asuu yli 30 000 Vantaan
asukasta; mm. Vaaralan, Kuusikon, Heikinlaakson ja Rajakylän pientaloalueet

– joilta toistaiseksi puuttuvat väestönsuojat sekä Hakunilan alue, jossa asuu 
mm. paljon maahanmuuttajia

• Alueella on myös merkittävä Fazerilan pohjavesialue, joka toimii pk-seudun
varavedenottamona – tätä aluetta pitäisi suojella erityisesti eikä vaarantaa
sitä monelta suunnalta

Lisääntyvä liikenne on terveysriski lähistöllä asuville asukkaille

Vaaralan lähistölle on keskitetty viime vuosina liikaa toimintoja, jotka lisäävät
raskasta liikennettä ja sitä kautta vaarallisten pienhiukkasten lisääntymistä ilmassa
sekä liikenteen meteliä.

Riskikeskittymässä ovat jo nyt ja lisää on tulossa

• Ruduksen kivenmurskaus (toiminut ympäristölupaehtojen vastaisesti)
• Vantaan Energian jätteenpolttolaitos
• Vantaan Energian suunnitelmat jätteenpolttolaitoksen laajennukseen
• Vantaan Energian suunnitelmat vaarallisten jätteiden polttoon
• Remeon rakennus- ja teollisuusjätteenkäsittelylaitos (ympäristölupa?)
• Vantaan Energian suunnitelmat synteettisen metaanin valmistamiseen

Tulevan lämpövaraston sidosryhmätilaisuudessa ei kerrottu, mihin yli 1 miljoonan
kuution verran kiviä kuljetetaan. Kyseisen kivimäärän kuljettaminen asutusalueiden
läheisyydessä tai niiden läpi (lähes letkana) neljän vuoden ajan on monessakin
suhteessa riskialtista.

Lämpövaraston louhinnasta syntyviä kiviä ei tule murskata Ruduksen alueella, koska
nykyinenkin toiminta on ylittänyt saadut luvat.

Tikkurilassa oleva ilmanlaadun mittauspiste on liian kaukana. Mittauspiste pitää
saada lähelle Vantaan Energian jätteenpolttolaitosta.

Lämpövarasto voi olla vaaraksi pohjaveden laadulle

Selvityksessä todetaan, että lämpövarasto ei sijoitu luokitelluille pohjavesialueille,
mutta on kuitenkin 400 metrin päässä Fazerilan merkittävästä pohjavesialueesta.
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Miten voidaan räjäytystöiden yhteydessä varmistaa, että kallioon ei tule hiussuonia
tai halkeamia, jolloin lämpövaraston lämmintä vettä ohjautuisi pohjavesialueille.

Lämpövarastossa ei tule käyttää Keravajoen vettä, vaan se on otettava Päijänteestä
eli vesijohtoverkostosta.

Räjäytystyöt haittaavat omakotiasukkaiden arkea ja laskevat talojen arvoja

Omakotiyhdistyksen jäsenenä on pöyristyttävää todeta, että tällainen hanke on
suunniteltu toteutettavaksi lähelle asutusta ja omakotitaloja.
Sidosryhmätilaisuudessa hankkeen edustaja oli myös harmillisen ylimielinen
lähiasukkaiden huolille. Onko moraalisesti oikein antaa Vantaan ja Helsingin
kaupunkien omistaman yrityksen toimia tällä tavalla? Onko oikein, että vantaalaiset
asukkaat joutuvat elämään räjäytysten keskellä neljä vuotta?

Ilmastotavoitteet eivät pyhitä kaikkia keinoja. Se pitäisi viranomaisten ja
poliitikkojenkin ymmärtää - vaikka periaatteessa hanke on kannatettava. Tämä hanke
pitäisi vain toteuttaa kauas asutuksesta. Tässä maailmassa on jo nähty, miten isot
jyräävät pienet. Pitääkö sen tapahtua myös Itä-Vantaalla?

Maalämpökaivot ja vesikaivot

On todettu, että lähellä olevien maalämpökaivojen teho heikkenee lämpövaraston
rakennusaikana. Onko tämä hyväksyttävää toimintaa Vantaan kaupungin mielestä -
varsinkin kun tämän tehon heikkenemisen tekee Vantaan Energia, joka laskuttaa
suuremman sähkölaskun asukkailta tänä aikana? Tulevan maan lämpenemisen on
todettu tasaavan tilannetta pitkällä aikajänteellä. Omakotiasukas maksaa
sähkölaskun monta kertaa vuodessa eikä välttämättä sama asukas asu samassa
paikassa vuosikymmeniä, jolloin lasku hänen kohdallaan tasaantuisi. Tämä on asia,
josta Vantaan Energian pitää ottaa vastuu.

Tuleva kaavoitus heikentää Kuusikon asuntoalueen arvoa. Onko tämä Vantaan
kaupungin periaatteiden mukaista?

Mitä tapahtuu, jos maalämpökaivojen teho heikkeneekin suuremmalla alueella kuin
selvityksessä on mainittu? Miten se voidaan todistaa? Tai jos kaivosta loppuu vesi,
kun pohjavesi laskee?

Onnettomuustilanteet lämpövarastossa

Miten onnettomuustilanteisiin varaudutaan? Mitä tapahtuu, jos kallioon tulee
halkeama (syystä tai toisesta) ja paineistettua kuumaa vettä alkaa suihkuta maan
pintaan?

Eläinten hyvinvointi

Rakennusaikaiset räjäytykset pelottavat alueen eläimistöä – kuin myös taloissa olevia
kotieläimiä. Onko se sallittua?
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Itäistä Vantaata tulee kehittää asukkaiden sekä eläimistön terveyden ja
viihtyisyyden edistämisesi eikä toisinpäin. Ratikan tuleminen ei pelasta sitä, että
asukkaiden viihtyisyyttä vähennetään, luontoa turmellaan ja vaarannetaan myös
ihmisten terveyttä.

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon 
ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen selvitysten perusteella aiheuta sellaista 
haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai elinympäristöille, jotka estäisivät 
kaavan toteuttamisen. Lämmön kausivaraston tarkoituksena on turvata energiahuoltovarmuutta ja 
vähentää riippuvuutta fossiilisista energialähteistä. Hankkeen vaikutuksia arvioitaessa ei ole tunnistettu 
sellaisia hankkeesta johtuvia tekijöitä, jotka aiheuttaisivat alueen tai yksittäisten asuntojen arvon 
alenemista. Kaavoituksessa on kiinnitetty erityisesti huomiota vuorovaikutukseen asukkaiden kanssa ja 
jatkossa hankkeen toteuttaja pyrkii sitä entisestään parantamaan.   

Hankkeen sijoittuminen: Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020, 
jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan lisäksi 
mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. 
Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan ympäristövaikutuksille 
herkkää ympäristöä. Tämänhetkinen maailmantilanne ei vaikuta lämpövarastohankkeen sijoittumisen 
edellytyksiin.  

Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia. On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
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olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.   

Pohjavesi, vesitäyttö, vesi- ja lämpökaivot: Kausivarasto ja lämmönsiirtolinja eivät sijoitu luokitellulle 
pohjavesialueelle eikä pohjaveden virtaus suuntaudu siirtolinjan alueelta kohti hankealueen lähintä 
Fazerilan pohjavesialuetta. Lämpövaraston vaikutuksia pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on 
arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana kohtalaisiksi. Toiminnan aikana ei arvioida olevan 
merkittäviä vaikutuksia. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Lämpövaraston rakentaminen on kuvattu hankkeen ympäristövaikutusten 
arviointiselostuksessa. Varastosäiliön painetaso on sama tai hieman pienempi kuin ympäröivän pohjaveden 
painetaso, jolloin paineellinen vesi ei pääse vuotamaan ympäristöön varastosta. Lisäksi kalliotilat 
tiivistetään injektoimalla, jolloin minimoidaan vesivuodot rakentamisen ja käytön aikana. Vesi johdetaan 
lämmön kausivarastoon kertaluonteisesti louhintatöiden jälkeen. Varasto täytetään HSY:n 
vesijohtoverkostoa hyödyntäen (ei Keravanjoesta). Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja 
koskevalla rasite- ja kuulemisalueella on tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset 
poraukset. Yleensä tonteilla on kuitenkin mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta 
tuskin tulee keneltäkään estymään. Varaston toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. 
Lämpötilannousulla ei katsota olevan merkittävää vaikutusta.  

Vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon ja eläimiin on arvoitu YVA-selostuksessa 
rakentamisen aikana kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja ilmanvaihtokuilun sekä 
lämmönsiirtolinjojen kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Melu ja työmailla liikkuminen voivat 
aiheuttaa häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin 
luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Onnettomuustilanteisiin varautuminen: Hankkeen riskitekijät on tunnistettu YVA-selostuksessa. Eri 
tilanteita on kartoitettu ja tilanteisiin varaudutaan erillisen suunnitelman mukaan. 

Vantaan Energia seuraa jo jätteenpolttolaitoksen päästöjä ja raportoi mahdollisista päästöjen ylityksistä 
Uudenmaan ELY-keskukselle. 

Louheen välivarastoinnin tai loppusijoituksen sijainti ei ole vielä selvillä. Louheen välivarastointi on 
luvanvaraista. 

Tarkistukset:

-
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NRO 4
kaksi alueen asukasta, 10.4.2022

Muistutus: 
Vastustamme ehdottomasti Kuusikon alueelle kaavailtua Vantaan energian lämpövaraston
rakentamista Kalkkikallioon. Vastustamme rakentamista tulevien rakennusvuosien (rakennusaika jopa 6
vuotta) aiheuttamien haittojen vuoksi, sekä valmistumisen jälkeen käytöstä aiheutuvien jatkuvien
haittojen takia.

Rakennusaikaiset haitat Kuusikon pientaloalueella:

• valtava rakennusaikainen liikenne jo ennestään ruuhkaisille teille (vähintään 2x600 raskasta
ajoneuvoa/vrk) ja siitä aiheutuva hurja melu, pöly ja tärinä -> yleisen ilmanlaadun
heikkeneminen radikaalisti

• kallion räjäytyksistä aiheutuva jatkuva tärinä, joka rikkoo rakenteita asunnoissa, sekä valtava melu
räjäytystöistä

• valtavan kokoisen tuuletusaukon rakentaminen keskelle kalliota ja ulkoilualuetta
• terveydelle erittäin myrkylliset, kallion räjäytyksistä aiheutuvat kaasut, jotka puhalletaan koko

Kuusikon asuinalueelle tuuletusaukon kautta ilmaan hengitettäväksi
• betoni-, vesi- ja louheenmurskausasemien rakentaminen alueelle lämpövaraston rakentamisen

ajaksi tuo paljon lisää liikennettä, melua ja pölyä -> ilmanlaadun heikkeneminen
• betonipöly, joka leviää asuinalueelle tuhoten rakennusten ulkopintamateriaalit
• jatkuva, kuusi vuotta kestävä louhinnasta syntyvä tärinä aiheuttaa vaurioita niin alueen

rakennuksille kuin ihmisten terveydellekin
• asuinalueen vesi- ja lämpökaivot tyhjenevät
• asuinalueen pääkadut kaivetaan auki valtavien maahan upotettavien putkien takia (kaivannot 3 m

syviä,  3 m leveitä) aiheuttaen erittäin suuren haitan ja vaaran asukkaiden liikkumiselle.
Kaivantotöistä aiheutuu myös valtavaa melua ja liikennettä alueellemme. Myös vesi- ja
sähkökatkokset tulevat olemaan arkipäivää koko kaivuutöiden ajan.

• Kuusikon halki kaavailtu täyttöputken vetäminen maan pinnalla esteettisesti ruma ja kamala
ilmestys ulkoilualueellamme

• bussiliikenne katkaistaan pysyvästi rakennustöiden vuoksi, jolloin alueeltamme ei enää pääse
julkisella liikenteellä minnekään

• alueemme päiväkoti sijaitsee juuri suunnitellun huolto- ja vesiputkitunnelin suuaukkoa vastapäätä (
välimatkaa noin 20 m). Valtavat louhinta- ja räjäytystyöt, sekä katujen kaivuu tulee häiritsemään
päiväkodin lasten elämää dramaattisesti (lasten ulkoilu, nukkuminen, sekä terveys huonon
ilmanlaadun takia)

• kiinteistöjen arvo alueella tulee romahtamaan

Lämpövaraston käyttöönoton jälkeen aiheutuvat jatkuvat haitat pientaloalueellemme:

• jatkuva lämmön ulos pumppaaminen luolastosta aiheuttaa aluettamme ympäröivien teiden
pintojen jäätymisen luistinradoiksi talvella (mm. Kehä 3, Vanha Porvoontie, alueemme kadut)

• kallion jäähdyttäminen pohjavedellä aiheuttaa jatkuvia maanjäristyksen kaltaisia jyrähdyksiä
kalliossa

• -> aiheuttaa epämiellyttäviä tunteita asukkaille, sekä rikkoo rakennuksia
• jatkuva liikenne -> liikenteen suuri lisääntyminen; asuinaluettamme ympäröivät tiet eivät ole

suunniteltu tällaiselle määrälle raskasta liikennettä
Vantaan energian suunnitelmassa vettä pumpataan massiiviset määrät (miljoona kuutiometriä)
Keravanjoesta selkeytysaltaaseen, joka sijoitetaan suunnitelman mukaan Heidehofin ja
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Jokiniemen alueelle. Selkeytysallasta tullaan käyttämään myös katastrofitilanteissa, jolloin
luolasto tyhjennetään ja 140 asteinen vesi lasketaan selkeytysaltaaseen Heidehofin puistoon

• Veden siirto Hyvinkään Ridasjärveltä asti tarkoittaa Keravanjoen ekologian totaalista tuhoa

Lämpövaraston rakentamisen ja käytön ympäristö- ja terveyshaitat alueemme asukkaille ovat valtavat!
Alueen luonto ja eläimet tulevat pahoin kärsimään. Tällainen rakennelma ei missään nimessä kuulu
keskelle pientaloaluetta.

Aiempien rakennustöiden aikana on myöskin todettu Kuusikon kallion kiviaineksen olevan niin heikkoa,
ettei se olisi kestänyt esim. Kehätien rakentamista tunneliin. Nyt herää kysymys, miten se tulisi kestämään
valtavan vesilämpövaraston louhimisen? Huolestuttavaa on myöskin se, ettei tällaisesta lämpövarastosta
ole tutkimustietoa, miten se tulee toimimaan/kestämään tulevaisuudessa. Alueemme ja sen ihmiset ja
luonto joutuvat nyt koekaniineiksi asiasta. Asukkaat pannaan kärsimään asumisviihtyvyytemme
kustannuksella. Hanke on aivan suhteeton saavutettuun hyötyyn nähden!

Kaikista edellä mainituista syistä vastustamme ehdottomasti hanketta! Kaavamuutosesitystä ei tule
missään nimessä hyväksyä!

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon 
ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen selvitysten perusteella aiheuta sellaista 
haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai elinympäristöille, jotka estäisivät 
kaavan toteuttamisen. Lämmön kausivaraston tarkoituksena on turvata energiahuoltovarmuutta ja 
vähentää riippuvuutta fossiilisista energialähteistä. Hankkeen vaikutuksia arvioitaessa ei ole tunnistettu 
sellaisia hankkeesta johtuvia tekijöitä, jotka aiheuttaisivat alueen tai yksittäisten asuntojen arvon 
alenemista. 

Hankkeen sijoittuminen: Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020, 
jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan lisäksi 
mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. 
Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan ympäristövaikutuksille 
herkkää ympäristöä. 
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Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Melua ja tärinää aiheuttavissa rakennustöissä huomioidaan lähialueen herkät 
kohteet ja päiväkotien uniajat huomioidaan. Rakentamisen on arvioitu kestävän noin neljä vuotta ja 
louhintatöiden 3–3,5 vuotta. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia. On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.   

Murskaus, räjäytykset, tärinä ja maanjäristykset: Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja 
pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittuvat nopeasti maan alle puhallettavaan suureen ilmamäärään, 
eivätkä aiheuta ilmanlaatuun merkittäviä muutoksia taikka haitallisia ympäristö- tai terveysvaikutuksia 
työmaan ympäristössä. Louheen murskausta ei tehdä hankealueella maanpinnalla. Tärinää sekä 
runkomelua voidaan havaita selvitysten perusteella pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa 
louhinnan eteneminen huomioiden. Tärinävaikutuksia seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että 
ohjearvoja ei ylitetä. Kaikki rakennukset, jotka ovat 150…300 m etäisyydellä louhintakohteista sijoittuvat 
tärinämittausalueelle. On mahdollista, että lämpövaraston käytön aikana aiheutuu pieniä järistyksiä, jotka 
havaitaan lähistöllä. Vaurioriski rakenteisiin arvioidaan tämänhetkisen suunnittelutiedon perusteella 
pieneksi.  

Pohjavesi, vesi- ja lämpökaivot sekä vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon, 
pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Varasto täytetään HSY:n vesijohtoverkostoa hyödyntäen (ei Keravanjoesta). Varaston 
mahdollinen tyhjennys on kuvattu YVA-selostuksessa. Kuumaa vettä ei päästetä vuotamaan ympäristöön 
missään tilanteessa. Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja koskevalla rasite- ja 
kuulemisalueella on tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset poraukset. Yleensä 
tonteilla on kuitenkin mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta tuskin tulee 
keneltäkään estymään. Varaston toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. 
Lämpötilannousulla ei katsota olevan merkittävää vaikutusta. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja 
ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion 
paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun 
rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa 
häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin 
luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Lämmönsiirtolinja, liikenne ja maanpinnan lämpeneminen: Lämmönsiirtoputkien rakentaminen on luvan 
varaista toimintaa ja normaalia kaukolämpöverkon rakentamisesta, mitä Vantaan Energia tekee jatkuvasti 
Vantaan alueella. Lämmönsiirtolinja rakennetaan Kuusikontien sivuun. Kaikki putkivetotöistä johtuvat 
liikennehaitat ovat tilapäisiä ja lyhytaikaisia. Kuusikon katuosuuksilla lupaehdot ja mm. 
liikenteenohjausvaatimukset tulevat Vantaan kaupungilta. Ajoteitä ei suljeta kokonaan työn missään 
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vaiheessa. Työ tehdään jaksoissa, jolloin se vaikuttaa vain rajalliseen osaan tietä kerrallaan. Mahdollisissa 
kapeammissa tien kohdissa rakentaminen pyritään ajoittamaan rauhallisempaan ajanjaksoon. 
Lämpövaraston tai lämmönsiirtolinjan rakennustyöt eivät estä bussiliikennettä eikä muutakaan liikennettä 
hankkeen aikana. Lämmönsiirtolinjan rakentaminen Kuusikossa kestää muutamia kuukausia. Rakentamisen 
aikainen liikenne ei merkittävästi lisäänny hankealueella, eikä lisäys heikennä juurikaan 
liikenneturvallisuutta. Lämmön siirtolinjaputket ovat eristettyjä ja eivät aiheuta teiden jäätymistä. Lämmön 
kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä. 

Onnettomuustilanteisiin varautuminen ja riskit: Hankkeen riskitekijät on tunnistettu YVA-selostuksessa. 
Eri tilanteita on kartoitettu ja tilanteisiin varaudutaan erillisen suunnitelman mukaan. Kehä III:n tunnelia 
suunniteltiin lähemmäksi maanpintaa kuin lämmön kausivarastoa. Kallio on erilaista eri syvyyksissä.

Tarkistukset:

-
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NRO 5
alueen asukas, 10.4.2022

Muistutus: 
Perustelen muistutukseni seuraavassa:

Muistutukseni perustuu tietoihin, joita on jaettu meille asukkaille Osallistumis- ja arviointisuunnitelmassa
(OAS) 14.4.2021 (päivitetty 3.11.2021) sekä Vantaan kaupungin internet sivustolta
https://www.vantaa.fi/fi/kaavoitus/kaavat/vantaan-energian-lammon-kausivarasto-kuusikonmakeen

Tietoja olen saanut myös alueen asukkaiden kanssa käydyistä keskusteluista ja pidetyistä kokouksista.

Muistutukseni kaavaesityksestä:

Muutetun kaavan haitalliset vaikutukset olisivat meille alueen asukkaina, siis meidän ihmisten
elinoloihin ja ympäristöön merkittäviä.

Maa-alan käyttötarkoituksen muutos kaavoitetulle asuinalueellemme on
merkittävä.

Mikäli lämpövarastohanke toteutuisi, olisivat rakentamisen aikaiset haitat meille
merkittäviä. Asumme aivan suunnitellun rakennustyömaan tuntumassa.

Haittaa voi pitää pysyvänä ja merkittävänä – ei tilapäisenä. Arvio hankkeen
rakentamisen kestosta, neljä vuotta ei tule riittämään. Kesto lienee lähempänä
kuutta (6) vuotta.

Haitat asumiselle ovat kokoaikaisia 24/7, kuten hankesuunnitelmassa esitetään.

Meille aiheutuu, kuten

• päästöt tulisivat kasvamaan alueen ilmaan, siis meidän ilman laatu
huononee,

• liikenne lisääntyy ja ruuhkautuu,
• jo nykyisellään Kehä III:n liikenteen melu on kiinteistömme kohdalla lähes

sietämätön, louheen kuljetukset lisäisivät raskaiden ajoneuvojen
aiheuttamaa melua. Väylävirasto eikä Vantaan kaupunki ole suostunut
rakentamaan meluesteitä

• korkean liikenteen melutason lisäksi tulisi räjäytyksistä maanjäristyksiä
muistuttavaa maaperän tärinää ja räjäytysten ääniä,

Kaavamuutos johtaisi pysyviin luontoarvojen menetyksiin ja lähiluonnon
pilaamiseen Kuusikossa ja sen lähialueilla. Eikö alueemme kohdalla olevan
peruskallion särkeminen räjäytetyllä luolastolla ole mitään luonnon
säilyttämisen perusarvoa?

Mikäli hanke toteutettaisiin, on varmistuttava, ettei kallioperän muutoksien vai-
kutuksesta maalämpöpumppujen toiminta huonone. On myös oltava jatkossa
mahdollista rakentaa uusia maalämpökaivoja alueella.
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Muistutan, että kaavamuutoksen mukaiset maanalaiset luolastot voivat johtaa
mahdollisiin ennakoimattomiin, jopa katastrofaalisiin muutoksiin kallio-
perässämme. Vaikutuksia voi olla mikroilmastossamme (höyrypilviin, maaperän
lämpenemiseen, kallioperän paukkumiseen). Vaikutuksia voi olla vesivuotoihin.

Vantaa kaupungin pitäisi toimia arvojaan kunnioittaen, ”tuottaa asukkailleen
viihtyisää asuinympäristöä luontoarvoja kunnioittaen”. Luolasto voi olla sinänsä
oivallinen ratkaisu hiilineutraalisuuteen pyrittäessä, mutta lämpövaraston sijainti
on väärä.

Kansalaisena, asukkaana kysymme oikeudenmukaisuutta ja kohtuutta.

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Kuitenkin kaikkien kehityshankkeiden, 
kuten myös Lämmön kausivaraston, perimmäinen tarkoitus on turvata ja kehittää kaupunkia. 
Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen 
selvitysten perusteella aiheuta sellaista haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai 
elinympäristöille, jotka estäisivät kaavan toteuttamisen.  

Maanalaisen asemakaavan voimaantulo ei kumoa alueella nykyisin voimassa olevia maanpäällisiä 
asemakaavoja, eikä nykyisiin asemakaavan mukaisiin käyttötarkoituksiin ole tulossa muutosta. 
Asemakaavan toteutuminen ei estä nykyistä eikä yleiskaavan mukaista suunniteltua maankäyttöä maan 
päällä. Asemakaava on yleiskaavan ilmastotavoitteiden mukainen.  

Hankkeen sijoittuminen: Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020, 
jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan lisäksi 
mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden 
vuoksi.  Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan 
ympäristövaikutuksille herkkää ympäristöä.  
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Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia.  On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.   

Liikenne, pöly, päästöt ilmaan ja ilmanlaatu: Rakentamisen aikainen liikenne ei merkittävästi lisäänny 
hankealueella, eikä lisäys heikennä juurikaan liikenneturvallisuutta. Lämmön kausivaraston huoltoliikenne 
on toimintavaiheessa erittäin vähäistä. Rakentamisen alkuvaiheessa ilmenee maarakennuksesta sekä 
kuljetuksista aiheutuvaa pölyämistä työmaan välittömässä läheisyydessä. Hankkeella ei arvioida olevan 
merkittäviä vaikutuksia lähimpien asuinalueiden ilmanlaatuun johtuen pitkästä välimatkasta asutuksen ja 
työmaan välillä. Hankkeella ei arvioida olevan käytön aikana suoria vaikutuksia lähialueiden ilmanlaatuun. 

Melu ja tärinä: Rakentamisen häiritsevin vaihe, tunnelin suuaukon ja ajotunnelin louhiminen, kestää noin 
puoli vuotta, jolloin melua aiheuttavat työt pyritään tekemään maanantain ja lauantain välisenä aikana. 
Syvemmällä kallioperässä työaikoja laajennetaan ympärivuorokautisiksi (ml. sunnuntait). Räjäytyksiä ei 
tehdä öisin eikä sunnuntaisin. Tärinää sekä runkomelua voidaan havaita selvitysten perusteella 
pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa louhinnan eteneminen huomioiden. Tärinävaikutuksia 
seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että ohjearvoja ei ylitetä. Melurajat ja meluavien töiden 
ajoittuminen määritellään myöhemmin haettavassa meluilmoitusmenettelyssä. Ilmoitusta hallinnoi 
Vantaan kaupungin ympäristötoimi. 

Pohjavesi, vesi- ja lämpökaivot sekä vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon, 
pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja koskevalla rasite- ja kuulemisalueella on 
tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset poraukset. Yleensä tonteilla on kuitenkin 
mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta tuskin tulee keneltäkään estymään. Varaston 
toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. Lämpötilannousulla ei katsota olevan 
merkittävää vaikutusta. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen 
kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen 
pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen 
laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia 
tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia 
uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Onnettomuustilanteisiin varautuminen ja riskit: Hankkeen riskitekijät on tunnistettu YVA-selostuksessa. 
Eri tilanteita on kartoitettu ja tilanteisiin varaudutaan erillisen suunnitelman mukaan.   

Tarkistukset:
-
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NRO 6
kaksi alueen asukasta, 10.4.2022

Muistutus: 
Vastustamme ehdottomasti Kuusikon alueelle kaavailtua Vantaan energian lämpövaraston
rakentamista Kalkkikallioon. Vastustamme rakentamista tulevien rakennusvuosien (rakennusaika jopa 6
vuotta) aiheuttamien haittojen vuoksi, sekä valmistumisen jälkeen käytöstä aiheutuvien jatkuvien
haittojen takia.

Rakennusaikaiset haitat Kuusikon pientaloalueella:

• valtava rakennusaikainen liikenne jo ennestään ruuhkaisille teille (vähintään 2x600 raskasta
ajoneuvoa/vrk) ja siitä aiheutuva hurja melu, pöly ja tärinä -> yleisen ilmanlaadun heikkeneminen
radikaalisti

• kallion räjäytyksistä aiheutuva jatkuva tärinä, joka rikkoo rakenteita asunnoissa, sekä valtava melu
räjäytystöistä

• valtavan kokoisen tuuletusaukon rakentaminen keskelle kalliota ja ulkoilualuetta
• terveydelle erittäin myrkylliset, kallion räjäytyksistä aiheutuvat kaasut, jotka puhalletaan koko

Kuusikon asuinalueelle tuuletusaukon kautta ilmaan hengitettäväksi
• betoni-, vesi- ja louheenmurskausasemien rakentaminen alueelle lämpövaraston rakentamisen

ajaksi tuo paljon lisää liikennettä, melua ja pölyä -> ilmanlaadun heikkeneminen
• betonipöly, joka leviää asuinalueelle tuhoten rakennusten ulkopintamateriaalit
• jatkuva, kuusi vuotta kestävä louhinnasta syntyvä tärinä aiheuttaa vaurioita niin alueen

rakennuksille kuin ihmisten terveydellekin
• asuinalueen vesi- ja lämpökaivot tyhjenevät
• asuinalueen pääkadut kaivetaan auki valtavien maahan upotettavien putkien takia (kaivannot 3 m

syviä,  3 m leveitä) aiheuttaen erittäin suuren haitan ja vaaran asukkaiden liikkumiselle.
Kaivantotöistä aiheutuu myös valtavaa melua ja liikennettä alueellemme. Myös vesi- ja
sähkökatkokset tulevat olemaan arkipäivää koko kaivuutöiden ajan.

• Kuusikon halki kaavailtu täyttöputken vetäminen maan pinnalla esteettisesti ruma ja kamala
ilmestys asuinalueellamme ja Variskallion ulkoilumaastossa!

• bussiliikenne katkaistaan pysyvästi rakennustöiden vuoksi, jolloin alueeltamme ei enää pääse
julkisella liikenteellä minnekään

• alueemme päiväkoti sijaitsee juuri suunnitellun huolto- ja vesiputkitunnelin suuaukkoa vastapäätä (
välimatkaa noin 20 m). Valtavat louhinta- ja räjäytystyöt, sekä katujen kaivuu tulee häiritsemään
päiväkodin lasten elämää dramaattisesti (lasten ulkoilu, nukkuminen, sekä terveys huonon
ilmanlaadun takia)

• kiinteistöjen arvo alueella tulee romahtamaan

Lämpövaraston käyttöönoton jälkeen aiheutuvat jatkuvat haitat pientaloalueellemme:

• jatkuva lämmön ulos pumppaaminen luolastosta aiheuttaa aluettamme ympäröivien teiden
pintojen jäätymisen luistinradoiksi talvella (mm. Kehä 3, Vanha Porvoontie, alueemme kadut)

• kallion jäähdyttäminen pohjavedellä aiheuttaa jatkuvia maanjäristyksen kaltaisia jyrähdyksiä
kalliossa

• -> aiheuttaa epämiellyttäviä tunteita asukkaille, sekä rikkoo rakennuksia
• jatkuva liikenne -> liikenteen suuri lisääntyminen; asuinaluettamme ympäröivät tiet eivät ole

suunniteltu tällaiselle määrälle raskasta liikennettä
• Vantaan energian suunnitelmassa vettä pumpataan massiiviset määrät (miljoona kuutiometriä)

Keravanjoesta selkeytysaltaaseen, joka sijoitetaan suunnitelman mukaan Heidehofin ja Jokiniemen
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alueelle. Selkeytysallasta tullaan käyttämään myös katastrofitilanteissa, jolloin luolasto
tyhjennetään ja 140 asteinen vesi lasketaan selkeytysaltaaseen Heidehofin puistoon

• Veden siirto Hyvinkään Ridasjärveltä asti tarkoittaa Keravanjoen ekologian totaalista tuhoa

Lämpövaraston rakentamisen ja käytön ympäristö- ja terveyshaitat alueemme asukkaille ovat valtavat!
Alueen luonto ja eläimet tulevat pahoin kärsimään. Tällainen rakennelma ei missään nimessä kuulu
keskelle pientaloaluetta.

Aiempien rakennustöiden aikana on myöskin todettu Kuusikon kallion kiviaineksen olevan niin heikkoa,
ettei se olisi kestänyt esim. Kehätien rakentamista tunneliin. Nyt herää kysymys, miten se tulisi kestämään
valtavan vesilämpövaraston louhimisen? Huolestuttavaa on myöskin se, ettei tällaisesta lämpövarastosta
ole tutkimustietoa, miten se tulee toimimaan/kestämään tulevaisuudessa. Alueemme ja sen ihmiset ja
luonto joutuvat nyt koekaniineiksi asiasta. Asukkaat pannaan kärsimään asumisviihtyvyytemme
kustannuksella. Hanke on aivan suhteeton saavutettuun hyötyyn nähden!

Kaikista edellä mainituista syistä vastustamme ehdottomasti hanketta! Kaavamuutosesitystä ei tule
missään nimessä hyväksyä!

Vastine: 
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon 
ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen selvitysten perusteella aiheuta sellaista 
haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai elinympäristöille, jotka estäisivät 
kaavan toteuttamisen. Lämmön kausivaraston tarkoituksena on turvata energiahuoltovarmuutta ja 
vähentää riippuvuutta fossiilisista energialähteistä. Hankkeen vaikutuksia arvioitaessa ei ole tunnistettu 
sellaisia hankkeesta johtuvia tekijöitä, jotka aiheuttaisivat alueen tai yksittäisten asuntojen arvon 
alenemista. 

Hankkeen sijoittuminen: Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020, 
jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan lisäksi 
mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. 
Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan ympäristövaikutuksille 
herkkää ympäristöä. 
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Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Melua ja tärinää aiheuttavissa rakennustöissä huomioidaan lähialueen herkät 
kohteet ja päiväkotien uniajat huomioidaan. Rakentamisen on arvioitu kestävän noin neljä vuotta ja 
louhintatöiden 3–3,5 vuotta. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia. On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.   

Murskaus, räjäytykset, tärinä ja maanjäristykset: Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja 
pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittuvat nopeasti maan alle puhallettavaan suureen ilmamäärään, 
eivätkä aiheuta ilmanlaatuun merkittäviä muutoksia taikka haitallisia ympäristö- tai terveysvaikutuksia 
työmaan ympäristössä. Louheen murskausta ei tehdä hankealueella maanpinnalla. Tärinää sekä 
runkomelua voidaan havaita selvitysten perusteella pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa 
louhinnan eteneminen huomioiden. Tärinävaikutuksia seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että 
ohjearvoja ei ylitetä. Kaikki rakennukset, jotka ovat 150…300 m etäisyydellä louhintakohteista sijoittuvat 
tärinämittausalueelle. On mahdollista, että lämpövaraston käytön aikana aiheutuu pieniä järistyksiä, jotka 
havaitaan lähistöllä. Vaurioriski rakenteisiin arvioidaan tämänhetkisen suunnittelutiedon perusteella 
pieneksi.  

Pohjavesi, vesi- ja lämpökaivot sekä vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon, 
pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Varasto täytetään HSY:n vesijohtoverkostoa hyödyntäen (ei Keravanjoesta). Varaston 
mahdollinen tyhjennys on kuvattu YVA-selostuksessa. Kuumaa vettä ei päästetä vuotamaan ympäristöön 
missään tilanteessa. Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja koskevalla rasite- ja 
kuulemisalueella on tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset poraukset. Yleensä 
tonteilla on kuitenkin mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta tuskin tulee 
keneltäkään estymään. Varaston toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. 
Lämpötilannousulla ei katsota olevan merkittävää vaikutusta. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja 
ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion 
paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun 
rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa 
häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin 
luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Lämmönsiirtolinja, liikenne ja maanpinnan lämpeneminen: Lämmönsiirtoputkien rakentaminen on luvan 
varaista toimintaa ja normaalia kaukolämpöverkon rakentamisesta, mitä Vantaan Energia tekee jatkuvasti 
Vantaan alueella. Lämmönsiirtolinja rakennetaan Kuusikontien sivuun. Kaikki putkivetotöistä johtuvat 
liikennehaitat ovat tilapäisiä ja lyhytaikaisia. Kuusikon katuosuuksilla lupaehdot ja mm. 
liikenteenohjausvaatimukset tulevat Vantaan kaupungilta. Ajoteitä ei suljeta kokonaan työn missään 
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vaiheessa. Työ tehdään jaksoissa, jolloin se vaikuttaa vain rajalliseen osaan tietä kerrallaan. Mahdollisissa 
kapeammissa tien kohdissa rakentaminen pyritään ajoittamaan rauhallisempaan ajanjaksoon. 
Lämpövaraston tai lämmönsiirtolinjan rakennustyöt eivät estä bussiliikennettä eikä muutakaan liikennettä 
hankkeen aikana. Lämmönsiirtolinjan rakentaminen Kuusikossa kestää muutamia kuukausia. Rakentamisen 
aikainen liikenne ei merkittävästi lisäänny hankealueella, eikä lisäys heikennä juurikaan 
liikenneturvallisuutta. Lämmön siirtolinjaputket ovat eristettyjä ja eivät aiheuta teiden jäätymistä. Lämmön 
kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä. 

Onnettomuustilanteisiin varautuminen ja riskit: Hankkeen riskitekijät on tunnistettu YVA-selostuksessa. 
Eri tilanteita on kartoitettu ja tilanteisiin varaudutaan erillisen suunnitelman mukaan. Kehä III:n tunnelia 
suunniteltiin lähemmäksi maanpintaa kuin lämmön kausivarastoa. Kallio on erilaista eri syvyyksissä.

Tarkistukset:
-
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NRO 7
alueen asukas, 11.4.2022

Muistutus: 
Selostuksessa todetaan mm. seuraavaa:

”Alueen raskaanliikenteen määrä on jo tällä hetkellä huomattavan suuri. Työmaaliikenne on tarkoitus 
ohjata suoraan Kehä III:lle. Riippuen louheen vastaanottopaikasta liikenne ohjautuu idän tai lännen 
suuntaan. Kuusikkotien ja Kehä III:n eteläisen ramppiliittymän väliselle tieosalle rakennetaan rakentamisen 
ajaksi liikennevalo-ohjattu ramppiliittymä läntisen ramppiliittymän vastakkaiselle puolelle.”

Tästä huolimatta on suunniteltu, että luolan suuaukon työmaa-ajan liikenne ohjataan Vanhalle 
Porvoontielle, ja sen KehäIII:n ylittävälle sillalle, jos liikennöidään kohti itää.

Nykyisellään Vanhan Porvoontien useat peräkkäiset liikennevalot (Kuusikkotie,  Kalkkivuorentie, Tatti) 
pidentävät jonoja ja liikenne ruuhkaantuu iltapäivisin, ja etenkin viikonloppuisin, jolloin kauppakeskus 
Helsinki Outlet ja Ikeassa asioivat autokunnat lisäävät liikenteen määrää entisestään.

Lisävalot tuskin tuovat helpostusta nykytilaan, pikemmin päinvastoin. Vaihtoehtoisesti ehdotan, että 
luolaston liikenne pitäisi ohjata suoraan KehäIII:lle, kohti länttä suuntaavalle rampille, Vanhaan Porvoontien 
alitse, ja olla tuomatta lisää liikennettä ja liikennevaloja sinne.

Vastine:
Hanke on esittänyt eri vaihtoehtoja ramppialueen ja Vanhan Porvoontien liittymälle. Uudenmaan ELY-
keskus on määrittänyt hyväksyttäväksi ratkaisuksi suunnitellun erillisen liikennevaloliittymän. Tämän 
päätöksen yhtenä vahvana perusteena on ollut ympäristön turvallisuusnäkökulmat. Hankkeen 
ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa on arvioitu mm. liikenteen rakentamisen aikaisia vaikutuksia. 
Rakentamisen aikainen liikenne ei merkittävästi lisäänny hankealueella, eikä lisäys heikennä juurikaan 
liikenneturvallisuutta. Lämmön kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä. 

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 5 §



28

Kaavaselostuksessa on kuvattu työmaan aikaista liikennettä mm. seuraavasti: ”Alueen raskaanliikenteen 
määrä on jo tällä hetkellä huomattavan suuri. Työmaaliikenne on tarkoitus ohjata suoraan Kehä III:lle. 
Riippuen louheen vastaanottopaikasta liikenne ohjautuu idän tai lännen suuntaan. Kuusikkotien ja Kehä 
III:n eteläisen ramppiliittymän väliselle tieosalle rakennetaan rakentamisen ajaksi liikennevalo-ohjattu 
ramppiliittymä läntisen ramppiliittymän vastakkaiselle puolelle. Työmaaliittymän liikennevalot parantavat 
liittymän toimivuutta ja liikenneturvallisuutta ja sillä on myönteinen vaikutus Vanhan Porvoontieltä etelästä 
rampille vasemmalle kääntyvien ajoneuvojen turvallisuuteen.”

Selostuksen tekstiä tarkennetaan ”Työmaaliikenne on tarkoitus ohjata Vanhan Porvoontien kautta suoraan 
Kehä III:lle”

Tarkistukset:
Selostuksen tekstiä tarkennetaan työmaa-aikaisen liikenteen osalta. 
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NRO 8
Hakkilan omakotiyhdistys, 14.4.2022

Muistutus: 
Vantaan Energia suunnittelee kaukolämpövarastoa Kuninkaalan korttelialueelle. 
Alue sijaitsee osin Kuusikon asuinalueella ja osin Variskallion virkistysalueella. 
Eteläosastaan varastoalue rajautuu Kalkkikallion luonnonsuojelualueeseen.   

Nyt suunniteltava maanalainen asemakaava mahdollistaisi Vantaan Energian 
kaukolämpövaraston rakentamisen Kuusikkoon. Kaava-alue sijoittuu osin 
Variskallion ja Kalkkikallion viheralueiden sekä Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
liikennealueiden alapuolelle. Varaston maanalainen ajoyhteystunneli kulkee Kehä 
III:n alapuolella ja tunnelin suuaukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
ramppialueen sisäpuolelle. Variskalliolle sijoittuisi maanpintaan ulottuva pystykuilu 
maanpäällisine rakenteineen. Lämpövaraston tilavuus tulee olemaan noin 900 000 
m3 ja louhittava tila noin 1 000 000 m3.  

Asemakaava mahdollistaa Variskallion alueelle myös maanpinnalle rakennettavat 
poistumisteihin, ilmanvaihtoon sekä teknisiin yhteyksiin liittyvät rakennukset ja 
rakennelmat, joiden suurin sallittu pinta-ala on yhteensä noin 100 m2. Tämä 
tarkoittaa ison omakotitalon kokoista teknistä rakennelmaa keskellä 
lähivirkistysaluetta, puhumattakaan sen rakentamisen aiheuttamasta viheralueen 
tuhoutumisesta.   

Variskallio on luokiteltu METSO-kohteeksi (luokka I). Luontoselvityksessä (2020–
2021) Variskallion metsä on luokiteltu luonnon monimuotoisuuden kannalta 
arvokkaaksi elinympäristöksi, jonka luonnontila on vähän heikentynyt. Variskallion 
laajuus (koko alue 5,52 ha) sekä arvokkaat geologiset kohteet (siirtolohkareet ja 
louhikko) lisäävät kohteen arvoa. Luontoselvityksessä huomioitiin myös erityisesti 
huomioitavia lintulajeja, jotka ilmentävät alueen linnuston monimuotoisuutta ja 
paikallista suojeluarvoa. Metso-luokitus perusteena on puustoltaan yli 140-vuotiaat 
kalliometsät ja louhikot, joissa on lahoja maapuita, keloja ja/tai kilpikaarnamäntyjä.  

Variskallio on yksi Kuninkaalan laajimmista metsäisistä alueista. Variskallio 
metsineen sijaitsee Kuusikon asuinalueen reunalla ja toimii samalla Kehä III:n 
aiheuttaman melun ja saasteiden kerääjänä. Variskalliolla kasvaa ikipuusto. Jopa 
Vantaan kaupungin laatimassa metsäsuunnitelmassa (2020) on osa Varistakalliosta 
määritelty luokkaan C5 eli arvometsäksi. Puusto suojaa Kuusikon ja Hakkilan alueen 
asukkaita Kehätieltä kantautuvalta liikenteen melulta ja samalla se  sitoo alueella 
runsaan liikenteen synnyttämiä hiukkaspäästöjä. Puuston kaataminen lisää melu- ja 
saastetasoa asuinalueellamme huomattavasti.

Variskallion alueen tulee säilyä jatkossakin lähivirkistysalueena nyt voimassaolevan 
ajantasa-asemakaavan mukaisesti. Alueelta on jo nyt viety pala palalta 
lähivirkistysalueet. Keskon keskusvaraston tulemisen myötä menetimme 
Kanervanummen lähivirkistysalueen minkä Hakkilan ja Kuusikon alueen asukkaat 
kokivat suurena menetyksensä. Myös kaavailtu Vantaan ratikka tulee viemään 
osaltaan osan alueen viheralueista.  

Lämpövaraston rakentamisen aikaiset merkittävimmät vaikutukset liittyvät maa- ja 
kiviainesten käsittelyyn ja kuljetukseen sekä näistä aiheutuviin mahdollisiin melu-, 
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tärinä- ja ilmanlaatuvaikutuksiin. Ilmanpäästöjä syntyy raskaanliikenteen 
pakokaasupäästöistä sekä rakentamisen aikaisesta pölyämisestä. Rakentamisen 
aikana syntyvä louhe on tarkoitus kuljettaa louheautoilla ulos tunneleista hyödyntäen 
olemassa olevaa tieverkkoa. Suunnitelman toteutuessa raskaan liikenteen määrä, 
vaaratilanteet ja jatkuva työmaan aiheuttama melu, pöly ym. olisivat asukkaiden ja 
lasten haittana arviolta neljä vuotta. Tämä tuskin tulee edes riittämään. Jo nyt alueen 
raskasliikenne on suuri alueelle olevan Keskon keskusvaraston takia. Alustavasti 
arvioitu liikennemäärän lisäys rakentamisen aikana on noin 200–250 ajoneuvoa 
vuorokaudessa nykyisen liikenteen lisäksi. Jo nyt Vanhan Porvoontien liikenne on 
kasvanut merkittävästi Porttipuiston kauppakeskittymän ja Helsingin puolella 
sijaitsevan Outlet-kylän vuoksi. Myös Kehä III on jo nyt ruuhkautunut.   

Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien varrella ja alueen lähistöllä olevilla kiinteistöillä 
meluarvot ylittävät päiväajan sekä yöajan ohjearvot. Monissa kohdissa 
ympäristövaikutuksiin liittyen todetaan, ettei muutos ole merkittävä alueen nykyiseen 
tilaan verrattuna tai että tarkempi suunnitelma vielä puuttuu (esimerkiksi: Murskeen 
ja louheen mahdolliset välivarastointitarpeet sekä mahdolliset sijoituspaikat 
tarkentuvat teknisen suunnittelun edetessä). Tähän liittyen olemme useaan 
otteeseen todenneet, että Kuninkaalan alue on jo nyt täysin ylikuormitettu niin 
metelin, saasteiden kuin liikenteen osalta. Alue ei edes tällä hetkellä täytä jo 
lainkirjan edellyttämiä terveellisen ja turvallisen elinympäristön vaateita. Vantaan 
Energian lämmön kausivarastohankkeen rakennusvaihe tulisi aiheuttamaan 
lähiympäristölle ja asukkailleen ympärivuorokautista haittaa viikon jokaisena 
päivänä. Vuosia kestävän louhintatyön vaikutusten arvioinnissa ei ole edes arvioitu 
nykyisen kuormituksen lisämuutoksia louhintatyön tuoman melu-, liikenne- ja 
pölykuormituksen päälle: Tällaisia ovat esimerkiksi ruuhkat, olemassa olevan 
raskaanliikenteen tyhjäkäynti, Kyytitien ja Vanhan Porvoontien risteysalueen 
liikennejärjestelyiden kuormittuminen jne. 

Hakkilan omakotiyhdistyksen mielipide hankkeesta, sen sijainnista ja sen mukanaan 
tuomista kielteisistä vaikutuksista pientaloalueen asukkaille ei ole muuttunut 
aikeisemmista lausunnoista. Hakkilan omakotiyhdistys vastustaa Vantaan Energian 
lämmön kausivarastohanketta Vantaan Kuninkaalan alueelle ensisijaisesti sen 
sopimattoman sijainnin, elinympäristölle tulevan kuormituksen ja sen mukanaan 
tuomien ympäristöhaittojen vuoksi ja vaatii hankkeen sijoittamista toisaalle. 
Hiilineutraalisuudella ratsastaminen kaupungin asukkaiden asuinviihtyisyyden 
kustannuksella ei ole oikea tapa. Lisäksi lämmön kausivaraston käyttöikä oli 
hakkeen massiivisuuteen ja sen tuomiin haittoihin nähden lyhyt. 

Alueen asukkaat ovat tuoneet huolensa ilmi terveellisen ja turvallisen 
asuinympäristön tuhoutumisesta, eikä melu- ja saastetasot alueella ole 
hyväksyttävissä rajoissa edes nykyisellään. Vantaan kaupungin velvollisuus on 
turvata asukkaiden elinympäristön turvallisuus kaikin tavoin. Suunnitelma on 
pöyristyttävä alueen asukkaiden kannalta katsottuna. Vantaan Energian tavoite tulla 
hiilineutraaliksi yritykseksi on kunnioitettava ja vastuullinen, mutta alueen asukkaat 
eivät voi hyväksyä yrityksen hiilineutraalisuustavoitetta toteutettavan asukkaiden 
asumisviihtyisyyden ja turvallisuuden kustannuksella ja samalla tuhoten alueen jo 
muutenkin vähäisiä viher- ja lähivirkistysalueita.  Kaavahankkeen täysin ristiriitainen 
suunniteltuun tulevaan yleiskaavan nähden, jossa kyseinen alue on säilytettiin AP 
alueena ja vastaavasti voimassa olevassa asemakaavassa alue on merkitty VL-
alueeksi eli viheralueeksi. Alueen säilymisenä viheralueena antoivat alueen asukkaat 
äänekkäästi mielipiteensä jo yleiskaavavaiheessa. 
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Vaadimme, että Vantaan Energian hanke EI etene pidemmälle asuinalueellamme ja 
suunniteltu kaavamuutos hylätään. Lämpövarastolle on etsittävä sijoituspaikka 
muualta. Vaadimme myös, ettei alueelle myönnetä maisemaa muuttavaa puiden 
kaatamista tai muuta maastoon kohdistuvaa toimenpidettä voimassa olevan 
asemakaavan hengessä. Tällaiset toimenpiteet ovat maankäyttö- ja rakennuslain 
mukaan luvanvaraisia ja edellytämme asukkaiden kuulemista ja tiedottamista 
kaikissa tilanteissa.  

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Kuitenkin kaikkien kehityshankkeiden, 
kuten myös Lämmön kausivaraston, perimmäinen tarkoitus on turvata ja kehittää kaupunkia. 
Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen 
selvitysten perusteella aiheuta sellaista haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai 
elinympäristöille, jotka estäisivät kaavan toteuttamisen. 

Maanalaisen asemakaavan voimaantulo ei kumoa alueella nykyisin voimassa olevaa maanpäällisiä 
asemakaavoja, eikä nykyisiin asemakaavan mukaisiin käyttötarkoituksiin ole tulossa muutosta. 
Asemakaavan toteutuminen ei estä nykyistä eikä yleiskaavan mukaista suunniteltua maankäyttöä maan 
päällä. Asemakaava on yleiskaavan ilmastotavoitteiden mukainen.  

Hankkeen sijoittuminen: Hanke ei sijoitu korttelialueelle. Itse lämpövarasto sijoittuu syvälle kallioon mm. 
Kehä III:n tiealueen alapuolelle. Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 
2020, jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan 
lisäksi mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. 
Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan ympäristövaikutuksille 
herkkää ympäristöä. 

Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia.  On 
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kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa. Varaston käyttöikä on 30 vuotta teknisten järjestelmien 
osalta ja kalliorakenteiden osalta 100 vuotta. Tekniset järjestelmät toteutetaan mahdollisimman helposti 
uusittaviksi. 

Vaikutukset luontoon ja virkistykseen: Variskallio on kalliomännikköä (kuivahko kangasmetsä), josta 
huomattava osa on vanhaa käkkyräistä ja kilpikaarnaista. Kallion laella on avokallioalueita. Alueella on myös 
tiheämpää ja nuorempaa männikköä sekä mm. kuusia ja koivuja. Variskalliossa on myös useita keloja ja 
maapuita sekä pieniä kalliosoistumia. Kasvilajisto on karuille kallioille tavanomaista. Variskalliolla on METSO 
I-luokan vanhapuustoisia metsäkuvioita etenkin kallion laella ja alueen pohjoisosassa. Vantaan ratikan 
kaavarungon luontoselvityksessä (2020–2021) Variskallion metsä on luokiteltu luonnon monimuotoisuuden 
kannalta arvokkaaksi elinympäristöksi, jonka luonnontila on vähän heikentynyt. Variskallion laajuus (koko 
alue 5,52 ha) sekä arvokkaat geologiset kohteet (siirtolohkareet ja louhikko) lisäävät kohteen arvoa. 
Selvityksessä Kuusikon alueelta Variskalliolta löydettiin kuusitiainen. 

Lämpövaraston vaikutuksia luontoon ja eläimiin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi ja virkistykseen vähäisiksi. Tunnelin suuaukon, Variskallion poistumistie- ja 
ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion 
paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun 
rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa 
häiriötä eläimille. Toiminnan aikana lämmönsiirtolinjan reitti pidetään puuttomana. Virkistykseen ei 
arvioida olevan merkittäviä vaikutuksia toiminnan aikana. Ajotunnelin suuaukko sijoittuu luonnontilaltaan 
muuttuneelle Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle. Suuaukon sijoittamisella on 
voitu vähentää huomattavasti hankkeen vaikutuksia mm. luontoon ja virkistysalueisiin aiempaan 
suunnitelmavaihtoehtoon verrattuna, jossa suuaukko sijoittui Untipakkaan. Variskallion pystykuilu on 
suunniteltu olemassa olevan tien viereiselle alueelle. Hankkeella ei ole vaikutuksia tai korkeintaan vähäisiä 
vaikutuksia lähimpiin luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia uhanalaisiin tai muuten 
merkittäviin lajeihin. 

Kaavassa on määrätty, että suuaukko, maanpäälliset rakennukset ja rakenteet sekä rakennettavat 
ajoyhteydet lähialueineen tulee suunnitella ympäristöön sopiviksi välttäen ylimääräistä maanmuokkausta, 
louhintaa ja täyttöjä sekä puuston kaatamista, ja että maanalaiset tilat on sijoitettava, kaivettava, 
louhittava ja lujitettava siten, ettei niistä tai niiden rakentamisesta ja käytöstä aiheudu vahinkoa 
rakennuksille tai rakenteille sekä niin, että aiheutetaan mahdollisimman vähän haittaa virkistysalueille sekä 
ajoväylille.

Liikenne, pöly, päästöt ilmaan ja ilmanlaatu: Rakentamisen aikainen liikenne ei merkittävästi lisäänny 
hankealueella ja kokonaisliikenteen lisäyksellä arvioidaan olevan vähäinen negatiivinen vaikutus 
liikenneturvallisuuteen. Lämmön kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä.  
Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittuvat 
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nopeasti maan alle puhallettavaan suureen ilmamäärään, eivätkä aiheuta ilmanlaatuun merkittäviä 
muutoksia taikka haitallisia ympäristö- tai terveysvaikutuksia työmaan ympäristössä.  
Rakentamisen alkuvaiheessa ilmenee maarakennuksesta sekä kuljetuksista aiheutuvaa pölyämistä työmaan 
välittömässä läheisyydessä. Hankkeella ei arvioida olevan merkittäviä vaikutuksia lähimpien asuinalueiden 
ilmanlaatuun johtuen pitkästä välimatkasta asutuksen ja työmaan välillä. Hankkeella ei arvioida olevan 
käytön aikana suoria vaikutuksia lähialueiden ilmanlaatuun. 

Melu ja tärinä: Rakentamisen häiritsevin vaihe, tunnelin suuaukon ja ajotunnelin louhiminen, kestää noin 
puoli vuotta, jolloin melua aiheuttavat työt pyritään tekemään maanantain ja lauantain välisenä aikana. 
Syvemmällä kallioperässä työaikoja laajennetaan ympärivuorokautisiksi (ml. sunnuntait). Räjäytyksiä ei 
tehdä öisin eikä sunnuntaisin. Tärinää sekä runkomelua voidaan havaita selvitysten perusteella 
pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa louhinnan eteneminen huomioiden. Tärinävaikutuksia 
seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että ohjearvoja ei ylitetä. Melurajat ja meluavien töiden 
ajoittuminen määritellään myöhemmin haettavassa meluilmoitusmenettelyssä. Ilmoitusta hallinnoi 
Vantaan kaupungin ympäristötoimi. 

Tarkistukset:
-
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NRO 9
Kuusikon Omakotiyhdistys ry, 14.4.2022

Muistutus: 
Perustelemme mielipiteemme seuraavassa: 

Mielipiteemme perustuvat tietoihin, joita on jaettu meille asukkaille Osallistumis- ja arviointisuunnitel-
massa (OAS) 14.4.2021 (päivitetty 3.11.2021). Tietoja olemme saaneet myös alueen asukkaiden 
keskusteluista ja kokouksista sekä kaavoittajalta. 

Muistutuksemme perustuu tietoihin, joita on jaettu meille asukkaille Osallistumis- ja arviointisuunnitel-
massa (OAS) 14.4.2021 (päivitetty 3.11.2021) sekä Vantaan kaupungin internet sivustolla  

https://www.vantaa.fi/fi/kaavoitus/kaavat/vantaan-energian-lammon-kausivarasto-
kuusikonmakeen  

Tietoja ja mielipiteitä olemme saaneet myös alueen asukkaiden kanssa käymistämme keskusteluista 
ja järjestämistämme kokouksista.  

Muistutuksemme nähtävänä olevasta kaavamuutosesityksestä: 

Muutetun kaavan haitalliset vaikutukset olisivat meille Kuusikon alueen asukkaina, siis meidän 
ihmisten elinoloihin ja ympäristöön merkittäviä. 

Maa-alan käyttötarkoituksen muutos kaavoitetulle asuinalueellemme olisi 
merkittävä. 

Samalla kun nähtävänä olevasta kaavamuutosesityksestä päätetään, 
päätetään käytännössä myös Vantaan Energia Oy:n lämmön kausiva-
rastohankkeesta, jolla on merkittäviä ympäristöhaittoja. Siten YVA-se-
lostuksessa ja siihen tehdyissä huomautuksissa on monia seikkoja, joista 
päättäjien tulisi olla tietoisia.  

Mikäli lämpövarastohanke toteutuisi, olisivat rakentamisen aikaiset haitat 
meille merkittäviä. Kuusikko sijaitsee aivan suunnitellun rakennustyö-
maan tuntumassa.  

Haittaa voi pitää pysyvänä ja merkittävänä – ei tilapäisenä. Arvio hank-
keen rakentamisen kestosta, neljä vuotta ei tule riittämään. Kesto lienee 
lähempänä kuutta (6) vuotta. 

Haitat asumiselle olisivat kokoaikaisia 24/7 perustuen hankesuunnitel-
maan.  

Meille kuusikkolaisille aiheutuisi haittoja, kuten  

• päästöt tulisivat kasvamaan alueen ilmaan. Siis meidän ilman laatu 
tulisi huononemaan merkittävästi. Aivan juuri saatujen tietojen mu-
kaan Tikkurilan alueen ilman typpioksidipitoisuudet ovat ylittämässä 
määritellyt raja-arvot. Kasvavan raskaan liikenteen päästöt kasvat-
taisivat nimenomaan typpioksidipäästöjä. Räjähteet olisivat pääosin 
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typpiyhdisteitä, joten jokainen räjäytys tuottaisi merkittävän määrän 
typpioksideja meidän hengitettäväksemme 

• liikenne tulisi lisääntymään ja ruuhkautumaan, 

• jo nykyisellään Kehä III:n liikenteen melu on kiinteistöjemme koh-
dalla lähes sietämätön, louheen kuljetukset lisäisivät raskaiden ajo-
neuvojen aiheuttamaa melua entisestään. Väylävirasto ja Vantaan 
kaupunki ovat olleet välinpitämättömiä kaupunkilaisten esittämille 
huolille liikenteen melusta. Meluesteitä ei ole pyynnöistä huolimatta 
rakennettu.  

• luolastoon siirrettävän veden käsittely ja huoltoihin liittyvä veden 
poistaminen luolastosta näyttäisivät olevan puutteellisella sunnit-
telutasolla 

• korkean liikenteen melutason lisäksi tulisi räjäytyksistä maanjäris-
tyksiä muistuttavaa maaperän tärinää ja räjäytysten ääniä,  

• hankkeen lämpövaraston siirtoputkistoihin (myös tilapäiseen) liittyy 
sellaisia ratkaisuja, joilla on ilmeisen huomattavia haittavaikutuksia. 
Niistä ei syystä tai toisesta hankeorganisaatio ole suostunut kerto-
maan. Ne ovat:  
o 1. Kuusikkotie 24/26, Päiväkodin kohdalta ”räjäytettävä” 
yhteys Variskallion poikki luolastoon (esitetty piirustuksessa. 
o 2. Kalkkitietä pitkin räjäytettävä yhteys ns. pystykuiluun 

• pysyviä ja ennakoimattomia haittoja luolasto saattaa aiheuttaa 
o kallioperän jännityksistä johtuva kallion kohoaminen ja siitä 
seuraavat jännitysten laukeamiset äänekkäinä räjähdysää-
ninä 
o kallion lämpenemisestä johtuvat kastepisteen muutokset -> 
sumu, jäätyvät tien pinnat,  

• pysyviä ja haitallisia muutokset pohjaveden määrään ja laatuun, joten 
alueen asukkaiden omien kaivojen käyttö estyy. Haitat tulee korvata 
täysimääräisesti. 

• pysyviä haittoja kiinteistöjen rakenteisiin aiheutuisi 
vaurioina ja halkeamina. Ne on korjattava ja korvattava 
täysimääräisesti. 

• pysyviä haittoja ja rajoituksia tulisi kallioperän muutoksien vaikutuk-
sista johtuen maalämpöpumppujen toimintaan ja käyttöönottoon. On 
myös oltava jatkossa mahdollista rakentaa uusia maalämpökaivoja 
alueella. 

• menetyksenä pidämme myös sitä, kun räjäytykset ja luolastossa 
operointi karkottaa meille tärkeät luonnon eläimet, kuten kauriit, 
hirvet, ketut, rusakot, lumikot, metsäjänikset, oravat, liito-oravat, 
monet linnut, jne. ympäristöstämme.  
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Kaavamuutos johtaisi pysyviin luontoarvojen menetyksiin ja lähiluonnon 
pilaamiseen Kuusikossa ja sen lähialueilla. On aiheellista kysyä, eikö 
alueemme kohdalla olevan peruskallion särkemisellä räjäytettävää luo-
lastoa varten lopullisesti ole mitään luonnon säilyttämisen perusarvoa? 

Mikäli hanke toteutettaisiin, on varmistuttava, ettei kallioperän muutok-
sien vaikutuksesta maalämpöpumppujen toiminta huonone. On myös 
oltava jatkossa mahdollista rakentaa uusia maalämpökaivoja alueella.

Muistutamme, että kaavamuutoksen mukaiset maanalaiset luolastot voi-
vat johtaa mahdollisiin ennakoimattomiin, jopa katastrofaalisiin muutok-
siin kallioperässämme. Vaikutuksia voi olla mikroilmastossamme (höyry-
pilviin, maaperän lämpenemiseen, kallioperän paukkumiseen). Vaikutuk-
sia voi olla vesivuotoihin.   

Hanke on pilottihanke ja samalla suurin maailmanlaajuisestikin. Näyttää 
siltä, että suunnittelussa ei ole riittävän vakavasti tehty riskitarkastelua. 
Todellisena vaarana on, että koko hanke on historiallinen ”floppi”. Miljoo-
nan kuutiometrin veden käsittelyn hallinnassa on monta hyvin ilmeistä 
haastetta, kuten 

• lämpöhäviöt siirroissa ja käsittelyssä – saatava todellinen hyöty? 

• idea kylmän veden muodostamasta ”kannesta” voi olla ristiriidas-
sa sen kanssa, että luolastossa edellytetään veden sekoittumis-
ta, jotta tuotava lämpöenergia saadaan siirrettyä koko vesimää-
rään 

• lämmön siirtymisen dynamiikan hallinta -> saavutettavissa oleva 
hyötysuhde ja lämpöakun lämpökapasiteetin rajoitteet 

• luolaston elinkaaritarkastelu on ilmeisen ylioptimistinen, kun huo-
mioidaan korroosioilmiöt lämmönsiirtimissä, betoniterästen kor-
roosio, kallion ja betonin rapautuminen,  

• koko perusideasta -hukkalämpö, lämmön kausivaihteluiden ta-
saamisen tarve - puuttuu sellaiset liiketoiminnallisten vaihtoeh-
tojen kokonaisvaltainen tarkastelu, jota kuitenkin on onnistu-
neesti tehty muualla Suomessa. 

Lopuksi 
Vantaa kaupungin pitäisi toimia julistamiaan arvojaan kunnioittaen, ”tuot-
taa asukkailleen viihtyisää asuinympäristöä luontoarvoja kunnioittaen”. 
Luolasto voi olla sinänsä oivallinen ratkaisu hiilineutraalisuuteen pyrit-
täessä, mutta lämpövaraston sijainti on ehdottomasti väärä. 

asukkaina odotamme oikeudenmukaisuutta ja kohtuutta, kun 
päätetään asumisolosuhteista.  
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Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Kuitenkin kaikkien kehityshankkeiden, 
kuten myös Lämmön kausivaraston, perimmäinen tarkoitus on turvata ja kehittää kaupunkia. 
Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen 
selvitysten perusteella aiheuta sellaista haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai 
elinympäristöille, jotka estäisivät kaavan toteuttamisen.  

Maanalaisen asemakaavan voimaantulo ei kumoa alueella nykyisin voimassa olevaa maanpäällisiä 
asemakaavoja, eikä nykyisiin asemakaavan mukaisiin käyttötarkoituksiin ole tulossa muutosta. 
Asemakaavan toteutuminen ei estä nykyistä eikä yleiskaavan mukaista suunniteltua maankäyttöä maan 
päällä. Asemakaava on yleiskaavan ilmastotavoitteiden mukainen.  

Hankkeen sijoittuminen: Hankkeen sijoituspaikan osalta on tehty toteutettavuusselvitys vuonna 2020, 
jonka yhteydessä tutkittiin mahdollisia sijaintivaihtoehtoja. Tutkitut sijoituspaikat olivat Kuninkaalan lisäksi 
mm. Länsi-Vantaalta Vehkalaa ja Martinlaaksoa, ja Itä-Vantaalla Vaaralaa sekä Käärmekalliota. 
Sijaintipaikoista arvioitiin mm. kallioperän tilaa ja soveltuvuutta lämpimän veden varastointiin, 
liikenneyhteyksiä, sijaintia kaukolämpöverkkoon nähden sekä arvioitiin ympäristövaikutuksia avoimeen 
dataan perustuen. Vehkala todettiin teknillistaloudellisista syistä toteutuskelvottomaksi etenkin sen 
kaukaisen sijainnin vuoksi jätevoimalaan nähden. Martinlaaksossa tutkitut vaihtoehdot hylättiin lisäksi 
geologisten ja ympäristöteknisten syiden vuoksi. Käärmekalliossa ongelmana oli kallioresurssin rajallinen 
koko sekä suuaukkojen ja työmaa-alueiden sijainti lähellä asutusta. Myös muualta Tikkurilan alueelta 
etsittiin mahdollista sijaintia, mutta alueelta ei löytynyt sopivia kallioresursseja, lisäksi maanpäällinen 
maankäyttö asetti rajoitteita hankkeen rakentamiselle. Hankkeen alkuvaiheessa tutkittiin myös 
Långmossabergin jätevoimalaitoksen läheisyydessä olevia sijainteja. Sijaintien ongelmana oli geologisten ja 
ympäristöteknisien syiden lisäksi alueen louhintarajoitukset (Savion tunneli, sähköasema ja jätevoimala) 
sekä kaukainen sijainti kulutuskohteista (lämmönsiirto). Variskallion alue valikoitui mm. sopivan 
kalliopaikan, hyvien liikenneyhteyksien sekä Vantaan Energian voimalalaitoksen läheisyyden vuoksi. 
Sijaintia puoltaa myös se, ettei Kehä III:n liikennealue ei ole rakennusaikaisillekaan ympäristövaikutuksille 
herkkää ympäristöä.  

Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia.  On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.   

Liikenne, pöly, päästöt ilmaan ja ilmanlaatu: Rakentamisen aikaisen liikenne ei merkittävästi lisäänny 
hankealueella ja kokonaisliikenteen lisäyksellä arvioidaan olevan vähäinen negatiivinen vaikutus 
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liikenneturvallisuuteen. Lämmön kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä.  
Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittuvat 
nopeasti maan alle puhallettavaan suureen ilmamäärään. Rakentamisen alkuvaiheessa ilmenee 
maarakennuksesta sekä kuljetuksista aiheutuvaa pölyämistä työmaan välittömässä 
läheisyydessä. Hankkeella ei arvioida olevan merkittäviä vaikutuksia lähimpien asuinalueiden ilmanlaatuun 
johtuen pitkästä välimatkasta asutuksen ja työmaan välillä. Hankkeella ei arvioida olevan käytön aikana 
suoria vaikutuksia lähialueiden ilmanlaatuun.  

Melu, tärinä ja maanjäristykset: Rakentamisen häiritsevin vaihe, tunnelin suuaukon ja ajotunnelin 
louhiminen, kestää noin puoli vuotta, jolloin melua aiheuttavat työt pyritään tekemään maanantain ja 
lauantain välisenä aikana. Syvemmällä kallioperässä työaikoja laajennetaan ympärivuorokautisiksi (ml. 
sunnuntait). Räjäytyksiä ei tehdä öisin eikä sunnuntaisin. Tärinää sekä runkomelua voidaan havaita 
selvitysten perusteella pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa louhinnan eteneminen huomioiden. 
Tärinävaikutuksia seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että ohjearvoja ei ylitetä. On mahdollista, 
että lämpövaraston käytön aikana aiheutuu pieniä järistyksiä, jotka havaitaan lähistöllä. Vaurioriski 
rakenteisiin arvioidaan tämänhetkisen suunnittelutiedon perusteella pieneksi. Melurajat ja meluavien 
töiden ajoittuminen määritellään myöhemmin haettavassa meluilmoitusmenettelyssä. Ilmoitusta hallinnoi 
Vantaan kaupungin ympäristötoimi. 

Pohjavesi, vesi- ja lämpökaivot sekä vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon, eläimiin, 
pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja koskevalla rasite- ja kuulemisalueella on 
tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset poraukset. Yleensä tonteilla on kuitenkin 
mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta tuskin tulee keneltäkään estymään. Varaston 
toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. Lämpötilannousulla ei katsota olevan 
merkittävää vaikutusta. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen 
kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen 
pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen 
laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia 
tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia 
uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Lämmönsiirtolinja: Lämmönsiirtolinjan rakentaminen ja reitti on kuvattu hankkeen YVA-selostuksessa. 
Lämmönsiirtoputkien rakentaminen on luvan varaista toimintaa ja normaalia kaukolämpöverkon 
rakentamisesta, mitä Vantaan Energia tekee jatkuvasti Vantaan alueella. Lämmönsiirtolinja rakennetaan 
Kuusikontien sivuun ja rakentaminen Kuusikossa kestää muutamia kuukausia.  

Onnettomuustilanteisiin varautuminen, riskit ja toteuttamiskelpoisuus: Hankkeen riskitekijät on 
tunnistettu YVA-selostuksessa. Eri tilanteita on kartoitettu ja tilanteisiin varaudutaan erillisen suunnitelman 
mukaan. Hankkeen osalta on tehty tarpeelliset toteuttamiskelpoisuuden tarkastelut, sisältäen mm. 
tarvittavat vaihtoehtotarkastelut, ympäristön vaikutusten arvioinnin, riskienarvioinnin, toiminnallisuuden ja 
kannattavuuden tarkastelut. 

Tarkistukset:
-
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NRO 10
kaksi alueen asukasta, 14.4.2022

Muistutus: 
Olemme saaneet tietomme asukkaille jaetuissa tilaisuuksissa ja jaetuista
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmista ( OAS) 14.4.2021) päivitetty
3.11.2021. Tiedot ovat tulleet myös keskusteluista Kuusikon
Omakotiyhdistyksen tilaisuuksissa ja itse kaavoittajalta.

Mielipiteemme sekä muistutuksemme perustuvat em. tietoihin sekä
Vantaan kaupungin internet sivuilla oleviin tietoihin.

Vastustamme kaavamuutosta alueellamme, koska sen mukana tulevat
vaikutukset ovat meille äärimmäisen haitallisia.

Kaavamuutoksella mahdollistetaan Vantaan Energian
kausivarastohankkeen rakentaminen, jolla on lähialueellemme
merkittäviä ympäristöhaittoja. Olemme huomanneet, että päättäjät eivät
ole tietoisia haitoista, jotka ovat YVA-selvityksessä ja siihen tehdyissä
huomautuksissa.

Jos lämpövarastohanke toteutetaan kotimme vieressä olisivat
rakentamisen aikaiset haitat meille merkittäviä. Osa haitoista olisi pysyviä
ja osa vuosikausia kestäviä. Näitä haittoja ei voi pitää vähäpätöisinä.

Hankkeen arvellaan kestävän vähintään neljä vuotta. Asiantuntijat ovat
pitäneet aikaa vähättelynä. On uskottu rakentamiseen kuluvan vähintään
6 vuotta ja rakentamista tapahtuu viikon joka päivänä ympäri
vuorokauden.

1. Lähes työmaalla asuen meille koituisi haittaa kasvavista päästöistä ja
huononevasta ilmalaadusta, joka Tikkurilan tuntumassa ja Kehä III:n
vierellä ei ole muutoinkaan hyvä. Kasvava raskaanliikenteen määrä
Kuusikkotiellä ja lähialueella kasvattaa nimenomaan typpioksidien
määrää ilmassa. Suurena ja pitkäaikaisena haittana tulevat
räjähteiden aiheuttamat suurelta osalta typpioksidipäästöt, joita me
lähellä ollen hengitämme vuosikausia.
2. Jo nyt melu Kehä III:lla on usein jopa sietämätöntä ja
raskaanliikenteen lisäksi rakentaminen lisää sitä.
3. Putkitöiden kaivannot Kuusikkotiellä haittaavat vuosikausia
liikkumistamme sekä mm. bussiliikennettä, joka on meille
välttämätön.
4. Meillä on oman kaivon vesi käytössä. Sen tiedetään loppuvan tai
vähintään vähentyvän merkittävästi YVA-selvityksen mukaan.
Rakentajan on syytä varautua sen aiheuttaman haitan korjaamiseen
ja maksamiseen.
5. Räjäytykset saattavat vaurioittaa rakennuksiamme. Osa räjäytyksistä
tulee                             . kun päiväkotia vastapäätä
louhitaan väylä vesiputkille.
6. Metsäuonnolle ja eläimistölle aiheutuva vaurio on suurelta osin
pysyvää Pihapiirissämme liikkuvat kauriit, rusakot, siilit, linnut: tikat,
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pöllöt jne.
7. Olemme siirtymässä öljylämmityksestä maalämpöön. räjäytykset
saattavat vaurioitta laitteita maassa tai talossa.
8. Jatkuva melu ja mm. lähimaastoon rakennettavan vesiletkujen
pömpelin hurina, huolto ja esteettisyyshaitta ovat merkittäviä-
9. Kokonaisuudessaan maaston tärveltyminen pihapiirimme
tuntumassa on pysyvää.

Vantaan kaupungin tulee ajatella asukkaittensa asumisviihtyvyyttä ja
terveyttä, joka tämän hankkeen  toteutuessa vaarantuu. Luontoarvot
ja arvokas eläimistö, ja eliöt hävitetään.

Vastustamme kaavamuutosta!

Vastine:
Asemakaavaprosessissa arvioidaan ja yhteensovitetaan monia tekijöitä siten, että voidaan toteuttaa 
maankäytön ja rakennuslain mukaisesti turvallista, terveellistä ja viihtyisää ympäristöä, kuten asemakaavan 
laatu- ja sisältövaatimukset edellyttävät. Kaupungin kehittymisen ja kasvun mahdollistavilla hankkeilla voi 
olla tilapäisesti rakennusaikana vaikutuksia asuinviihtyisyyteen. Kuitenkin kaikkien kehityshankkeiden, 
kuten myös Lämmön kausivaraston, perimmäinen tarkoitus on turvata ja kehittää kaupunkia. 
Asemakaavoituksen tavoitteet huomioon ottaen lämpövaraston rakentaminen tai toiminta eivät laadittujen 
selvitysten perusteella aiheuta sellaista haittaa tai rajoitusta alueen tai sen lähiympäristön maankäytölle tai 
elinympäristöille, jotka estäisivät kaavan toteuttamisen.  

Hankkeen ympäristövaikutuksia on arvioitu laajasti ympäristövaikutusten arviointiselostuksessa (YVA). 
Haitalliset ympäristövaikutukset kohdistuvat ennen kaikkea rakentamisen aikaan, haittojen ollessa 
kohtalaisia tai vähäisiä. Hankkeen rakentamisesta ei arvioida aiheutuvan suoria terveysvaikutuksia.  On 
kuitenkin huomioitava, että esimerkiksi herkät ihmiset voivat kokea pienistäkin häiriötekijöistä haittaa. 
Lämpövaraston toiminnan aikaisten haitallisten vaikutusten, kuten maisemaan, liikenteeseen ja maa- ja 
kallioperän lämpenemiseen kohdistuvien vaikutusten, on arvioitu olevan vähäisiä. Rakentamisen aikana 
etenkin hankkeen lähialueilla kohdistuu useampia samanaikaisia häiriötekijöitä (melu, tärinä, liikenne). 
Ympäröivän alueen lisäksi hankkeelle on erittäin tärkeää myös huolehtia tarkasti työmaa-alueen sisällä 
olevista olosuhteista ja luoda työmaan työntekijöille turvalliset työskentelyolosuhteet. Haittojen 
ehkäisemisen ja lieventämisen keinoja on esitetty arviointiselostuksessa ja haittoja pyritään edelleen 
vähentämään myös hankkeen jatkosuunnittelussa.  

Liikenne, pöly, päästöt ilmaan ja ilmanlaatu: Rakentamisen aikaisen liikenne ei merkittävästi lisäänny 
hankealueella ja kokonaisliikenteen lisäyksellä arvioidaan olevan vähäinen negatiivinen vaikutus 
liikenneturvallisuuteen. Lämmön kausivaraston huoltoliikenne on toimintavaiheessa erittäin vähäistä.  
Maanalaiseen ilmatilaan syntyvät räjäytyskaasut ja pakokaasupäästöt ovat vähäisiä ja ne sekoittuvat 
nopeasti maan alle puhallettavaan suureen ilmamäärään. Rakentamisen alkuvaiheessa ilmenee 
maarakennuksesta sekä kuljetuksista aiheutuvaa pölyämistä työmaan välittömässä läheisyydessä. 
Hankkeella ei arvioida olevan merkittäviä vaikutuksia lähimpien asuinalueiden ilmanlaatuun johtuen 
pitkästä välimatkasta asutuksen ja työmaan välillä. Hankkeella ei arvioida olevan käytön aikana suoria 
vaikutuksia lähialueiden ilmanlaatuun.  
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Melu ja tärinä: Rakentamisen häiritsevin vaihe, tunnelin suuaukon ja ajotunnelin louhiminen, kestää noin 
puoli vuotta, jolloin melua aiheuttavat työt pyritään tekemään maanantain ja lauantain välisenä aikana. 
Syvemmällä kallioperässä työaikoja laajennetaan ympärivuorokautisiksi (ml. sunnuntait). Räjäytyksiä ei 
tehdä öisin eikä sunnuntaisin. Tärinää sekä runkomelua voidaan havaita selvitysten perusteella 
pisimmillään yhdessä pisteessä noin 8 viikkoa louhinnan eteneminen huomioiden. Tärinävaikutuksia 
seurataan mittauksin ja työt toteutetaan siten, että ohjearvoja ei ylitetä. Melurajat ja meluavien töiden 
ajoittuminen määritellään myöhemmin haettavassa meluilmoitusmenettelyssä. Ilmoitusta hallinnoi 
Vantaan kaupungin ympäristötoimi. 

Lämmönsiirtolinja: Lämmönsiirtoputkien rakentaminen on luvan varaista toimintaa ja normaalia 
kaukolämpöverkon rakentamisesta, mitä Vantaan Energia tekee jatkuvasti Vantaan alueella. 
Lämmönsiirtolinja rakennetaan Kuusikontien sivuun. Kaikki putkivetotöistä johtuvat liikennehaitat ovat 
tilapäisiä ja lyhytaikaisia. Kuusikon katuosuuksilla lupaehdot ja mm. liikenteenohjausvaatimukset tulevat 
Vantaan kaupungilta. Ajoteitä ei suljeta kokonaan työn missään vaiheessa. Työ tehdään jaksoissa, jolloin se 
vaikuttaa vain rajalliseen osaan tietä kerrallaan. Mahdollisissa kapeammissa tien kohdissa rakentaminen 
pyritään ajoittamaan rauhallisempaan ajanjaksoon. Lämmönsiirtolinjan rakennustyöt eivät estä 
bussiliikennettä eikä muutakaan liikennettä hankkeen aikana. Lämmönsiirtolinjan rakentaminen Kuusikossa 
kestää muutamia kuukausia.  

Pohjavesi, vesi- ja lämpökaivot sekä vaikutukset luontoon: Lämpövaraston vaikutuksia luontoon, eläimiin, 
pohjaveteen sekä vesi- ja maalämpökaivoihin on arvoitu YVA-selostuksessa rakentamisen aikana 
kohtalaisiksi tai vähäisiksi. Asemakaavaan on lisätty kaavamääräys pohjaveden rakentamisen aikaisesta 
seurannasta. Hankkeen mukaan uusia pora- ja maalämpökaivoja koskevalla rasite- ja kuulemisalueella on 
tarkoitus tarkistaa hankkeen kannalta mahdollisesti vaaralliset poraukset. Yleensä tonteilla on kuitenkin 
mahdollisuus siirtää porakaivoja, joten maalämmön hankinta tuskin tulee keneltäkään estymään. Varaston 
toiminnan aikana pohjaveden lämpötila nousee paikallisesti. Lämpötilannousulla ei katsota olevan 
merkittävää vaikutusta. Tunnelin suuaukon, poistumistie- ja ilmanvaihtokuilun sekä lämmönsiirtolinjojen 
kohdalta raivataan puusto ja muu kasvillisuus. Variskallion paikallisesti arvokkaan luontotyyppikohteen 
pinta-ala pienenee uuden kaukolämpölinjan ja pystykuilun rakentamisen myötä vähän suhteessa alueen 
laajuuteen. Melu ja työmailla liikkuminen voivat aiheuttaa häiriötä eläimille. Hankkeella ei ole vaikutuksia 
tai korkeintaan vähäisiä vaikutuksia lähimpiin luonnonsuojelualueisiin, eikä merkittäviä vaikutuksia 
uhanalaisiin tai muuten merkittäviin lajeihin. 

Tarkistukset:
-
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VANTAAN KAUPUNKI ASEMAKAAVAEHDOTUS
641400ma
Vantaan Energian lämpövarasto
LAUSUNNOT JA VASTINEET

Asemakaavoitus /MYL/TTA kala 7.6.2022

Kaupunginhallitus 28.2.2022 oikeutti asemakaavoituksen pyytämään tarvittavat lausunnot 
asemakaavaehdotuksesta tai asemakaavamuutosmuutosehdotuksesta 641400ma /Vantaan Energian 
lämpövarasto. Lausuntoja pyydettiin 41 kpl ja saatiin 10 kpl.

Lausunnonantaja Lausunto Tarkistukset

NRO 1, 21.3.2022
Caruna Oy

Kyseisen kaavan alueella ei 
sijaitse Carunan sähköverkkoa.

-

NRO 2, saapumispvm
Väylävirasto

Väylävirasto 
huomauttaa, että YVA-
selostuksen lausunnossa esitetyt 
selvitystarpeet on tarpeen 
huomioida myös
asemakaavamuutoksen ja alueen 
jatkosuunnittelun kannalta. 
Maanalainen kaukolämpövarasto 
ei saa aiheuttaa
haitallisia vaikutuksia Kehä III:lle 
tai vaikeuttaa sen 
kehittämismahdollisuuksia
tulevaisuudessa.

-

NRO 3, 31.3.2022
Uudenmaan ELY-keskus

ELY:n lausunto koski melu-, 
tärinä-, runkomelu- sekä 
pohjavesimääräyksiä.

Lisäksi lausunnossa todetttiin, 
että kaava-alue ei sijaitse 
pohjavesialueella. 
Pohjavesiolosuhteita on
selvitetty varsin kattavasti YVA-
menettelyn yhteydessä.

Melua koskevaa kaavamääräystä 
tarkennetaan ja kaavaan lisätään 
tärinä- ja runkomelua- sekä 
pohjaveden pinnan seurantaa 
koskevat määräykset. 

NRO 4, 6.4.2022
Uudenmaan liitto

Uudenmaan liitto ei anna 
lausuntoa kaavasta.

-

NRO 5, 7.4.2022
Helsingin seudun liikenne -
kuntayhtymä (HSL)

Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
rampin kautta liikennöi HSL:n 
bussilinjoja.

HSL kannattaa nyt esitettyä 
tunnelin suuaukon paikan siirtoa, 
joka vähentää haittoja muulle 

- 
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liikenteelle.

NRO 6, 7.4.2022
Vantaan Energia Oy ja Vantaan 
Energia Sähköverkot Oy

Vantaan Energia Sähköverkot Oy 
haluaa, että asemakaavan 
muutosehdotuksessa 
huomioidaan maakaapeleiden 
sijainti. 
Sähkön liityntäkojeisto Vantaan 
Energia Sähköverkot Oy 
jakeluverkkoon tulee suunnitella 
tunnelin suuaukon läheisyyteen 
hyvin saavutettavaksi 
maanpäälliselle alueelle. 

Kaukolämpöverkko
Asemakaavan muutosalueella ei 
sijaitse Vantaan Energia Oy:n 
kaukolämpöputkia.

-

NRO 7, 8.4.2022
Fingrid Oyj

Fingrid toi lausunnossaan esiin 
OAS-vaiheen lausuntonsa 
kysymykset voimajohtoja 
koskevista teknisistä 
kysymyksistä.
Voimajohtoalueelle tai sen 
läheisyyteen sijoittuvasta 
rakentamisesta tulee
pyytää Fingridistä myös erillinen 
risteämälausunto.

Fingrid pyytää lähettämään tietoa 
asemakaavatyön etenemisestä.

Kaavaan lisätään voimajohtoja 
koskeva määräys. 

NRO 8, 14.4.2022
Turvallisuus- ja kemikaalivirasto 
(Tukes)

Tukesilla ei ole lausuttavaa 
kaavahankkeeseen liittyen. 

-

NRO 9, 20.4.2022
Helsingin seudun 
ympäristöpalvelut -kuntayhtymä 
(HSY)

Asemakaava ei edellytä 
vesihuollon uudisrakentamista 
eikä johtojen siirtämistä.

-

NRO 10, 21.4.2022
Helen Sähköverkko Oy

Helen lausui 110 kV 
voimajohdostaan sekä 
voimajohtoon liittyvästä 
käyttöoikeuden supistuksesta 
kaava-alueella. Helen ehdotti 
kaavamerkinnän muuttamista 
siten, että ajotunnelin 
maanpäälliset rakenteet tulisivat 
rakennettavaksi johtoalueen 
ulkopuolelle, sekä kaavaan 
merkittäväksi, että 

Kaavaan lisätään voimajohtoja 
koskeva määräys.  
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’Lämpövaraston rakentaminen ja 
käyttö ei saa aiheuttaa vaaraa 
voimajohtojen pysyvyydelle ja 
käytölle’. Lisäksi lausunnossa 
todettiin, että Fingrid Oyj tekee 
kaikista toiminnoista voimajoh-
toalu-eella turvallisuustarkastelun 
(risteämälausunto), ja että 
hankkeen ympäristönvaikutusten 
arviointiselostuksessa ei ole 
juurikaan huomioitu olemassa 
olevia voimajohtoja.
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NRO 1
Caruna Oy, 21.3.2022

Lausunto: 
Kyseisen kaavan alueella ei sijaitse Carunan sähköverkkoa.

Vastine:
Ei toimenpiteitä

Tarkistukset:
-

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 5 §



5

NRO 2
Väylävirasto, 31.3.2022

Lausunto: 
Väylävirasto on tutustunut asemakaavan muutosehdotukseen ja antaa lausuntonsa
liikennejärjestelmän näkökulmasta.

Suunnittelualue sijaitsee Tikkurilan suuralueella, Kuninkaalan kaupunginosassa (64.).
Alue sijoittuu Kuusikon asuinalueen kupeeseen. Suunnittelualueeseen kuuluu osa
Variskallion ja Kalkkikallion viheralueista sekä osa Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien
liikennealueista. Alue rajautuu etelässä Kalkkikallion luonnonsuojelualueen reunamille ja
idässä alue ulottuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle.
Asemakaavan tavoitteena on mahdollistaa Vantaan Energian kaukolämpövaraston
rakentaminen Kuusikkoon, maan alle noin -80 ja +10 (N2000) korkeusasemien välille.
Varaston maanalainen ajoyhteystunneli kulkee Kehä III:n alapuolella ja tunnelin
suuaukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle.
Variskallioon, lähelle kevyen liikenteen siltaa, sijoittuu maanpintaan ulottuva pystykuilu
maanpäällisine rakenteineen. Lämpövaraston tilavuus tulee olemaan noin 900 000 m 3 ja
louhittava tila noin 1 000 000 m 3.

Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskeva ympäristövaikutusten
arviointiselostus on ollut nähtävillä alkuvuodesta 2022. Väylävirasto on antanut YVA-
selostuksesta oheisen lausunnon (VÄYLÄ/2569/06.00.03/2021). Väylävirasto
huomauttaa, että em. lausunnossa esitetyt selvitystarpeet on tarpeen huomioida myös
asemakaavamuutoksen ja alueen jatkosuunnittelun kannalta. Väylävirasto muistuttaa,
että kantatie 50 (Kehä III) on Liikenne- ja viestintäministeriön pääväyläasetuksen
(LVM:n asetus maanteiden ja rautateiden pääväylistä ja niiden palvelutasosta) mukainen
valtakunnallisesti merkittävä pääväylä. Maanalainen kaukolämpövarasto ei saa aiheuttaa
haitallisia vaikutuksia Kehä III:lle tai vaikeuttaa sen kehittämismahdollisuuksia
tulevaisuudessa.

Väylävirastolla ei ole muuta huomautettavaa kaavahankkeesta. Maanteiden osalta
tarkemman lausunnon antaa toimivaltainen ELY-keskus.

Liite 1. Väyläviraston lausunto Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskevasta
YVA-selostuksesta

Uudenmaan ELY-keskuksen lausuntopyyntö 10.1.2022 (UUDELY/2780/20201)

Lausunto Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskevasta YVA-
selostuksesta
Uudenmaan elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskus (ELY-keskus) on pyytänyt 
Väylävirastolta lausuntoa Vantaan Energia Oy:n lämmön kausivarastoa koskevasta 
ympäristövaikutusten arviointiselostuksesta.

Hankkeessa suunnitellaan louhittavan kallioluolasto 50–60 metrin syvyyteen 
merenpinnasta (noin 80-90 metrin syvyyteen alueen maanpinnasta) lämmön 
kausivarastointia varten Vantaan Kuusikon-Variskallion alueelle. Varaston tilavuus tulisi 
olemaan noin 900 000 m3 ja louhintatilavuus kokonaisuudessaan noin 1 000 000 m3. 
Varastoon säilötään luonnonvaraista vettä, jonka lämpötilamuutokseen saadaan 
varastoitua energiaa kaukolämpökierron avulla. Hankkeeseen liittyy uuden 
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lämmönsiirtolinjan rakentaminen Porvoonväylän ja Kehä III:n liittymän koillispuolella 
sijaitsevalta Vantaan jätevoimalalta hankealueelle sekä uuden kaukolämpöyhteyden 
rakentaminen lämmön kausivarastolta olemassa olevaan kaukolämpöverkostoon.

Suunnittelualue sijoittuu osin Kehä III alueelle. Ajotunnelit sijoittuvat Vanhan 
Porvoontien laitaan ja ajotunneleiden liittymä sijoittuisi Kyytitien varrelle. Kaukolämmön 
siirtolinjan linjaus sijoittuu suurimmaksi osaksi Kehä III varrelle. Se risteää lisäksi 
Lahdenväylän ja Lahdentien sekä Hakunilantien kanssa. Etelässä siirtoputki sijoittuu 
Pitkäsuonkujalle. 

Väylävirasto esittää lausuntonaan:

Väylävirasto pyytää huomioimaan hankkeen YVA-ohjelmasta antamansa lausunnon. 
Hankkeen jatkosuunnittelussa Väylävirasto pyytää huomioimaan seuraavat asiat.

Väylävirasto tuo esille että simulaatioiden (louhinta + kalliomassan lämpeneminen) 
perusteella Kehä III:n alueella maanpinnan / tienpinnan kohoaminen (max. 15 cm) on 
huomattavasti suurempaa kuin mitä YVA-ohjelmassa esitetty (1…4 cm). Kaltevuuden 
muutokset ovat kuitenkin niin pieniä, että tien päällä muutoksia ei pitäisi havaita eikä 
vaikutuksia tien liikennöitävyyteen tai kunnossapitoon syntyä.

Lämpötilan simuloinnissa ei ole huomioitu tierakenteita ja irtomaakerroksia kallion 
päällä. Epäselväksi jää, vaikuttaako kalliomassan lämpeneminen tierakenteen 
lämpötilaan ja sitä kautta mahdolliseen tierakenteen liukkauteen. Väyläviraston 
näkemyksen mukaan asiaa havainnollistaisi, jos lämpötilan mallinnuksen tulokset olisi 
esitetty (kallion lämpötilan muutokset nykytilanteeseen verrattuna kalliotilojen päällä 
kallionpintaan saakka, mahdollisesti myös erikseen kesäaikana ja talviaikana). 

Tierakenne, jossa lämpötilan muutokset on oletettavissa, on kallioon louhittu ja täten  
routimaton. Näin ollen routakäyttäytymiseen asialla ei ole merkitystä mutta tien pinnan 
liukkauteen tai liukkausriskiin voi olla merkitystä. 

Pohjavesimallinnuksen osalta Väylävirasto tuo esille, että vaikka kallio tutkimusten 
perusteella on alueella varsin tiivistä ja pohjaveden mallintaminen on erittäin 
epävarmaa, olisi syytä tuoda esille, että mallinnus on tehty kevään 2021 luolaston 
tasolla eli pohja on tasolla noin – 42…-43 ja alin kohta -51. Syksyn 2021 layoutissa 
luolaston pohja on tasolla -57 ja syvin piste tasolla -66. Tämä korkeusero (15m) saattaa 
olla merkittävä pohjaveden virtauksen ja aleneman kannalta.

Kehä III on alustavan tiedon mukaan maanvarainen kalkkikallioalueen länsi- ja 
itäpuolella. Kummallakin puolella on savikkoa. YVA-selostuksessa esitetyn 
pohjavesimallinnuksen mukaan pv-alenema ennen luolien täyttämistä ei ulottuisi 
savialueille huolimatta siitä, että nykyisin pohjaveden pinnan taso on useita kymmeniä 
metrejä korkeammalla kuin louhittavan luolaston pohjataso.  Väylävirasto kehottaa 
varmistamaan, että pohjaveden pinnanmuutokset rakennusaikana eivät aiheuta 
ongelmia Kehä III:lle myöskään kallioalueen itä- ja länsipuolisilla savikoilla.

Maanpinnan kohoamisen seurannan lisäksi on syytä asentaa maa- ja kallioperän 
lämpötilan seurantajärjestelmä / seurantapisteitä (porareiät kallioon ja esim. 1 m välein 
lämpötila-anturit). Näin voidaan seurata ja verrata erityisesti käytön alkuvaiheessa 
lämpeneekö kallio simulointien mukaisesti. Pohjaveden pinnan seuranta tulee ulottaa 
Kalkkikallion ulkopuolisille savialueille.
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Lisäksi Väylävirasto pyytää huomioimaan Kehä III:lla odotettavissa olevat kehitys- ja 
muutostarpeet. Vaikka tällä hetkellä käytettävissä ei ole konkreettisia 
hankesuunnitelmia, on todennäköistä, että valtakunnallisena päätienä Kehä III:a tulee 
tarpeen kehittää jatkossakin. Lämpövarastohankkeen suunnittelussa on siten 
varauduttava siihen, että mahdollisten Kehä III hankkeiden toteuttaminen on 
tulevaisuudessakin mahdollista.

Maanteiden osalta lausuu tarkemmin Uudenmaan ELY-keskuksen L-vastuualue.

Vastine:
Kehä III:n liikenteen sujuvuus sekä kehittämismahdollisuudet tulevaisuudessa on huomioitu hankkeen 
suunnittelussa ja YVA-selostuksessa. Hanke on käynyt suunnitelmaratkaisuja lävitse ELY:n ja Väyläviraston 
kanssa, jotta hanke ei rajoita Kehä III:n tulevaisuuden kehittämistarpeita.

YVA-menettelyn yhteysviranomaisen perustellun päätelmän mukaan hanketta koskevassa pohjavesien 
tarkkailuohjelmassa tulee ottaa huomioon, että alueella on rakentamisen aikainen pohjaveden pinnan 
seuranta riittävällä havaintopaikkaverkostolla, jossa otetaan huomioon myös alueella sijaitsevien kaivojen 
sijainti ja seuranta. Pohjaveden pinnan seuranta tehdään ELY:n hyväksymällä laajuudella ja ulotetaan myös 
Kalkkikallion ulkopuolisille savialueille. YVA-menetelmän yhteysviranomaisen perustellun päätelmän 
mukaan alueen seismisyyttä ja maankohoamista sekä kallioperän lämpötilaa tulee seurata 
rakennusvaiheessa, käytön aikana ja käytöstä poiston jälkeisenä aikana tarvittavalla laajuudella.

Tarkistukset:
Selostusta täydennetään pohjavesien, seismisyyden, maankohoamisen ja kallioperän lämpenemisen osalta. 
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NRO 3
Uudenmaan ELY-keskus, 31.3.2022

Lausunto: 
Meluntorjunta

Asemakaavaehdotuksessa on annettu mai-osalle määräys: "Kuiluun 
liittyvät äänilähteet (ilmanvaihtolaitteet, kompressorit yms.) on 
sijoitettava maan alle tai suunniteltava siten, että niiden aiheuttama 
melu ei ylitä ympäristöministeriön asetuksessa rakennusten 
ääniympäristöstä (796/2017) annettuja raja-arvoja."

Annettu määräys on periaatteeltaan hyvä ja kannatettava, mutta 
kaavoitus ei kuulu asetuksen (796/2017) soveltamisalaan. Määräyksen 
voi muotoilla esim. esittää seuraavasti: "Kuiluun liittyvät äänilähteet 
(ilmanvaihtolaitteet, kompressorit yms.) on sijoitettava maan alle tai 
suunniteltava siten, että niiden aiheuttama melu ei aiheuta haittaa 
lähimmille asuinalueille tai muille melulle herkille alueille.”

Koko kaava-aluetta (ma-EN) koskevaksi yleismääräykseksi on myös 
paikallaan antaa määräys siitä, että toiminta on suunniteltava ja 
toteutettava siten, että siitä ei aiheudu tärinä- tai runkomeluhaittaa 
alueen ulkopuolelle.

Pohjavesi

Kaava-alue ei sijaitse pohjavesialueella. Pohjavesiolosuhteita on
selvitetty varsin kattavasti Vantaan lämmön kausivaraston YVA-
menettelyn yhteydessä.

YVA- ja kaavaselostuksen mukaan kaava-alueen läheisyydessä on 
runsaasti maalämpökaivoja sekä rengas- ja porakaivoja. YVA-
selostuksen liitteenä esitetyn kaivokartoitusraportin perusteella osa 
kaivoista on talousvesikäytössä. Kaavaselostuksessa on todettu, että 
rakentamisen aikaisia vaikutuksia kaivojen antoisuuteen voi aiheutua.

Kaavassa on määräys, että lämpökausivaraston rakentaminen tai käyttö 
eivät saa pysyvästi alentaa pohjaveden tai orsiveden pintaa. Määräys
on hyvä ja tarpeellinen. Tämän ohella ja tämän todentamiseksi tulee 
kaavassa antaa määräys pohjaveden seurannasta rakentamisen 
aikana, kuten on annettu määräykset tärinän sekä maa-/kallioperän 
siirtymien seuraamisesta. Alueella tulee olla riittävä 
havaintopaikkaverkosto seurannan toteuttamiseksi ja myös kaivot tulee 
huomioida seurannassa.

Vastine:
Mahdolliset toiminnan aikaiset laitteistoista koituvat tärinä- ja runkomeluhaitat huomioidaan hankkeen 
jatkosuunnittelussa. Käytön aikana laitoksessa operoidaan pumppuja, jotka huonosti eristettynä kalliosta 
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voivat aiheuttaa runkomelua ja tärinää. Hanke on ilmoittanut suunnittelevansa laitteistot niin, että ne eivät 
ole suoraan kallioperässä kiinni, jolloin runkomelua ei juurikaan pitäisi syntyä. 
Toiminnan aikana on mahdollista, että kallion hidas lämpeneminen aiheuttaa maanliikahduksia ja 
hetkellisiä järistyksiä. Hanke on ilmoittanut seuraavansa alueen seismisyyttä ja maankohoamista sekä 
kallioperän lämpötilaa rakennusvaiheessa, käytön aikana ja käytöstä poiston jälkeisenä aikana tarvittavalla 
laajuudella YVA-menetelmän perustellun päätelmän mukaisesti.

Melua koskevaa kaavamääräystä tarkennetaan ja kaavaan lisätään tärinä- ja runkomelua- sekä pohjaveden 
pinnan seurantaa koskevat määräykset: 
”Kuiluun liittyvät äänilähteet (ilmanvaihtolaitteet, kompressorit yms.) on sijoitettava maan alle tai 
suunniteltava siten, että niiden aiheuttama melu ei aiheuta haittaa asuinalueille tai muille melulle herkille 
kohteille.”
”Pohjaveden pinnan tasoa tulee seurata rakentamisen aikana.”
”Lämpövaraston toiminta ei saa aiheuttaa merkittävää tärinä- tai runkomeluhaittaa alueen ulkopuolelle.” 

Kaavaselostukseen on täydennetty, että YVA-menettelyn yhteysviranomaisen perustellun päätelmän 
mukaisesti hanketta koskevan pohjavesien tarkkailuohjelman sisällöt. Tarkkailuohjelman mukaan tulee 
ottaa huomioon, että alueella on rakentamisen aikainen pohjaveden pinnan seuranta riittävällä 
havaintopaikkaverkostolla, jossa otetaan huomioon myös alueella sijaitsevien kaivojen sijainti ja seuranta. 
Pohjaveden pinnan seuranta tehdään ELY:n hyväksymällä laajuudella ja ulotetaan myös Kalkkikallion 
ulkopuolisille savialueille. 

Tarkistukset:
Melua koskevaa kaavamääräystä tarkennetaan ja kaavaan lisätään tärinä- ja runkomelua- sekä pohjaveden 
pinnan seurantaa koskevat määräykset. Selostusta täydennetään pohjavesien tarkkailuohjelman 
sisältövaatimuksilla. 
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NRO 4
Uudenmaan liitto, 6.4.2022

Lausunto: 
Kiitos lausuntopyynnöstä. Uudenmaan liitto ei anna lausuntoa otsikon mukaisesta kaavasta.

Vastine:
Ei toimenpiteitä.

Tarkistukset:
-
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NRO 5
Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymä (HSL), 7.4.2022

Lausunto: 
Kehä III:lla lämpövaraston kohdalla ei liikennöi HSL:n linjoja. Tunnelin 
suuaukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen 
sisäpuolelle, jonka kautta liikennöivät linjat 711 Hakaniemi – Tikkurila, 721/N 
Hakaniemi/Rautatientori – Koivukylä ja 535/K Leppävaara – Hakunila.

HSL on antanut alueen osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta lausunnon 
6.5.2021

Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymä (HSL) lausuu kannanottonaan 
seuraavaa:

Aikaisemmissa kaavavaiheissa on ollut esillä tunnelin suuaukko Kyytitielle. 
Nyt esitetty suuaukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen 
sisäpuolelle, jossa se ei aiheuta haittaa joukkoliikenteelle tai kävelylle ja 
pyöräilylle.

HSL kannattaa nyt esitettyä tunnelin suuaukon paikan siirtoa, joka vähentää 
haittoja muulle liikenteelle.

Vastine:
Ei toimenpiteitä.

Tarkistukset:
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NRO 6
Vantaan Energia Oy ja Vantaan Energia Sähköverkot Oy, 7.4.2022

Lausunto: 
Sähköverkko

Vantaan Energia Sähköverkot Oy:n suur- ja keskijännitekaapelit sijaitsevat 
karttaliitteiden 1 - 2 mukaisesti. 

Vantaan Energia Sähköverkot Oy haluaa, että asemakaavan 
muutosehdotuksessa huomioidaan maakaapeleiden sijainti. 

Tunnelin suuaukon läheisyydessä sijaistee Vantaan Energia Sähköverkot Oy 
110kV voimajohto, Helen Sähköverkon 110kV voimajohto sekä Fingridin 
400kV kantaverkon johto. 

Sähkön liityntäkojeisto Vantaan Energia Sähköverkot Oy jakeluverkkoon tulee 
suunnitella tunnelin suuaukon läheisyyteen hyvin saavutettavaksi 
maanpäälliselle alueelle. 

Mikäli maakaapeleita pitää siirtää, niin siirtokustannuksien osalta toimitaan 
Vantaan kaupungin ja Vantaan Energia Oy:n 20.7.1993 laaditun 
yhteistyösopimuksen mukaisesti.

Kaukolämpöverkko

Ei huomautettavaa.

Asemakaavan muutosalueella ei sijaitse Vantaan Energia Oy:n 
kaukolämpöputkia.

LIITTEET        

1.    Suurjänniteverkon kartta 1:5000
2.    Keskijänniteverkon kartta 1:5000

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 5 §



13

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 5 §



14

Vastine:
Maakaapeleiden sijainnit ja sähkön liityntäkojeisto huomioidaan hankkeen jatkosuunnittelussa. 

Tarkistukset:
-
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NRO 7
Fingrid Oyj, 8.4.2022

Lausunto: 
Kiitämme lausuntopyynnöstänne. Alueelle sijoittuvat Fingridin 400 kV voimajohto
Tammisto - Anttila yhdessä Helen Sähköverkko Oy:n ja Vantaan Energia Sähköverkot
Oy:n voimajohtojen kanssa (kuva 1). Olemme toimittaneet tietoja voimajohdosta
asemakaavoitusta varten lausunnon muodossa toukokuussa 2021 (osallistumis- ja
arviointisuunnitelma), ja olemme myös lausuneet hankkeen YVA-selostuksesta
10.3.2022.

Asemakaavaehdotuksen materiaaleissa ei otettu tarkemmin kantaa edellisen
lausuntomme sisältöön (mm. voimajohtoja koskevat tekniset kysymykset). Edelleen
toteamme, että voimajohtoalueelle tai sen läheisyyteen sijoittuvasta rakentamisesta tulee
pyytää Fingridistä myös erillinen risteämälausunto (risteamalausunnot@fingrid.fi).

Pyydämme lähettämään tietoa asemakaavatyön etenemisestä.

Tämä lausunto koskee vain Fingrid Oyj:n voimajohtoja.

Yleis- ja asemakaavat, joissa on Fingrid Oyj:n voimajohtoja tai muita toimintoja,
pyydämme lähettämään lausunnolle mieluiten sähköisenä osoitteeseen
kirjaamo@fingrid.fi tai kirjallisena osoitteella Fingrid Oyj, Maankäyttö ja ympäristö, PL
530, 00101 HELSINKI.

Vastine:
Hanke pyytää risteämälausunnon Fingridiltä voimajohtojen osalta.

Kaavaan lisätään voimajohtoja koskeva määräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa 
vaarantaa olemassa olevien voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä.” 

Fingridille lähetetään tietoa asemakaavatyön etenemisestä.

Tarkistukset:
Kaavaan lisätään määräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa vaarantaa olemassa olevien 
voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä.” 
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NRO 8
Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes), 14.4.2022

Lausunto: 
Tukesilla ei ole lausuttavaa otsikon kaavahankkeeseen liittyen. Aiemmassa kaavoitusvaiheessa on todettu, 
ettei tuotantolaitoksilla, joiden konsultointivyöhykkeelle maanalainen asemakaava sijoittuu, ole vaikutuksia 
kaava-alueelle. Maanalaisella asemakaavalla ei myöskään arvioida olevan vaikutuksia mainittuihin 
tuotantolaitoksiin.

Vastine:
Ei toimenpiteitä.

Tarkistukset:
-
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NRO 9
Helsingin seudun ympäristöpalvelut -kuntayhtymä (HSY), 20.4.2022

Lausunto: 
Asemakaavaselostuksessa todetaan mm. seuraavaa:

”Suunnittelualue sijaitsee Tikkurilan suuralueella, Kuninkaalan kaupunginosassa n:o 
64. Alue sijoittuu Kuusikon asuinalueen kupeeseen. Suunnittelualueeseen kuuluu osa 
Variskallion ja Kalkkikallion viheralueista sekä osa Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien 
liikennealueista. Alue rajautuu etelässä Kalkkikallion luonnonsuojelualueen 
reunamille ja idässä alue ulottuu Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ramppialueen 
sisäpuolelle.

Asemakaava mahdollistaa Vantaan Energian kaukolämpövaraston rakentamisen 
Kuusikkoon, maan alle noin –80 ja +10 (N2000) korkeusasemien välille. Kaava-alue 
sijoittuu osin Variskallion ja Kalkkikallion viheralueiden sekä Kehä III:n ja Vanhan 
Porvoontien liikennealueiden alapuolelle. Varaston maanalainen ajoyhteystunneli 
kulkee Kehä III:n alapuolella ja tunnelin suuaukko sijoittuu Kehä III:n ja Vanhan 
Porvoontien ramppialueen sisäpuolelle. Variskallioon, lähelle kevyenliikenteen siltaa, 
sijoittuu maanpintaan ulottuva pystykuilu maanpäällisine rakenteineen. 
Lämpövaraston tilavuus tulee olemaan noin 900 000 m3 ja louhittava tila noin 1 000 
000 m3.”

Helsingin seudun ympäristöpalvelut -kuntayhtymä esittää lausuntonaan asiasta 
seuraavaa:

Suunnittelualueella sijaitsevalla Kalkkitiellä on rakennettua yleistä vesihuoltoa; 
vuonna 1992 on rakennettu Kalkkitien lujitemuovinen jätevesipumppaamo, 150 m 
muovista 90 mm paineviemäriä, 340 m muovista 160 mm jätevesiviemäriä ja 63/100 
mm vesijohtoa ja 240 m muovista 315 mm hulevesiviemäriä.

Asemakaava ei edellytä vesihuollon uudisrakentamista eikä johtojen siirtämistä.
Lisätietoja antaa aluepäällikkö 

Vastine:
Ei toimenpiteitä.

Tarkistukset:
-
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NRO 10
Helen Sähköverkko Oy, 21.4.2022

Lausunto: 
Kiitämme lausuntopyynnöstänne. Olemme tutustuneet otsikossa mainit-
tuun asemakaavaan, asemakaavan selostukseen sekä hankkeen YVA:n. 
Helen Sähköverkon 110 kV suurjännitteinen jakeluverkko (jatkossa voima-
johto) ulottuu osittain Vantaan kaupungin alueelle. Voimajohtoja varten He-
len Sähköverkko on lunastanut kiinteistöjen käyttöoikeuden supistuksen, 
jotka ovat kirjattu maanmittauslaitoksen ylläpitämään kiinteistörekisteriin, 
josta kaikki tahot voivat tarkistaa tällaisten rasitteiden haltijan, sijainnin ja 
sisällön. 
Käyttöoikeuden supistuksen mukaan rakentaminen johtoalueelle vaatii joh-
don omistajan luvan. Kaavaehdotuksessa lämpövaraston ajotunnelin 
maanpäälliset osat voisivat tulla johtoalueelle. Helen Sähköverkko ehdot-
taa, että kaavamerkintää muutettaisiin siten, että ajotunnelin maanpäälliset 
rakenteet tulisivat rakennettaviksi johtoalueen ulkopuolelle. Lisäksi Helen 
Sähköverkko ehdottaa kaavaan merkittäväksi, että ’Lämpövaraston raken-
taminen ja käyttö ei saa aiheuttaa vaaraa voimajohtojen pysyvyydelle ja 
käytölle’. 
Fingrid Oyj, Vantaan Energia Sähköverkot Oy ja Helen Sähköverkko Oy 
ovat keskenään sopineet, että Kehä 3:n vierellä välillä Tammisto-Länsi-
salmi kulkevien voimajohtojen osalta sähköturvallisuudesta huolehtiminen 
on Fingrid Oyj vastuulla ja he tekevät kaikista toiminnoista voimajohtoalu-
eella turvallisuustarkastelun (risteämälausunto). Tässä lausunnossa ei 
oteta kantaa, onko lämpölaitoksen rakentaminen johtojen alle tai kauko-
lämpöyhteyden rakentaminen johtojen läheisyyteen sähköturvallisuusmie-
lessä turvallista ja siten mahdollista rakentaa. Hankkeen ympäristönvaiku-
tusten arviointiselostuksessa ei ole juurikaan huomioitu olemassa olevia 
voimajohtoja.

Helen Sähköverkko Oy:llä ei ole asemakaavan ehdotukseen tai siihen liitty-
viin asiakirjoihin muuta huomautettavaa.

Vastine:
Voimajohtojen lähelle, Kehä III:n ja Vanhan Porvoontien ajorampin sisäpuoleiselle alueelle suunniteltu 
ajotunnelin suuaukko ei kuulu maanalaiseen kaava-alueeseen, eikä alueelle laadita hankkeen johdosta 
asemakaavan muutosta, alueen ollessa jo suunnitellun käyttötarkoituksen mukaisesti liikennealuetta. 

Hanke pyytää risteämälausunnon Fingridiltä voimajohtojen osalta.

Kaavaan lisätään voimajohtoja koskeva määräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa 
vaarantaa olemassa olevien voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä.” 

Tarkistukset:
Kaavaan lisätään määräys: ”Lämpövaraston rakentaminen ja käyttö eivät saa vaarantaa olemassa olevien 
voimajohtojen sijoittumista ja käyttöä.” 
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Individual Voting Results

JAA
Abdi sd.

Ahokas kok.

Aidanjuuri ps.

al-Taee sd.

Aura kok.

Demiri vas.

Eerola vas.

Eklund sd.

el Issaoui sd.

Erkkilä kok.

Friman vihr.

Hakala kok.

Hall sd.

Hartikainen ps.

Iivarinen kok.

Jääskeläinen kd.

Kaiju kok.

Kaimio vihr.

Kaira kok.

Kanerva kok.

Karhu ps.

Karlsson sfp.

Kasonen kok.

Kaukola sd.

Kauppinen vihr.

Kiljunen sd.

Kivimäki kok.

Kähärä sd.

Kärki ps.

Letto sd.

Lindtman sd.

Lundell ps.

Luokkala kesk.

Niikko ps.

Norrena vihr.

Norres kok.

Nummela liik.

Nykyri vas.

Orlando kok.

Orpana kok.

Phull kok.

Raja-Aho kok.

Rautavaara vihr.

Rokkanen kok.
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Rämö vihr.

Räsänen sd.

Sainio sd.

Sillanpää vas.

Stirkkinen sd.

Särkelä sd.

Tahvanainen sd.

Tamminen sd.

Tawasoli vihr.

Tikkanen kesk.

Tuomela kd.

Vacker liik.

Valtanen vihr.

Veltheim ps.

Viilo vihr.

Virkamäki ps.

Åstrand sfp.

EI
Dehghan vkk.

Lehmuskallio kok.

Saimen ps.

Siniketo-Pietilä kok.

Suoniemi ps.

TYHJÄ
Weckman ps.
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Försäljning av tre fastigheter i Loppi kommun till Stiftelsen för naturarvet för att inrätta 
ett naturskyddsområde

VD/4249/10.00.02.00/2018

TeA/AK/TH/AV-P/TMA/JT/AP

Det föreslås att tre fastigheter på sammanlagt ca 49,645 ha som Vanda stad äger i Loppi kommun; 
Punelia 433-401-19-48 areal 2,583 ha, Länsi-Jokela 433-401-9-74 areal 11,422 ha och Jokila 433-412-3-
77 areal 35,64 ha, säljs till Stiftelsen för naturarvet för en köpeskilling på 340 000 euro för att inrätta 
ett lagstadgat permanent naturskyddsområde.

Vanda stad äger fastigheterna Punelia (RNr 19:48) och Länsi-Jokela (RNr 9:74) i byn Hunsala (401) och 
fastigheten Jokila (RNr 3:77) i byn Teväntö (412) i Loppi kommun (433). Fastigheterna bildar tillsammans 
ett enhetligt skogsområde. Området är obyggt. Området har en areal på totalt cirka 49,645 ha. Området 
ligger vid sjön Sakarajärvi, delvis också vid Punelias strand och näset som binder samman dessa sjöar. 
Genom näset rinner ån Jokila som förenar Sakarajärvi och Punelia. Viken Jokilanlahti och Punelia har en 
strandlinje på sammanlagt 700 meter. Längden på ån Jokila är cirka 400 meter i det område som Vanda 
stad äger. Det är knappt 20 kilometer från området till Loppi kyrkoby.

Vanda stad har utarbetat för området en stranddetaljplan, nr S00004, som Loppi kommunfullmäktige 
har godkänt 9.3.2015 § 14. I stranddetaljplanen finns tre byggplatser för fristående småhus avsedda för 
stadigvarande boende (AO), tre byggplatser för fritidshus (RA) och cirka 49 ha jord- och 
skogsbruksområde (M) och vattenområde med namnet Jokilanjoki (W). I det område som ägs av Vanda 
stad idkas inte jordbruk. Skogen kan inte användas som ekonomiskog på grund av särskilda naturvärden 
som konstaterats i området. Vanda stad har redan tidigare sålt alla byggplatser och av fastigheterna 
kvarstår därför endast jord- och skogsbruksområde (M) och vattenområde med namnet Jokilanjoki (W).

En naturinventering som gjordes i området 2013 ger en god bild av de arter som förekommer i området 
och vittnar om ett exceptionellt högt skyddsvärde.  Enligt naturinventeringen hör fem av de 42 
observerade fågelarterna i området till EU:s direktivarter, ansvarsarter eller nära hotade arter i Finland. I 
Jokilaområdet har man dessutom gjort observationer av fyra olika fladdermusarter. I 
inventeringsområdet finns flera särskilt viktiga livsmiljöer i enlighet med skogslagen, t.ex. kärr- och 
lundområden och moskogar i naturtillstånd och med murkna träd. Tecken på förekomst av flygekorrar 
har observerats i närmare en tredjedel av området. Ihåliga träd under vilka spillning har påträffats 
förekommer i området som hör till fastigheterna Jokila och Länsi-Jokela. I området lever också den 
mycket utrotningshotade talltitan. I inventeringen hittades tre förökningsplatser som är lämpliga för 
direktivarten åkergroda. Ån mellan Punelia och Sakarajärvi är ett revir som direktivarten uttern 
regelbundet använder, och sjöarnas strandområden i närheten av åmynningarna är miljöer där uttrarna 
intar sin föda. Området är också gynnsam för direktivarten buskmus, även om den inte observerades i 
området under inventeringen. Eftersom skogsfastigheterna inte kan användas som ekonomiskog bildar 
de tillsammans en mycket bra helhet som lämpar sig för bevarande och skydd.

Stiftelsen för naturarvet är intresserad av att köpa de tre ifrågavarande skogsfastigheterna och inrätta 
ett lagstadgat permanent naturskyddsområde på fastigheterna. Stiftelsen för naturarvet har grundats 
1995 och skyddar naturen i Finland, i första hand utrotningshotad skog. Stiftelsen köper naturområden 
och garanterar en permanent fridlysning av områdena enligt naturvårdslagen. Fridlysning av fastigheten 
Jokilas område i Loppi med stöd av naturvårdslagen stöder Vanda stads strategi 2022–2025 och målen i 
filen Mångfald i naturen i Vandas vägkarta för resurssmarthet som fullmäktige godkänt. I målen ingår 
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skyddande av naturens mångfald och inrättande av nya naturskyddsområden Försäljningen av området 
till Stiftelsen för naturarvet uppfyller Vanda stads vilja och vision om att på ett bättre sätt skydda 
naturens mångfald.

En åtgärd i filen Mångfald i naturen i Vandas vägkarta för resurssmarthet är att påbörja en ekologisk 
handlingsplan, som också omfattar pilotprojekt för ekologisk kompensation. Finlands miljöcentral (SYKE) 
startade i augusti 2021 ett pilotprojekt för ekologisk kompensation (2021–2024) som koncentreras till år 
2022. Projektet finansieras av SYKE och miljöministeriet som bereder en reformering av 
naturvårdslagstiftningen (NVL) bl.a. så att en skyldighet till ekologisk kompensation införs i sådana 
situationer där man avviker från skyddet enligt NVL. SYKE har under hösten 2021 inbjudit kommunerna 
att delta i pilotprojektet. Projektet erbjuder bl.a. sakkunnigstöd i planeringen av kompensationerna och 
arbetet med att hitta lösningar.

Naturens mångfald dvs. den biologiska mångfalden är en livsförutsättning. Ibland kan kommunens 
verksamhet minska den. Då är det bra att kunna använda ekologisk kompensation det vill säga 
naturkompensation. Kommunen kompenserar då för de naturförluster som kommunen orsakat genom 
att förbättra den biologisk mångfalden någon annanstans – inom den egna kommunen eller utanför den. 
Olika sätt att göra en naturkompensation är till exempel att öka andelen murkna träd i skogen och 
skydda naturobjekt. 

Vanda stad har 18.5.2022 diskuterat med SYKE om detta område i Loppi som ett kompensationsobjekt 
inom pilotprojektet för kompensation. I diskussionen framgick att staden inte kan använda objektet som 
en egen kompensation för till exempel Kivistö, men att man i varje fall kan utföra en beräkningsövning 
av objektet i SYKE:s projekt och beräkna objektets naturvärden i testningen av olika kalkyleringsverktyg, 
och se på vilka sätt de skulle kompensera för förlusterna av naturvärdena för Snökvarts i Kivistö 
centrum.

Vanda stads miljöcentral anser att försäljningen av dessa tre fastigheter i Loppi kommun till Stiftelsen för 
naturarvet är med tanke på stadens naturvårdsarbete ett utmärkt alternativ och sätt att skydda ett 
värdefullt naturområde. Samtidigt kan man dra nytta av utvecklingen av kompensationsmetoderna i 
enlighet med naturvårdslagförslaget. Försäljningen av fastigheten Jokila till Stiftelsen för naturarvet ger 
god publicitet för Vanda stad och Vanda kan i allt större utsträckning profilera sig som en stad som tar 
naturen i beaktande.

Ansvarsområdet för Vanda stads skogsvård anser att det är förnuftigt att sälja det outbrutna området 
och göra det till ett naturskyddsområde.  Området ligger långt utanför Vanda stad och har knappt någon 
praktisk betydelse för Vandaborna med tanke på friluftsliv och fritidsbruk. Om området ägs av Vanda 
stad måste staden åka dit och vidta vårdåtgärder som kräver resurser men inte betjänar Vandaborna i 
någon större omfattning. Att sälja området och göra det till ett naturskyddsobjekt bevarar dess 
naturvärden, Vanda stad befrias från ansvaret att vårda området, och det är ändå möjligt att röra sig i 
området tack vare allemansrätten.

I de mark- och bostadspolitiska riktlinjer som godkänts av Vanda stadsfullmäktige 18.6.2018 konstateras 
att markegendom ska förvaltas förnuftigt och kostnadseffektivt bl.a. genom att sälja passiv 
markegendom som orsakar kostnader.

De objekt som ska säljas är de fastigheter enligt kartbilagorna på sammanlagt ca 49,645 ha i Loppi 
kommun som Vanda stad äger: Punelia RNr 433-401-19-48, Länsi-Jokela RNr 433-401-9-74 och Jokila 
RNr 433-412-3-77. I fastigheten Jokila Rnr 433-412-3-77 ingår en andel till ett gemensamt vattenområde 
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433-412-876-1 (Teväntös gemensamma vattenområde och landhöjningsmark) och ett gemensamt 
markområde 433-412-878-2 (gemensamt grustag). Andelarna till de gemensamma områdena ingår i 
köpet.

Vandas stadsforstmästare har år 2021 utarbetat en bedömning av trädbeståndet som grundar sig på 
ekonomiskog och enligt bedömningen är fastigheternas totala värde 400 000 euro. Metsälepp tmi som 
Stiftelsen för naturarvet konsulterat har i mars 2022 kommit till liknande resultat vad gäller den 
ifrågavarande bedömningen av trädbeståndet.

Eftersom skogsfastigheterna inte kan användas som ekonomiskogar ska detta och områdets 
naturvärden beaktas i prissättningen.  Den rikliga förekomsten av flygekorrar begränsar avverkningarna i 
Länsi-Jokelas och Jokilas områden. I skogarna, särskilt i Jokilas område, finns det rikligt med murkna träd 
som inte syns i bedömningen av trädbeståndet. Enligt naturinventeringen har det skett ett återställande 
av naturtillståndet i området och andelen murkna träd har ökat. I tillägg ska vattendragens stränder 
beaktas inom skogsbruket och lämnas utanför avverkningarna.

Utifrån det som presenterats ovan har man kommit överens om ett överlåtelsepris på 340 000 
(trehundrafyrtiotusen) euro.

Befogenheter:
Eftersom det är fråga om fastigheter utanför Vanda stads förvaltningsområde ligger befogenheten att 
besluta om överlåtelse av fastigheterna hos stadsfullmäktige.

Stadsrumsnämnden 8.6.2022 § 16

Fastighetsdirektörens förslag:
Stadsplaneringsnämnden beslutar föreslå för stadsstyrelsen och vidare för stadsfullmäktige att

a) staden säljer de tre fastigheter enligt kartbilagorna på sammanlagt ca 49,645 ha som ligger 
i Loppi kommun; Punelia 433-401-19-48, Länsi-Jokela 433-401-9-74 och Jokila 433-412-3-
77, till Stiftelsen för naturarvet för en köpeskilling på 340 000 euro, för att inrätta ett 
lagstadgat permanent naturskyddsområde.

b) juristen vid serviceområdet för ekonomi- och förvaltningsservice inom stadsmiljöns 
verksamhetsområde befullmäktigas att underteckna överlåtelsehandlingen och utföra 
ändringar av teknisk natur i denna, och att

c) beslutet som gäller denna överlåtelse förfaller om en överlåtelsehandling i enlighet med 
besluten inte har undertecknats före 30.11.2022.

Beslut:
Förslaget godkändes.

_____

Stadsstyrelsen 20.6.2022 § 18

Förslag av biträdande stadsdirektören för stadsmiljöns verksamhetsområde:
Stadsstyrelsen beslutar föreslå för stadsfullmäktige att
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a) staden säljer de tre fastigheter enligt kartbilagorna på sammanlagt ca 49,645 ha som ligger 
i Loppi kommun; Punelia 433-401-19-48, Länsi-Jokela 433-401-9-74 och Jokila 433-412-3-
77, till Stiftelsen för naturarvet för en köpeskilling på 340 000 euro, för att inrätta ett 
lagstadgat permanent naturskyddsområde.

b) juristen vid serviceområdet för ekonomi- och förvaltningsservice inom stadsmiljöns 
verksamhetsområde befullmäktigas att underteckna överlåtelsehandlingen och utföra 
ändringar av teknisk natur i denna, och att

c) beslutet som gäller denna överlåtelse förfaller om en överlåtelsehandling i enlighet med 
besluten inte har undertecknats före 30.11.2022.

Beslut:
Förslaget godkändes.

_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 6

Stadsstyrelsens förslag: 
Stadsstyrelsen beslutar att
a) staden säljer de tre fastigheter enligt kartbilagorna på sammanlagt ca 49,645 ha som ligger 

i Loppi kommun; Punelia 433-401-19-48, Länsi-Jokela 433-401-9-74 och Jokila 433-412-3-
77, till Stiftelsen för naturarvet för en köpeskilling på 340 000 euro, för att inrätta ett 
lagstadgat permanent naturskyddsområde.

b) juristen vid serviceområdet för ekonomi- och förvaltningsservice inom stadsmiljöns 
verksamhetsområde befullmäktigas att underteckna överlåtelsehandlingen och utföra 
ändringar av teknisk natur i denna, och att

c) beslutet som gäller denna överlåtelse förfaller om en överlåtelsehandling i enlighet med 
besluten inte har undertecknats före 30.11.2022.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Bilaga:
- kartutdrag ur fastighetsregistret (3 st.) på fastigheterna Punelia 433-401-19-48, Länsi-Jokela 433-401-9-
74 och Jokila 433-412-3-77

Anvisningar för sökande av ändring: 1. Besvärsanvisning

Närmare information:
Taina Andersson, markanvändningsingenjör, tfn 040 708 5329, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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Svar på Elina Nykyris och 15 andra ledamöters motion om att utarbeta ett 
funktionsnedsättningspolitiskt program och att Vanda börjar bedöma 
funktionsnedsättningskonsekvenser

VD/12774/00.02.00.03/2021

RV/ML-L/JT/AP

Elina Nykyri och 15 andra ledamöter lämnade in följande fullmäktigemotion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Vanda ska börja använda sig av bedömning av funktionsnedsättningskonsekvenser. På samma sätt som 
kommunen bedömer och följer upp hur livet för barnfamiljer påverkas av kommunens beslut bör Vanda 
bedöma och följa upp vilka konsekvenser kommunens beslut har för vardagen hos personer med 
funktionsnedsättning och deras närstående.
Vanda, och i framtiden också Vandas och Kervos välfärdsområde, behöver ett 
funktionsnedsättningspolitiskt program som innehåller konkreta åtgärder. Det ska uppdateras i början 
av varje fullmäktigeperiod. Vanda stad har inte utarbetat något funktionsnedsättningspolitiskt program 
för denna fullmäktigeperiod, utan programmet är från år 2012. Det räcker inte att Vanda stad i korthet 
nämner funktionsnedsättning i sin välfärdsplan och sitt välfärdsprogram.

Genom det funktionsnedsättningspolitiska programmet stärker Vanda förverkligandet av lika rättigheter 
för personer med funktionsnedsättning och statuerar exempel för andra kommuner och de framtida 
välfärdsområdena. Programmet hjälper också Vandas och Kervos välfärdsområde att planera de tjänster 
som personer med funktionsnedsättning behöver. Trots att ansvaret för tjänsterna för personer med 
funktionsnedsättning överförs från kommunerna till välfärdsområdena försvinner inte personerna med 
funktionsnedsättning någonstans från kommunerna. Personer med funktionsnedsättning utnyttjar ju alla 
kommunala tjänster, inte bara social- och hälsovårdstjänster. Exempelvis: ett barn med 
funktionsnedsättning går i skolan eller på daghem.

I det funktionsnedsättningspolitiska programmet ska de problem som personer med 
funktionsnedsättning har med avseende på tjänster och stöd kartläggas. I programmet ska man också 
sammanställa sätt för att lösa problemen. Vanda har utrymme för förbättringar bland annat när det 
gäller tillgänglighet och tillgång, hänvisning till tjänster och rådgivning om tjänster, sysselsättnings- och 
dagverksamhet samt boende-, tolknings- och hjälpmedelstjänster och personlig assistans. Vanda ska 
producera lättläst information om tjänster och stöd och hur man ansöker om dem.

Vanda ska förbättra tillgängligheten och tillgången beträffande sin verksamhet och främja att personer 
med funktionsnedsättning har likvärdiga möjligheter till sysselsättning, deltagande och påverkan. Vanda 
ska garantera alla personer med funktionsnedsättning ett tillräckligt antal färdtjänstresor, timmar 
personlig assistans, hjälpmedel och andra tjänster och stöd som de behöver.
Staden ska skingra attityder och fördomar om funktionsnedsättningar och ingripa i diskriminering, 
trakasserier och ensamhet som personer med funktionsnedsättning ofta upplever. Man ska ingripa i att 
en kvinna eller en flicka med funktionsnedsättning bevisligen har 2–10 gånger större risk att råka ut för 
våld eller bli sexuellt utnyttjad jämfört med andra kvinnor och flickor.

Det är viktigt för Vanda att förstärka möjligheterna att påverka kommunens beslutsfattande för 
patientorganisationer och organisationer som företräder personer med funktionsnedsättning. 
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Representanter för rådet för personer med funktionsnedsättning bör beviljas närvaro- och yttranderätt 
vid kommunfullmäktiges, -styrelsens och -nämndernas sammanträden.
I utarbetandet och uppdateringen av det funktionsnedsättningspolitiska programmet ska alla berörda 
instanser tas med. Man ska höra bland annat det lokala rådet för personer med funktionsnedsättning 
och personal inom funktionsnedsättningsområdet, patientorganisationer och organisationer som 
företräder personer med funktionsnedsättning, samt personer med funktionsnedsättning och deras 
närstående.

Personer med funktionsnedsättning är världens största minoritet. De är således inte någon liten grupp. 
Var tionde person som bor i Finland har en funktionsnedsättning. Det bor åtminstone 24 000 människor 
med funktionsnedsättning i Vanda. Om också närstående till personer med funktionsnedsättning 
beaktas berörs åtminstone 70 000 Vandabors vardag av funktionsnedsättningar. Vem som helst kan när 
som helst drabbas av en funktionsnedsättning. En person med funktionsnedsättning är en individ. 
Funktionsnedsättningen är bara en del av personen. En person med funktionsnedsättning är en aktiv 
aktör, inte ett objekt för vård eller omsorg.”

Stadsfullmäktige 13.12.2021 § 13

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

_____

Stadskulturens verksamhetsområde och verksamhetsområdet för social- och hälsovård konstaterar 
följande som sitt svar: 

Att  beakta  personer  med  funktionsnedsättning  är  en  viktig  och  beaktansvärd  fråga  som  kräver  att 
tjänsteinnehavare, förtroendevalda och olika nätverk samarbetar med varandra.  

Vanda  stads  föregående  funktionsnedsättningspolitiska  program (Vandas  handikappolitiska  program) 
var i kraft åren 2012–2016, varefter programmet integrerades som en del av välfärdsprogrammet 2018–
2022. Välfärden hos personer med funktionsnedsättning behandlas i programmet på ett mer allmänt 
plan.  Huvudansvaret  för  stadens  välfärdsprogram  överfördes  i  början  av  år  2022  från 
verksamhetsområdet för social- och hälsovård till stadskulturens verksamhetsområde och utarbetandet 
av ett nytt välfärdsprogram har inletts. 

Kommunen  ska  enligt  lagen  främja  kommuninvånarnas  välfärd  och  hälsa  (Grundlagen  19  §, 
Kommunallagen  1  §,  Hälso-  och  sjukvårdslagen  12  §,  Socialvårdslagen  7  §)  och  utgångspunkten  i 
välfärdsarbetet  är  information  om  omvärlden  och  välfärden  och  att  denna  information  utnyttjas  i  
beslutsfattandet.  Enligt  lagen  ska  kommunen  utöver  ett  välfärdsprogram  göra  upp  lagstadgade 
välfärdsplaner för att stödja barn och unga (Barnskyddslagen 2 §) och den äldre befolkningen (lagen om 
stödjande av den äldre befolkningens funktionsförmåga och om social- och hälsovårdstjänster för äldre 
5 §) och ett program för integrationsfrämjande (lagen om främjande av integration 32 §). Dessa planer 
godkänns av stadsfullmäktige i enlighet med ovan nämnda lagar. Som stöd för programarbetet har man 
grundat  en  ledningsgrupp  med  underlydande  sakkunniggrupper  enligt  teman  barn/unga/familjer, 
personer  i  arbetsför  ålder,  äldre  personer  och  en  koordineringsgrupp  som behandlar  övergripande 
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teman  (t.ex.  mångkulturell  befolkning  och  befolkning  med  främmande  språk  som  modersmål,  och 
personer  med  funktionsnedsättning).  Representanter  från  stadens  alla  verksamhetsområden  och 
välfärdsområdet  har  utsetts  till  ledningsgruppen  och  arbetsgrupperna.  Målsättningen  med  det  nya 
välfärdsprogrammet  är  att  bättre  försöka  svara  på  de  olika  befolkningsgruppernas  behov.   I 
välfärdsprogrammet  inbegrips  ett  funktionsnedsättningspolitiskt  program.  Under  arbetet  med 
välfärdsprogrammet  kommer  man  också  att  behandla  bedömningen  av 
funktionsnedsättningskonsekvenser. 

För personer med funktionsnedsättning har en förändring skett på en riksomfattande nivå,  efter att 
Finland år 2016 ratificerade FN:s konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning, som 
stärker  en  funktionsnedsatt  persons  subjektivitet  som  rättsinnehavare.  Finland  och  därmed  också 
kommunerna inklusive Vanda stad och det framtida välfärdsområdet Vanda-Kervo försöker främja att de 
i konventionen angivna kollektiva rättigheterna (t.ex. tillgänglighet) och subjektiva rättigheterna (t.ex. 
rimlig anpassning) tillgodoses. Som stöd för detta arbete har social- och hälsovårdsministeriet utarbetat 
ett nationellt handlingsprogram för åren 2020–2023 (Rätt till delaktighet och likabehandling: Nationellt  
handlingsprogram för FN:s  konvention om rättigheter för  personer med funktionsnedsättning 2020–
2023), där de nationella åtgärderna som ska vidtas utifrån artiklarna i FN:s konvention om rättigheter för 
personer med funktionsnedsättning finns uppräknade. Med utgångspunkt i handlingsprogrammet har 
Vandas handikappråd lämnat in en begäran om utredning till stadens samtliga verksamhetsområden om 
hur de inom sitt eget verksamhetsområde kommer att främja implementeringen av FN:s konvention i  
Vanda med beaktande av innehållet i artiklarna, och på vilket sätt artiklarna berör verksamhetsområdet i 
fråga. Verksamhetsområdenas utredningar kommer att behandlas på handikapprådets möten i Vanda 
under hösten 2022 och efter begäran om utredningarna går man vidare till olika åtgärder utgående från 
verksamhetsområdenas svar. Genom att lämna in begäran om utredningar stöder man också samtidigt 
beredningen av välfärdsprogrammet på stadsnivå. 

På  stadsnivå  har  man  också  skapat  en  säkerhetsplan  för  staden  2022–2025  som  godkändes  på 
stadsstyrelsens  möte  1.11.2021.  Ett  av  säkerhetsplanens  fyra  prioriteringsområden  är  våld  i  nära 
relationer  och  våld  mot  kvinnor.  Personer  med funktionsnedsättning  har  definierats  som en  utsatt 
grupp.

I januari 2023 inleder Vandas och Kervos välfärdsområde sin verksamhet. Med tanke på verksamheten 
påverkar detta situationen för personer med funktionsnedsättning i hög grad, eftersom ansvaret för 
social- och hälsovårdens tjänster överförs till det nya välfärdsområdet.

Enligt uppgifter utvecklas rådgivningen för personer med funktionsnedsättning inom Vandas och Kervos 
välfärdsområde som en del av klienthandledningen och rådgivningens utvecklingsprojekt där man gör 
upp en genomförandeplan för välfärdsområdet och hänvisningen av klienter till olika tjänster från det 
första telefonsamtalet eller chattmeddelandet till att vården inleds. Detta arbete utförs bland annat 
genom att samordna grunderna för beviljande av tjänster och utveckla multiprofessionell konsultation 
tillsammans med andra aktörer. För att stödja rådgivningen och handledningen utvecklas också en 
elektronisk plattform som hjälper både klienten själv och de anställda att agera förutseende och hänvisa 
klienten till att ta del av lättare tjänster. 

Syftet är att utveckla organiseringen av social- och hälsovårdens tjänster för personer med 
utvecklingsstörning i KEPA Uusimaa-projektet, vars mål är att säkerställa tjänsternas kontinuitet och 
tillgänglighet, tjänster i rätt tid och lika tjänster. I projektet ser man till att klienterna hålls delaktiga på 
många olika sätt och samarbetar med välfärdsområdena, samkommuner, intressegrupper och 
klienterna. Ur servicehelhetens perspektiv är målet att hitta lättillgängliga tjänster för hela 
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välfärdsområdet, inklusive arbets- och dagverksamhet och boendeservice. Arbets- och 
dagverksamheten för personer med funktionsnedsättning genomförs också virtuellt, och utifrån den 
respons som fåtts har erfarenheterna varit mycket positiva.

Vanda stads förnyade webbsidor publicerades i mars 2022 och webbplatsen vidareutvecklas 
tillsammans med användarna. Inom arbetet med att utveckla både stadens och det framtida 
välfärdsområdets webbsidor är det viktigt att se till att det finns tillgänglig och lättläst information om 
service för personer med funktionsnedsättning.

En servicekultur som stärker klientens delaktighet möjliggörs genom att utnyttja verksamhetssätt som 
stöder delaktigheten inom planeringen och utvecklingen av servicen. För att öka klienternas delaktighet 
har man inom äldre- och handikappservicen i Vanda gjort förberedelser inför inrättandet av ett råd för 
klienter med funktionsnedsättning.

För personer som inte självständigt kan använda kollektiva trafikmedel på grund av sjukdom, handikapp 
eller någon annan motsvarande orsak som försämrar funktionsförmågan, och som behöver service för 
att kunna uträtta ärenden eller på grund av andra behov som hör till det dagliga livet, ordnas service 
som stöder rörligheten. Stöd för rörligheten kan ordnas i form av handledning och handledd träning i att 
använda kollektiva trafikmedel, ledsagarservice, grupptransport och ersättning för rimliga kostnader 
som orsakas av transport med taxi, färdtjänsttaxi eller annat motsvarande fordon. Inom 
välfärdsområdet kommer man också att erbjuda service som stöder rörligheten i enlighet med reformen 
av lagen om service och stöd på grund av handikapp. Likvärdiga möjligheter att delta och kommunicera 
är viktigt att garantera också inom välfärdsområdet, bland annat med hjälp av tolknings- och 
hjälpmedelstjänster.

Olika former av personlig assistans kommer att förverkligas inom välfärdsområdet med beaktande av de 
förändringar som lagreformen medför.  Ett förslag till en ny lag om service och stöd på grund av 
handikapp har varit ute på remiss under våren 2022. Syftet är att ge regeringens proposition till 
riksdagen under hösten 2022. Lagen skulle träda i kraft 1.1.2023 då organiseringsansvaret för social- och 
hälsovårdstjänsterna överförs från kommunerna till välfärdsområdena.

I beredningen av det funktionsnedsättningspolitiska programmet tar man i beaktande tjänsternas 
övergång till välfärdsområdena, kontaktytorna mellan staden och välfärdsområdet och de verkningar 
som reformen av lagen om service och stöd på grund av handikapp medför.

Stadsstyrelsen 20.6.2022 § 6

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) ge Elina Nykyri och de 15 andra ledamöter som undertecknat motionen stadsstyrelsens 

svar i enlighet med förslaget, och att
b) föreslå att stadsfullmäktige antecknar stadsstyrelsens svar för kännedom.

Behandling:
Det antecknades att stadsdirektören ändrade sitt förslag så att den nästsista meningen i motionssvarets 
tredje stycke lyder enligt följande:
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”Under arbetet med välfärdsprogrammet kommer man också att behandla frågan om ett 
funktionsnedsättningspolitiskt program ska inbegripas i välfärdsprogrammet.  ”I välfärdsprogrammet 
inbegrips ett funktionsnedsättningspolitiskt program.”

Vidare antecknades att stadsdirektören kompletterade sitt förslag så att följande text lades till i slutet av 
motionssvaret: 

”I beredningen av det funktionsnedsättningspolitiska programmet tar man i beaktande tjänsternas 
övergång till välfärdsområdena, kontaktytorna mellan staden och välfärdsområdet och de verkningar 
som reformen av lagen om service och stöd på grund av handikapp medför.”

Beslut:
Det kompletterade förslaget godkändes. 

_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 7

Stadsstyrelsens förslag:  
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Bilaga: 
– motion undertecknad av Elina Nykyri och 15 andra ledamöter om att utarbeta ett 
funktionsnedsättningspolitiskt program och att Vanda börjar bedöma 
funktionsnedsättningskonsekvenser

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Minna Lahnalampi-Lahtinen, direktör för äldre- och handikappservicen, tfn 050 312 1815
stadskulturens verksamhetsområde / Gemensamma tjänster, Kalle-Pekka Hietala, koordinator, tfn 
040 141 8164

E-postadresserna har formen fornamn.efternamn(at)vantaa.fi
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Aloite vammaispoliittisen ohjelman laatimiseksi ja vammaisvaikutusten arvioinnin käynnistämiseksi Vantaalla 
 
Vantaan tulee laatia vammaispoliittinen ohjelma ja käyttää vammaisvaikutusten arviointia! 
  
Aloite: 
 
Vantaan tulee ryhtyä käyttämään vammaisvaikutusten arviointia. Samaan tapaan, kun kunta arvioi ja seuraa päätöstensä vaikutuksia 
lapsiperheiden elämään, tulisi Vantaan arvioida ja seurata päätöstensä vaikutuksia vammaisten ihmisten ja heidän läheistensä arkeen. 
Vantaa, ja tulevaisuudessa myös Vantaan ja Keravan hyvinvointialue, tarvitsee konkreettisia toimenpiteitä sisältävän vammaispoliittisen ohjelman. 
Se on päivitettävä jokaisen valtuustokauden alussa. Vantaan kaupunki ei ole laatinut tälle valtuustokaudelle vammaispoliittista ohjelmaa, vaan se 
on vuodelta 2012. Ei riitä, että Vantaan kaupunki mainitsee vammaisuuden lyhyesti hyvinvointisuunnitelmassaan ja -ohjelmassaan. 
Vammaispoliittisella ohjelmalla Vantaa vahvistaa vammaisten ihmisten yhdenvertaisten oikeuksien toteutumista ja näyttää mallia muille kunnille ja 
tuleville hyvinvointialueille.  Ohjelma myös auttaa Vantaan ja Keravan hyvinvointialuetta suunnittelemaan vammaisten ihmisten tarvitsemia 
palveluita. Vaikka vammaispalvelut siirtyvätkin kunnilta hyvinvointialueiden vastuulle, eivät vammaiset ihmiset häviä kunnista mihinkään. 
Käyttäväthän vammaiset henkilöt kaikkia kunnan palveluita, ei vain sote-palveluita. Esimerkiksi: vammainen lapsi käy koulua tai päiväkotia.  
Vammaispoliittisessa ohjelmassa tulee kartoittaa vammaisten ihmisten tarvitsemien palveluiden ja tukien ongelmat. Ohjelmaan on myös kerättävä 
ongelmien ratkaisukeinoja. Vantaalla on parannettavaa muun muassa esteettömyydessä ja saavutettavuudessa, palveluohjauksessa ja -
neuvonnassa, työ- ja päivätoiminnassa sekä asumis-, tulkkaus- ja apuvälinepalveluissa ja henkilökohtaisessa avussa. Vantaan tulee tuottaa 
selkokielistä tietoa palveluista ja tuista ja niiden hakutavoista. 
Vantaan on parannettava toimintansa esteettömyyttä ja saavutettavuutta ja edistettävä vammaisten ihmisten yhdenvertaisia työllistymis-, 
osallistumis- ja vaikuttamismahdollisuuksia. Vantaan pitää taata jokaiselle vammaiselle henkilölle hänen tarvitsemansa määrä 
kuljetuspalvelumatkoja, henkilökohtaisen avun tunteja, apuvälineitä ja muita tarvittavia palveluita ja tukia. 
Tulee hälventää vammaisuuteen liittyviä asenteita ja ennakkoluuloja ja puuttua vammaisten ihmisten usein kohtaamaan syrjintään, väkivaltaan, 
häirintään ja yksinäisyyteen. On puututtava siihen, että vammaisella naisella tai tytöllä on tutkitusti 2–10 kertaa suurempi riski joutua väkivallan tai 
seksuaalisen hyväksikäytön kohteeksi kuin muilla naisilla ja tytöillä. 
Vantaan on tärkeää vahvistaa vammaisneuvoston ja potilas- ja vammaisjärjestöjen mahdollisuuksia vaikuttaa kunnan päätöksentekoon. 
Vammaisneuvoston edustajalle tulisi myöntää läsnäolo- ja puheoikeus kunnan valtuuston, hallituksen ja lautakuntien kokouksissa. 
Vammaispoliittisen ohjelman laatimiseen ja päivittämiseen on otettava mukaan kaikki tahot, joita asia koskettaa. On kuultava muun muassa 
paikallista vammaisneuvostoa ja vammaisalan työntekijöitä, potilas- ja vammaisjärjestöjä ja vammaisia ihmisiä ja heidän läheisiään. 
Vammaiset henkilöt ovat maailman suurin vähemmistö. He eivät siis ole pieni joukko. Joka kymmenes Suomessa asuva on vammainen. Vantaalla 
asuu ainakin 24 000 vammaista ihmistä. Jos huomioidaan myös vammaisten läheiset, koskettaa vammaisuus ainakin 70 000 vantaalaisen arkea. 
Kuka tahansa voi, koska tahansa, vammautua. Vammainen ihminen on yksilö. Vammaisuus on vain yksi osa häntä. Vammainen henkilö on 
aktiivinen toimija, ei hoidon tai hoivan kohde. 
 
Vantaalla 13.12.2021 

Aloitteen tekijän nimi: 
Elina Nykyri 
 
Aloitteen 
allekirjoittajat: 

1. Anu Hall 
2. Tiina Tuomela 
3. Tarja Eklund 
4. Reija Friman 
5. Funda Demiri 
6. Vaula Norrena 
7. Matilda 

Stirkkinen 
8. Minttu 

Sillanpää 
9. Antero Eerola 
10. Ranbir Sodhi 
11. Eva Tawasoli 
12. Marjo Vacker 
13. Hanna 

Valtanen 
14. Tuire Kaimio 
15. Naima El 

Issaoui 
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Svar på socialdemokratiska fullmäktigegruppens och 10 andra ledamöters motion om att 
den eländiga situationen inom tandvården måste rättas till

VD/12778/00.02.00.03/2021

TA/ML-L/HS-J/JT/KW

Socialdemokratiska fullmäktigegruppen och 10 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet 
med fullmäktiges arbetsordning: 

”Tandvårdens situation är oroväckande i Vanda. Man får inte kontakt med tandvården på något annat 
sätt än genom att lämna ett önskemål om återuppringning. Inte heller detta fungerar som det ska, utan 
kommuninvånare tvingas ringa flera gånger i onödan eftersom det inte är någon som ringer tillbaka. Om 
ingen ringer tillbaka, ringer man tidsbokningen på nytt vilket leder till att tidsbokningen blir ännu mer 
belastad.
Situationen är inte laglig eftersom återuppringningen borde ske under samma dag.
Tand- och munhälsan är en central faktor för en människas hälsa i sin helhet. Därför ska man sköta den.

Socialdemokratiska fullmäktigegruppen föreslår följande åtgärder för att främja tandvårdens tillstånd:
Den lagstadgade tillgången till vård ska garanteras
Vilka åtgärder har Affärsverket mun- och tandhälsan i Vanda vidtagit för att man ska få tillgång till vård 
inom den framtida vårdgarantin, tre månader, i hela Vanda?

Kontaktkanalerna ska ses över
Vilka åtgärder har Affärsverket mun- och tandhälsan i Vanda vidtagit för att kommuninvånarna ska få 
kontakt med tandvården?
Har tandvården ett separat rådgivningsnummer eftersom en del av de mindre besvären skulle kunna 
avhjälpas med rådgivning?

Också behoven utanför joursituationerna ska tillgodoses
Tidsbeställningen i andra än brådskande jourfall är hårt belastad. Man får vänta i flera månader på en 
tid. Hur långt fram i tiden hamnar icke brådskande tider, t.ex. kontrolltider? Finns det skillnader mellan 
olika stadsdelar när det gäller icke brådskande tider?”

Stadsfullmäktige 13.12.2021 § 15 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

_____

Verksamhetsområdet för social- och hälsovård konstaterar följande i sitt svar: 

8 §
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Lagstadgad tillgång till vård 

Vid affärsverkets tandkliniker får man i början av juni 2022 en tid till icke-brådskande vård efter i 
genomsnitt fem månader. Det är ingen skillnad mellan de olika klinikerna när det gäller att få en tid. Den 
vårdgarantikö som uppstod under coronapandemin lyckades affärsverkets personal korta ganska bra 
under år 2021: av en kö på över 8000 personer återstod endast 400 personer i början av år 2021. I 
början av år 2022 när pandemiläget försämrades insjuknade både kunder och personal och man var 
tvungen att flytta tider. Dessutom hade anställda inom munhälsovården i januari–februari flyttats över 
till kritiska uppgifter inom äldreservicen på grund av pandemin. I början av juni har vårdgarantikön igen 
blivit längre och i den står nu cirka 1400 personer. Dessutom finns nästa tid till icke brådskande vård 
först om fem månader.  Personalen är mycket överbelastad.

Under våren 2022 har man på olika sätt reagerat på den överbelastade situationen när det gäller 
tillgången till vård och på den framtida vårdgarantins försämring inom munhälsovården. Under våren 
2022 har det grundats två nya tandläkartjänster och två tandskötartjänster och dessa tjänster har 
besatts. För att förbättra tillgången på service har man från och med 1.6.2022 tagit i bruk en 
servicesedel. Servicesedeln kan man få efter undersöknings- och akutbesök för fortsatt vård enligt en 
vårdplan som görs upp av tandläkaren och för vård av en sprucken tand genast när man bokar tid.

Den vårdgarantikö som uppstått på grund av pandemin har kortats och kortas fortfarande genom extra 
arbete som utförs av den egna personalen. Utöver detta pågår en minikonkurrensutsättning som gäller 
en service för att korta köerna som ackordarbete. Detta arbete med att korta köerna som utförs av en 
extern aktör är det meningen att ska genomföras från och med september 2022. De kundorienterade 
processerna i den egna verksamheten utvecklas med effektiva metoder som är både riksomfattande och 
internationellt kända. Affärsverket deltar som bäst i det landsomfattande projektet Bra mottagning som 
organiseras av THL och på hösten börjar personalen utbildas i att ta ibruk utvecklingsmetoden Lean.  

Kontaktkanaler och möjligheterna att få kontakt för att boka tid

Man kan kontakta tidsbokningen förutom via telefonservicen också digitalt via symtombedömningen 
Klinik Apottis Maisa-portal.  Tidsbokningen är väldigt överbelastad under våren 2022 och man har 
reagerat på situationen.  Vidare analyseras tidsbokningens verksamhet fortsättningsvis och den styrs så 
att servicen fungerar på ett ändamålsenligt sätt.

Överbelastningen har klarats av genom extra arbete av personalen och hyrd personal.  Dessutom har 
tidsbokningen utökats med en tjänst för en mottagningsassistent inom tandvården.  Svarandet på de 
kontakter som sker elektroniskt har överförts från tidsbokningen till tandklinikerna. 

Vi utvecklar elektroniska tjänster som i framtiden kan användas både i rådgivningen och tidsbokningen. 
Vårt mål är att allt fler klienter ska kunna boka tider via webben. De yrkesutbildade personer inom 
hälsovården som jobbar vid tidsbokningen kan när de bedömer vårdbehovet vid behov ge råd om 
vården av mun- och tandsjukdomar, inom ramen för sina befogenheter. Som en del av utvecklingen av 
de digitala tjänsterna bereder vi olika servicekoncept till rådgivningsservicen, där man till exempel via 
videokontakt eller en chat-service får kontakt med en yrkesperson.  
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Stadsstyrelsen 20.6.2022 § 7

Förslag av biträdande stadsdirektören för social- och hälsovårdsväsendet:
Stadsstyrelsen beslutar

a) ge socialdemokratiska fullmäktigegruppen och de 10 andra ledamöterna som undertecknat 
motionen stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och 

b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Behandling: 
Det antecknades att stadsdirektören ändrade sitt förslag så att slutet på det andra stycket i 
motionssvaret lyder enligt följande: 

”Servicesedeln kan man få genast när man bokar tid för vård av en tand som spruckit. Efter både 
undersöknings- och akutbesök kan man få en servicesedel för fortsatt vård enligt en vårdplan som görs 
upp av tandläkaren.” ”Servicesedeln kan man få efter undersöknings- och akutbesök för fortsatt vård 
enligt en vårdplan som görs upp av tandläkaren och för vård av en sprucken tand genast när man bokar 
tid.”

Beslut:
Det ändrade förslaget godkändes.

_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 8

Stadsstyrelsens förslag: 
Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Vidare antecknades att Socialdemokraternas fullmäktigegrupp lämnade följande uttalande till 
protokollet:

”Socialdemokraternas fullmäktigegrupp kräver att vårdgarantin inom Affärsverket mun- och tandhälsan i 
Vanda även i framtiden ska förverkligas på det sätt som föreskrivs i lagen, varvid vårdgarantin skärps till 
3 månader.”

Bilaga:
– motion undertecknad av Socialdemokratiska fullmäktigegruppen och 10 andra ledamöter 

om att den eländiga situationen inom tandvården måste rättas till

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Helena Salusjärvi-Juopperi, direktör för Affärsverket för mun- och tandhälsa. tfn 040716 4822,
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Valtuustoaloite: Hammashoidon kurja tilanne vaatii korjausta 
  
Vantaan hammashoidon tilanne on huolestuttava. Hammashoitoon ei saa yhteyttä muuten kuin takaisinsoiton jättämällä. Tämäkään ei toimi 
kuten pitäisi, vaan kuntalaiset joutuvat soittamaan useita kertoja turhaan, sillä takaisinsoittoa ei tule. Jos takaisinsoittoa ei kuulu, soitetaan 
ajanvaraukseen uudelleen, mikä kuormittaa ajanvarausta edelleen. 
Tilanne ei ole laillinen, sillä takaisinsoiton tulisi toteutua saman päivän aikana. 
Hammas- ja suuterveys ovat ihmisen kokonaisterveyden kannalta keskeinen tekijä. Siksi siitä on huolehdittava. 
  
 
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää seuraavia toimenpiteitä hammashoidon tilan edistämiseksi: 
 
Lakisääteinen pääsy hoitoon turvattava 
Mihin toimenpiteisiin Vantaan suun terveydenhuollon liikelaitos on ryhtynyt, jotta hoitoon pääsy olisi tulevan hoitotakuun, 3 kuukauden, tasolla 
koko Vantaan alueella? 
 
Yhteydenottokanavien tarkistaminen 
Mihin toimenpiteisiin Vantaan suun terveydenhuollon liikelaitos on ryhtynyt, jotta kuntalaiset saavat yhteyden hammashoitoon? 
Onko hammashoidossa erillistä neuvontanumeroa, sillä osa pienistä vaivoista voisi tulla hoidetuksi neuvonnalla? 
 
Myös päivystystilanteiden ulkopuoliset tarpeet on hoidettava 
Ajan saaminen muissa kuin kiireellisissä päivystystapauksissa, on ruuhkautunut. Aikaa saa odottaa useita kuukausia. Kuinka pitkälle kiireettömät 
ajat, esimerkiksi tarkastusajat, menevät? Onko kiireettömissä ajoissa eroa eri kaupunginosien hammashoitoloiden välillä? 
 
Vantaalla 13.12.2021 
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä 
  

Aloitteen 
tekijä/tekijät ja 
allekirjoitukset 
Aloitteen tekijän nimi: 
Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä 
 
 
Aloitteen 
allekirjoittajat: 

1. Elina Nykyri 
2. Hanna 

Valtanen 
3. Kai-Ari Lundell 
4. Erika Veltheim 
5. Tanja 

Aidaanjuuri-
Niemi 

6. Jouko 
Jääskeläinen 

7. Marjo Vacker 
8. Suvi Karhu 
9. Tuire Kaimio 
10. Eva Tawasoli 
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Svar på Samlingspartiets fullmäktigegrupps och 18 andra ledamöters motion om att 
Vanda måste vidta åtgärder för att stoppa utvecklingen med kriminella ungdomsgäng

VD/2678/00.02.00.03/2022

RV/MH/ET/MT/KW

Samlingspartiets fullmäktigegrupp och 18 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med 
fullmäktiges arbetsordning: 

”Polisen i Östra Nyland har gått ut med information om att det nya fenomenet med ungdomsgäng ute 
på gatorna även dykt upp i Vanda. Enligt polisen förekommer det i Vanda och i den övriga 
huvudstadsregionen i vissa stadsdelar löst sammansatta gäng som glorifierar en kriminell och 
våldsbetonad livsstil.

Enligt polisens uppskattning finns det inom huvudstadsregionen ett tiotal gatugäng med sammanlagt 
något under hundra medlemmar. En del av dessa gäng är också aktivt verksamma i Vanda. Gängen 
består i regel av män i 20-årsåldern men i gängen ingår också minderåriga.

Enligt polisens information sysslar gängen bland annat med gatuhandel med droger och mellan 
grupperingarna tar man lätt till våld. Även Vanda har fått sin beskärda del av våldsdåd där man använt 
egg- och skjutvapen.

Gängbildningsutvecklingen har framför allt tilltagit under coronapandemin. Gängmedlemmarna har för 
det mesta varken en arbets- eller studieplats. Ungdomar som är marginaliserade eller riskerar 
utanförskap löper särskild risk för att hamna med i gängens verksamhet.

Polisen har ännu inte upptäckt något nära samarbete mellan ungdomsgängen och internationella 
kriminella ligor. Till skillnad från Sverige rekryterar inte heller kriminella ligor bestående av 
yrkesbrottslingar ungdomar direkt till exempel i närheten av skolor.

I Finland och Vanda har vi alla förutsättningar för att stoppa en oroväckande utveckling genom en snabb 
och resolut samverkan mellan olika myndigheter, organisationer och sammanslutningar.

Vi fullmäktigegrupper och ledamöter som undertecknat motionen kräver att Vanda stad i samarbete 
med polisen och organisationerna vidtar resoluta åtgärder för att stoppa utvecklingen med kriminella 
ungdomsgäng.”

Stadsfullmäktige 28.2.2022 § 21

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

_____

9 §
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Enheten för stadens säkerhet inom serviceområdet för kommunal demokrati konstaterar följande i sitt 
svar:

I fullmäktigemotionen lyfts det fram ett aktuellt tema som särskilt polismyndigheterna i 
huvudstadsregionen informerat om redan under en längre tid. Fenomenet har också beaktats bland de 
aktörer som jobbar med säkerheten i Vanda stad och det följs i samarbete med polisen. 

När det gäller brott i anslutning till fenomenet och utredningen av dessa är polisen den behöriga 
myndigheten men vid förebyggande åtgärder har Vanda stad ett nära samarbete med polisen. I enlighet 
med Vanda stads säkerhetsplan svarar man på olika säkerhetsutmaningar och problem genom åtgärder 
som vidtas i samarbete mellan staden, myndigheterna, näringslivet, tredje sektorn och invånarna. Ett 
gott exempel på samarbetet mellan staden och polisen är den kommunsäkerhetsdag som ordnades av   
stadssäkerhetsteamet 5.4.2022, där representanter från olika myndigheter och kommunerna i Nyland 
deltog. Vid evenemanget höll bland annat centralkriminalpolisens representant ett utförligt anförande 
om situationen när det gäller gatugäng i Finland. Syftet med dylika evenemang är att dela en gemensam 
lägesbild om olika fenomen och skapa en grund för informationsutbyte mellan myndigheter och 
kommunerna i närområdet.                                                                       

Vid uppgörandet av Vanda stads säkerhetsplan för åren 2022–2025 togs förebyggande arbete upp som 
ett viktigt tema särskilt i den del som behandlar ungdomar. Bakgrunden till oönskade verksamheter och 
beteenden hos ungdomar och unga vuxna är ofta en utveckling som börjat mycket tidigare, som man i 
det långa loppet kan se att leder till marginalisering och visionslöshet. I enlighet med stadens 
säkerhetsplan har man börjat fästa allt större uppmärksamhet vid ett förebyggande arbetsgrepp då man 
förebygger marginalisering av ungdomar. Inom barnskyddet, i skolorna och läroanstalterna, inom 
organisationsverksamheten och ungdomsarbetet har elementen för det förebyggande arbetet 
integrerats i många olika aktörers arbetsformer och arbetet har börjat ge resultat.  Det är viktigt att det 
arbete som förebygger marginalisering utförs i omfattande utsträckning med en modell för tidig 
intervention. Staden har en viktig roll i det tidiga förebyggandet när man försöker ingripa i de faktorer 
som kan anses vara fenomenets grundorsaker. Dessa faktorer utgörs bland annat av marginalisering och 
bristen på studie- och arbetsplatser, vilka också nämns i fullmäktigemotionen.             

Forskning visar att bristen på utbildning är en av de faktorer som ökar risken för brottslighet och 
marginalisering, varför det är av största vikt ur ett säkerhetsperspektiv att ungdomar utbildas och att 
man förhindrar avhopp från skolan. Skolgången och utbildningen stärker överlag också den ungas 
sociala färdigheter och förmåga att fungera i grupp. De sociala färdigheterna stöder en meningsfull 
problem- och konfliktlösningsförmåga, vilket i sig hindrar ett eventuellt våldsamt eller i övrigt oönskat 
beteende i situationer där man umgås. Att stödja utbildning och hindra avhopp från skolan är en viktig 
del av verksamheten inom serviceområdet för fostran och lärande.

Hobbyverksamheten under fritiden stöder som ett logiskt kontinuum vid sidan av skolan/utbildningen 
en meningsfull utveckling hos den unga personen. Hobbyerna kan anses utveckla samma färdigheter 
som skolan/utbildningen, men i en mindre strukturerad miljö framhävs den ungas ansvar för den egna 
verksamheten som en del av en hobbygrupp och är på det sättet ägnat att stödja utvecklingen av den 
ungas sociala färdigheter. Inom den grundläggande utbildningen i Vanda har man på idrottsservicens 
initiativ framgångsrikt förverkligat olika projekt, som har som målsättning att få med de barn och 
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ungdomar i hobbyverksamheten som av olika orsaker löper risk att bli utanför verksamheten. En 
meningsfull hobby kan visa sig ha en viktig roll som en faktor som stöder individens livshantering och 
förebyggande av marginalisering. 

Vanda stads ungdomsservice verkar där barn och ungdomar tillbringar sin tid. Verksamheten är lokal 
(ungdomslokaler, ungdomsarbete i skolor och läroanstalter), rörlig (Nuorisotyö raiteilla, ungdomsarbete 
ute på fältet), proaktivt (uppsökande ungdomsarbete) och försiggår på webben. Ungdomsarbetet har 
anpassat sig med tiden och enligt tidens fenomen för att så bra som möjligt nå unga i olika miljöer och 
livssituationer. I de möten som sker på fritiden får ungdomsarbetarna ett grepp om de problem och 
fenomen som förekommer på individ- och gruppnivå, vilka man kan påverka genom tidigt ingripande 
innan situationen eventuellt eskalerar. Via ungdomsarbetet i skolor och läroanstalter når 
ungdomsarbetet också sådana ungdomar som under sin fritid inte omfattas av ungdomsarbetet, varför 
ungdomsarbetet kan anses vara närvarande i ungdomarnas liv nästan inom alla livets delområden 
utanför hemmet. 

Utöver omfattande och många olika slags förebyggande åtgärder samarbetar stadens aktörer för att 
tackla de problem och fenomen som upptäckts och redan håller på att utvecklas. I en dylik verksamhet 
är det viktigt med informationsutbyte mellan de aktörer och myndigheter som deltar i arbetet med att 
sköta den aktuella situationen. De aktörer som nämnts tidigare och som deltagit i de förebyggande 
åtgärderna bildar ett nätverk som lyhört fångar upp olika signaler och utgående från vars iakttagelser 
det skapas en lägesbild, bland annat av det spirande fenomenet med gatugäng. Nätverkets verksamhet 
har ytterligare effektiverats genom en utbildningshelhet (RAD) som ordnades år 2021, där våldsam 
radikalisering och polarisering behandlades. Polariseringen spelar en viktig roll i olika slags grupperingar 
och konflikter mellan grupper, varför stadens anställda fick en viktig kompetens när det gäller att 
identifiera oönskade fenomen i anslutning till polariseringen. År 2022 genomförs utbildningshelheten 
RAD II, som fortsätter med samma teman som utbildningen året innan och via konkretion går på djupet 
med, bland annat den polarisering som ger upphov till våld och hur den kan identifieras. Utbildningarna 
RAD och RAD II ger således nätverket en bättre förmåga att identifiera fenomenen. I RAD II-utbildningen 
har det integrerats ett pilotprojekt om säkerhetssamarbetet i områdena som också genomförs år 2022, 
vars syfte är att bygga ut informationsutbytet mellan stadens olika aktörer så att det så effektivt som 
möjligt betjänar en resultatrik skötsel av de lokala problem som upptäckts. RAD-utbildningarna och 
pilotprojektet om säkerhetssamarbete i områdena syftar således till att stärka en tidig identifiering av 
fenomenen och ett så effektivt processande som möjligt av observationerna och lägesbilden i stadens 
egna nätverk och inom ramen för myndighetssamarbetet.

Samarbetet mellan Vanda stad och polisen blev ännu smidigare år 2020, då stadens 
säkerhetsorganisation utökades med en poliskoordinator. I och med denna uppgift underlättades 
stadens och polisens samarbete och blev klarare, eftersom poliskoordinatorn är en direkt länk till 
polisinrättningen i Östra Nyland. De iakttagelser som gjorts av det tidigare nämnda nätverket förs 
regelbundet till polisen för kännedom och polisen får också den här vägen aktuell information när den 
bildar sig en lägesbild av olika fenomen. Utgående från dessa observationer kan polisens förebyggande 
funktion (EET) ingripa i ett tillräckligt tidigt skede i de problem som håller på att utvecklas och i oönskade 
fenomen. En form av samarbete mellan staden och EET är ankarverksamheten, som inriktas på att 
främja ungdomars välbefinnande och förebygga brottslighet i ett tidigt skede. Ankarverksamheten 
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förverkligas i ett mångprofessionellt team, där det ingår sakkunniga från polisen, socialväsendet, 
hälsovårdsväsendet och ungdomsväsendet. Teamet träffar den unga och hens familj i ett så tidigt skede 
som möjligt, så att den unga kan stödjas och vid behov hänvisas till hjälp och stöd.

Slutligen kan det konstateras att man både hos polisen och i stadens organisationer är medvetna om 
den utveckling som observerats vad gäller gatugäng och att existerande verksamhetsmodeller och 
strukturer har visat sig fungera också när det gäller att förebygga och tackla detta fenomen. Genom en 
för alla aktörer gemensam lägesbild och ett tätare informationsutbyte förbättras dessa strukturer så att 
de blir ännu effektivare med avseende på kontrollen över nya oönskade fenomen.

Stadsstyrelsen 6.6.2022 § 19

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) ge Samlingspartiets fullmäktigegrupp och de 18 andra ledamöterna som undertecknat 

motionen stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut: 
Stadsstyrelsen beslutade att bordlägga ärendet till följande sammanträde.

_____

Stadsstyrelsen 20.6.2022 § 24

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) ge Samlingspartiets fullmäktigegrupp och de 18 andra ledamöterna som undertecknat 

motionen stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att återremittera ärendet för beredning. 

_____

Ungdomsserviceenheten inom stadskulturens verksamhetsområde kompletterar sitt svar enligt 
följande:

Inom ungdomsservicens samarbetsforum i huvudstadsregionens kommuner (Helsingfors, Esbo, Vanda, 
Grankulla) har man identifierat fenomenen i anslutning till gatugäng och de ökade bekymren med dessa. 
Ansvariga vid ungdomsservicen har inlett en diskussion med olika ministerier (undervisnings- och 
kulturministeriet, inrikesministeriet, justitieministeriet) om saken. Syftet med diskussionen har varit att 
man vill börja utveckla åtgärder, med hjälp av vilka man bättre kan ingripa i förhållandena i anslutning 
till uppkomsten av gatugäng redan innan ungdomar ansluter sig till gängen. Detta är ett arbete som 
redan utförs inom ungdomsservicens alla verksamheter men på grund av ärendets särskilda karaktär har 
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man tillsammans med undervisnings- och kulturministeriet kommit överens om ett utvecklingsprojekt 
på huvudstadsregionnivå. I projektet går man in för att undersöka och utveckla metoder för att 
förebygga detta särskilda fenomen.

För projektet ansöktes det om 300 000 euro för två år. Veckan efter midsommar kom beslutet, enligt 
vilket projektet får 150 000 euro. Med denna summa är det meningen att det ska inledas ett 
förundersöknings- och utvecklingsprojekt som kommer att pågå i ett år. Projektet koordineras av 
Helsingfors stad men gäller alla fyra kommuner. Vanda är representerad i projektets styrgrupp.

Stadsstyrelsen 8.8.2022 § 13

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att 
a) ge Samlingspartiets fullmäktigegrupp och de 18 andra ledamöterna som undertecknat 

motionen stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Behandling:

Stadsdirektören gjorde följande tillägg till svaret under behandlingen av ärendet:

”Varje år rapporteras en lägesbild till stadsstyrelsen över utvecklingen när det gäller uppkomsten av 
gatugäng och de åtgärder, genom vilka man har ingripit i akuta problem och förebyggt uppkomsten av 
olika problem. Stadsstyrelsen förutsätter att ansvaret för uppföljningen av ärendet och koordineringen 
av åtgärderna delegeras till en ansvarig person eller ansvarsgrupp som utses separat. Stadsstyrelsens 
önskan är att den ansvariga personen eller gruppen som utses snabbt utreder möjligheterna att 
förbättra informationen mellan olika aktörer och samarbetets effektivitet."

Beslut:

Det kompletterade förslaget godkändes.

_____

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 9

Stadsstyrelsens förslag:

Stadsfullmäktige beslutar anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Bilaga:

– Samlingspartiets fullmäktigegrupps och 18 andra ledamöters undertecknade motion om 
att Vanda måste vidta åtgärder för att stoppa utvecklingen med kriminella ungdomsgäng

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud 
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Närmare information:

Markus Hammarström, säkerhetschef, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi 
Hannu Rusama, direktör för serviceområdet för ungdomar (etunimi.sukunimi[at]vantaa.fi 
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Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite 
Vantaan on ryhdyttävä toimenpiteisiin nuorten rikollisjengiytymiskehityksen 
lopettamiseksi 

Aloitteen tekijä/tekijät ja 
allekirjoitukset 
 

Vantaan on ryhdyttävä toimenpiteisiin nuorten rikollisjengiytymiskehityksen 
lopettamiseksi 
 
Itä-Uudenmaan poliisi on tiedottanut uuden nuorten katujengi-ilmiön nostaneen päätään myös 
Vantaalla. Poliisin mukaan Vantaalla ja muualla pääkaupunkiseudulla vaikuttaa joissakin 
kaupunginosissa löyhästi organisoituja jengejä, jotka ihannoivat rikollista- ja väkivaltaista 
elämäntapaa.  
 
Poliisin arvion mukaan pääkaupunkiseudulla toimii kymmenkunta katujengiä, joihin kuuluu 
yhteensä hieman alle sata jäsentä. Osa näistä jengeistä vaikuttaa vahvasti myös Vantaalla. 
Jengit koostuvat pääsääntöisesti noin 20-vuotiaista miehistä, mutta joukossa on myös alaikäisiä. 
 
Jengit harjoittavat poliisin tiedotuksen mukaan muun muassa huumeiden katukauppaa ja 
käyttävät herkästi väkivaltaa toisiaan vastaan. Myös Vantaa on saanut osansa väkivallanteoista, 
joissa on käytetty terä- ja ampuma-aseita. 
 
Jengiytymiskehitys on kiihtynyt erityisesti koronapandemian aikana. Jengien jäsenillä ei 
useimmiten ole työ- eikä opiskelupaikkaa. Syrjäytyneet tai syrjäytymisvaarassa olevat nuoret 
ovat erityisesti vaarassa ajautua mukaan jengien toimintaan.  
 
Poliisi ei ole vielä havainnut, että nuorisojengit ja kansainväliset rikollisliigat tekisivät tiivistä 
yhteistyöstä. Toisin kuin Ruotsissa, ammattirikollisista muodostuvat rikollisliigat eivät myöskään 
suoraan rekryä nuoria esimerkiksi koulujen luona.  
 
Suomella ja Vantaalla on kaikki edellytykset pysäyttää huolestuttava kehitys eri viranomaisten, 
järjestöjen ja yhteisöjen päättäväisellä sekä ripeällä yhteistoiminnalla.  
 

Aloitteen tekijän nimi: 
Kokoomuksen valtuustoryhmä  
(18 valtuutettua) 
 
Aloitteen allekirjoittajat: 

1. Kai-Ari Lundell 
2. Stefan Åstrand  
3. Patrik Karlsson 
4. Juha Suoniemi 
5. Tuukka Saimen 
6. Nina Nummela  
7. Marjo Vacker 
8. Tiina Tuomela 
9. Janne Hartikainen 
10. Markku Weckman 
11. Suvi Karhu 
12. Tuomas Mutanen 
13. Tuire Kaimio 
14. Jouko Jääskeläinen 
15. Eeva Tikkanen 
16. Eva Tawasoli 
17. Naima El Issaoui 
18. Sirpa Siru Kauppinen 
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Me aloitteen allekirjoittaneet valtuustoryhmät ja valtuutetut edellytämme, että Vantaan 
kaupunki ryhtyy päättäväisesti toimenpiteisiin yhteistyössä poliisin ja järjestöjen kanssa 
nuorten rikollisjengiytymiskehityksen lopettamiseksi.  
  
Vantaalla 28.2.2022 
 
Kokoomuksen valtuustoryhmä   
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Svar på Paula Lehmuskallios och 30 andra ledamöters motion om teckenspråkstolkning 
av stadsfullmäktiges sammanträden och andra offentliga möten

VD/8385/00.02.00.03/2021

RV/HO/S-AP/EJ/MT/KW

Paula Lehmuskallio och 30 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 
 
”Det finns en hel del möten och informationsmöten, en del strömmade, som skulle kunna följas av 
många döva och människor med nedsatt hörsel om de tolkades till teckenspråk. 
 
Jag föreslår att man börjar använda teckenspråk vid alla möten, där det bara är möjligt.” 
 
 
Stadsfullmäktige 23.8.2021 § 38 
 
Beslut:  
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 
 
_____ 
 
Serviceområdet för kommunal demokrati konstaterar följande i sitt svar: 
 
Enligt Vanda stads förvaltningsstadga (kapitel 1 § 5) ska stadsstyrelsen, nämnderna, stadsdirektören och 
verksamhetsområdenas ledande tjänsteinnehavare se till att kommuninvånarna och de som utnyttjar 
tjänsterna får tillräckligt med information om de ärenden som är under beredning och att de kan delta i 
och påverka beredningen av dessa ärenden. I kommunikationen ska det användas ett klart och begripligt 
språk och de olika finsk- och svenskspråkiga invånargruppernas behov ska beaktas.  
 
Från och med år 2013 har man kunnat följa stadsfullmäktiges sammanträden och informationsmöten på 
webben via Vandakanalen. På det här sättet har man velat göra det möjligt för invånarna att i realtid följa 
den diskussion som gäller stadens beslutsfattande. I fjol utgjordes den mest sedda videon av 
budgetsammanträdet i december 2021, då 625 tittare följde sändningen på Vandakanalen. 
Sammanträdet i mars 28.3.2022, då man återgick till sammanträden med närvaro, hade knappa 400 
tittare. I genomsnitt tittar man på 10 % av hela videosändningen. Inspelningarna av fullmäktiges 
sammanträden följer man närmast i livesändning och väldigt sällan utanför de dagar då sammanträdena 
hålls. Endast ett fåtal personer ser på hela sammanträdet, till exempel har bara tre personer sett på 
fullmäktigesammanträdet i mars 28.3.2022 i sin helhet

I efterhand görs en textmotsvarighet av sändningarna för att förbättra tillgängligheten i enlighet med 
lagen

om tillhandahållande av digitala tjänster och WCAG 2.1.  Enligt regionförvaltningsverkets tolkning kan en 
textmotsvarighet av detta slag klassas som en mediemotsvarighet till en transkribering av en video. 
WCAG-kriterierna delas in i tre olika nivåer, som är A, AA och AAA. Lagen om tillhandahållande av 
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digitala tjänster förpliktar offentliga aktörer att förverkliga sina tjänster på nätet så att de uppfyller 
kriterierna på nivåerna A och AA. 

I Vanda har man konkurrensutsatt den leverantör (Lingsoft) som gör transkriberingar och vid behov även 
textningar. Fördelen med en transkribering jämfört med textning är dess sökbarhet. I den kan man lätt 
hitta alla omnämnanden om ett ämne eller en särskild persons anföranden. En textmotsvarighet läggs 
till Vandakanalen i anslutning till sammanträdet i fråga, så snabbt som möjligt efter sammanträdet.

Enligt Finlands Dövas Förbund är teckenspråk modersmål för cirka 3 000 personer i Finland. Av dessa 
använder omkring 100 personer finlandssvenskt teckenspråk. Dessa 3 000 personer är berättigade till 
lagstadgade tolktjänster för att vara delaktiga i samhället. Uppgifter om andelen personer som talar 
finskt och svenskt teckenspråk av Vanda stads invånare saknas. Enligt Dövas Förbund finns det till 
exempel i Helsingfors 465 personer som är berättigade till tolktjänster på teckenspråk, vilket ger en 
fingervisning om antalet personer i Vanda som använder teckenspråk. På motsvarande sätt är andelen 
personer med ett främmande språk som modersmål omkring 22 % i Vanda. I den information som gäller 
beslutsfattandet och utvecklingen av den bör också alla stadsbor beaktas.
 
I Vanda stads ekonomiplan 2022–2025 skrevs det in ett mål om att utreda och sträva efter att förverkliga 
teckenspråkstolkning som en del av arbetet med att förbättra tillgängligheten i stadens information. I 
ekonomiplanen betonas också satsningen särskilt på en flerspråkig, flerkanalig och digital information 
för att göra informationen som gäller beslutsfattandet mer tillgänglig. Vid ramförhandlingarna för 2023 
har inga anslag för teckenspråkstolkning föreslagits, eftersom de beräknade kostnaderna var stora i 
förhållande till antalet personer som ser på sändningarna.

Utgående från en kartläggning av marknaden skulle ordnandet med fins teckenspråkstolkning vid 
stadsfullmäktiges sammanträden och stadsfullmäktiges informationsmöten kosta minst 40 000 euro om 
året. Tolkningskostnaderna för ett enskilt kort evenemang börjar från cirka 1000 euro. Dessutom utgör 
det tekniska förverkligandet vid tolkningen en betydande utgiftspost. För närvarande kan tolkning 
endast ordnas, så att tolkarna är på plats i fullmäktigesalen och tolkningen syn som en infälld bild i 
sändningen under hela sändningen. Tillgängligheten när det gäller tolkningen som presenteras i den 
infällda bilden är inte den bästa möjliga i mediet, som ofta följs från relativt små terminaler. Att lägga till 
tolkningen som ett separat alternativ i Vandakanalens sändning eller andra tekniska förverklingssätt 
skulle öka kostnaderna betydligt.

Stadsfullmäktige kan om stadsfullmäktige önskar anvisa de anslag som behövs för teckenspråkstolkning 
vid budgetbehandlingen. Utan ett separat anslag kan tolkningen inte genomföras.

Stadsstyrelsen 8.8.2022 § 16

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att
a) ge Paula Lehmuskallio och de 30 andra ledamöterna som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.
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_____

Stadsfullmäktige 22.08.2022 § 10

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktiga beslutar att anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.

Bilaga: 
–  Paula Lehmuskallios och 30 andra ledamöters undertecknade motion om teckenspråkstolkning av 
stadsfullmäktiges sammanträden och andra offentliga möten 

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsförbud

Närmare information:
Sari-Anna Pennanen, stadsjurist, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
Hanna Ormio, förvaltningsdirektör, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
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VALTUUSTOALOITE 
KAUPUNGINVALTUUSTON KOKOUS 23.8.2021

Kaupunginvaltuuston ym. julkisten kokousten tulkkaaminen kuurojen viittomilla Aloitteen tekijä/tekijät ja
allekirjoitukset

Meillä on joukko kokouksia ja tiedotuksia, osa striimattuna, jotka tulkattuna kuurojen 
viittomilla mahdollistaisivat monen huonokuuloisen ja kuuron kokousten ja tiedotteiden 
seuraamisen.
Esitän, että viittomien käyttö aloitetaan kaikissa niissä tilaisuuksissa, joissa se on suinkin 
mahdollista.
 

23.8. 2020 Kaupunginvaltuusto

Aloitteen tekijän nimi:
Paula Lehmuskallio

Aloitteen allekirjoittajat:
1. Antero Eerola
2. Pirjo Luokkala
3. Tiina Tuomela
4. Marjo Vacker
5. Minttu Sillanpää
6. Eeva Tikkanen
7. Jussi Saramo
8. Funda Demiri
9. Vaula Norrena
10. Sakari Rokkanen
11. Heli Hakala
12. Anssi Aura
13. Siri Ahokas
14. Susanna Kaiju
15. Eva Tawasoli
16. Maarit Raja-Aho
17. Stefan Åstrand
18. Mika Kasonen
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19. Otso Kivimäki
20. Oskari Iivarinen
21. Sirpa Siru Kauppinen
22. Hanna Valtanen
23. Reija Friman
24. Maija Rautavaara
25. Tuire Kaimio
26. Patrik Karlsson
27. Juha Järä
28. Matilda Stirkkinen
29. Erika Veltheim
30. Nina Nummela
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Svar på Funda Demiris och 15 andra ledamöters motion om att lägga fram 
fullmäktigeledamöternas motioner på webbplatsen vantaa.fi för att göra dem 
lättillgängliga för kommuninvånarna

VD/10677/00.02.00.03/2021

RV/HO/MK/EJ/JT/MT/KW

Funda Demiri och 15 andra ledamöter lämnade in följande fullmäktigemotion i enlighet med 
fullmäktiges arbetsordning:  
 
”Vi ledamöter som undertecknat motionen föreslår att Vanda stad lägger till de motioner som 
fullmäktigeledamöterna lämnar in på webbsidan vantaa.fi så att de är framlagda och lättillgängliga för 
kommuninvånarna. 
 
Med hjälp av detta kan kommuninvånare enkelt och snabbt hitta motioner som lämnats in av respektive 
ledamot eller fullmäktigegrupp utan att behöva bläddra igenom protokollen. Fullmäktigeledamöternas 
arbete skulle också vara alltmer transparent då motionerna skulle gå att hitta enkelt och smidigt på 
samma sätt som alla organens föredragningslistor och protokoll.” 
 
 
Stadsfullmäktige 25.10.2021 § 16    
 
Beslut: 
Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning.  
_____ 
 
Serviceområdet för kommunal demokrati och serviceenheten för information konstaterar följande i 
sitt svar: 
 
Serviceenheten för juridiska ärenden och beslutsberedning inom serviceområdet för kommunal 
demokrati skickar ledamöternas motioner till verksamhetsområdena för svar och upprätthåller en 
förteckning över de motioner som lämnats in av ledamöterna. Varje år före utgången av mars månad för 
stadsstyrelsen en förteckning över de motioner fullmäktigeledamöterna väckt under det föregående 
året till stadsfullmäktige för kännedom.  År 2021 inlämnades 81 fullmäktigemotioner, av vilka största 
delen gällde stadsmiljöns verksamhetsområde, 38 stycken. Antalet fullmäktigemotioner som lämnades 
in var betydligt fler år 2021, jämfört med året innan, då antalet motioner som lämnades in var 32.  

Fullmäktigemotionerna bokförs enligt nuvarande praxis elektroniskt i de förtroendevaldas extranet i den 
tabell för fullmäktigemotioner som finns i fullmäktiges möteskallelse. Även om det elektroniska 
förfaringssättet försnabbar behandlingen av motionerna kräver skickandet och arkiverandet av 
motionerna fortfarande mycket manuellt arbete. Överföringen av de motioner som lämnats in vid 
sammanträdet till ärendehanteringssystemet Asta görs på så sätt att varje enskild motion tas ut från 
tabellen, varefter det görs ett nytt dokument av motionen som sparas i systemet.

I mars 2022 publicerades Vanda stads förnyade webbsidor. Med den nya webbplatsen vill man betjäna 
stadsborna ännu bättre än tidigare. Utgångspunkten för planeringen har varit tillgänglighet i olika 
situationer och apparater. Genom visuella och strukturella element skapas en enhetlig 

11 §
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användarupplevelse av Vandas tjänster. Vandaidentiteten kommer fram i webbplatsens layout och 
storområdena och stadsdelarna lyfts fram på ett tydligare sätt. Webbplatsens innehåll har grupperats i 
servicehelheter. I tjänsterna publiceras också aktuella nyheter, bloggar och information om 
kommuninvånarnas möjligheter att påverka. För närvarande finns fullmäktigemotionerna som bilagor till 
föredragningslistorna på webbplatsen Beslutsfattande. 

Serviceområdet för kommunal demokrati utredde tillsammans med informationen och sakkunniga inom 
informationshanteringen olika möjligheter att förbättra synligheten för motionerna på den nya 
webbplatsen vantaa.fi. Olika alternativ utreddes utgående från genomförbarheten. 

Följande alternativ utreddes:  
A direkt RSS Feed från Asta - tekniskt omöjligt
B publicering av listan över fullmäktigemotioner på vantaa.fi
C fullmäktigemotionerna tas med i förhandsmeddelandena
D anvisningar om hur man söker fullmäktigemotioner + basinformation om motionerna i vantaa.fi

Tyvärr får man inte fram motionerna ur ärendehanteringssystemet Asta, som används i Vanda, så att de 
genast skulle synas på webbplatsen vantaa.fi, vilket skulle ha löst problemet med det manuella arbetet. 
För att förbättra synligheten för motionerna publicerar serviceområdet för kommunal demokrati 
tillsammans med informationen en innehållshelhet om motionernas betydelse på webbplatsen 
vantaa.fi. Vidare utarbetas anvisningar som hjälper kommuninvånarna att lättare hitta motionerna i 
sökningen av beslut. 

Stadsstyrelsen 23.5.2022 § 9

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar
a) ge Funda Demiri och de 15 andra ledamöterna som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och 
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut:
Stadsstyrelsen beslutade att bordlägga ärendet till följande sammanträde.

_____

Stadsstyrelsen 6.6.2022 § 18

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att
a) ge Funda Demiri och de 15 andra ledamöterna som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och 
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att återremittera ärendet för beredning.

_____
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Serviceområdet för kommunal demokrati och serviceenheten för information konstaterar följande i 
sitt svar: 

För närvarande publicerar serviceenheten för juridiska ärenden och beslutsberedning inom 
serviceområdet för kommunal demokrati de motioner som lämnats in av ledamöterna som en del av 
protokollet i Vanda stads beslutsarkiv efter fullmäktiges sammanträden. I beslutsarkivet hittar man 
motionerna som en del av protokollen från fullmäktiges sammanträden via sökningen av sammanträden 
eller som enskilda ärenden i protokollet via sökningen av ärenden. I båda fallen öppnas motionerna som 
pdf-filer i webbläsaren genom att man klickar på motionens rubrik. Enligt diskussioner med Tripla Oy 
som levererar program för den offentliga förvaltningen skulle det vara tekniskt möjligt att skapa en egen 
metaklass för ledamöternas motioner i beslutsarkivet, vilken skulle synas i arkivet som en publikation 
separat från protokollen. I detta fall måste varje motion publiceras separat och dessutom skulle 
publiceringen av motionerna ge upphov till mer arbete i ärendehanteringssystemet Asta. Detta 
förfaringssätt ansågs inte vara förnuftigt. 

Fullmäktigemotionerna kan dock publiceras som egna ärenden på stadsfullmäktiges webbplats vantaa.fi. 
Detta kräver en del manuellt arbete, som kopiering av länkarna till beslutsarkivet och uppdatering av 
vantaa.fi, men gör det lättare att hitta fullmäktigemotionerna. I detta förfaringssätt har en egen meny av 
fullmäktigemotioner skapats på webbsidan vantaa.fi, under vilka fullmäktigemotionernas rubriker 
publiceras. Genom att klicka på rubriken öppnas fullmäktigemotionens innehåll som ett pdf-dokument. 
På detta sätt kommer motionerna från innevarande år att publiceras från och med år 2022. För att 
förbättra synligheten för de motioner som lämnats in under tidigare år publiceras en länk till 
beslutsarkivet i anslutning till fullmäktigemotionerna. Vidare har det publicerats anvisningar, där det 
skriftligt och bildligt ges råd om hur fullmäktigemotioner från tidigare år kan sökas i beslutsarkivet.

Detta förfaringssätt används och sidorna kan läsas på stadsfullmäktiges sidor. 

Stadsstyrelsen 8.8.2022 § 15 

Stadsdirektörens förslag:
Stadsstyrelsen beslutar att
a) ge Funda Demiri och de 15 andra ledamöterna som undertecknat motionen 

stadsstyrelsens svar i enlighet med förslaget, och 
b) föreslå för stadsfullmäktige att stadsstyrelsens svar antecknas för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.

_____

Stadsfullmäktige 22.08.2022 § 11

Stadsstyrelsens förslag:
Stadsfullmäktige beslutar att anteckna stadsstyrelsens svar för kännedom.

Beslut:
Förslaget godkändes.
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Bilaga:
– Funda Demiris och 15 andra ledamöters undertecknade motion om att lägga fram 

fullmäktigeledamöternas motioner på webbplatsen vantaa.fi för att göra dem 
lättillgängliga för kommuninvånarna  

Anvisningar för sökande av ändring: 2.1 Besvärsanvisning

Närmare information:
Hanna Ormio, förvaltningsdirektör, fornamn.efternamn[at]vantaa.fi
Mari Kalmari, informationsdirektör, fornamn.efternamn[at)vantaa.fi
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Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite 
 
Valtuutettujen tekemät aloitteet kuntalaisten helposti nähtäville vantaa.fi sivustolle 
 

Aloitteen tekijä/tekijät ja 
allekirjoitukset 
 

 
Me aloitteen allekirjoittaneet valtuutetut esitämme, että Vantaan kaupunki lisää vantaa.fi nettisivulle 
kaupunginvaltuutettujen tekemät aloitteet kaikkien kuntalaisten nähtäville ja helposti löydettäväksi.  
 
Tämän avulla kuntalaiset voivat helposti ja nopeasti löytää kunkin valtuutetun tai valtuustoryhmän tekemän 
aloitteen ilman, että pöytäkirjoja tulisi tarkastella läpi. Kaupunginvaltuutettujen työ olisi myös entistä 
läpinäkyvämpää, kun nämä löytyisivät helposti ja kätevästi kuten kaikkien toimielinten esityslistat sekä pöytäkirjat. 
 
25.10.2021  
 
 
 

Aloitteen tekijän nimi: 
Funda Demiri 
 
Aloitteen allekirjoittajat: 

1. Antero Eerola 
2. Tiina Tuomela 
3. Hanna Valtanen 
4. Elina Nykyri 
5. Jussi Saramo 
6. Minna Heikkinen 
7. Eva Tawasoli 
8. Reija Friman 
9. Sirpa Siru Kauppinen 
10. Vaula Norrena 
11. Tuire Kaimio 
12. Ida Tamminen 
13. Matilda Stirkkine 
14. Naima El Issaoui 
15. Juha Järä 
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Mikko Viilos och 32 andra ledamöters motion om en förhandsutredning om ett 
solkraftverk till Sillböle bassäng

VD/9558/00.02.00.03/2022

Mikko Viilo och 32 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Med denna motion föreslår vi att Vanda tillsammans med nödvändiga parter utreder möjligheterna att 
placera ett solkraftverk i området vid Sillböle bassäng.

Det finns ett stort och växande behov av elproduktion i Finland och huvudstadsregionen. På 
byggnadstak produceras solel i allt större utsträckning. Finlands solkraftverk i industriell skala är små i en 
internationell jämförelse, men också större planeras.

Det finns internationella uppgifter om solkraftverk som flyter på vatten, både befintliga projekt och 
projekt som är ännu större. Det kan vara särskilt meningsfullt att utnyttja vattenmiljöer till exempel i 
dammbassänger och konstgjorda sjöar, om de inte har något betydande trafik-, rekreations- eller 
miljövärde. Om vattnet kyls ner förbättras solpanelernas verkningsgrad. Panelernas reducerande effekt 
på vattenavdunstningen kan tjäna bassängens syfte.

Sillböle bassäng är eventuellt den lämpligaste platsen i huvudstadsregionen för ett stort solkraftverk. 
Området är stängt för allmänheten och det finns elledningar i närheten. I utredningen bör hälso-, miljö-, 
ekonomiska och andra konsekvenser bedömas.

Produktionen av förnybar energi i form av vind- och solkraft kräver mycket utrymme, något som bekant 
inte finns i huvudstadsregionen. Ur en rättviseaspekt och med tanke på elsystemets drift skulle det 
emellertid vara viktigt att producera el även i närheten. Vanda skulle kunna dra nytta av ett kraftverk 
enligt beskrivningen, åtminstone genom att främja resurssmarthet och via fastighetsskatteinkomster.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 12 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:
– Mikko Viilos och 32 andra ledamöters undertecknade motion om en förhandsutredning om 

ett solkraftverk till Sillböle bassäng
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VALTUUSTOALOITTEET   
KAUPUNGINVALTUUSTON KOKOUS 22.8.2022  
  

  

Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

  
Esiselvitys aurinkovoimalasta Silvolan tekojärvelle  
  
Esitämme tällä aloitteella, että Vantaa selvittäisi 
tarpeellisten osapuolten kanssa mahdollisuuksia sijoittaa 
aurinkosähkövoimala Silvolan tekojärven alueelle.  
  
Sähköntuotannolle on suuri ja kasvava tarve Suomessa 
ja pääkaupunkiseudulla. Rakennusten katoilla tuotetaan 
aurinkosähköä lisääntyvässä määrin. Suomen teollisen 
mittakaavan aurinkovoimalat ovat kansainvälisessä 
vertailussa pieniä, mutta kookkaampiakin on vireillä.  
  
Kansainväliset tiedot kertovat veden päällä olevista 
kelluvista aurinkovoimaloista, niin olemassa olevista kuin 
vielä isommista hankkeista. Vesistön hyödyntäminen voi 
olla erityisen mielekästä esimerkiksi patoaltaissa ja 
tekojärvillä, jos merkittäviä liikenne-, virkistys- tai 
ympäristöarvoja ei ole. Veden viilennys parantaa 
aurinkopaneelien hyötysuhdetta. Paneelien veden 
haihtumista vähentävä vaikutus voi olla eduksi 
vesialtaan tarkoitukselle.   
  
Silvolan tekojärvi on mahdollisesti pääkaupunkiseudun 
sopivin paikka kookkaalle aurinkovoimalalle. Alue on 
ihmisiltä suljettu ja sähkölinjat lähellä. Terveys-, 
ympäristö-, talous- ja muita vaikutuksia pitäisi arvioida 
selvityksessä.  
  
Uusiutuva energia tuuli- ja aurinkovoiman muodossa 
vaatii tuotantoonsa paljon tilaa, jota 
pääkaupunkiseudulla tunnetusti ei ole. 
Oikeudenmukaisuuden ja sähköjärjestelmän toiminnan 
kannalta olisi kuitenkin tärkeää tuottaa sähköä myös 
lähellä. Vantaa voisi hyötyä kuvatun kaltaisesta 
voimalasta ainakin resurssiviisauden edistämisen ja 
kiinteistöverotulojen kautta.  
  
Jätetään 22.8.2022  

Aloitteen tekijän nimi:  
Mikko Viilo  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Sami Kanerva  
2. Anu Hall  
3. Sirpa Siru Kauppinen  
4. Juha Suoniemi  
5. Siri Ahokas  
6. Jussi Särkelä  
7. Vaula Norrena  
8. Antero Eerola  
9. Manav Phull  
10.Oskari Iivarinen  
11.Marjo Vacker  
12.Mika Kasonen  
13.Tiina Tuomela  
14.Faysal Abdi  
15.Eeva Tikkanen  
16.Hanna Valtanen  
17.Naima El Issaoui  
18.Eva Tawasoli  
19.Tuire Kaimio  
20.Kai-Ari Lundell  
21.Pirjo Luokkala  
22.Reija Friman  
23.Minttu Sillanpää  
24.Eve Rämö  
25.Nina Nummela  
26.Funda Demiri  
27.Maija Rautavaara  
28.Ida Tamminen  
29.Suvi Karhu  
30.Susanna Kaiju  
31.Janne Hartikainen  
32.Maarit Raja-Aho  
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Eve Rämös och 28 andra ledamöters motion om att Vanda stad ska ansluta sig till 
Sinnesfrid-nätverket

VD/9562/00.02.00.03/2022

Eve Rämö och 28 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Den psykiska hälsokrisen syns tydligt i det finländska arbetslivet. I Finland förlorar man över 17 miljoner 
arbetsdagar om året på grund av psykiska problem och över hälften av invalidpensionerna beror på 
psykiska problem. Var femte vuxen lider av problem varje år men ändå vågar bara hälften tala om dessa 
på arbetsplatsen enligt de undersökningar som gjorts av organisationer för mental hälsa.

Sjukfrånvaron av psykiska orsaker ökar också bland Vanda stads personal. Den psykiska hälsan är utsatt 
för stora påfrestningar och det behövs kraftigare åtgärder och samarbete för att hantera dessa. 

Sinnesfrid-nätverket är ett nätverk för arbetsmarknadsorganisationer, organisationer för mental hälsa 
och arbetsgivare som stöder och engagerar medlemmar till att lösa den psykiska hälsokrisen i 
arbetslivet. Med hjälp av sinnesfrid-modellen vill man utmana de finländska arbetsplatserna till att vara 
med och stärka den psykiska hälsan och erbjuda mer övergripande mentalvårdstjänster för sina 
anställda.

Sinnesfrid-modellen är en modell som bygger på forskningsrön, genom vilken man förebygger psykiska 
problem, sänker tröskeln för att söka sig till psykiska tjänster och snabbt och effektivt stöder 
arbetstagare i krissituationer. Modellen är kostnadsneutral, eftersom man med de insatser som 
fastställts åstadkommer inbesparingar genom att minska sjukfrånvaron.

Vi undertecknade föreslår att Vanda stad ansluter sig till Sinnesfrid-nätverket, gör upp planen Må bra på 
jobbet (Hyvän mielen työpaikka) som ingår i nätverket och tar i bruk Sinnesfrid-modellen för att stärka 
arbetstagarnas psykiska hälsa.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 13 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:
– Eve Rämös och 28 andra ledamöters undertecknade motion om att Vanda stad ska ansluta sig till 

Sinnesfrid-nätverket 
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Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

VALTUUSTOALOITE  
VANTAAN KAUPUNGINVALTUUSTO 22.8.2022  
   
Vantaan kaupunki mukaan Mielenturvaa-verkostoon  
   
Mielenterveyskriisi näkyy vahvasti suomalaisessa 
työelämässä. Suomessa menetetään yli 17 miljoonaa 
työpäivää vuodessa mielenterveyshäiriöiden takia, ja yli 
puolet työkyvyttömyyseläkkeistä johtuu mielenterveyden 
häiriöistä. Joka viides aikuinen kärsii häiriöistä vuosittain, 
mutta silti vain puolet uskaltaisi mielenterveysjärjestöjen 
tutkimusten mukaan puhua niistä työpaikallaan.  
   
Mielenterveysperustaisissa sairauspoissaoloissa on 
nousua myös Vantaan kaupungin henkilöstössä. 
Mielenterveyden haasteet ovat suuria, ja vahvemmille 
toimenpiteille ja yhteistyölle on tarvetta niiden 
selättämiseksi.  
   
Mielenturvaa-verkosto on työmarkkinajärjestöjen, 
mielenterveysjärjestöjen ja työnantajien verkosto, joka 
tukee ja sitouttaa jäseniä ratkaisemaan työelämän 
mielenterveyskriisiä. Mielenturvaa-mallin avulla halutaan 
haastaa suomalaiset työpaikat mukaan vahvistamaan 
mielenterveyttä, ja tarjoamaan kattavampia 
mielenterveyspalveluita työntekijöilleen.   
   
Mielenturvaa-malli on tutkittuun tietoon perustuva malli, 
jolla ennaltaehkäistään mielenterveyden häiriöitä, 
madalletaan kynnystä mielenterveyspalveluihin 
hakeutumiseen ja tuetaan elämän kriisitilanteissa olevia 
työntekijöitä nopeasti ja vaikuttavasti. Malli on 
kustannusneutraali, sillä asetetuilla panoksilla luodaan 
säästöjä vähentämällä sairaspoissaoloja.    
   
Me allekirjoittaneet esitämme, että Vantaan kaupunki 
liittyy mukaan Mielenturvaa-verkostoon, tekee 
verkostoon kuuluvan Hyvän mielen työpaikka -
suunnitelman ja ottaa käyttöön Mielenturvaa-mallin 
työntekijöiden mielenterveyden vahvistamiseksi.  
   
Vantaalla 22.8.2022  
 Eve Rämö  
  

Aloitteen tekijän nimi:  
Eve Rämö  
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Sirpa Siru Kauppinen  
2. Anu Hall  
3. Vaula Norrena  
4. Elina Nykyri  
5. Antero Eerola  
6. Tarja Eklund  
7. Marjo Vacker  
8. Tiina Tuomela  
9. Faysal Abdi  
10.Mikko Viilo  
11.Eeva Tikkanen  
12.Naima El Issaoui  
13.Hanna Valtanen  
14.Tuire Kaimio  
15.Eva Tawasoli  
16.Reija Friman  
17.Pirjo Luokkala  
18.Jussi Särkelä  
19.Minttu Sillanpää  
20.Matilda Stirkkinen  
21.Hussein al-Taee  
22.Nina Nummela  
23.Pirkko Letto  
24.Funda Demiri  
25.Kai-Ari Lundell  
26.Maija Rautavaara  
27.Ida Tamminen  
28.Suvi Karhu  
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Tuukka Saimens, Kai-Ari Lundells, Paula Lehmuskallios och 11 andra ledamöters motion 
om att trygga skäliga elavgifter för hushåll och företag i Vanda samt om att följa 
elmarknadslagen

VD/9564/00.02.00.03/2022

Tuukka Saimen, Kai-Ari Lundell och Paula Lehmuskallio samt 11 andra ledamöter lämnade in följande 
motion i enlighet med fullmäktiges arbetsordning: 

”Vi fullmäktigeledamöter som undertecknat motionen föreslår att Vanda stad genast inleder 
förberedelser för att trygga skäliga elavgifter för hushåll och företag i Vanda och följer elmarknadslagen 
för 67 §:s del.

Vanda stad är huvudägare i Vanda Energi (60 %). Vanda Energi är marknadsledare i Vandaregionen och 
är skyldig att följa 67 § i elmarknadslagen. Lagen förpliktar detaljförsäljare som har betydande 
marknadsinflytande att på sitt ansvarsområde leverera el till skäligt pris till konsumenterna och till andra 
slutförbrukare.

Vanda Energi har år 2020 överfört elförsäljningen till Oomi Energia. Oomi Energia är ett av Finlands 
största elförsäljningsbolag. I Finland övervakas el- och gasmarknaden av energimyndigheten. Oomi 
Energia har inte uppfyllt de lagenliga kraven på ansvar när det gäller leveransskyldigheten. 
Energimyndigheten är medveten om Oomi Energias verksamhetssätt och har begärt att bolaget ändrar 
prissättningen. Trots det har Oomi Energia inte erbjudit sina kunder i ansvarsområdet skäliga avtal för 
grundel.

Till exempel Vanda Energis konkurrent Helsingfors elproducent Helen följer elmarknadslagen. 
Energipriset c/kWh i augusti för leveransskyldighetsprodukten var 13,99 alv 24 %. Oomi erbjuder ingen 
motsvarande produkt och elavtalet erbjuds endast enligt priset på elbörsen.

Elpriset förväntas bli mångdubbelt högre under den kommande vintern. Elpriserna är exceptionellt höga 
på grund av det osäkra läget i Europa. Kostnaderna för Vanda Energis egen elproduktion steg dock inte 
nämnvärt.

Varför binder Vanda Energi den energi som bolaget själv producerar för Vandaborna till 
elmarknadspriset? Ingen lag förpliktar elbolag att sälja el till elmarknadspris till invånarna i det egna 
ansvarsområdet.

Vi föreslår att Vanda stad genast börjar bereda åtgärder för att sänka elpriset och följa elmarknadslagen 
i Vanda Energi som ägs av staden.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 14 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning.

Bilaga:

14 §

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 14 Sivu 167



– Tuukka Saimens, Kai-Ari Lundells, Paula Lehmuskallios och 11 andra ledamöters 
undertecknade motion om att trygga skäliga elavgifter för hushåll och företag i Vanda samt 
om att följa elmarknadslagen

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 14 Sivu 168



Kohtuullisten sähkömaksujen turvaaminen 
vantaalaisille kotitalouksille ja yrityksille sekä 
noudattamaan sähkömarkkinointilakia 
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

Me allekirjoittaneet valtuutetut esitämme, että Vantaan 
kaupunki ryhtyy välittömästi valmisteluihin kohtuullisten 
sähkömaksujen turvaamiseksi vantaalaisille kotitalouksille ja 
yrityksille sekä noudattamaan sähkömarkkinalakia 67 § 
osalta.  
  
Vantaan Kaupunki on Vantaan Energian pääomistaja (60 %). 
Vantaan Energia on Vantaan seudun markkinajohtaja ja on 
velvollinen noudattamaan sähkömarkkinalakia 67 §. Laki 
velvoittaa vähittäismyyjää, jolla on huomattava 
markkinavoima toimittamaan vastuualueellaan sähköä 
kohtuulliseen hintaan kuluttajille sekä muille loppukäyttäjille.  
  
Vantaan Energia on siirtänyt sähkönmyynnin Oomi Energialle 
vuonna 2020. Oomi Energia on yksi Suomen suurimmista 
sähkönmyyntiyhtiöistä. Energiavirasto valvoo Suomessa 
sähkö-.ja kaasumarkkinoita. Oomi Energia ei ole toteuttanut 
lain edellyttämään vaatimusta toimitusvelvollisuuden 
vastuista. Energiavirasto on tietoinen Oomi Energian 
toimintatavoista ja yhtiötä on pyydetty muuttamaan 
hinnoittelua. Tästä huolimatta Oomi Energia ei ole tarjonnut 
vastuualueen asiakkailleen kohtuuhintaisia 
perussähkösopimuksia.  
  
Esim. Vantaan Energian kilpailija Helsingin sähkötuottaja 
Helen noudattaa sähkömarkkinalakia. Elokuun 
toimitusvelvollisuustuote energia hinta c/kWh oli 13,99 alv 24 
%. Oomilla ei vastaavaa tuotetta ole tarjolla ja 
sähkösopimusta tarjotaan vain sähköpörssin hinnan 
määräytymisen mukaan.  
  
Tulevan talven osalta sähkön hinnan odotetaan 
moninkertaistuvan. Euroopassa vallinneen epävakauden takia 
sähkönmarkkinahinnat ovat poikkeuksellisen korkealla. 
Vantaan Energian oman sähköntuotannon kustannukset eivät 
ole kuitenkaan nousseet merkittävästi.   
  
Miksi Vantaan Energia sitouttaa itse tuottamansa sähkön 
hinnan vantaalaisille sähkönmarkkinahintaan? Mikään laki ei 
velvoita sähköyhtiöitä myymään sähköä 
sähkönmarkkinahintaan vastuualueensa asukkaille.  
  
Esitämme, että Vantaan kaupunki ryhtyy välittömästi 
valmistelemaan toimenpiteitä sähkön hinnan madaltamiseksi 
sekä noudattaman sähkömarkkinalakia omistamassaan 
Vantaan Energiassa.  
 Vantaalla 22.8.2022  

Tuukka Saimen  
Kai-Ari Lundell  
Paula Lehmuskallio  
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Juha Suoniemi  
2. Markku Weckman  
3. Vaula Norrena  
4. Sirpa Siru Kauppinen  
5. Milad Dehghani  
6. Tiina Tuomela  
7. Niilo Kärki  
8. Nina Nummela  
9. Erika Veltheim  
10. Tanja Aidanjuuri  
11.  Janne Hartikainen   

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 14 §



Centerns fullmäktigegrupps och 24 andra ledamöters motion om en mer omsorgsfull 
registrering, förvaring och återlämning av egendom som tillhör vård- och 
boendeenheternas klienter och patienter jämfört med nuläge 

VD/9565/00.02.00.03/2022

Centerns fullmäktigegrupp och 24 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med 
fullmäktiges arbetsordning:

"Bakgrund: Vanda stadsstyrelse får ofta ta emot begäranden om omprövning av beslut från social- och 
hälsovårdens klienter och patienter, som hänger samman med egendom som kommit bort i samband 
med deras boende- eller vårdrelation vid vård- och boendeenheterna.

Med tanke på klienternas och patienternas rättsskydd måste frågor som gäller registrering, förvaring 
och återlämning av egendom fås i ändamålsenligt skick i Vanda redan innan tjänsterna överförs till 
Vandas och Kervos välfärdsområde.

Centerns fullmäktigegrupp och alla de ledamöter som undertecknat motionen föreslår att Vanda stad 
vidtar omedelbara och erforderliga åtgärder för att för social- och hälsovårdens klienters och patienters 
del

1. registrera egendomen i början av klient- och patientrelationen särskilt vid vård- och 
boendeenheterna,

2. sköta om och förvara egendomen på ett tillbörligt sätt,
3. återlämna den registrerade egendomen då klient- och patientrelationen avslutas,
4. säkerställa informationsgången i frågor som gäller registrering, hantering, förvaring, utmärkning 

och återlämning av egendomen,
5. samt säkerställa de anhörigas rätt till information i frågor som gäller hanteringen av klientens 

eller patientens egendom

Dessutom förutsätter vi undertecknade att social- och hälsovårdspersonalen får utbildning i hur klienters 
och patienters egendom ska registreras, skötas och hanteras i enlighet med de verksamhetsanvisningar 
som Vanda stad utarbetat.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 15 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:
– Centerns fullmäktigegrupps och 24 andra ledamöters undertecknade motion om en mer 

omsorgsfull registrering, förvaring och återlämning av egendom som tillhör vård- och bo-
endeenheternas klienter och patienter jämfört med nuläge 

15 §

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 15 Sivu 170



Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

Hoiva- ja asumisyksiköiden asiakkaiden ja potilaiden 
omaisuuden kirjaaminen, säilyttäminen ja 
palauttaminen nykyistä huolellisemmin.  
   
Taustaa: Vantaan kaupunginhallitukseen tulee usein 
sosiaali- ja terveydenhuollon asiakkaiden ja potilaiden 
oikaisuvaatimuksia päätöksiin, jotka liittyvät hoiva- tai 
asumisyksikön asiakkaiden ja potilaiden omaisuuden 
katoamisiin asukas- ja hoitosuhteen aikana.  
  
Asiakkaiden ja potilaiden oikeusturvan kannalta 
omaisuuden kirjaamiseen, säilyttämiseen ja 
palauttamiseen liittyvät asiat tulee saada asianmukaiseen 
kuntoon Vantaalla jo ennen palvelujen siirtymistä 
Vantaan ja Keravan hyvinvointialueelle.  
  
Keskustan valtuustoryhmä ja kaikki aloitteen 
allekirjoittaneet esittävät, että Vantaan kaupunki ryhtyy 
välittömiin ja asianmukaisiin toimenpiteisiin sosiaali- ja 
terveydenhuollon asiakkaiden ja potilaiden  
   

1. omaisuuden kirjaamisessa asiakas- ja 
potilassuhteen alkaessa erityisesti hoiva- tai 
asumisyksikössä,  

  
2. omaisuuden huoltamisessa ja 
säilyttämisessä asianmukaisesti,  

  
3. kirjatun omaisuuden palauttamisessa 
asiakas- ja potilassuhteen päättyessä,   

  
4. tiedonsaannin varmistamisessa omaisuuden 
kirjaamiseen, käsittelyyn, säilyttämiseen, 
merkitsemiseen ja palauttamiseen liittyvissä 
asioissa,  

  
5. sekä omaisten tiedonsaannin 
varmistamisessa asiakkaan ja potilaan 
omaisuuden käsittelyyn liittyvissä asioissa  

  
Lisäksi me allekirjoittaneet edellytämme, että sosiaali- ja 
terveydenhuollon henkilöstö koulutetaan asiakkaan ja 
potilaan omaisuuden kirjaamiseen, huoltoon ja 
käsittelyyn Vantaan kaupungin laatimien 
toimintaohjeiden mukaisella tavalla.   
   
Keskustan valtuustoryhmä  22.8.2022 

Aloitteen tekijän nimi:  
Keskustan valtuustoryhmä  
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Vaula Norrena  
2. Jussi Särkelä  
3. Elina Nykyri  
4. Marjo Vacker  
5. Antero Eerola  
6. Sirpa Siru Kauppinen  
7. Juha Suoniemi  
8. Milad Dehghan  
9. Nina Nummela  
10.Niilo Kärki  
11.Tiina Tuomela  
12.Jouko Jääskeläinen  
13.Erika Veltheim  
14.Mikko Viilo  
15.Tanja Aidanjuuri  
16.Tuire Kaimio  
17.Markku Weckman  
18.Reija Friman  
19.Eve Rämö  
20.Hanna Valtanen  
21.Kai-Ari Lundell  
22.Eva Tawasoli  
23.Maija Rautavaara  
24.Maarit Raja-Aho  
 

  
  

LIITE: Stadsfullmäktige 22.08.2022 / 15 §



Jussi Särkeläs och 22 andra ledamöters motion om en invånarlokal till Mårtensdal och de
övriga områdena i storområdet Myrbacka

VD/9566/00.02.00.03/2022

Jussi Särkelä och 22 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

Enligt prognoserna ökar befolkningen i storområdet Myrbacka i Västra Vanda så att det år 2027 bor 62 
000 invånare i området. En fjärdedel av Vandaborna bor i det här området. Mest växer Myrbacka, 
Mårtensdal, Gruvsta och Tavastby i storområdet Myrbacka. Av dessa är det bara i Myrbacka som det 
finns klara planer på invånarlokaler.

I Mårtensdal har det byggts tätt och snabbt. Antalet invånare har ökat snabbt. I en sådan situation 
tenderar störande beteende att öka. Så har det gått i Mårtensdal. Under detta år har det förekommit 
gängbeteende i stadsdelen och en försäljningsring som handlar med narkotika. Våldet har ökat.

Invånarnas egen verksamhet och demokratiska påverkan stävjar störande beteende. I Mårtensdal finns 
dock ingen invånarlokal som administreras av invånarna. De lokaler som utsetts till invånarlokaler 
administreras av lokalernas huvudanvändare och invånarna kan använda dessa i begränsad utsträckning 
endast då de inte används av huvudanvändarna. Detta inspirerar inte invånarna, utan utgör ett hinder 
för den gemensamma verksamheten.

I stadens dokument betonas ändå stadsbornas delaktighet och jämlikhet.

Vi föreslår att det i Mårtensdal grundas en invånarlokal som administreras av invånarna, där invånarna 
och deras föreningar planerar användningen av lokalen och förverkligar en jämlik användning av lokalen 
mellan olika invånargrupper.
En motsvarande lokal behövs också i Gruvsta och Tavastby.

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 16 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:
–  Jussi Särkeläs och 22 andra ledamöters undertecknade motion om en invånarlokal till Mårtensdal och 
de övriga områdena i storområdet Myrbacka 

16 §

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 16 Sivu 172



  
Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

ASUKASTILA MARTINLAAKSOON JA MUILLE SUUR-
MYYRMÄEN ALUEILLE  
   
Länsi-Vantaalla, Suur-Myyrmäen alueella väestö kasvaa 
ennusteiden mukaan siten, että alueella asuu vuoden 
2027 alussa 62.000 asukasta. Neljäosa vantaalaisista 
asuu tällä alueella. Eniten Suur-Myyrmäessä väestöltään 
kasvavat Myyrmäki, Martinlaakso, Kaivoksela ja 
Hämeenkylä. Näistä vain Myyrmäessä on selkeät 
suunnitelmat asukastiloista.  
   
Martinlaaksossa on rakennettu nopeasti ja tiheästi. 
Asukasmäärä on ripeästi noussut. Tällaisessa tilanteessa 
häiriökäyttäytyminen tahtoo lisääntyä. Martinlaaksossa 
näin on käynyt. Tämän vuoden aikana kaupunginosaan 
on ilmestynyt jengikäyttäytymistä ja huumeiden 
myyntirengas. Väkivalta on lisääntynyt.  
   
Asukkaiden oma toiminta ja demokraattinen 
vaikuttaminen ehkäisee häiriökäyttäytymistä. 
Martinlaaksossa ei kuitenkaan ole asukkaiden 
hallinnoimaa asukastilaa. Asukastiloiksi nimettyjen 
tilojen hallinnointi on tilojen pääkäyttäjillä ja asukkaat 
voivat käyttää niitä rajoitetusti vain silloin, kun ne ovat 
pääkäyttäjiltä vapaat. Tämä ei innosta asukkaita, vaan 
ehkäisee yhteisöllistä toimintaa.  
   
Kuitenkin kaupungin asiakirjoissa korostetaan 
kaupunkilaisten osallisuutta ja tasavertaisuutta.  
   
Esitämme, että Martinlaaksoon perustetaan asukkaiden 
hallinnoima asukastila, jossa asukkaat ja heidän 
yhdistyksensä suunnittelevat tilan käytön ja toteuttavat 
tilan tasapuolisen käytön eri asukasryhmien välillä.  
Vastaava tila on tarpeen myös Kaivokselassa ja 
Hämeenkylässä.  
  
  

Aloitteen tekijän nimi:  
Jussi Särkelä  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Elina Nykyri  
2. Antero Eerola  
3. Anu Hall  
4. Juha Suoniemi  
5. Marjo Vacker  
6. Tarja Eklund  
7. Jari Sainio  
8. Faysal Abdi  
9. Tiina Tuomela  
10. Jouko Jääskeläinen  
11. Funda Demiri  
12. Naima El Issaoui  
13. Pirjo Luokkala  
14. Reija Friman  
15. Hussein al-taee  
16. Nina Nummela  
17. Pirkko Letto  
18. Eva Tawasoli  
19. Kai-Ari Lundell  
20. Ida Tamminen  
21. Markku Weckman  
22. Maarit Raja-Aho  
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Elina Nykyri och 14 andra ledamöters motion om att staden börjar utse årets 
likvärdighetsgärning, jämställdhetsgärning och tillgänglighetsgärning utöver årets insats 
för de äldre

VD/9569/00.02.00.03/2022

Elina Nykyri och 14 andra ledamöter lämnade in följande fullmäktigemotion i enlighet med fullmäktiges 
arbetsordning: 

”Vi som undertecknat motionen föreslår att vi utöver årets insats för de äldre i Vanda börjar utse årets 
tillgänglighetsgärning, likvärdighetsgärning och jämställdhetsgärning i Vanda. Utöver de olika 
erkänslorna bör man också börja bevilja hedersomnämnanden.

Vi föreslår att årets tillgänglighetsgärning utses i Vanda som erkänsla för en gärning i Vanda som främjar 
tillgänglighet.
Vi föreslår att årets tillgänglighetsgärning utses av äldrerådet. Till exempel brukar äldreråden i städerna 
Lempäälä, Tammerfors, Joensuu och Ylöjärvi varje år dela ut ett tillgänglighetspris för förbättringen av 
tillgängligheten. Genom att utse årets tillgänglighetsgärning lyfter vi fram sådana åtgärder som främjar 
tillgängligheten och sporrar olika aktörer till att bättre beakta den i sin verksamhet.

Vi föreslår att vi som erkänsla för årets likvärdighetsgärning i Vanda utser en gärning i Vanda som 
främjar ett likvärdigt bemötande och/eller olika minoriteters välfärd. Genom att utse årets 
likvärdighetsgärning lyfter vi fram sådana åtgärder som främjar likvärdigheten och sporrar olika aktörer 
till att bättre beakta den i sin verksamhet.

Vi föreslår att årets likvärdighetsgärning utses av stadsstyrelsen på förslag av påverkansorganen.
Vi föreslår att årets jämställdhetsgärning utses som erkänsla för en gärning i Vanda som främjar ett 
jämställt bemötande. Avsikten är att årets jämställdhetsgärning ska utses av Vanda stadsstyrelse på 
förslag av påverkansorganen. Genom att utse årets jämställdhetsgärning lyfter vi fram sådana åtgärder 
som främjar jämställdheten och sporrar olika aktörer till att bättre beakta den i sin verksamhet.

Vandas äldreråd utser redan som erkänsla för årets insats för de äldre en gärning som främjar de äldres 
välfärd. Genom att utse årets insats för de äldre lyfter man fram sådana åtgärder som främjar de äldres 
välmående och sporrar olika aktörer till att bättre beakta de äldre i sin verksamhet.

Främjandet av tillgänglighet, likvärdighet och jämställdhet betjänar oss alla och är inte till skada för 
någon. Vi föreslår att alla invånare och olika sammanslutningar som verkar i Vanda, till exempel 
föreningar och andelslag kan komma med förslag på årets tillgänglighetsgärning, årets 
likvärdighetsgärning och årets jämställdhetsgärning. Vi föreslår att priserna ska sporra alla till att fästa 
uppmärksamhet vid tillgängligheten, likvärdigheten och jämställdheten.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 17 

Beslut:
Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:

17 §
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– Elina Nykyris och 14 andra ledamöters undertecknade motion om att staden börjar utse årets 
likvärdighetsgärning, jämställdhetsgärning och tillgänglighetsgärning utöver årets insats för de 
äldre

22.08.2022
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Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

Ryhdytään valitsemaan vuoden yhdenvertaisuusteko, 
tasa-arvoteko ja esteettömyysteko vuoden vanhusteon 
lisäksi!  
  
Me allekirjoittajat esitämme, että ryhdymme 
valitsemaan vantaalaisen vuoden vanhusteon lisäksi 
vuoden vantaalaisen esteettömyysteon, 
yhdenvertaisuusteon ja tasa-arvoteon. Tunnustusten 
lisäksi on myös syytä ryhtyä myöntämään 
kunniamainintoja.  
  
Esitämme vantaalaisen vuoden esteettömyysteon 
valitsemista tunnustuksena vantaalaiselle 
esteettömyyttä ja saavutettavuutta edistävälle teolle.   
Ehdotamme, että vammaisneuvosto valitsee vuoden 
esteettömyysteon. Esimerkiksi Lempäälän, Tampereen, 
Joensuun ja Ylöjärven kaupunkien vammaisneuvostoilla 
on tapana jakaa joka vuosi esteettömyyspalkinto 
esteettömyyden parantamisesta. Vuoden 
esteettömyysteon valinnalla nostamme esiin 
esteettömyyttä ja saavutettavuutta edistäviä toimia sekä 
kannustamme eri tahoja huomioimaan ne paremmin 
toiminnassaan.  
  
Esitämme, että valitsemme vantaalaisen vuoden 
yhdenvertaisuusteon tunnustuksena vantaalaiselle 
yhdenvertaista kohtelua tai/ja vähemmistöjen 
hyvinvointia edistävälle teolle. Vuoden 
yhdenvertaisuusteon valinnalla nostamme esiin 
yhdenvertaisuutta edistäviä toimia ja kannustamme eri 
tahoja huomioimaan se paremmin toiminnassa.   
  
Esitämme, että vuoden yhdenvertaisuusteon valitsee 
kaupunginhallitus vaikuttamistoimielinten esityksestä.  
Esitämme vantaalaisen vuoden tasa-arvoteon 
valitsemista tunnustuksena vantaalaiselle tasa-arvoista 
kohtelua edistävälle teolle. On tarkoitus, että vuoden 
tasa-arvoteon valitsee Vantaan kaupunginhallitus 
vaikuttamistoimielinten esityksestä. Vuoden tasa-
arvoteon valinnalla nostamme esiin tasa-arvoa edistäviä 
toimia ja kannustamme eri toimijoita huomiomaan se 
toiminnassa paremmin.  
  

Aloitteen tekijän nimi:  
Elina Nykyri   
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Antero Eerola  
2. Marjo Vacker  
3. Tiina Tuomela  
4. Hanna Valtanen  
5. Reija Friman  
6. Pirjo Luokkala  
7. Eva Tawasoli  
8. Funda Demiri  
9. Minttu Sillanpää  
10. Eve Rämö  
11. Hussein al-Taee  
12. Carita Orlando   
13. Siri Ahokas  
14. Mika Kasonen  
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Vantaan vanhusneuvosto valitsee jo nyt vuoden 
vanhusteon tunnustuksena ikäihmisten hyvinvointia 
edistävälle teolle. Vuoden vanhusteon valitseminen 
nostaa esiin ikäihmisten hyvinvointia edistäviä toimia ja 
rohkaisee eri toimijoita huomioimaan toiminnassaan 
paremmin ikäihmiset.  
  
Esteettömyyden, saavutettavuuden, yhdenvertaisuuden 
ja tasa-arvon edistäminen palvelevat meitä kaikkia, eikä 
niistä ole kenellekään haittaa. Esitämme, että vuoden 
esteettömyystekoa, vuoden yhdenvertaisuustekoa ja 
vuoden tasa-arvotekoa voivat esittää kaikki asukkaat 
sekä erilaiset Vantaalla toimivat yhteisöt, kuten 
vantaalaiset yhdistykset ja osuuskunnat. Esittämämme 
palkinnot kannustavat kaikkia kiinnittämään huomiota 
esteettömyyteen, saavutettavuuteen, 
yhdenvertaisuuteen ja tasa-arvoon.  
  
22.8.2022  
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Marjo Vackers och 16 andra ledamöters motion om att ordna bestående verksamhet i 
det uppsökande äldrearbetet i Vanda innan övergången till välfärdsområdet

VD/9571/00.02.00.03/2022

Marjo Vacker och 16 andra ledamöter lämnade in följande fullmäktigemotion i enlighet med 
fullmäktiges arbetsordning: 

”I Vanda har det tidigare genomförts uppsökande äldrearbete åtminstone i projektform fram till år 2021.

Den aktuella situationen är oroväckande också för den åldrande befolkningens del och alla former av 
stöd som kan erbjudas också till dem bör utredas. När det gäller det uppsökande äldrearbetet hör också 
förutseende arbete till de främsta bland prioriteterna och med en bestående verksamhet av detta slag 
kunde vi reagera redan i god tid också på de situationer som utgör en utmaning.

Alltför många äldre hör till det s.k. ”tysta folket” (hiljainen kansa). För dem skulle de tjänster som 
produceras av det uppsökande äldrearbetet vara särskilt viktiga. Det uppsökande äldrearbetet skulle 
vara motiverat också för dem som står utanför servicen och är svåra att nå, även om det skulle finnas 
behov av stöd.

Var och en har rätt att åldras på ett värdigt sätt. 

Jag föreslår att Vanda stad gör en utredning när det gäller servicen i fråga och undersöker olika lösningar 
för en bestående verksamhet redan innan övergången till välfärdsområdet Vanda-Kervo

Jag vill ännu precisera att servicen skulle integreras som en del av Vanda stad. Staden skulle ha ansvar 
för uppföljningen och ordnandet av servicen, även om serviceproducenten i stor utsträckning skulle 
utgöras av en aktör inom tredje sektorn.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 18 

Beslut:

Stadsfullmäktige beslutade ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:

18 §
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Marjo Vackers och 16 andra ledamöters undertecknade motion om att ordna bestående verksamhet i 
det uppsökande äldrearbetet i Vanda innan övergången till välfärdsområdet

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 18 Sivu 179



Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

  
Etsivän vanhustyön pysyvän toiminnan järjestäminen 
Vantaalla ennen hyvinvointialueelle siirtymistä  
  
Aiemmin Vantaalla on toteutettu etsivää vanhustyötä ainakin 
hankemuodossa vuoteen 2021  
  
Ajankohtainen tilanne myös ikääntyvän väestömme osalta on 
huolestuttava ja kaikki mahdollinen tuen tarjoaminen myös 
heille on selvitettävä. Etsivän vanhustyön osalta myös 
ennakoiminen on prioriteeteissa kärjessä ja tällaisella 
pysyvällä toiminnalla pystyisimme reagoimaan jo hyvissä ajoin 
niihin haastaviinkin tilanteisiin.   
  
Liian moni ikäihminen on niin sanottua ”hiljaista kansaa”. 
Heille etsivän vanhustyön tuottama palvelu olisi erityisen 
tärkeää. Etsivä vanhustyöllä olisi perusteet myös heille, ketkä 
ovat palveluiden ulkopuolella ja tavoittaminen haastavaa, 
vaikka tarvetta tuelle olisikin  
  
Jokaisella on oikeus arvokkaaseen ikääntymiseen  
  
Esitän, että Vantaan kaupunki tekisi selvityksen kyseisen 
palvelun osalta ja kartoittaisi pysyvän toiminnan ratkaisuja jo 
ennen Vantaa-Kerava hyvinvointialueelle siirtymistä  
Tarkennan vielä, että palvelu integroitaisiin osana Vantaan 
kaupunkia. Kaupungilla olisi palvelusta seuranta- ja 
palvelunjärjestämisvastuu, vaikka palveluntuottaja olisikin 
vahvasti kolmannen sektorin toimija  
  
22.08.2022    
  
  

Aloitteen tekijän nimi:  
Marjo Vacker  
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Sirpa Siru Kauppinen  
2. Vaula Norrena  
3. Nina Nummela  
4. Tiina Tuomela  
5. Jouko Jääskeläinen  
6. Eeva Tikkanen  
7. Antero Eerola  
8. Pirjo Luokkala  
9. Reija Friman  
10. Elina Nykyri  
11. Minttu Sillanpää  
12. Hussein al-Taee  
13. Funda Demiri  
14. Eva Tawasoli  
15. Kai-Ari Lundell  
16. Markku Weckman  
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Socialdemokratiska fullmäktigegruppens och 6 andra ledamöters motion om att 
kartlägga behovet av invånarlokaler

VD/9575/00.02.00.03/2022

Socialdemokratiska fullmäktigegruppen och 6 andra ledamöter lämnade in följande motion i enlighet 
med fullmäktiges arbetsordning: 

”De avgiftsfria invånarlokalerna är mötesplatser som invånarna har fri tillgång till. De är öppna från 
morgon till kväll beroende på vad invånarna har beslutat om. De förvaltas av invånarna med hjälp av 
föreningar som är verksamma i respektive område. Erfarenheter runtom i landet visar att 
invånarlokalerna är viktiga platser som förebygger och bryter ensamhet och minskar upplevelsen av 
rotlöshet som i sin tur har en nära koppling till sjuklighet och marginaliseringsutvecklingen.
För närvarande har staden ett stort antal invånarlokaler, men de fungerar inte på invånarnas villkor utan 
används i första hand till annat än invånarnas ändamål. Om invånarnas verksamhet är underordnad 
någon annan verksamhet hämmas invånarnas fria verksamhet. Det här orsakar att målen om delaktighet 
och likabehandling som staden ställt upp i sina handlingar inte nås.

Socialdemokraternas fullmäktigegrupp förslår följande åtgärder för att utveckla invånarlokalernas 
verksamhet: Man gör en kartläggning av de invånarlokaler som används. Av kartläggningen ska framgå 
antalet invånarlokaler, vem som använder lokalerna och en konsekvensanalys av hur väl stadens 
fastställda mål i fråga om delaktighet och likabehandling nås när det gäller invånarlokalerna.

Man utarbetar en plan för utvecklingen av invånarlokalerna och verksamheten. Vi som lämnat in 
motionen uppfattar invånarlokalen som en lokal där invånarna och deras föreningar planerar hur 
lokalerna ska användas och ser till att lokalerna används jämlikt mellan olika invånargrupper. Målet bör 
vara att invånarlokalerna både nu och i framtiden verkligen används av invånarna.

Vi föreslår att en plan ska göras upp för utvecklingen av invånarlokalernas verksamhet. I planen ska 
bland annat följande olika verksamhetsformer beaktas:

• Invånarlokalerna är mötesplatser för människor i olika livssituationer, där föreningarna kan ordna 
evenemang som alla lokalanvändare kan delta i.
• Alla kan gå till invånarlokalerna.
• I lokalen kan någon invånargrupp eller förening driva ett kafé.
• I invånarlokalen får deltagaren / den som kommer på kaffe kamratstöd utan att det specifikt har 
ordnats.
• Det väsentliga är att staden i form av invånarlokaler/mötesplatser erbjuder avgiftsfria lokaler för 
verksamheten, och att organisationer eller aktörsgrupper verksamma i området kartlägger behov och 
intressen hos invånare i olika åldrar. Utifrån dessa inbjuds intresserade invånare till att planera och 
genomföra verksamheten och utveckla gemensamma spelregler för mötesplatsen.
• Staden kan understöda föreningarnas verksamhet också genom att bevilja verksamhetsunderstöd.
• Nätverket av invånarlokaler som framställs ska vara tillräckligt tätt så att alla invånare har möjlighet att 
gå till en invånarlokal utan större ansträngning.”

Stadsfullmäktige 22.8.2022 § 19 

Beslut:

19 §
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Stadsfullmäktige beslutade att ta upp ärendet till behandling och sända fullmäktigemotionen till 
stadsstyrelsen för beredning. 

Bilaga:
– socialdemokratiska fullmäktigegruppens och 6 andra ledamöters undertecknade motion 

om att kartlägga behovet av invånarlokaler 

22.08.2022
Stadsfullmäktige
Pöytäkirja 19 Sivu 182



Valtuustoaloitteen otsikko & Aloite  
  

Aloitteen tekijä/tekijät ja  
allekirjoitukset  
  

   
Asukastilojen tarpeen kartoituksen toteuttaminen  
   
Maksuttomat asukastilat ovat asukkaiden vapaita 
kohtaamispaikkoja. Ne ovat avoin na aamusta iltaan 
asukkaiden päättämällä tavalla. Asukkaat hallinnoivat niitä 
alueen yhdistystensä avulla. Valtakunnallisten kokemusten 
mukaan asukastilat ovat oivallisia yksinäisyyden torjunnassa 
ja poistamisessa sekä irrallisuuden kokemisessa. Niillä on 
vuorostaan läheinen yhteys sairastavuuteen ja 
syrjäytymiskehitykseen.   
   
Tällä hetkellä kaupungissa on suuri määrä asukastiloja, mutta 
ne eivät toimi asukkaiden ehdoilla, vaan ovat ensisijaisesti 
muussa kuin asukkaiden käytössä. Kun asukkaiden toiminta 
on alisteista muulle toiminnalle, se tyrehdyttää asukkaiden 
vapaata toimintaa. Tämä aiheuttaa tilanteen, jossa kaupungin 
asiakirjossaan asettamat tavoitteet osallisuudesta ja 
yhdenvertaisuudesta eivät toteudu.  
   
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää asukastilojen 
toiminnan kehittämiseksi seuraavia toimenpiteitä:  
  
Tehdään käytössä olevista asukastiloista kartoitus. 
Kartoituksesta on selvittävä asukastilojen määrä, käyttäjät 
sekä vaikutusarvio siitä, kuinka hyvin kaupungin määrittämät 
tavoitteet osallisuudesta ja yhdenvertaisuudesta toteutuvat 
asukastilojen osalta.   
   
Luodaan asukastilojen ja toiminnan kehittämisen 
suunnitelma. Aloitteen tekijät ymmärtävät asukastilalla tilaa, 
jossa asukkaat ja heidän yhdistyksensä suunnittelevat tilojen 
käytön ja toteuttavat tilojen tasapuolisen käytön eri 
asukasryhmien välillä. Tavoitteena on oltava, että asukastilat 
ovat ja tulevat jatkossa olemaan aidosti asukkaiden käytössä.  
  
Aloitteentekijät esittävät, että asukastilojen toiminnan 
kehittämiseen on luotava suunnitelma. Tässä suunnitelmassa 
otetaan huomioon muun muassa seuraavat erilaiset 
toiminnan muodot:  
   

• Asukastilat ovat korostetusti erilaisissa 
elämäntilanteissa olevien kohtaamispaikkoja, 
joissa yhdistykset voivat järjestää tilaisuuksia, 
joihin kaikki tilan käyttäjät voivat osallistua.  
• Asukastiloihin voi mennä jokainen ihminen.   
• Tilassa voi joku asukasryhmä tai yhdistys 
ylläpitää kahvilaa.  

Aloitteen tekijän nimi:  
  
Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä  
  
  
Aloitteen allekirjoittajat:  

1. Marjo Vacker  
2. Eeva Tikkanen  
3. Pirjo Luokkala  
4. Elina Nykyri  
5. Tiina Tuomela  
6. Eva Tawasoli  
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• Asukastilassa osallistuja / kahvittelija pääsee 
vertaistuen piiriin ilman, että sitä erityisesti 
järjestetään.  
• Olennaista on, että asukastiloissa / 
kohtaamispaikoissa kaupunki tarjoaa toiminnalle 
maksuttomat tilat, alueella toimivat järjestöt tai 
toimijaryhmät kartoittavat eri ikäisten asukkaiden 
tarpeita ja kiinnostuksen kohteita. Niiden pohjalta 
kiinnostuneita asukkaita kutsutaan toiminnan 
suunnitteluun ja toteuttamiseen sekä yhteisten 
pelisääntöjen kehittämiseen kohtaamispaikalle.  
• Kaupunki voi avustaa yhdistysten toimintaa 
myös toiminta-avustuksin.  
• Kuvatun asukastilojen verkosto tulee olla 
riittävän tiheä niin, että jokaisella asukkaalla on 
mahdollisuus niihin vähäisellä vaivalla mennä.  
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Sammanträdet avslutat

Stadsfullmäktige 22.08.2022 § 20 

Beslut:
Ordförande avslutade sammanträdet kl. 21.20

Sivu 185



Anvisningar för sökande av ändring 1. Besvärsanvisning

Besvärsrätt

Ändring i ett beslut som fattats av fullmäktige söks genom besvär.

Besvär får anföras

– av den som ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part), 
samt

– av kommunmedlemmarna.

I ett ärende som gäller utfärdande av byggförbud får besvär anföras  

– av den som ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part), och

– av en myndighet  på grundval av stadgande i lag eller om besvärsrätten är nödvändig för det allmänna 
intresse som myndigheten skall bevaka.

Besvär  över  ett  beslut  som  gäller  godkännandet  av  en  generalplan,  en  detaljplan  och  en 
byggnadsordning får dessutom anföras

– av Nylands miljöcentral och andra myndigheter i ärenden som hör till deras verksamhetsområde
– av ett förbund på landskapsnivå och en kommun inom vars område den markanvändning som 

anges i planen eller byggnadsordningen medför konsekvenser
– av  en  registrerad  lokal  eller  regional  sammanslutning  i  ärenden  som  hör  till  dess 

verksamhetsområde och inom det geografiska område där sammanslutningen är verksam.

Besvär får anföras på den grunden att:

- beslutet har tillkommit i felaktig ordning
- fullmäktige har överskridit sina befogenheter
- beslutet i övrigt strider mot lag.

Besvärsmyndighet

Besvär anförs hos Helsingfors förvaltningsdomstol.

Besvärstid

Besvär ska anföras inom 30 dagar från delfåendet av beslutet.

- En part anses ha fått del av beslutet sju dagar efter att brevet avsändes eller inom tre dagar från 
att ett elektroniskt meddelande har avsänts, om inte något annat påvisas. De som saken gäller 
anses dock ha fått del av ett beslut som gäller godkännandet av en general- eller detaljplan eller en 
byggnadsordning eller byggförbud när protokollet har lagts fram offentligt. 

- En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter det att protokollet fanns 
tillgängligt i det allmänna datanätet. 
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Dagen för delfåendet eller den dag då protokollet har lagts fram räknas inte in i den bestämda tiden.

Om sista dagen av den bestämda tiden är en helgdag eller en annan sådan dag då ämbetsverken är 
stängda, får besvärshandlingarna inlämnas första vardagen därefter.

Besvärsskriftens innehåll 

I besvärsskriften, som ska riktas till besvärsmyndigheten, ska uppges

– det beslut i vilket ändring söks
– till vilka delar ändring söks i beslutet och vilka ändringar som yrkas
– de grunder på vilka ändring yrkas
– ändringssökandens namn och hemkommun
– den  postadress  och  det  telefonnummer  under  vilka  meddelanden  i  saken  kan  tillställas  

ändringssökanden.

Besvärsskriften ska undertecknas  av  ändringssökanden,  den lagliga  företrädaren eller  ombudet.  Om 
ändringssökandens  talan  förs  av  en  laglig  företrädare  eller  ett ombud  eller  om besvärsskriften har 
upprättats av någon annan, ska också hans namn och hemkommun uppges i besvärsskriften.

Till besvärsskriften ska fogas

- det beslut i vilket ändring söks genom besvär, i original eller kopia
- ett intyg över vilken dag beslutet har delgivits eller en annan utredning över när besvärstiden har 

börjat
- de  handlingar  som  ändringssökanden  åberopar,  om  dessa  inte  redan  tidigare  har  tillställts  

myndigheten.

Inlämnande av besvärsskrift 

Besvärsskriften  ska  innan  besvärstiden  utgår  inlämnas  till  besvärsmyndigheten,  Helsingfors 
förvaltningsdomstol under dess öppettid.

Besvärsskriften  kan  på  ändringssökandens  ansvar  skickas  per  post  eller  genom  bud.  Då  ska 
besvärsskriften skickas i så god tid att den hinner fram före utgången av besvärstiden.
 
Besvär kan också på ändringssökandens ansvar skickas per fax eller e-post inom besvärstiden. 

Ett  elektroniskt  meddelande  anses  ha  kommit  in  till  en  myndighet  när  det  finns  tillgängligt  för 
myndigheten  i  en  mottagaranordning  eller  ett  datasystem  i  en  sådan  form  att  meddelandet  kan 
behandlas.

Ett  elektroniskt  dokument  som  inkommit  till  en  myndighet  behöver  inte  kompletteras  med  en 
underskrift, om dokumentet innehåller uppgifter om avsändaren och om det inte finns anledning att 
betvivla dokumentets autenticitet och integritet.

Av ändringssökanden uppbärs i förvaltningsrätten en rättegångsavgift på 530 euro.
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Kontaktinformation:

Helsingfors förvaltningsdomstol
Sörnäsgatan 1
00580 HELSINGFORS
Telefon: 029 564 2000
Fax: 029 564 2079
E-post: helsinki.hao@oikeus.fi 

Öppettid: kl. 8.00–16.15
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Anvisningar för sökande av ändring 2. Upphandlingsrättelse och rättelseyrkande i upphandlingsärende

Den som är missnöjd med den kommunala myndighetens (den upphandlande enhetens) beslut om 
upphandling som understiger det nationella tröskelvärdet eller något annat avgörande i 
upphandlingsförfarandet kan söka upphandlingsrättelse hos den upphandlande enheten enligt 81 § och 
83 § i upphandlingslagen eller rättelse enligt 89 § i kommunallagen. Upphandlingsrättelse kan sökas av 
en anbudsgivare som har deltagit i ett anbudsförfarande eller en anbudssökande, det vill säga den som 
ett beslut avser eller vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part). Rättelse enligt 
kommunallagen kan dessutom sökas av en kommunmedlem.

Tidsfristen för rättelseyrkande

Rättelse ska sökas inom 14 dagar efter att den som framställer rättelseyrkandet har fått del av den 
upphandlande enhetens beslut eller avgörande av annat slag i upphandlingsförfarandet. 

- Vid elektronisk delgivning anses en part ha fått del av upphandlingsbeslutet och de kompletterande 
handlingarna den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar 
står till mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att 
meddelandet kan hanteras. Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, 
om det inte ges en tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har 
fungerat eller om en motsvarande omständighet, som har lett till att det elektroniska meddelandet 
nått mottagaren vid en senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post anses mottagaren ha fått del av ärendet den sjunde dagen 
efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  

När den upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den 
tidpunkt som framgår av mottagningsbeviset eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat 
bevis över delfåendet.

- En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet när protokollet har lagts fram offentligt.

Innehållet i en upphandlingsrättelse och ett rättelseyrkande

Av ett rättelseyrkande ska framgå yrkandena med motiveringar. I ansökan ska namnen på dem som 
söker rättelse och som avfattat skrivelsen antecknas liksom de kontaktuppgifter som behövs för att 
hantera ärendet.

Till en upphandlingsrättelse ska fogas de handlingar som den som framställer yrkandet hänvisar till om 
de inte redan finns hos den upphandlande enheten. 

Upphandlingsrättelsen och/eller rättelseyrkandet lämnas in/skickas på adressen: 

Vanda stads registratur 
Stadsfullmäktige 
Stationsvägen 7, 01300 Vanda,
e-postadress: kirjaamo@vantaa.fi, 
Telefon (registraturen) 09- 8392 2184, fax: 09- 8392 4163
Tjänstetid: måndag–fredag 8.15–16.00
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Anvisningar för sökande av ändring 3.  Upphandlingsrättelse och besvär till marknadsdomstolen

Enligt lagen om offentlig upphandling (upphandlingslagen) kan en part söka ändring i ett beslut eller 
något annat avgörande i ett upphandlingsförfarande som gäller offentlig upphandling genom att yrka på 
att den upphandlande enheten rättar beslutet eller avgörandet (upphandlingsrättelse). Ärendet kan 
också genom besvär föras till marknadsdomstolen om upphandlingens värde överstiger tröskelvärdet i 
15 § i upphandlingslagen.

3.1   Rättelseanvisning

Den som är missnöjd med en upphandlande enhets beslut eller med ett annat avgörande i 
upphandlingsförfarandet kan skriftligen lämna in ett yrkande på upphandlingsrättelse till den 
upphandlande enheten enligt 81–83 § i upphandlingslagen.  En anbudsgivare som har deltagit i ett 
anbudsförfarande eller en anbudssökande, det vill säga den som ett beslut avser eller vars rätt, 
skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part) får yrka på upphandlingsrättelse. 

Tidsfrist för yrkande av upphandlingsrättelse 

En part ska lämna in ett yrkande på upphandlingsrättelse inom 14 dagar från att ha fått del av den 
upphandlande enhetens beslut eller avgörande i upphandlingsförfarandet. 

Vid elektronisk delgivning anses upphandlingsbeslutet med de kompletterande handlingarna ha 
mottagits den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar står till 
mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att meddelandet kan 
hanteras. Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, om det inte ges en 
tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har fungerat eller om en 
motsvarande omständighet som har lett till att det elektroniska meddelandet har nått mottagaren vid en 
senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post till mottagaren anses mottagaren ha fått del av saken på den 
sjunde dagen efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  När den 
upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den tidpunkt som 
mottagningsbeviset anger eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat delfåendebevis. 

Innehållet i upphandlingsrättelsen

Yrkandena med motiveringar ska framgå av upphandlingsrättelsen. Av upphandlingsrättelsen ska framgå 
namnet på den som yrkar på rättelse och den kontaktinformation som behövs för att ärendet ska kunna 
skötas.

Till upphandlingsrättelsen ska fogas de handlingar som den som framställer yrkandet hänvisar till om de 
inte redan finns hos den upphandlande enheten. 

Distributionsadress

Ett yrkande på upphandlingsrättelse lämnas in/skickas på adressen: 

Vanda stads registratur
Stadsfullmäktige 
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Stationsvägen 7, 01300 Vanda 
e-post: kirjaamo@vantaa.fi, 
Telefon (registraturen) 09- 8392 2184, fax: 09- 8392 4163

Tjänstetid: måndag–fredag 8.15–16.00

Tidpunkten för när upphandlingsrättelsen anhängiggörs och behandlas påverkar inte den tidsfrist inom 
vilken en part med stöd av upphandlingslagen kan söka ändring genom besvär hos marknadsdomstolen. 

3.2. Anvisning om besvär till marknadsdomstolen 

Anbudsgivare, anbudssökande eller andra som saken gäller kan föra ärendet till marknadsdomstolen 
genom besvär.

Enligt 86 § i lagen om offentlig upphandling får man söka ändring i en upphandling som grundar sig på 
ett ramavtal besvärsvägen endast om marknadsdomstolen beviljar tillstånd för behandling av saken. 
Tillstånd ska beviljas, om
1)det är viktigt att pröva ärendet med tanke på tillämpningen av lagen i andra likadana ärenden, eller 
2)det finns vägande skäl som anknyter till förfarandet vid den upphandlande enheten.

Om inte något annat bestäms i lag ska besvären lämnas in skriftligen inom 14 dagar från det att parten i 
fråga fått del av upphandlingsbeslutet inklusive besvärsanvisning. 

Besvären ska anföras inom 30 dagar från det att parten i fråga har fått del av beslutet, om 
den upphandlande enheten har ingått ett upphandlingskontrakt med stöd av 78 § 1 punkten i 
upphandlingslagen utan att iaktta den stipulerade väntetiden. 

Besvären ska lämnas in senast sex månader efter det att upphandlingsbeslutet har fattats, om 
anbudssökanden eller anbudsgivaren har fått del av upphandlingsbeslutet inklusive besvärsanvisning 
och upphandlingsbeslutet eller besvärsanvisningen har haft väsentliga brister.

Vid elektronisk delgivning anses upphandlingsbeslutet med de kompletterande handlingarna ha 
mottagits den dag det elektroniska meddelande som innehåller beslutet och dessa handlingar står till 
mottagarens förfogande i hans eller hennes mottagarapparat på ett sådant sätt att meddelandet kan 
hanteras.  Dagen för avsändandet av meddelandet anses vara en sådan tidpunkt, om det inte ges en 
tillförlitlig redogörelse om att datakommunikationsförbindelserna inte har fungerat eller om en 
motsvarande omständighet som har lett till att det elektroniska meddelandet har nått mottagaren vid en 
senare tidpunkt. 

Om delgivningen sker brevledes per post till mottagaren anses mottagaren ha fått del av saken på den 
sjunde dagen efter avsändandet, om inte mottagaren visar att delgivningen har skett senare.  När den 
upphandlande enheten använder bevislig delgivning anses delgivningen ha skett vid den tidpunkt som 
mottagningsbeviset anger eller vid den tidpunkt som antecknats i ett separat delfåendebevis. 

Innehållet i besvären

I besvären ska uppges det upphandlingsärende som besvären gäller och ändringssökandens yrkanden 
och grunderna för dessa. När det gäller en upphandling som grundar sig på ett ramavtal ska parten i 
besvärsskriften motivera varför behandlingstillstånd bör beviljas. 
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I besvären ska anges ändringssökandens namn och hemkommun. Om ändringssökandens talan förs av 
hans eller hennes lagliga företrädare eller ombud eller om någon annan person har avfattat besvären, 
ska även denna persons namn och hemkommun anges. Vidare ska ändringssökandens postadress och 
telefonnummer anges för eventuella meddelanden. Ändringssökanden, den lagliga företrädaren eller 
ombudet ska underteckna besvärsskriften. 

Till besvären ska fogas det beslut som överklagas i original eller som kopia och ett intyg över vilken dag 
beslutet har tillkännagetts eller någon annan utredning om när besvärstiden har börjat. Till besvären ska 
fogas de handlingar som ändringssökanden hänvisar till som stöd för sina yrkanden.  Ett ombud ska till 
besvärsskriften foga en fullmakt enligt 21 § i förvaltningsprocesslagen.

Inlämning av besvären

Besvären ska lämnas in till marknadsdomstolen. De ska vara inlämnade senast den sista dagen av 
besvärstiden innan marknadsdomstolen stänger.  Själva delfåendedagen räknas inte med. 

Ansökan kan lämnas in till marknadsdomstolens kansli personligen, genom ombud, genom bud, per post 
eller som telefax alternativt med e-post så som lagen om elektronisk kommunikation i myndigheternas 
verksamhet (13/2003) föreskriver.  Om sista dagen för anhängiggörande infaller på en helgdag, 
självständighetsdagen, första maj, julafton, midsommarafton eller en helgfri lördag, får handlingarna 
lämnas in till marknadsdomstolen den första vardagen därefter.

Besvärsförbud

I ett ärende som hör till marknadsdomstolens behörighet enligt 102 § i upphandlingslagen får ändring 
inte sökas med stöd av kommunallagen eller förvaltningsprocesslagen. 

Enligt 86 § i upphandlingslagen får en part söka ändring i en upphandling som grundar sig på ett 
ramavtal genom besvär endast om marknadsdomstolen beviljar tillstånd för behandling av saken.

Underrättelse om ändringssökandet till den upphandlande enheten

Den som söker ändring i ett upphandlingsärende med stöd av 88 § i upphandlingslagen ska skriftligen 
underrätta den upphandlande enheten om att ärendet förs till marknadsdomstolen. Underrättelsen ska 
lämnas in till den upphandlande enheten senast då besvären över upphandlingen lämnas in till 
marknadsdomstolen. Underrättelsen ska lämnas in på den adress som den upphandlande enheten har 
uppgett i punkt 3.I. 

Rättegångsavgift
 
För behandling i marknadsdomstolen uppbärs av den som söker ändring 2 120 euro i rättegångsavgift 
för en upphandling som underskrider en miljon euro. Om upphandlingens värde är minst 1 miljon euro, 
är behandlingsavgiften 4 240 euro. Ifall upphandlingens värde är minst 10 miljoner euro, är 
behandlingsavgiften 6 350 euro.
 
Rättegångsavgiften i marknadsdomstolen är 530 euro för privatpersoner.
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Marknadsdomstolens adress och annan kontaktinformation

Marknadsdomstolen
Sörnäsgatan 1, 00580 Helsinfors
tfn 029 56 43300
fax 029 56 43314, e-post: markkinaoikeus@oikeus.fi

Tjänstetid: kl 8.00–16.15
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Anvisningar för sökande av ändring 4. Besvärsförbud

4.1
Enligt 91 § i Kommunallagen får rättelse inte yrkas i och kommunalbesvär inte anföras över beslut som 
gäller endast beredning eller verkställighet.

4.2
I det vid detta sammanträde fattade beslutet § -, som berör sådant som nämns i lagen om kommunala 
tjänstekollektivavtal 26 §, får ändring inte sökas genom besvär.

4.3
I det beslut som fattats vid detta sammanträde § -, som berör rättelse av upphandling, får ändring inte 
sökas. 

4.4
I det beslut § -, om ordnandet av kommunal folkomröstning, som fattats vid detta sammanträde, får 
ändring inte sökas genom besvär (kommunallagen 99 §).
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